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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 12. 05. 2014 v 19:30
Líbánky (Česko / Slovensko, 2013, 98 min.)
Režie: Jan Hřebejk; scénář: Petr Jarchovský; kamera: Martin Štrba; hudba: Aleš Březina
Hrají: Aňa Geislerová, Stanislav Majer, Kristýna Nováková-Fuitová, Jiří Černý, Jiří Šesták, David Máj, 
Lenka Šilhánová
Líbánky se odehrávají v čase dvou dnů svatební oslavy. Nevěsta a ženich – Tereza (Anna Geislerová) a Radim (Stanislav Majer) 
– tvoří půvabný pár, navzdory tomu, že oba již prošli manželskou zkušeností a odnesli si z ní své šrámy. Tereza zklamané srdce, 
Radim dospívajícího syna. Jsou však odhodláni zkusit to znovu, jsou přesvědčeni, že tentokrát to vyjde. A zdá se, že svatební 
oslavy, které probíhají v prosluněném dni v rodinném kruhu v sídle nevěstiných rodičů obklopeném romantickou krajinou, bu-
dou skutečně nejkrásnějším začátkem společného života. Ovšem... kdyby se na svatební hostině náhle neobjevil nezvaný host. 
Jan Benda si brzy získává náklonnost přítomných. Maminky i tetičky mu podstrojují, muži mu bodře nalévají. Kdo to však vůbec 
je? A odkud se vzal? Je to jen neškodný vetřelec, který se obvykle vmísí do davu s cílem zadarmo se najíst? Nebo se vynořil z 
minulosti někoho ze svatebčanů? A koho? S Janem Bendou u svatebního stolu dostává romantika trhliny. Toho chlápka je třeba 
dostat co nejrychleji pryč. Některá tajemství by prostě neměla být prozrazena! 

(oficiální text distributora)

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v druhé polovině roku 2014: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj.: 08. 09., 13. 10., 10. 11. a 15. 12. Začátek přestavení, pokud není 
uvedeno jinak, vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna vyhrazena.

Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku a Velvyslanectví ČR v kooperaci s Českým centrem ve Vídni
si Vás dovolují pozvat na koncert pod záštitou českého velvyslance J. E. Jana Sechtera

Hudba v máji – rok české hudby 2014
v interpretaci česko-slovenských umělců 

prof. Ivana Paříka (klavír), prof. Jely Špitkové (housle), Mgr. Kataríny Krčmárové (soprán)
Zaznějí díla českých skladatelů Bedřicha Smetany, Antonína Dvořáka, Jaroslava Křičky, Leoše Janáčka a dalších

Pondělí 26. května v 18:30, Mramorový sál velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
Po koncertě zve ZÚ na číši vína

Přihlásit se můžete na e-mailové adrese: office@pavlina.at, nebo mobil. tel.: 0699/19544077
www.kulturklub.at, www.mzv.cz/vienna, www.tschechischeszentrum.at

Prof. Jela Špitková – houslistka, absolvovala aspiranturu u Davida Oistracha v Moskvě, koncertovala v šedesáti zemích 
všech kontinentů. Působila jako koncertní mistr v Mozarteu Salzburg, natočila četné nahrávky. Do roku 2013 byla pro-
fesorkou na Universität für Musik und darstellende Kunst ve Vídni, dále pracuje ve stejné funkci na soukromé hudební 
univerzitě ve Vídni.

Prof. Ivan Pařík – dirigent a klavírista. Narodil se v Praze v rodině významných umělců-hudebníků (otec Otakar Pařík 
byl významným dirigentem a klavíristou, matka Marie Vojtková byla operní pěvkyní a později vyhledávanou pedagož-
kou). Ivan Pařík vystudoval hru na klavír, kompozici a dirigování na pražské konzervatoři. Později studoval na pražské 
HAMU a Hudební akademii ve Vídni (u prof. Hanse Swarowského). Debutoval v roce 1972 v Národním divadle v Praze 
(Hoffmannovy povídky). První angažmá jej zavedlo do plzeňské opery, následovala ostravská opera a vídeňská Volk-
soper, kde působil v letech 1984-1987 (Prodaná nevěsta, Jakobín, Kouzelná flétna, Únos ze serailu, Švanda dudák, Fra 
Diavolo). V letech 1988-1992 působil jako šéfdirigent opery v Plzni, následovalo opět ostravské angažmá. Od roku 1991 
hostoval ve Státní opeře Praha, v letech 1992-1997 byl šéfdirigentem Stadttheater Klagenfurt v Rakousku. Do roku 2012 
byl hudebním ředitelem a šéfdirigentem plzeňské opery. Od roku 1990 do 2012 každoročně dirigoval operní produkce 
na letním operním festivalu Open air v Garsu v Rakousku, kde nastudoval a řídil Dona Giovanniho, Kouzelnou flétnu, 
Rigoletta, Turandot, Toscu, Prodanou nevěstu a mnoho dalších oper. V současné době působí pedagogicky na Univer-
sität für Musik und darstellende Kunst ve Vídni a dále spolupracuje s operou v Plzni.

Mgr. art. Katarína Krčmárová – sopranistka, študovala na Cirkevnom konzervatóriu v Bratislave, ktoré ukončila v roku 
2002 postavou Euridiky z opery Ch. W. Glucka Orfeus a Euridika. V štúdiu pokračovala na VŠMU v Bratislave vo vokál-
nej triede prof. Vlasty Hudecovej. V decembri 2006 sa stala finalistkou súťaže „Giacomo Lauri Volpi“ v talianskej Latine. 
Medzi jej projekty v súčasnej tvorbe patri účinkovanie v operách V. Kubičku Marína Havranova, Šavol a Evanjelium 
podľa Jána, kde stvárnila hlavné postavy.
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 poslední filmové představení před prázdninami, ve spolupráci se ZÚ a s Českým centrem ve 
Vídni, zakončíme květnovým promítnutím česko-slovenského filmu režiséra Jana Hřebejka „Lí-
bánky“. Červnové představení vzhledem k církevnímu svátku odpadá. O tom, co připravujeme 
na další polovinu roku, Vás budeme informovat v příštím čísle Kulturního klubu.
 Citelným zkrácením dotace Spolkového kancléřství na časopis Klub a rovněž zkrácením 
peněžního daru MZV ČR na kulturní projekty jsme byli nuceni v některých měsících zredukovat 
časopis Klub na dvojčíslí a prázdninové trojčíslí. Předem děkujeme za pochopení.
 Pokud chtějí mít čtenáři kvalitní časopis s obšírnými zprávami z kulturního, hospodářského a 

dalšího života, mají si to sami zaplatit (tak se alespoň vyjádřil jeden rakouský sociálně demokratický politik), jinak 
jim musí stačit pouze spolkové vídeňské zprávy (např. o výročních schůzích, zábavách, úmrtí a narození). Redakce 
a vedení Klubu s tím sice nesouhlasí, jsou toho názoru, že povinnost, kterou mají (např. udržení českého jazyka 
a povědomí atd.), by tím nesplnili. Ale nás by především zajímalo, jaký názor a přání vůči klubovému časopisu a jeho 
směru a náplni máte Vy, čtenáři. Těšíme se na Vaše názory a podněty.
 Srdečně Vás zveme v pondělí 26. května v 18:30 do Mramorového sálu českého velvyslanectví na koncert „Hudba 
v máji – rok české hudby 2014“ v interpretaci česko-slovenských umělců. Uslyšíte skladby z díla Bedřicha Smetany, 
Antonína Dvořáka, Jaroslava Křičky, Leoše Janáčka a dalších v provedení prof. Ivana Paříka (klavír), prof. Jely 
Špitkové (housle) a Mgr. Kataríny Krčmárové (soprán).
 Do tohoto čísla se sešlo tolik materiálu, že mnohé již připravené články a příspěvky v něm nemůžeme z výše uve-
deného důvodů otisknout, snad se nám podaří je přesunout do dalších čísel.
 Vídeňská univerzita udělila v březnu 2014 Richardu Baslerovi, místopředsedovi Kulturního klubu, akademický 
titul magister v oboru národohospodářství („Volkswirtschaft“). Srdečně mu gratulujeme.
 Co ještě dalšího v tomto roce připravujeme, se dozvíte na stránkách příštího časopisu Klub a na naší klubové 
adrese: www.kulturklub.at.
 A teď Vám již přeji hezké posezení nad stránkami Klubu!

ing. Helena Baslerová
šéfredaktorka
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VýstaVy a festiValy
do 16. 05. Kafka v komiksu
Mj. autorů Jaromíra 99 a Davida Zane Mairowitze.
Literaturhaus Salzburg, Strubergasse 23, A-5020 Salzburg
Info: www.literaturhaus-salzburg.at, www.tschechischeszentrum.at

do 02. 06. Měsíc designu v Grazu / Designmonat Graz
15. 05. v 19.00 Vernisáž
Mezinárodní festival designu v Grazu – UNESCO City of Design byl letos 
zvolen mezi dvacet nejzajímavějších designových festivalů na světě. Před-
staví se zde vybraní soutěžící a výherci Národní ceny za studentský de-
sign NEW G(O)ODS! 13 a české designové papírnictví Papelote. Budou 
představeny vybrané a oceněné práce loňského ročníku soutěže a vítězné 
produkty z let 2007-2013, mj. porcelánové sety Jiřího Pelcla a Viktora Cha-
lepy, nábytek Jana Čtvrtníka, erotické pomůcky Anny Marešové nebo obuv 
Botas Jana Klosa a Jakuba Korouše. 
Design Forum, Kunsthaus Graz, 8020 Graz
Info: www.designmonat.at; http://www.the-if.at/about/; www.design-
cabinet.cz/novy-z-bozi; www.papelote.cz; www.tschechischeszentrum.at

do 18. 05 Eric FIschl: Friends, lovers and Other Constellation
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien

20. 05. – 30. 06 Hrabalova libeň
Kurátor Přemysl Řepa a sdružení ProPhoto Plzeň nabízí prostřednictvím 
fotografií Ladislava Michálka pohled na pražskou městskou část Libeň, kte-
rou literárně zvěčnil ve svých knihách Bohumil Hrabal.
Literaturhaus Salzburg, Strubergasse 23, A-5020 Salzburg
Info: www.literaturhaus-salzburg.at, www.tschechischeszentrum.at

05.-26. 06. belle Époque na Slovensku
04. 06. v 18:30 Vernisáž
1. svetová vojna ako doteraz najväčší vojnový konflikt zmenil územné aj 
spoločensko politické usporiadanie Európy, jej mapu, a znamenal zánik 
jednej epochy ľudstva, ktorá sa často označuje v umení ako Belle époque. 
Pri tejto príležitosti predstavujeme architektúru jedného z najvýraznejších 
predstaviteľov Jugendstilu na Slovensku – Ödöna Lechnera (1845-1914). 
Výstava predstavuje najznámejšie stavby umelca na území dnešného Slo-
venska v Bratislave, aj v Budapešti a na východnom Slovensku: Modrý 
kostolík (1913), budovu gymnázia Grösslingova (1906-1908), budovu 
košického múzea, baziliky v Michalovciach (1905-1910) a budovu múzea 
v Rožňave (1910).

do 18. 06. Franz Kafka & Co – Grafiky s pointou Jiřího Slívy
U příležitosti 90. výročí úmrtí Franze Kafky pořádá České centrum Vídeň 
ve své galerii výstavu ilustrací výtvarníka, hudebníka a básníka Jiřího Slívy, 
zachycující humorným způsobem postavu tohoto významného českého ně-
mecky píšícího spisovatele. Průřez tvorby Jiřího Slívy za posledních dvacet 
let obsahuje kolem padesát grafik (barevných litografií a leptů).
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, A-1010 Wien
Info: www.tschechischeszentrum.at

26. 06. – 11. 09. brüchige Heiterkeit / Mluví se o válce
25. 06. v 19:00 Vernisáž (hudební doprovod: Martin Škubal, kytara)
Putovní výstava k 100. výročí vypuknutí první světové války představí mal-
by, kresby, instalace a umělecké objekty českých a německých výtvarníků 
společně s díly Evy Vones, rodilé Brňanky žijící ve Vídni. 
Partneři výstavy: pro-tisk Bremen, Projekt Bremen-Böhmen, Galerie 
Millennium Praha, Rakouské kulturní fórum v Praze.
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, A-1010 Wien
Info: www.gallerymillennium.cz, www.pro-tisk.de, 
www.tschechischeszentrum.at

do 29. 06. Die Gründung der Albertina. Zwischen Dürer und napo-
leon

Täglich 10:00 bis 18:00 Uhr, Mittwoch 10:00 bis 21:00 Uhr
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at

01. 07. – 28. 08. SlovakAid in Kenia
30. 06. v 18:30 Vernisáž
Výstava venovaná pomoci SR Afrike predstavuje množstvo aktivít, ktoré 
Slovensko v podobe rozvojových programov „SlovakAid“ poskytuje najmä 
Keni v ostatnom desaťročí. Autori výstavy mapujú 16 rozličných projektov 
pre mládež a deti, nové obchodné projekty, podporu poľnohospodárstva, 
ochrany životného prostredia, vzdelávania… Výstava fotografii doku-
mentuje neznáme aj známe miesta Afriky, ktoré sú spojené s pomocou 
slovenských organizácií a ich pomocou regiónom Kene. Autori: Zuzana 
Halánová, Daniel Laurinc.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
Info: www.afriktivity.com; www.mzv.sk/sivieden

do 17. 08. blOW-uP Antonionis Filmklassiker und die Fotografie
Täglich 10:00-18:00 Uhr, Mittwoch 10:00-21:00
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at

do 15. 09. trotzdem Kunst! Österreich 1914-1918
Das Leopold Museum widmet dem künstlerischen Schaffen in Österreich 
zur Zeit des 1. Weltkrieges erstmals eine umfassende Ausstellung. Schiele, 
Kolig und Egger-Lienz waren drei Künstler unter neun Millionen öster-
reichischen Soldaten. Aus ihrer Perspektive entstanden Schlachtenbilder, 
Soldatenporträts, aber auch eskapistische Bilder einer scheinbar heilen 
Welt. Während des Kriegs ging die Kunstpolitik weiter, dichte Netzwerke 
organisierten Ausstellungen. Ergänzend zu den historischen Objekten zeigt 
die Schau zeitgenössische künstlerische Interventionen.
Leopold Museum: po, st – ne 10:00-18:00 a čt 10:00-21:00
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org

do 02. 11. An Meine Völker! Der Erste Weltkrieg 1914-1918 / Mým 
národům! První světová válka 1914-1918
Mezi vystavenými předměty jsou k vidění také propagandistické letáky, 
válečné půjčky, filmové plakáty, školní sešity, dětské kresby i různé výzvy, 
v nichž se plně odráží válečná bída a utrpení v týlu. Obyvatelstvo mělo 
třeba sbírat chrousty jako krmivo pro domácí zvířata, kopřivy na výrobu 
uniforem nebo vyčesané vlasy na hnací řemeny. K výstavě byl vydán také 
katalog doplněný texty na téma První světová válka jako místo paměti od 
dvanácti mladých autorů ze všech zemí bývalého Rakouska-Uherska. Čes-
ko reprezentuje rakousko-český spisovatel a překladatel Michael Stavarič.
Prunksaal der ÖNB, Josefsplatz 1, 1010 Wien
Út – Ne 10:00-18:00, Čt 10:00-21:00

do 16. 11. Kouzlo krajiny – Sen a skutečnost
V barokním zámku Riegersburg jsou vystavovány práce umělců z Ruska, 
Německa, Česka, Slovenska a Rakouska.
Info: http://www.riegersburg-hardegg.com/

JednotliVé akce
12. 05. v 19:30 líbánky (Česko / Slovensko, 2013, 98 min.)
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien, info viz str. 2.
KK, ČcV, ZÚ

12. 05. v 19:00 Hvězda. Původní česká One Woman show věnovaná 
Evě holubové
Hraje: Eva Holubová, režie: Patrik Hartl
Objednávky vstupenek: mirka.snasel@chello.at nebo tel. 069919762371
Divadelní sál školy Komenský, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
KONTAKT-FÓRUM

13. 05. v 12:30 lunchkonzert – 30 minút hudby: Zuzana Šabíková
Zuzana Šabíková (* 1998) je výnimočná slovenská klaviristka. Repertoár 
koncertu tvoria diela Chopina, Smetanu a Prokofieva. Z. Šabíková pochá-
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dza z Nitry a už v detstve bola pri prvom vystúpení pre verejnosť považova-
ná za „zázračné dieťa“. Študovala na Umeleckej škole Rosinského a neskôr 
na Súkromnom konzervatóriu pod vedením Milana Pacovského. V roku 
2013 vyhrala 1. cenu za najlepšiu interpretáciu J. S. Bacha v Bukurešti.
V spolupráci s Hudobným centrom Bratislava
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
www.mzv.sk/sivieden

13. 05. v 16:30 slavnostní setkání k 20. výročí založení Klubu občanů 
České republiky
Kulturní sál Zastupitelského úřadu ČR v Bratislavě, Hviezdoslavovo ná-
městí, Bratislava
Svoji účast potvrďte na tel.: 00421 2/ 5249 3290, bratinkovaj@centrum.sk

14. 05. 15:30-17:30 České papírnictví Papelote – papír tělem a duší 
(workshop)
Pro Papelote není papír pouhým podkladem pro psaní, ale materiálem 
plným chutí, vůní, zvuků a barev. Papelote nabízí široký sortiment origi-
nálních sešitů, bloků, balicích papírů, penálů, obalů na knihy, plstěných 
výrobků a dalších produktů, které jsou vyrobeny v Čechách z ekologicky 
šetrných materiálů. Příběh Papelote začal v rámci diplomové práce gra-
fické designérky Kateřiny Šachové, autorky všech kolekcí. Papelote však 
nezůstalo jen za školními zdmi, rozrostlo se o další členy a ti ho společnými 
silami uvedli ve skutečný život. V roce 2012 udělila Akademie Czech Grand 
Design Papelote první místo v kategorii Obchod roku za kolekce Elemento, 
Fabrico a Musko.
Letterpress, Schiffgasse 6, 8020 Graz
Info: www.designmonat.at; http://www.the-if.at/about/; 
www.designcabinet.cz/novy-z-bozi; www.papelote.cz; 
www.tschechischeszentrum.at

15. 05. 14:00-20:15 symposium Die Ausstellbarkeit des Krieges zur 
Ausstellung trotzdem Kunst! Österreich 1914-1918
19:00-20:15 Feuerseele – Sie kämpfte für den Frieden. Hommage zum 
100-jährigen Todestag von Bertha von Suttner. Theatersolo mit Musik.
Leopold Museum, MuseumsQuartier Wien
Info: www.leopoldmuseum.org

16. 05. 14:00-17:30 symposium Krieg, Propaganda und Kunst zur 
Ausstellung trotzdem Kunst! Österreich 1914-1918
Leopold Museum MuseumsQuartier Wien
Info: www.leopoldmuseum.org

17. 05. Koncertantní opera norma s Editou Gruberovou
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

18. 05. 11:00-16:00 V4 – Europa Picknick
Podujatie štyroch krajín V4 k téme „Voľby do EU Parlamentu“ je spoje-
né s tradičnými špecialitami národných kuchýň, kvízom s populárnym 
rakúskym moderátorom ORF, s kultúrnym programom, ktorý reprezen-
tuje tú-ktorú krajinu. Všetko v réžii Poľska, Slovenska, Česka a Maďarska 
s cieľom predstaviť rakúskej verejnosti dôležitosť volieb do EU Parlamentu 
a pripomenúť spoločný vstup krajín V4 do Európskej únie.
Veľvyslanectvo Poľskej republiky v Rakúsku
Hietzinger Hauptstraße 42c, 1130 Wien

20. 05. v 19:30 The Philharmonics: „Fascination Cinema“ (Von Hol-
lywood bis bollywood)
Účinkují: Tibor Kováč (* 1967, Levice), housle; Roman Jánoška (* 1989, 
Bratislava), housle; Thilo Fechner, viola; Stephan Koncz, violoncello; Ödön 
Rácz, kontrabas; Daniel Ottensamer, klarinet; František Jánoška (* 1986, 
Bratislava), klavír.
Soubor se smyslem pro hudební dobrodružství. Filharmonici hrají od vážné 
hudby přes klezmer po gipsy a latin jazz. The Philharmonics mají od sezóny 
2011/12 vlastní abonentní cyklus ve vídeňském Konzerthausu.

Großer Saal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.:242 002, info: 24200-100

21. 05. Koncertantní opera norma s Editou Gruberovou
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

22. 05. v 19:00 Václav Vonášek (fagot) – Rok hudby 2014
Fagotista Václav Vonášek (* 1980) představí skladby J. S. Bacha, G. Ph. 
Telemanna, Johana Halvorsena a Karla Janovického. Speciálním hostem ve-
čera bude jeho manželka, špičková houslistka Jana Vonášková-Nováková.
Vstupenka za 16 euro je zároveň poukazem na prohlídku kláštera v jakém-
koliv libovolném dnu.
Vstupenky je možné objednat: telefonicky na 0043 2243/411-212 nebo 
emailem na tickets@stift-klosterneuburg.at, nebo přímo zakoupit denně 
od 10:00 do 17:00 hod. u Sala terrena kláštera Klosterneuburg nebo ve 
večerní pokladně u Augustinussaal od 18:30 hodin.
Ve spolupráci s klášterem Klosterneuburg a a. s. Supraphon.
Stift Klosterneuburg – Augustinussaal, Stiftplatz 1, A-3400 Klosterneuburg
Info: www.stift-klosterneuburg.at; www.tschechischeszentrum.at

23. 05. v 19:00 leoš Janáček: Příhody lišky bystroušky 
Janáčkovo divadlo, Rooseveltova 31/7, Brno
Vstupenky můžete zakoupit a vytisknout též on-line na ticketportal.cz – 
HOMEtickets!

26. 05. v 18:30 Hudba v máji – Rok české hudby 2014
V interpretaci česko-slovenských umělců prof. Ivana Paříka (klavír), prof. 
Jely Špitkové (housle) a Mgr. Kataríny Krčmárové (soprán) zaznějí díla 
českých skladatelů Bedřicha Smetany, Antonína Dvořáka, Jaroslava Křičky, 
Leoše Janáčka a dalších.
Mramorový sál českého velvyslanectví Penzingerstraße 11-13, 1140 Wien
Ohlásit se můžete na e-mailové adrese: office@pavlina.at, nebo na mobil: 
0699/19544077
KK, ZÚ a ČcV

28. 05. v 17:00 5 o’clock Tea / Čaj o 5: Budúcnosť Európy
Bilancia po 10 rokoch rozšírenia EU o pristupujúce krajiny 1. mája 2004 
vstúpilo do EÚ desať ďalších štátov, vrátane SR. Pri tejto príležitosti sme 
pripravili pódiovú diskusiu v priestoroch inštitútu na tému nášho 10. jubi-
lea – o odborné aj osobné zážitky sa podelia hostia z Rakúskej akadémie 
vied, slovenskí a rakúski hostia a M.phil. Vladimír Bilčík, PhD., docent In-
štitútu politológie Komenského Univerzity v Bratislave
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
www.mzv.sk/sivieden

03. 06. v 12:30 lunchkonzert – 30 minút hudby: Koncert víťazov Me-
dzinárodnej speváckej súťaže žiakov „hudobná jar v Rajci“
V koncerte zaznejú diela súčasných slovenských skladateľov: Jana Kmiťová, 
Ivan Buffa, Pavol Krška, Víťazoslav Kubička, Marián Zavarský, Katarína 
Máliková, Evgeny Irshay, Hoang Thi kieu Anh, Peter Javorka a Miloš Betko
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
Info: www.mzv.sk/sivieden

03. 06. Richard Wagner: lohengrin
Slovenská filharmónia a Zbor Slovenskej filharmónie sa predstavia na 
tohtoročnom Richard Wagner Festival v meste Wels. Pri príležitosti 25. vý-
ročia festivalu uvedú so zahraničnými sólistami pod taktovkou Ralfa Wei-
kerta Wagnerovu operu Lohengrin.
Stadttheater Wels, Keiser-Josef-Platz 50, 6400 Wels

05. 06. „Die letzten Zeugen“ in Burgtheater
75 Jahre nach dem Novemberpogrom 1938. Sie sind die Letzten. Wie lan-
ge werden wir noch Überlebende befragen können, wie lange ihnen noch 
zuhören dürfen? Sie treten auf und sprechen, um zu erzählen, wie sie der 
Vernichtung knapp entkamen.



6

ka
le

nd
ář

:  
kv

ět
en

 –
 č

er
ve

n

6666

 Werkbuch zu „Die letzten Zeugen“: Das Werkbuch mit den Texten der 
Aufführung des Zeitzeugenprojektes von Doron Rabinovici und Matthias 
Hartmann ist vor den Vorstellungen im Burgtheater und bei der Informa-
tion in der Kassenhalle für € 5,- erhältlich.
Info: http://www.burgtheater.at

05. 06. v 19:30 ORF Radio-symphonieorchester Wien: Bohuslav 
Martinů: Symphonie nr. 3
Cornelius Meister – Dirigent u. a.
Großer Saal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

07.-09. 06. 41. sokolský sraz v Oetzu
Sokolská župa Rakouská, www.sokol-wien.com

08. 06. Richard Wagner: lohengrin
Viz info k 03. 06.
Stadttheater Wels, Keiser-Josef-Platz 50, 6400 Wels

11. 06. v 18:30 Čítanie z denníkov vojakov prvej svetovej vojny – hosť: 
Peter Krištúfek
Peter Krištúfek je niekoľkonásobným finalistom literárnej Ceny Anasoft 
Litera. Jeho román Dom hluchého bol preložený do niekoľkých jazykov 
a pri príležitosti 100. výročia vypuknutia 1. svetovej vojny vyšla autoro-
vi poviedka Koniec leta / Das Ende der Sommerzeit, ktorej čítanie ako aj 
prezentáciu vojnových denníkov a výstavu zbierky poľných vojnových fliaš 
pripravil SI ako súčasť projektu.
V spolupráci s LIC, Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
www.mzv.sk/sivieden

11. 06. v 12:30 Koncert (mj. leoš Janáček: Sonate 1. X. 1905 „Von 
der Strasse“)
Francesco Piemontesi – klavír
Schubert-Saal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

11. 06. v 19:30 Kammerorchestr les Orpheistes Festival Orchestra
Schönberg, Schulhoff, Mozart
Paais Fanto, Schwarzenbergplatz 6, Zaunergasse 1-3 (Eingang), 1030 
Wien, Tel.:712 1888
www.schoenberg.at

12. 06. v 20:30 Koncert: Glaube der Erlösung
Wiener Franz Liszt-Gesellschaft
Organové diela F. Liszta, L. Robilliarda, C. Saint-Saënsa zaznejú v interpre-
tácii slovenskej umelkyne svetového mena Zuzany Mausen-Ferjenčíkovej.
Koncert spoločnosti Franza Liszta.
Schottenkirche, Freyung 6, 1010 Wien
Info: www.wiener-franz-liszt-gesellschaft.at

12. 06. v 19:30 Jaroslav Rudiš: Die Stille in Prag (čtení v knihkupectví) 
Buchkontor Kriemhildplatz 1, 1150 Wien

18. 06. v 18:30 History Class / Hodina dejepisu (film)
Režia: Dušan Trančík, 2013, 59 min., OmeU
Trianonská mierová zmluva, ktorou bol svet oficiálne rozdelený do nového 
usporiadania tak územného, ako politického, ukončila formálne 1. svetovú 
vojnu. Ako vidia nové usporiadanie Európy žiaci dvoch gymnázií – na Slo-
vensku a v Maďarsku, ako interpretujú skutočnosť nového sveta študenti 
dvoch krajín – Slovenska, ktoré získalo prvý krát oficiálny názov v rámci 
Československej republiky, svoju národnú identitu, vyučovací a úradný 
slovenský jazyk, a študenti Maďarska, krajiny, ktorá vo veľkej Rakúsko-u-
horskej monarchii prežila rozpad veľkej ríše, povojnové sankcie a územné 
zmeny hraníc…ako vidí mladá generácia Trianon a históriu svojich prade-
dov? V spolupráci so Slovenským filmovým ústavom.

Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
www.mzv.sk/sivieden

15. 06. 10:00-18:00 Jarní veselice
Zahrada české školy, Sebastianplatz 3, Wien 3
Sokol XII /XV

15. 06. v 11:00 leoš Janáček: Das schlaues Füchslein (Matinee)
Franz Welser-Möst; Gerald Finley (Der Förster), Wolfgang Bank (Ha-
raschta), Chen Reiss (Füchslein Schlaukopf), režie: Otto Schenk
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

17. 06. v 18:30 Johanna haugwitz-El Kalak: Panství náměšť v promě-
nách času: Obraz v zrcadle evropských dějin 
Prezentace knižní publikace historičky Johanny Haugwitz-El Kalak (* 1943, 
Brno) líčí proměnlivé dějiny panství Náměšť nad Oslavou od 12. století až 
po současnost. Představeny budou osobnosti z rodu Haugwitzů, jejichž 
působení přesahovalo rozsah jedné oblasti, země i regionu, především 
v oblastech politiky, náboženství, lingvistiky, geologie, nauky o zbraních, 
malířství a hudby.
Moderuje dr. Jana Starek. Večer bude doplněn o turistickou prezentaci.
Ve spolupráci se správou zámku Náměšť a NPÚ Telč.
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, A-1010 Wien

20. 06. v 19:00 Oskar Nedbal: Polská krev
Janáčkovo divadlo, Rooseveltova 31/7, Brno
Vstupenky můžete zakoupit a vytisknout též on-line na ticketportal.cz – 
HOMEtickets!

21. 06. leoš Janáček: Das schlaues Füchslein
Franz Welser-Möst; Gerald Finley (Der Förster), Wolfgang Bank (Ha-
raschta), Chen Reiss (Füchslein Schlaukopf), režie: Otto Schenk
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

24. 06. slávnostný koncert krajín V4 k 10. výročiu vstupu do EÚ
Otokar Klein, tenor (SK); Mariusz Kwiecień, bariton (PL); Miroslav Sekera, 
klavír (CZ)
Slávnostný koncert umelcov z jednotlivých krajín V4 v jednej z najkrajších 
koncertných sál Európy na počesť spoločného vstupu do EU.
Musikverein, Musikvereinsplatz 1, 1010 Wien

27.-28. 06. Donau-Konferenz: Der Donauraum – limes, landschaft, 
lebenswelten
Konferencia krajín Dunajského priestoru venovaná histórii a krajine dneš-
ka. Slovensko zastupuje dr. Margareta Musilová, SAV, historička, ktorá 
dlhodobo spolupracuje na výskume pamiatok Bratislavského hradu v kon-
texte spoločného medzinárodného výskumu pamiatok krajín Dunajského 
priestoru. V spolupráci Inštitútu pre dejiny UNI Wien a Slovenského inšti-
tútu vo Viedni.
Uni Wien, Skylounge, Oskar Morgenstern-Platz 1 (Rossauerlände 3), 
1090 Wien

17. 07. v 19:30 Radka Denemarková: Ein herrlicher Flecken Erde (čte-
ní v knihkupectví)
Buchkontor Kriemhildplatz 1 1150 Wien

18. 06. v 19:00 leoš Janáček: Das schlaue Füchslein
Franz Welser-Möst, Gerald Finley (Der Förster), Wolfgang Bank (Harasch-
ta), Chen Reiss (Füchslein Schlaukopf), režie: Otto Schenk
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

21. 06. v 19.00 leoš Janáček: Das schlaue Füchslein
Franz Welser-Möst, Gerald Finley (Der Förster), Wolfgang Bank (Harasch-
ta), Chen Reiss (Füchslein Schlaukopf), režie: Otto Schenk
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KaLenDáŘ aKCÍ
So 17. 05. Svátek sv. Jana Nepomuckého: Mše svatá v českém kostele „Nejsvětějšího Vykupitele“, Rennweg 63, Wien 3, 

v 11:00 hodin. – Hlavním celebrantem je pražský pomocný biskup Mons. Václav Malý, který udělí svátost 
biřmování. – Zveme na občerstvení do přilehlého sálu 7. odboru Jednoty svatého Metoděje.

INFORMAcE:
V októbri budú členovia Zboru Slovenskej filharmónie s umeleckou vedú-
cou a dirigentkou Blankou Juhaňákovou vo Viedenskej štátnej opere parti-
cipovať na naštudovaní opery Tannhäuser spolu s orchestrom Viedenskej 
štátnej opery – 22., 26., 30. Okt. a 2. Nov. 2014. V novembri bude Zbor 
Slovenskej filharmónie účinkovať v novom naštudovaní opery Chovanšti-
na od Modesta Petroviča Musorgského pod vedením dirigenta Semyona 
Bychkova.

Projekt Podujatí slovenského inštitútu vo Viedni v júni 2014 k 100. vý-
ročiu 1. svetovej vojny
2014 rok datuje storočnicu od vypuknutia 1. svetovej vojny – SI venuje to-
muto výročiu projekt v kontexte kultúrnych a politických udalostí, predvoj-
novej umeleckej éry, ako aj dnešného pohľadu na povojnové usporiadanie 
Európy očami študentov.
Für alle Veranstaltungen SI ist eine Anmeldung unter si.wien@gmx.at er-
forderlich.

Je přiložen program Českého centra ve Vídni.

Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol & sport, Z české 
a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČESKÉ OZVěny / SlOVEnSKÉ OZVEny
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel České ozvěny / 
Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch und Slowakisch. Ozvěny / 
Ozveny wird sechsmal im Jahr jeden zweiten sonntag in den Monaten 
Februar, April, Juni, August, Oktober, Dezember um 13:05 Uhr in ORF2 
Wien gesendet.

DůLEŽITé KONTAKTNí ADRESy:
ČEsKé cENTRUM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz

Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60
Otvírací doba pro veřejnost: vždy první sobotu v měsíci od 10:00 do 
15:00 hodin

RAKÚsKO-slOVENsKý KUlTÚRNy sPOlOK 
a SLoVEnSKý ŠKoLSKý SPoLoK SoVA
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at, sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: +43 1 596 13 15, fax: +43 1 595 57 99
Sekretariát: Utorok / Dienstag 9:00-10:30, 
Štvrtok / Donnerstag 18:00-19:30
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html

slOVENsKý INŠTITÚT
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43 1 535 40 57

slOWAKIschER schUlVEREIN /
slOVENsKý ŠKOlsKý sPOlOK sOVA
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.

církevní kalendář: květen
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Tak lze charakterizovat po krátkém setkání česko-rakouského autora Stanislava Struhara. Dlouholeté úsilí prosadit svoji 
tvorbu v Rakousku přináší dnes autorovi četná uznání. První román Das Manuskript (2002) jakoby symbolicky otevřel 
cestu dalším Struharovým rukopisům – tj. dílům napsaných nejdříve tužkou. Pocity zoufalství z dané situace v rodném 
Zlíně zrcadlí básnická trilogie z nešťastného dětství Der alte Garten. Pořad ORF – redakce pro národnostní skupiny 
umožnil setkání s tímto autorem v Radiokulturhaus Wien, na němž Stanislav Struhar četl ze svých nejnovějších děl – 
Fremde Frauen a Das Gewicht des Lichtes.

Širší veřejnost měla možnost sezná-
mit se s Vámi v pořadu ORF (Volks-
gruppenredaktion Wien) „Samtene 
Revolution – 25 Jahre Suche nach 
Glück“ dne 7. 4. 2014 v Radiokultur-
haus Wien. Proč byla akce uvedena 
v  dubnu, když sametová revoluce 
proběhla v listopadu?
S. Struhar: V ORF plánu je více pořa-
dů k danému tématu – sametová re-
voluce v Československu – takřka po 
celý rok, cílem je upozornit důrazněji 
na danou historickou skutečnost. To-
muto zaměření jsem „vyhovoval“ i já, 
neboť jsem emigroval krátce před re-
volucí do Rakouska a po ní jsem se 
nevrátil zpět, nýbrž zde zůstal.

V pořadu jste uvedl, že jste o emi-
graci v  rodném místě (Zlín, tehdy 
Gottwaldov) přemýšlel takřka od 
školních let. „Bojoval“ jste tam tehdy 
nějak proti režimu – byl jste někde 
organizován, anebo jste se uzavřel 
do sebe a vědomě se choval podle 
obrazce – doma mám jiný vnitřní 
svět, venku se musím chovat jinak?
S. Struhar: Ve Zlíně nebyla opozice 
v takové podobě jako ve velkoměstě, 
přesto tam byla a já jsem s ní měl kon-
takty, ale držel jsem se spíše v pozadí. 
Věděl jsem, že odejdu, nevěřil jsem, 
že by se mohlo v republice něco změ-
nit. Připadalo mi, že východní Evro-
pa je pevně „skloubená“ a že se tedy 
nemůže rozbít. I když jsem byl v této 
zlínské undergroundové scéně v po-
zadí, přesto jsem byl na ulici „zdra-
ven“ příslušníky VB, legitimován. 
V lokálech, kde se skupina scházívala, 
byli vždy přítomni nějací tajní, kteří 
nás takto dobře znali.

Nespokojenost s  realitou, ve které 
jste žil, Vás přivedla do světa psaní? 
Anebo jste začal psát, jak se stává 
u mladých mužů, v době dospívání, 
kdy jste cítil potřebu vyjádřit své city, 
protože jste se zamiloval?
S. Struhar: Psaní bylo pro mě „výcho-
disko“ z beznaděje, v básních jsem 
„vymýval“ svoji zoufalost, chodil jsem 
hodně do přírody, kde jsem psal své 
první básně.

situace, byly ponuré. Když si je dnes 
čtu, nedělá mně to moc dobře.

Jaká je Vaše poezie – jedná se o vol-
ný verš?
S. Struhar: Básně jsou autobiografic-
ké, vyjadřují pocity. Veršovat jsem se 
nesnažil.

Na prezentaci ORF jste uvedl, že jste 
svá díla začal psát německy od roku 
2000, tedy po dvanácti letech poby-
tu v Rakousku. Kde a jak jste se ně-
mecký jazyk intenzivně učil?
S. Struhar: První jazykový kurz jsme 
měli v uprchlickém táboře, potom 
při přestěhování do Vídně jsme ved-
le sociální podpory měli i možnost 
absolvování jazykového kurzu. Co 
mně však nejvíce pomohlo zvládnout 
rychleji němčinu, abych v ní mohl tvo-
řit, bylo přerušení kontaktů s českou 
menšinou. Nechci, aby to vyznělo 
špatně, s Čechy jsem se samozřejmě 
zdravil, mluvil s nimi, ale potřeboval 
jsem především německy mluvící pro-
středí. To jsem našel při svých zaměst-
náních. Sice jsem byl nucen mluvit 
německy, ale stále jsem psal v češti-
ně, ve které jsem i myslel. Moje druhé 
místo v knihkupectví Thalia, kde jsem 
činný doposud, mi nesmírně v tomto 
směru pomohlo. Začal jsem číst knihy 
v němčině, nejdříve samozřejmě lehké 
texty, abych nemusel tak často sahat 
po slovníku. V momentě, kdy jsem se 
rozhodl změnit jazyk své tvorby, zvolil 
jsem cestu poezie.

Ale psát poezii je velmi těžké.
S. Struhar: Ano, ale volil jsem velmi 
krátké texty, ve kterých jsem se doká-
zal vyslovit a které jsem si mohl v klidu 
opravit. Prozaické texty by byly pro-
blematičtější.

Na prezentaci ORF jste doslova 
uvedl, že nemůžete psát v  mateř-
ském jazyce, protože Vás brzdí, neboť 
je to takový nějaký auto matismus. 
Není toto automatické vyjadřování 
myšlenek spíše předností? Nemusí 
se přemýšlet nad výrazivem, zbývá 
více prostoru pro objevení nových 

Vaše první básně tedy byla tedy ly-
rika přírodní, milostná, také refle-
xivní?
S. Struhar: Ano, byla tam i reflexivní 
lyrika.

V  Gottwaldově/Zlíně jste byl do 
svých 24 let. Co zde ještě zbylo z Ba-
ťovy osobnosti, co jste se dověděl ve 
škole?
S. Struhar: O Baťovi jsem slyšel jen 
z vyprávění prarodičů mé ženy. Názo-
ry byly rozdílné. Ve škole nám neříkali 
vůbec nic, pokud ano, byla to pouze 
negativní hodnocení – kapitalista, vy-
kořisťovatel.

Uvedl jste, že jste byl pevně rozhod-
nut emigrovat. Začal jste se proto 
učit jazyky?
S. Struhar: Začínal jsem s angličti-
nou, problém byl vůbec učit se cizí ja-
zyk na malém městě. Když se někdo 
začal intenzivně učit cizí jazyk, byl ná-
padný a okamžitě sledován, protože 
to pro státní policii znamenalo přípra-
vu na emigraci.

Kam jste zamířil po základní škole?
S. Struhar: Nechtěl jsem nic studovat, 
neboť jsem neviděl žádnou budouc-
nost. Vyučil jsem se strojním zámeč-
níkem, ale tuto profesi jsem nikdy 
nedělal, pracoval jsem jako závozník.

Chtěl jste po emigraci zůstat v Ra-
kousku?
S. Struhar: Ne, původně jsem měli 
se ženou představu o Americe, Kali-
fornii. Když jsme se ale v uprchlickém 
táboře dozvěděli, že naše dítě, které 
zůstalo v Československu jako „po-
jistka“ našeho návratu z ciziny, jen tak 
lehce z Československa s pomocí me-
zinárodních organizací nedostaneme, 
rozhodli jsem se požádat o politický 
azyl v Rakousku. Odtud byla cesta 
k dítěti jednodušší. V Rakousku se 
nám zalíbilo.

Měl jste během pobytu při vyřizová-
ní azylu čas a mysl na psaní?
S. Struhar: Čas na psaní básní jsem si 
našel, zachycovaly mé pocity z dané 
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obrazných pojmenování, na hru se 
slovy, na slovní komiku atd.
S. Struhar: V češtině jsem psal tex-
ty automaticky, tak jak jsem je cítil, 
maličkosti jsem potom opravoval. 
V němčině jsem psal vědomě, šlo mi 
o každé slovo, o každou větu. Trou-
fám si říct, že tyto texty jsou propra-
covanější, i když forma zůstává stejná, 
jazyk je jasnější, čistší, přesnější.

Je známo, že němčina je pregnantní 
jazyk, je velmi jasná zejména v tech-
nické rovině. Pro slovanské jazyky je 
naopak typické, že mají více syno-
nym. Např. román L. N. Tolstého je 
v němčině Krieg und Frieden, v češ-
tině ale Vojna a  mír. Pojmy vojna 
a válka vyvolávají jiné povědomí.
S. Struhar: Změna jazyka v mé tvor-
bě vyvolala i nový zájem o němčinu. 
Zpočátku pro mě bylo psát v němčině 
velká námaha, někdy až utrpení, ale 
postupem času jsem cítil, že se mně 
němčina dostala „do srdce“ a já jsem 
v ní začal tvořit obrazy, které mě těšily.

Máte konzultanty-lektory pro něm-
činu a češtinu?
S. Struhar: Nebylo jednoduché najít 
někoho, kdo by byl ochoten němec-
ky psané texty lektorovat. Narazil 
jsem na lidi, kteří se mi snažili namlu-
vit, že v mých textech není ani jedna 
věta, která by zněla německy. Ale na-
šel jsem i lidi, kteří mě na chyby upo-
zornili, vysvětlili funkci německého 
jazyka, takže již dva roky lektory ne-
potřebuji.

Hudební skladatel musí znát pra-
vidla výstavby hudební skladby 
a teprve potom je může eventuálně 
porušit. Rovněž literát musí mít vě-
domosti o zákonitostech literárních 
forem. Kde jste získal povědomí o li-
terární teorii?
S. Struhar: V tomto směru mi po-
mohlo mé zaměstnání v knihkupectví 
Thalia, kde mám právě na starosti li-
teraturu. Četbou nejrůznějších lite-
rárních projevů, dostávám výtisk od 
každého díla, takže dnes mám doma 
v knihovně na tři tisíce knih, jsem se 
poučil o formě, postupech, o jazyku.

V  Rakousku i  jiných zemích se ko-
nají různé semináře tvůrčího psaní. 
Zúčastnil jste se někdy něčeho tako-
vého?
S. Struhar: Ne, nikdy, myslím však, že 
úplný začátečník se zde může mnohé-
mu přiučit.

Jak tvoříte? Máte hrubý koncept 
v hlavě a do něho dosazujete text, 
anebo z  úvodní věty vyrůstá text, 
který pak po dokončení „upravuje-
te“ do formy?
S. Struhar: Když začínám psát, vím, 
o čem, tedy koncept je zde, vím, i jak 
bude dílo končit, jaká bude jeho dél-
ka. Posledních pět románů, které jsem 
psal v Ligurii, vznikaly velmi rychle, 
během tří měsíců, ale potom jsem na 
nich další dva roky intenzivně praco-
val – obsahově se téměř neměnily, 
pouze jsem škrtal, vylepšoval detaily.

Děláte si poznámky, takříkajíc, kudy 
chodíte?
S. Struhar: Ano, mám stále u sebe zá-
pisník a tužku. Tužkou píši také texty, 
teprve potom je přepisuji na počítači. 
Psát rovnou dílo do počítače nedo-
vedu, stroj je pro mě příliš studený, 
tvrdý.

Jedna věc je psát pro sebe, jiná psát 
i pro druhé. V tomto případě je nut-
né nalézt pro dílo nakladatele. Jak 
jste je hledal Vy? V bibliografii Va-
šich prací převládají nakladatelství 
z jihu Rakouska.
S. Struhar: Pokud jsem psal česky, 
bylo mi brzo jasné, že své česky psa-
né práce v Rakousku nevydám. Snažil 
jsem se hledat ve Vídni překladate-
le, ale byl to problém, dostával jsem 
rady, abych se vrátil do ČR a tam svá 
díla vydával, zde prý se z češtiny do 
němčiny nepřekládá. Můj argument, 
že mé česky psané texty se týkají Ra-
kouska, nepřesvědčil. Slavisté byli 
ochotni v Německu. Se svým prozaic-
kým textem Rukopis jsem čirou náho-
dou narazil na nakladatelství Drava 
v Klagenfurtu. Zde pracovali cizinci, 
kteří měli tím pádem pro mě, také ci-
zince, větší cit. Sehnali překladatele, 
takže román byl přeložen do němčiny 
Das Manuskript. Další nakladatelství, 
které vydává mé práce, je Wieser, rov-
něž v Klagenfurtu.

Cítíte se dobře nejen v  Rakousku, 
máte i  další milované území – Li-
gurii. Kdy jste odkryl svůj vztah 
k Ligurii? Její západní část byla ve 
dvacátých letech 20. století úze-
mím, které „objevili“ Angličané, 
Němci, Rusové. Zůstává tento stav  
podnes?
S. Struhar: Ligurie na mě zapůsobi-
la velmi silně, právě její západní část, 
pohraničí s Francií. Podmanila mě ko-
pečnatá krajina, jakoby středověké 

vesničky, kde se zastavil čas. Exotic-
ká země. Zde jsem viděl a pozoroval 
multikulturní život. Teprve po čtyřech 
letech návštěv Ligurie jsem se opová-
žil o ní psát (román Das Gewicht des 
Lichtes), i když mi mentalita Italů byla 
zpočátku hodně cizí, bližší mi je fran-
couzská. Doposud je Ligurie, zejména 
kolem San Rema, hojně navštěvová-
na Němci, Angličany, hodně slyšíte 
ruštinu. Za svých pobytů jsem bydlel 
u známých. Mám sen pořídit si někdy 
v Ligurii nějaké vlastní bývání mimo 
turistické centrum. Ale to budu muset 
nejdříve vyhrát v loterii.

Můžete žít jenom z psaní?
S. Struhar: Ne, to nemohu, ale mohu 
pracovat na zkrácený úvazek, takže 
mám dostatek času na psaní. Zůstal 
jsem věrný svému tematickému za-
měření z počátku devadesátých let, 
a to integraci cizinců do nové spo-
lečnosti, ztrátě domova a získání no-
vého, což jsem zpracoval v různých  
formách.

Jak prožíval přesun do Rakouska 
Váš syn? Mluvíte doma česky?
S. Struhar: Syn přišel do Rakouska 
jako čtyřletý, žena s ním mluvila česky, 
já německy, vyrůstal quasi dvojjazyč-
ně, ale němčina je u něho výraznější. 
Češtinu ovládá v základní podobě – 
prakticky, neměl zde kontakt s českou 
menšinou. Když jsem s ním vyjel k ro-
dině do Zlína, pozoroval jsem, kolik 
mu z češtiny chybí, mnohému nero-
zuměl.

Chytlo Vás z oblasti umění ještě něco 
kromě literatury?
S. Struhar: Hudba, jakákoliv, ale bo-
hužel jen pasivně, nikdy jsem na nic 
nehrál.

Je pro Vás psaní relaxace, anebo 
práce? Kdy a kde tvoříte? Jste či byl 
jste členem nějaké literární skupiny?
S. Struhar: Obojí. Je to práce vyžadu-
jící disciplínu. Vstávám třeba ve čtyři 
hodiny ráno, píšu do devíti, pak bě-
žím do knihkupectví. Večer potom ne-
jsem schopen něco psát, jenom čtu. 
Rád poslouchám hudbu, jen tak sedět 
nebo ležet nemůžu. Jsem ve stálém tě-
lesném nebo myšlenkovém pohybu. 
Píšu doma v pokoji, nedokázal bych 
psát např. v přírodě. Nepřipojoval 
jsem se k žádným literárním skupi-
nám, jsem pouze členem Společnosti 
autorů (Autoren Gemeinschaft).
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VÝTVARNÉ UMĚNÍ

Která národní literatura Vás podma-
ňuje, fascinuje, kterou „nemusíte“?
S. Struhar: Přitahuje mě literatura 
francouzská a italská, komerční lite-
ratura nemá u mě šanci.

Jste šťastný? Změnila se náplň toho-
to pojmu během života? Jste věřící 
člověk?
S. Struhar: Doufám, že jsem „štěstí“ 
našel – mám rodinu, manželský vztah, 
proto jsem o tom nemusel uvažovat. 
Jsem věřící člověk, víra mi pomohla 
v těžkých životních situacích. Přesto ne-
píšu žádnou náboženskou literaturu.

Řekl jste, že jste dnes jazykově více 
doma v němčině. Dovolím si se ná-

sledujícím dotazem o tom přesvěd-
čit. Máte potíže zapsat správně delší 
číslo, když je diktováno v němčině?
S. Struhar: No to je perfektní otáz-
ka. Dodnes počítám jako knihkupec 
v češtině, rychle v duchu a pak nahlas 
řeknu německy výslednou sumu.

Prozradíte něco ze svých nejbližších 
plánů?
S. Struhar: Pracuji na literárních tex-
tech, které jsem napsal rukou za po-
sledních osm let, je to celkem pět 
románů, které dolaďuji. V květnu jsem 
pozván na dvě akce do ČR – do rod-
ného Zlína (20. 5. 2014) na čtení na 
festival „Literární jaro Zlín“, kde budu 
číst z povídek Cizinky, o dva dny před 

tím budu v Praze číst na akci Svět kni-
hy věnované evropské identitě.

Kdo dělal český překlad německé-
ho textu na pozvánce pořadu ORF 
„Samtene Revolution“? V české verzi 
jsou nepřehlédnutelné chyby. V češ-
tině neexistuje výraz sensibilizace, 
pouze senzibilita, senzitivnost, sen-
zitivita = citlivost, vnímavost, výraz 
„Veranstaltung“ je pak v  češtině 
akce či program, nikoliv událost, 
jak je uvedeno na programovém  
letáku.
S. Struhar: To nevím.

Děkuji Vám za rozhovor.
Rozmlouvala dr. M. Brandeis

Tři desítky umělců z ČR vystavují 
na bienále fotografie v Belgii
Více než tři desítky českých umělců se představují na Bie-
nále fotografie a vizuálního umění Liège 2014. Česká sou-
část bienále, která je historicky jednou z největších výstav 
české fotografie v Belgii, nese název O židli. Běžný kus ná-
bytku se tak stal klíčem k výběru děl – nejen fotografií, ale 
také instalací, objektů či videí. Prostý, ale přesto mnoha 
významy oplývající motiv je protipólem i doplněním vyso-
ce technologického centrálního tématu bienále, které le-
tos nese k digitálnímu zpracování obrazu odkazující název  
Pixely ráje.

Výtvarná konfrontace v Galerii Portheimka

Česko-francouzský výtvarnický pár 
Marie Šeborová a Jean-Paul Chablais

O česko-francouzském výtvarném páru, který tvoří Ma-
rie Šeborová a Jean-Paul Chablais, byla již před časem na 
stránkách Klubu zmínka. V Galerii Portheimka byla instalo-
vána výstava této dvojice výtvarníků, kteří žijí a tvoří v Pra-
ze. Návštěvníci zde měli možnost vidět současnou tvorbu 
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obou umělců, kde výstavní koncept obrazů, figurálních 
a abstraktních soch vytvořených kombinací různých ma-
teriálů byl postaven tak, že tvořil nejen vzájemnou kon-
frontaci, ale i vzájemný dialog dvou umělců odlišného 
výtvarného zaměření. Pro diváka jistě zajímavý kontrast 
i srovnání.
  (mk)

Barbora Kyšková v Portheimce
Během celého března měli návštěvníci Galerie Portheimka 
možnost seznámit se zde s tvorbou Barbory Kyškové. Bar-
bora Kyšková (* 1954) je absolventkou Akademie výtvar-
ných umění a věnuje se volné malířské tvorbě a portrétní 
činnosti. Ilustruje především dětskou literaturu a na svém 
kontě má přes třicet knížek a řadu časopiseckých publikací. 
Výtvarnice bydlí v oblasti pod Strahovem a svoji inspiraci 
tak čerpá především z nedaleké chráněné přírody.
  (mk)

Barbora Kyšková
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příliš známý obraz Karla Myslbeka Černý pierot, vyjadřující 
strach z davu, uzavření se sama do sebe, smutek a me-
lancholii. V těchto nových souvislostech dávají nový smysl 
i unavený piják absintu Alfonse Muchy, Schikanederovy 
osamělé pražské ulice se zachmuřenými chodci, Pirnerův 
zničující Démon Láska, cyklus o penězích od Františka 
Kupky nebo Slavíčkovy pohledy na periferii Prahy.
 Nevšední výtvarná expozice v Plzni úzce souvisí a vlast-
ně navazuje na program vědeckého sympozia, které se 
v rámci 34. ročníku Smetanových dnů uskutečnilo na roz-
hraní února a března v Západočeském muzeu a jehož hlav-
ním těžištěm byla tato tematika.
 Výstava Na okraji davu bude otevřena do 4. května. Její 
téma je aktuální i dnes a určitě by se tak mohla jmenovat 
nejedna výstava současných výtvarníků.
  (mk)

Cranachův obraz doplnil expozici  
ve Šternberském paláci
Nově zrestaurovaný obraz od Lucase Cranacha staršího 
doplnil ve Šternberském paláci expozici děl tohoto autora 
ve sbírkách Národní galerie. Obraz pochází z doby kolem 
roku 1520, je vystavován jako oboustranný, kde na jedné 
straně je Žehnající Jezulátko s křížem a na druhé straně 
Kristus Trpitel. Jeho původ není známý, mohl být součástí 
diptychu či triptychu a sloužil patrně k soukromému uctí-
vání. Dílo bylo dlouho v depozitáři, jeho stav neumožňo-
val vystavení. Teprve nedávno byl restaurován a premiéru 
měl v Ostravském muzeu, kde byl v únoru součástí výstavy  
Albrecht Dürer a jeho současníci. V Praze bude obraz 
vystaven v těsné blízkosti Dürerovy Růžencové slavnosti 
z roku 1506, jednoho z nejcennějších děl v českých sbír-
kách. Ve sbírce NG je soubor asi dvaceti deskových ob-
razů, které lze spojit s činností Lucase Cranacha staršího 
a jeho dílny.

Lucas Cranach st.: Žehnající Jezulátko

Výstava Jiřího Balcara

Celý březen měli zájemci  
možnost spatřit v Galerii 
města Kolín výstavu význam-
ného poválečného umělce Ji-
řího Balcara.

Kolínský rodák Jiří Balcar 
nedostal bohužel možnost 
svůj výrazný výtvarný talent 
zcela rozvinout – v roce 1968 
ukončila jeho život tragická 
dopravní nehoda. Expozice 
představila divákům umělco-
vu malířskou tvorbu: ponuré 
oleje, kde převládá temně 
modrá barva nepostrádají 
mystický rozměr. Jeho dalším 

výrazným tématem je zobrazení ženy jako tajemného ero-
tického symbolu, a to ve formě grafického aktu. Bohužel 
výstava neobsahovala Balcarovy filmové plakáty, přestože 
v oblasti tohoto druhu užitého umění byl velice výraznou 
osobností.
  (mk)

Na okraji davu
Ve výstavní síni „13“ Západočeské galerie v Plzni se koná 
zajímavá výstava pod názvem Na okraji davu.
 České malířství a sochařství 19. století působí většinou 
jako regionální tvorba, která se podílela především na vlas-
teneckém uvědomění oslavujícím slovanskou vzájemnost 
a mytologii. Tedy jakési folklórní umění, které má opravdu 
daleko k tomu, čím se ve stejné době zabývali ve Francii 
realisté, impresionisté nebo symbolisté.
 Současná výstava v Plzni nabízí návštěvníkům poněkud 
jiný pohled, který vystihuje velmi vhodně zvolený název Na 
okraji davu. Svá díla zde prezentují umělci jako Mánes, 
Aleš, Myslbek, Mucha, Švabinský nebo Marold, a přesto 
ono výše zmiňované „folklórní umění“ je pryč a před divá-
kem se objevují společenské náměty, jaké ve Francii řešili 
Daumier, Courbet, Manet nebo Toulouse-Lautrec.
 Tématem jsou rub a líc průmyslové revoluce, dobová 
sociální problematika, bohémství a osamělost umělce, pe-
riferie velkoměstské kultury. Symbolem celé výstavy je ne 

Jiří Balcar: X

Jaroslav Panuška: Upír a dělnická revoluce, 1899
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ra V sobotu 1. března byla po zimní přestávce 
otevřena Galerie Středočeského kraje 
(GASK) v Kutné Hoře. Nabízí tři nové 
výstavy i nově zpřístupněné zahrady
První výstava představuje výběr prací slovenského výtvar-
níka Júlia Kollera (1939-2007). Koller byl slovenským ma-
lířem a konceptualistou, který v šedesátých letech vzbudil 
pozornost svým Antihappeningem. Své pocity a obavy 
v úsporných zkratkách tiskl razítky na korespondenční 
lístky a papírové karty, které rozesílal nebo rozdával. Dnes 
bychom řekli, že šlo o dobově inspirované „hlášky“ citlivé-
ho a nekonvenčního autora. Nového významu nabyly po 
srpnu 1968, a tak nepřekvapí, že ho normalizační Svaz slo-
venských výtvarných umělců odmítl přijmout do svých řad 
a z Kollera se stal jeden z představitelů neoficiální sloven-
ské scény. Jeho výtvarná díla jsou velmi různorodá. Jasná je 
u něj inspirace pop artem, ale s množstvím zašifrovaných 
významů a zkratek. Určitého zadostiučinění Koller dosáhl 
po sametové revoluci. V roce 1996 vystavoval v pařížském 
Centre Pompidou a v roce 2010 mu uspořádala retro-
spektivní přehlídku Slovenská národní galerie. Výstava je 
doplněná fotografiemi Kollerovy partnerky Květoslavy Fu-
lierové, na nichž je autor sám výtvarným a významovým 
objektem.
 Další výstavou je Figurama 14. Jak název napovídá, 
hlavním tématem vystavených prací je figura. Figurama 
prezentuje díla studentů a pedagogů výtvarných škol ze 
zemí Visegrádské čtyřky – Česka, Slovenska, Polska a Ma-
ďarska. Projekt vznikl před třinácti lety v České republice 
(na Fakultě architektury ČVUT), proto mají historicky nej-
větší zastoupení české výtvarné školy – z Prahy i regionů. 
Motto výstavy by mohlo být figura stokrát jinak a podle 
kurátora Karla Pokorného si přehlídka klade za cíl doku-
mentovat měnící se přístupy, generační pohledy i techniky 
při ztvárnění nejběžnějšího výtvarného objektu – lidského 
těla.
 Žánrově i autorsky nejpestřejší výstavu připravil hlavní 
kurátor GASK Richard Drury a nazval ji Z rodinného alba. 
Jedná se o soubornou výstavu členů výtvarného odboru 
Umělecké besedy, jejichž díla jsou v majetku Krajské ga-
lerie výtvarného umění ve Zlíně a Galerie Středočeského 
kraje – proto název z rodinného alba. Umělecká beseda 
je nejstarším uměleckým spolkem v českých zemích (loni 
oslavila 150. výročí vzniku) a po vynucené normalizační 
přestávce opět žije. O to, aby její členové měli kde vysta-
vovat, se stará právě Richard Drury. Členy besedy byli vždy 
nejvýznamnější čeští umělci. Na výstavě, která se soustředí 
na meziválečné a válečné období, jsou zastoupeni takoví 
malíři jako Kremlička, Tichý, Kubín, Zrzavý, Rada, Bílek, 
Čapek, Rabas, P. Kotík a další. Co dílo, to skvost. Ucelený 
oddíl mezi nimi tvoří příslušníci skupiny 42: Lhoták, Gross, 
Hudeček, Smetana a J. Kotík. „Nejde nám jen o prezentaci 
těch největších jmen,“ říká Richard Drury, „vedle těch zná-
mých chceme ukázat i ty méně známé umělce, často velmi 
kvalitní.“
 Richard Drury je také autorem výstavy Stavy mysli – 
za obrazem, kterou GASK připravuje. Jde vlastně o nové 
uspořádání stálé sbírky GASK. „Chceme představit stálou 
sbírku v novém světle, v nové koncepci,“ říká Drury, „ne-
bude encyklopedická ani chronologická, nýbrž postave-
ná na tématech citového nebo myšlenkového rozpoložení 

člověka, která budeme prezentovat v protikladech, napří-
klad krutost – něha. Důvod je jednoduchý: každá galerie 
má svá lepší a horší období. Postupovat podle slohů nebo 
chronologie si mohou dovolit třeba národní galerie, ale my 
musíme hledat taková témata, kolem kterých dokážeme 
sdružit umělce, zastoupené v našich sbírkách. Náš depo-
zitář za padesát let mravenčí sběratelské práce disponuje 
množstvím špičkových děl, ale tady chceme předvést širší 
plejádu výtvarníků.“ Stálá sbírka v novém pojetí bude ote-
vřena 25. května.
 Za zhlédnutí stojí i samotný objekt Galerie Středo-
českého kraje. Nachází se v budově bývalé Jezuitské ko-
leje vedle chrámu svaté Barbory v Kutné Hoře. Budova 
byla postavena v 17. a první polovině 18. století ve stylu 
vrchol ného baroka. Po zrušení náboženských řádů kon-
cem 18. století víc než dvě stě let sloužila vojákům. V roce 
1998 byla ve zchátralém stavu předána Českému muzeu 
výtvarného umění, z něhož později vznikla Galerie Středo-
českého kraje. Po nákladné rekonstrukci byla otevřena pro 
veřejnost v roce 2010. Rekonstrukční práce pokračovaly 
dál – koncem loňského roku byly dokončeny stavební prá-
ce ve druhém patře a v zahradách.
 Jezuitská kolej je jednou z největších barokních staveb 
v Česku – je dlouhá 200 metrů, má tři podlaží a podkro-
ví. Výstavní plocha činí přes 3 000 metrů čtverečních. Ne 
všechny prostory jsou používány k výstavním účelům. Jak 
říká ředitelka GASK Jana Šorfová, galerie je motivována 
k tomu, aby nevyužité prostory pronajímala: „Kromě re-
fektáře nebo konferenčního sálu lze nově pronajmout i tzv. 
štábní domek, který se nachází uprostřed nově zrekon-
struo vaných zahrad. Návštěvník se tak může po výstavě 
projít venku a ze svažitého terénu obdivovat neobvyklý po-
hled na chrám svaté Barbory a zadní trakt Jezuitské koleje.“

Radio Praha – Miroslav Krupička

V Olomouci proběhla výstava 
věnovaná malíři Pruchovi
Strom se stal hlavním motivem výstavy dvou desítek au-
torů, kteří se svými obrazy obsadili prostory olomouc-
ké Galerie Caesar. Malíři z celé republiky touto expozicí 
vzdali hold malíři Jindřichu Pruchovi (1886-1914), jedné 
z nejvýraznějších osobností českého malířství 20. století. 
V září tomu bude sto let, co padl na počátku první světo-
vé války. Prucha zemřel v nedožitých 28 letech. Odborníci 
jej považují za jednoho z našich největších krajinářů. Jeho 
dílo bylo dlouhá léta opomíjeno. K objevení jeho bohatos-
ti a ojedinělosti přispělo darování téměř veškeré malířovy 
pozůstalosti jeho sestrou Vojslavou Pruchovou Národní 
galerii v Praze.

Třináctý ročník přehlídky Art Prague
Interiér pražského Kafkova domu hostil v březnu 13. roč-
ník přehlídky současného českého výtvarného umění Art 
Prague.
 Expozice představila prezentaci významných domácích 
galerií a představila také koncept kurátorských projektů, 
které pomáhají mladým umělcům prosadit se na výtvarné 
scéně. Proto bylo součástí zahájení i vyhlášení vítěze oce-
nění Uni Credit Bank Art Prague Young Award pro umělce 
do 35 let, který byl vybrán čestnou porotou – v letošním 
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roce se jím stal kreslíř a konceptuální umělec Nikola Čulík.
 K nejvýraznějším artefaktům patřily plastiky od klasiků 
žánru – bronzová hlava Jana Koblasy, skulptury Kurta Ge-
bauera, experimenty s hmotou Karla Nepraše nebo Stefa-
na Milkova.

Jan Koblasa: Pokus o úsměv, bronz

 U výtvarného umění patří k nejzásadnějším pracím díla 
známých a v dnešní době již zavedených autorů – Švank-
majerovy surreálné variace stejně jako barevné erupce Ro-
mana Franty.
 K mladším umělcům, kteří jsou schopni smysluplně 
přenést svoji výtvarnou představu na plátno nebo jiný 
hmotný materiál, patří bezesporu Pasta Oner. Ten je sku-
tečným příkladem toho, jak i pouliční umělec může svoje 
umění posunout do galerií, což je v západním světě běžný 
jev, ale bohužel v Čechách se stále jedná o něco nadstan-
dardního.
 Přehlídky, která představovala bilanci výtvarného umě-
ní České republiky, se zúčastnilo 25 českých a moravských 
galerií a šest uměleckých projektů.
  (mk)

Více než tři desítky letošních jubilantů 
Hollaru vystavovaly své práce v galerii 
tohoto sdružení českých umělců grafiků 
na Smetanově nábřeží v Praze
Například pětapadesátníci Tomáš Hřivnáč a Jiří Mikeska, 
pětašedesátníci Michael Rittstein a Olga Vychodilová, le-
tos sedmdesátiletý Josef Mžyk či dříve narození Jiří Bouda 
a Zdeněk Mézl, kteří oslaví osmdesátiny.
 „Neuvěřitelných devadesát let bude 18. října 2014 
všestranně nadanému výtvarníkovi Karlu Malichovi, kte-
rý bravurně ovládá grafické techniky, stejně jako malbu 
a sochařinu. Nikdy se nebál experimentu a jeho tvorba 
nás často překvapí svou jednoduchostí a moderním po-
jetím,“ řekl na vernisáži kurátor expozice Karel Žižkovský. 
K samotným tvůrcům přiřadil i letošního sedmdesátníka 
kunsthistorika Bohuslava Holého.
 Výstava jubilantů Hollaru, na níž tu mladší generaci re-
prezentují například práce Ivo Křena, Magdaleny Vovsové, 

Josefa Sasky, Bereniky Ovčáčkové, Barbary Šalamounové 
a Karla Zemana, vystřídala mladá grafika z Vysoké školy 
uměleckoprůmyslové.
 Zakládajícími členy Hollaru byli v roce 1917 převážně 
žáci Maxe Švabinského, který od roku 1910 vedl speciál-
ní ateliér grafiky na pražské Akademii výtvarných umění. 
Za členy jsou přijímáni profesionální tvůrci na základě nej-
vyšších uměleckých kritérií. Dnes má sdružení 155 členů, 
z toho 129 grafiků, 11 teoretiků a 15 tiskařů. Současným 
předsedou Sdružení českých umělců grafiků Hollar je Vla-
dimír Suchánek. Činnost Sdružení českých umělců grafiků 
Hollar byla komunistickým režimem od roku 1972 do roku 
1989 zakázána.
 Sdružení nese jméno slavného rytce Václava Hollara 
(1607-1677), jednoho z nemnoha Čechů, kteří ovlivnili 
vývoj výtvarného umění své doby v evropském kontextu. 
Vytvořil na 400 kreseb a 2 800 leptů, které se nacházejí 
ve světových galeriích i soukromých sbírkách. Byl auto-
rem zátiší, volných grafických listů, portrétů, krajin, vedut, 
map, kostýmních a národopisných studií, historických scén 
i knižních ilustrací.

Grafickou Cenu Vladimíra Boudníka 
dostal Zbyněk Janáček
Cenu Vladimíra Boudníka udělovanou v rámci soutěže 
Grafika roku dostal výtvarník a pedagog Zbyněk Janáček. 
Pořadatelé oznámili také jména držitelů dalších jedenácti 
cen 20. ročníku soutěže. Prací přišlo 381 a 192 z nich je 
vystaveno v Clam-Gallasově paláci v Praze. V hlavní ka-
tegorii zvítězil Jan Měřička s rozměrným sítotiskem Let 
mrtvého konipasa. Mezi malými formáty zvítězil Ondřej 
Michálek s akvatintou nazvanou Znaky a v kategorii C ur-
čené studentům porota ocenila Maria Čumpelíka za pět 
metrů dlouhý obraz nazvaný Cesta. Cena Vladimíra Boud-
níka měla letos 19. ročník. Nese jméno po průkopníkovi 
netradičních grafických technik a uděluje se za významný 
přínos nebo přesvědčivý a výrazný soubor grafických děl 
objevného výrazu a formy.

Finalisté Ceny Jindřicha Chalupeckého
Finalisty 25. ročníku Ceny Jindřicha Chalupeckého jsou 
Martin Kohout, Richard Loskot, Lucia Sceranková, Ro-
man Štětina a Tereza Velíková. Do jubilejního ročníku 
prestižní tuzemské ceny pro umělce do 35 let se přihlásilo 
83 umělců, nejvíce v historii ceny. Mezi finalisty jsou tvůrci 
zabývající se konceptuální tvorbou, autoři fotografií, videí 
i instalací.
 Vítěz bude vyhlášen 20. listopadu při ceremoniálu, kte-
rý bude ve Studiu Hrdinů režírovat Jan Nebeský. Loňským 
laureátem ceny se stal Dominik Lang.
 Hlavním tématem tvorby Martina Kohouta je médium 
internetu a sebereflexe člověka v globální komunikaci, kte-
rá přináší protichůdné zážitky – sblížení i agresi, sebedůvě-
ru i bezmoc.
 Richard Loskot byl ve finále Chalupeckého ceny už 
v roce 2012, zabývá se novými technologiemi, vytváří celé 
soustavy na sebe reagujících přístrojů, zkoumající limity 
lidského vnímání.
 Lucia Sceranková se věnuje výhradně fotografii v její 
klasické podobě. Zajímá ji vztah fotografického obrazu 
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ra k realitě, schopnost vizuální reflexe skutečnosti a možnos-
ti ovlivňování jednoho druhým.
 Roman Štětina se jako jeden z mála českých umělců vě-
nuje práci se zvukem, ve svých instalacích ukazuje pomo-
cí videa, předmětů a zvuku, jak smyslová zkušenost může 
zmást dojem z toho, co člověk skutečně vidí.
 Tereza Velíková se věnuje výhradně videu a zpracová-
vá témata intimní komunikace v rámci osobních vztahů se 
svým nejbližším okolím. Také ona zpochybňuje svými insta-
lačně vrstvenými videoprojekcemi možnosti porozumění.
 K tradičním odměnám pro vítěze, jimiž jsou 100 000 
korun na uspořádání výstavy nebo realizaci projektu, sti-
pendijní pobyt v New Yorku a rezidenční pobyt s možností 
výstavy v některém z Českých center, letos přibude hmotná 
cena. „Garantem soutěže je designér Jakub Berdych, který 
oslovil uznávané tvůrce, například Evu Eislerovou, Maxima 
Velčovského či studia Olgoj Chorchoj, Deform a Dechem, 
aby navrhli podobu ceny,“ říká předsedkyně Společnosti 
Jindřicha Chalupeckého Lenka Lindaurová.
 Finalisté svoji tvorbu představí na společné výstavě, 
která začne 26. září ve Veletržním paláci. Během roku se 
jednotlivě představí vedle Prahy také v Brně, Ostravě, Kar-
lových Varech a Plzni.

Sedmdesátiny Jaroslava Němečka
Před nedávnem oslavil výtvarník Jaroslav Němeček svoje 
sedmdesáté narozeniny. Jméno Jaroslava Němečka je spo-
jeno s komikovým fenoménem Čtyřlístek. Sám výtvarník se 
v minulosti zabýval propagační grafikou. Čtyřlístek kreslí již 
téměř 45 let – doposud jich vyšlo 563. Jaroslav Němeček se 
synem Vítem stojí v čele rodinné firmy, která vydává Čtyř-
lístek od počátku devadesátých let a stará se i o propagaci.
  (mk)

Jubileum Olbrama Zoubka
V dubnu oslavil osmaosmde-
sáté narozeniny významný 
sochař, autor charismatic-
kých nakloněných soch, ro-
dák z pražského Žižkova 
Olbram Zoubek.

Olbram Zoubek se naro-
dil v Praze 21. dubna 1926. 
Při výběru křestního jména 
byli rodiče ovlivněni nove-
lou o biskupovi z pražského 
rodu Olbramů. Obecnou 
školu navštěvoval v letech 
1932-1937 na Žižkově v Pa-
lackého ulici (nyní Vlkova), 

reálku pak v letech 1937-1945 na Sladkovského náměstí 
na Žižkově. Od sexty navštěvoval nepovinné modelování 
u profesora Miroslava Kužela. V době druhé světové války 
byl v letech 1944-1945 totálně nasazen v podniku Wegena 
v Praze na Letné. Ve dnech 5.-11. května 1945 se aktivně 
účastnil Pražského povstání.
 Olbram Zoubek se původně hlásil na AVU v Praze, ale 
nebyl přijat, proto absolvoval kamenosochařskou praxi 
u sochaře Otakara Velínského v Praze. V letech 1945-1952, 
po úspěšném složení zkoušek, studoval na Vysoké škole 

uměleckoprůmyslové u profesora Josefa Wagnera. V le-
tech 1948-1950 absolvoval základní vojenskou službu a po 
jejím ukončení se začal v roce 1951 věnovat restaurátorské 
praxi, ke které získal průpravu u profesora Josefa Wag-
nera. Specializoval se na renesanční sgrafito a kamennou 
plastiku. V roce 1951 též uzavřel sňatek se spolužačkou, 
sochařkou Evou Kmentovou, a o dva roky později (1954) 
se jim narodila dcera Polana a v roce 1956 syn Jasan, který 
se stal též sochařem. V roce 1980 jeho první manželka Eva 
zemřela a v roce 1981 se oženil podruhé s Marií Edlmano-
vou. V roce 1982 se jim narodila dcera Eva. Střídavě žije 
v Praze a v Litomyšli, kde je také zapsán jako čestný občan.
 Jeho dosud největší retrospektivní výstava čítající okolo 
300 exponátů, která probíhala v Jízdárně Pražského hra-
du od 29. 11. 2013, byla pro velký zájem prodloužena do 
30. března 2014.
 Výjimečná expozice, jejímž autorem je sám Zoubek, 
nabídla to nejlepší z jeho celoživotní tvorby: dohromady 
téměř 300 soch, komorních plastik a reliéfů vytvořených 
od poloviny padesátých let až do současnosti. Některá 
díla byla vystavena úplně poprvé. Výstava umělce, který 
patří k nejstarší generaci českých sochařů, nabízí zároveň 
možnost přiblížit se k osobnosti člověka, jenž si za všech 
okolností a v každé době dokázal uchovat tvůrčí energii 
a osobní statečnost. Jako kurátorka na výstavě spolupra-
covala Zoubkova dcera Polana Bregantová. Pořadatelem 
byla Správa Pražského hradu.

Olbram Zoubek

Olbram Zoubek: Socha Strážce
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 Oblíbenými materiály Olbrama Zoubka jsou cement, 
olovo a bronz. Sochy mnohdy ozvláštňoval zlacením a po-
lychromií. „Jsem současný člověk a zároveň tradicionalista. 
Dělám sochy tak, jak se dělaly odnepaměti. A v dějinách 
umění byly ve všech obdobích sochy barevné,“ říká umě-
lec, který si jeden čas oblíbil zlacení cementových soch. 
„Cement je považován za nejlevnější a nejbanálnější mate-
riál, zatímco zlato představuje pravý opak – je symbolem 
hodnoty a věčnosti. A právě napětí mezi pomíjivým a nad-
časovým mě při tvorbě baví,“ dodává sochař, jehož tvorba 
vychází z řecké mytologie. Ta vzbudila jeho inspiraci při 
jeho první zahraniční cestě do Řecka.
 Tu koncem padesátých let podnikl se svou první že-
nou, významnou českou sochařkou Evou Kmentovou. 
„Sochy vrcholné řecké antiky jsou výjimečné tím, že vyza-
řují harmonii tělesnou i duševní. Jsou inspirované fyzickou 
podobou člověka, ale mají v sobě zároveň něco trvalého 
a božského. To když se v umění podaří, je to něco jako 
zázrak,“ říká Zoubek. On sám modeluje sochy v nadživot-
ní velikosti, jako štíhlé, emocemi obdařené vertikály, které 
svými pohyby či gesty směřují vzhůru. „Rád dělám sochy 
v pohybu – jsou nakročené, nadechnuté, jakoby v beztíž-
ném stavu, popřípadě létají. A málokterá z mých soch má 
chodidla pořádně na zemi! Buď jsou na špičkách, nebo se 
od země odpoutávají. Každá v sobě nese určitou náladu, 
gesto nebo i neslyšitelný výkřik, jako by se spolu chtěly po-
tkat a domluvit,“ říká Olbram Zoubek, jehož rukopis inspi-
rovaly kromě antických vzorů také sochy slavného Švýcara 
Alberta Giacomettiho a ženská krása.
 V prostoru Jízdárny Pražského hradu byla vystavena 
i skupina tří nejoblíbenějších soch Olbrama Zoubka, které 
vznikly v rozpětí několika dekád. První je Jan, pozlacená 
socha Jana Palacha z roku 1969, kterou se autor rozho-
dl představit s původním, částečně už setřeným zlacením. 
Druhou je známá socha Ifigenie z roku 1986, kterou si 
oblíbil prezident Václav Havel. Toho pojilo se Zoubkem 
dlouholeté přátelství. Třetí je bronzový Občan, socha z Po-
mníku obětem komunismu, který byl osazen na úpatí praž-
ského Petřína v roce 2002.
 Významný český sochař současnosti je autorem po-
smrtné masky Jana Palacha, Pomníku obětem komunismu 
na Petříně nebo sochy pro Miladu Horákovou na Smícho-
vě. Sedmnáct let restauroval renesanční sgrafita na zámku 
v Litomyšli.
 V roce 1996 byl oceněn státním vyznamenáním Medailí 
Za zásluhy I. stupně. Stal se členem Unie výtvarných uměl-
ců, skupiny Trasa a Nové skupiny a je též členem Umělecké 
besedy.
  (mk)

Petr Sís
Ilustrátor, grafik a tvůrce animovaných filmů Petr Sís, kte-
rý v květnu oslaví pětašedesátiny, je mezinárodně uznáva-
ným autorem dětské literatury. Píše knihu za knihou a své 
detailně provedené, kouzelné obrázky doprovází příbě-
hy, které oslovují nejen děti, ale i dospělé. Hlavně ty, pro 
jejichž poetické duše je náš svět příliš drsný. Česky vyšlo 
v nakladatelství Labyrint sedm z jeho dvaadvaceti knih. 
Napřed Strom života o Charlesi Darwinovi. Potom Tibet: 
Tajemství červené krabičky, se kterým pospíchal, aby ho 
ještě stihl ukázat tatínkovi, filmovému režisérovi Vladimíru 

Sísovi, který umíral na rakovinu. Také Tři zlaté klíče, výtvar-
níkův hold Praze, kde má pořád druhý domov, a také Zeď, 
jež má podtitul Jak jsem vyrůstal za železnou oponou ad. 
K dalším přibližně padesáti knihám vytvořil ilustrace.

Poznámka redakce: Vybrali jsme pro Vás zajímavé výňatky 
z rozhovoru před pěti lety u příležitosti jeho výstavy v Čes-
kém centru v Praze:
V úvodu jedné knihy píšete dopis své dceři Madlence: 
„Budeš to číst asi až v 21. století a asi nebudeš umět čes-
ky.“ Je pro vás důležité, aby češtinu někdy zkusila?
Když se narodila, usoudili jsme racionálně, že to není tak 
podstatné. Musím tady poznamenat, že tatínek mojí ženy 
je vědec, který po roce 1956 emigroval z Maďarska. Má 
žena maďarsky nemluví. V Americe se tenkrát uplatňoval 
princip, že se člověk stal Američanem a na minulost se pro-
stě neohlížel. V souladu s tím se mi po narození dětí zdálo, 
že není důležité, zda budou mluvit česky. Teď mi to občas 
přijde líto. A hlavně ony mi to vyčítají. Madlenka má talent 
na jazyky a jsem přesvědčen, že kdyby tu prožila jedno celé 
léto, hodně by se naučila.
Vaše děti jsou ve věku, kdy brzy začnou cestovat sami. 
Bude je lákat spíš Tibet, nebo Praha?
Oni si myslí, že Praha je místo, kde se pořád něco děje, a jsou 
pyšní na to propojení. Ale to je tím, že tu vždycky byli jen 
na krátkém výletě a rodina se postarala, byla tady legrace.
Jaký je to pocit mít dva domovy? Mění se s věkem?
Ano, určitě, přesně tak, jak mě varoval můj táta. Na začát-
ku byl šok z emigrace. Můj první vztah k nové zemi byl ve 
všem všudy pozitivní. Pak začaly přicházet momenty roz-
čarování nad věcmi, které nebyly takové, jak jsem si vysnil. 
Dlouho jsem měl výhodu pozorovatele, do spousty věcí 
jsem nebyl zapojen, a proto jsem si udržoval odstup. Pak 
jsem najednou měl rodinu a musel dělat rozhodnutí, vyja-
dřovat se, vymezovat… Dokud byly děti malé, deset let mě 
inspirovaly a zajímaly se o výsledek, protože se jim líbilo, 
že dělám knížky o nich. Když vstoupily do puberty, začal 
jsem pro ně být zajímavý hlavně tím, že jim můžu pořídit 
computer nebo lístek do kina na Pána prstenů.
 Pamatuju si, jak jsem šel v Americe poprvé do školy na 
besedu s dětmi, a líbilo se mi, jak jsou ty školy fantasticky 
organizované, jak jsou krásně barevné. Později jsem zjistil, 
že barevné sice jsou, ale nejsou všechny stejně dobré, a že 
někteří učitelé – tak jako všude – neumí učit. Začal jsem 
se ocitat v situacích, kdy jsem musel víc a víc vyjadřovat 
své postoje, i k politice, hlavně když se prezidentem stal 
G. W. Bush. Děti se vyptávají na nejrůznější věci… 
 Také jsem si na sebe vymyslel, že bydlíme na předměstí, 
proto každý den dojíždím vlakem do ateliéru na Manhat-
tanu, jako všichni ti, co jezdí do zaměstnání. Bývalí spolu-
žáci se mi smějí: „Kdybychom ti na škole řekli, že budeš 
jednou vstávat ráno v sedm a jezdit do práce, myslel by sis, 
že jsme se zbláznili.“
 Tady v Praze je mi v podstatě blaze. Jenže každá má 
návštěva je tak intenzivní, že nevím, jak dlouho bych to 
vydržel. Jak bych rozdělil čas mezi kreslení a přátele. Kaž-
dý den je nějaká vernisáž, setkání, raut, premiéra… Sám 
nevím, jak se lidé v Praze v mém věku drží ve formě, že  
vše zvládnou.
Ale líbí se vám tu, ne?
Líbí se mi stará Praha. V Americe města nemají „středověká“ 
centra, tam je všechno mimo dimenze, a to mě deprimuje.  
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ra Když z Malé Strany večer zmizí turisté, vypravím se na 
Hrad, nikde nikdo. Nebo Petřín, to je nádhera, jak tady 
člověk může plachtit sem a tam. Střed Prahy je opravdu 
rozkošný v tom, jak se dá všude dojít pěšky. O to víc se mi 
líbila Třeboň, i když by mě místní měli dozajista za měsíc 
taky dost; rozdělují se na Třeboňáky a náplavkáře. Dochází 
mi, že jsem vlastně všude přistěhovalcem.
Máte pro Prahu nějaké rituály?
Jistě. Chodím se dívat na Černého miminka, co lezou po 
televizní věži na Žižkově. Když byl totiž můj syn ještě mi-
minko, byl David Černý v New Yorku na stáži. Chtěl mo-
delovat nějaké bejby, a tak si přišel vyfotit našeho Matěje. 
Později z něj udělal ta miminka, co lezou po televizní věži 
na Žižkově. Když jsem se teď šel projít na Kampu, po-
tkal jsem v parku jejich tři odlitky. Bylo to pro mě krásné  
propojení.
Říkáte, že jste knížky psal pro své děti, a ony vám vyrost-
ly, takže adresát vám jakoby uklouzl. Pro koho vlastně 
ty knížky děláte?
Mám teď v Americe nového literárního agenta, patří k těm 
nejvýznamnějším a působí na trhu pro dospělé čtenáře. 
Moje další knížka by měla být pro ně. Knihy jsem dělal 
vždy pro děti, ale jim je kupují rodiče, to je jasné. A ně-
které malé děti jsou hodně zvídavé, daleko víc než mnozí 
dospělí, nemluvě o jejich představivosti. Záleží na každém, 
co si z toho vybere.
 Možná je trochu zkreslující, že v Čechách vyšly kromě 
Mozarta jen mé velké knihy, které jsou víc sofistikované. 
Dělám ale i knížky pro úplně malé děti. Třeba o chlapeč-
kovi, který má tolik rád hasičská auta, až se v jedno z nich 
promění. Jezdí, zlobí, a když ucítí, jak voní snídaně, auto 
zaparkuje a jde se najíst. Tyhle drobné knížky, když dítě 
povyroste, jednoho dne odloží a nevrátí se k nim. Ale k těm 
druhým, jako jsou třeba Tři zlaté klíče nebo Tibet, se může 
vracet a nacházet v nich stále něco nového. Alespoň dou-
fám. Mí čtenáři jsou svým charakterem objevitelé a cesto-
vatelé po odlišných světech fantazie.
Pamatujete si dodnes chvíli, kdy jste se dověděl, že to 
tady „prasklo“?
Pamatuji si zprávy, jak lidé s dětmi a kufry přelézali zeď 
německého velvyslanectví na Malé Straně v Praze. A pak 
v listopadu 1989 do New Yorku dorazila Věra Chytilová 
s divadlem Sklep, protože uváděla film Kopytem sem, 
kopytem tam. Tomáš Hanák bydlel v mém ateliéru, kam 
dorazila večer celá divadelní tlupa. Koukáme na všechny 
televize, plné Václavské náměstí, a já se s vyvalenýma oči-
ma ptám, zda bychom neměli jet rychle zpátky. Vávra se 
Šteindlerem se jen usmáli a řekli: „To už nemusíme, tohle 
dopadne dobře.“ A pak jsme šli všichni na Madison Avenue 
před československý konzulát. Byla obrovská zima. Cinkali 
jsme klíči a křičeli „Jakeše do koše.“ Skoro přesně v těch 
místech ve stanici metra na 86. ulici je dnes moje mozaika. 
Jmenuje se Happy City.

Petr Sís
(* 11. 5. 1949, Brno) – výtvarník, spisovatel a filmař
–  koncem šedesátých let působil jako jeden z prvních 

českých diskžokejů
–  v roce 1980 získal Zlatého medvěda na Filmovém fes-

tivalu v Západním Berlíně za animovaný film Hlavy
–  v roce 1982 byl poslán do Los Angeles připravovat film 

o olympiádě

–  v roce 1983 pracoval s Bobem Dylanem na klipu You 
Got to Serve Somebody

–  v roce 1984 se rozhodl, že se nevrátí do Českosloven-
ska; Miloš Forman mu svěřil práci na plakátu k filmu 
Amadeus

–  od roku 1984 je kreslířem pro New York Times a další 
periodika

–  v roce 2004 a 2008 byl oceněn Ragazzi Award na vele-
trhu v Boloni za knihy Strom života a Zeď

–  je autorem 22 knih pro děti, ilustroval přes 50 knih, 
natočil 26 animovaných filmů

–  žije v New Yorku, jeho žena je Američanka a mají spolu 
dvě děti.

Představujeme
Antonín Střížek (* 22. 5. 1959, Rumburk) je součas-
ný český malíř a fotograf. Jeho tvorba se řadí do období 
postmoderny. V osmdesátých letech vystudoval AVU, od 
roku 1984 se zúčastňoval výstav Konfrontací. Na AVU se 
mezi lety 1997-2003 vrátil, aby vedl malířský ateliér. Dnes 
žije a pracuje v Praze. Hlavními tématy jsou v jeho tvorbě 
město a civilizace vůbec, kde s nádechem jisté nostalgie 
používá motivy typické pro umění první poloviny 20. sto-
letí – například pro Skupinu 42. Práce s každodenností se 
objevuje rovněž v jeho zátiších, zobrazujících banální té-
mata a předměty. Harmonizace jednotlivých prvků v obra-
ze, stejné tónování a určitá snovost zastaveného příběhu, 
to jsou charakteristické znaky, se kterými malíř pracuje.

Antonín Střížek: Pávi, 1990, kombinovaná technika, plátno

Zemřel výtvarník, novinář a básník 
Karel Trinkewitz
Ve věku 82 let zemřel po dlouhé nemoci v noci z 14. na 
15. března v Německu výtvarník, novinář, básník, karika-
turista a esejista Karel Trinkewitz. ČTK to oznámil spiso-
vatel a dramatik Pavel Kohout. Trinkewitz spolupracoval 
v šedesátých letech s řadou časopisů, exponoval se i jako 
politický žurnalista a satirik. V sedmdesátých letech byl 
perzekvován. V roce 1977 podepsal Chartu 77, o dva roky 
později byl donucen odejít do exilu. V Německu navázal 
na spolupráci s exilovým i německým tiskem a publikoval 
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několik básnických a esejistických knih. V návaznosti na 
rodinnou tradici vstoupil do exilové ČSSD, ve straně se 
angažoval i v devadesátých letech.

Zemřel Jaroslav Kerles

Známý karikaturista, ilustrátor a výtvarník Jaroslav Kerles 
zemřel 8. března v Českých Budějovicích.
 Jaroslav Kerles se narodil 3. listopadu 1939 v Praze, 
ale skoro celý život prožil v Českých Budějovicích, kde vy-
studoval stavební průmyslovou školu. Práci ilustrátora se 
začal naplno věnovat po roce 1970. Během svojí kariéry 
se proslavil ilustracemi desítek knih pro děti i dospělé a je 
také tvůrcem postavičky kapra Jakuba, jednoho ze symbo-
lů jižních Čech. Jaroslav Kerles patřil také ke kmenovým 
přispěvatelům humoristického časopisu Dikobraz, vedle 
něho přispíval i do řady dalších tuzemských novin a ča-
sopisů. Několikrát své práce publikoval a vystavoval také 
v zahraničí.
  (mk) Jaroslav Kerles

Zdenka či Zdeňka Braunerová (pokřtěna jako Zdisla-
va Rosalina Augusta) byla významná česká malířka konce 
19. a začátku 20. století, známá také jako vynikající grafič-
ka. Jako první žena v Čechách se rozhodla živit výtvarným 
uměním. Stala se mj. i významnou a známou patronkou 
několika významných českých umělců, jako byli Chittussi, 
Mrštík, Zeyer, Marten, ale i malíř Joža Uprka, sochař Fran-
tišek Bílek nebo Jan Zrzavý.
 Sám Zrzavý se o ní zmínil jako o „…neobyčejné ženě, 
vtipné, vzdělané, originální.“ Dále pokračoval: „Měla bá-
ječný vkus, pronikavý rozum a zvláštní půvab. Když jsem ji 
poznal, bylo jí šedesát. Pro slovo nešla daleko. Veselí a op-
timismus měla jako málokterý člověk. Dodávala mi víru 
a chuť do života.“
 Narodila se v Praze 9. 4. 1858 do zámožné rodiny 
jako poslední ze čtveřice dětí. Jejím otcem byl tehdy vý-
znamný advokát a poslanec říšské rady JUDr. František 
August Brauner, pocházející z mlynářského rodu usaze-
ného v Litomyšli. Zájem o malování projevovala Zdenka 
již odmalička, kdy trávila dlouhé hodiny ve svém dětském 

pokoji, kde se jen zřídka 
zabývala jiným koníčkem 
než malováním. V tom ji 
podporovala i její mat-
ka, (Augusta, roz. Ne-
umannová), kterou 
Zdenka milovala; sama 
byla amatérskou malíř-
kou a pocházela ze sta-
rého šlechtického rodu. 
Její otcem byl významný 
a vynikající vědec, který 
se zabýval chemií a náro-
dohospodářstvím.
 S významnými osob-
nostmi se mohla Zdenka 

setkávat už odmala, jelikož její rodiče ve svém domě hos-
tili mnoho známých českých literátů a výtvarníků. Zde se 
seznámila s takovými osobnostmi, jako byli Josef Václav 
Sládek, ale i rodiny Palackých, Náprstků či Riegerů.
 Jelikož její talent byl zjevný, začala studovat u slavné 
Amálie Mánesové. Malování věnovala většinu volného 
času, což vedlo ke zhoršení výsledků ve škole. I přesto 
Zdenka pokračovala ve studiích malířství, tentokrát na 
vyšší dívčí škole, kde se jejím ředitelem stala v té době vý-
znamná osobnost Soběslav Hippolyt Pinkas. Tehdy se roz-
hodla věnovat se malířství profesionálně. Nemalý podíl na 
tom mělo i její studium u Antonína Chitussiho, do které-
ho se Zdenka později zamilovala. Oba dva měli podobné 
zájmy – právě Chitussi přivedl Zdenku ke krajinomalbě. 
Pro názorové umělecké neshody ze svatby sešlo. Ani další 
vztah s Juliem Zeyerem (o sedmnáct let starším) neměl 
příliš dlouhého trvání. Stejně tak dopadl poměr k Vilému 
Mrštíkovi, který se rozpadl těsně před svatbou.
 Velký vliv na její inspiraci měla i její milovaná Paříž, kte-
rou několikrát navštívila. Poprvé ji inspiroval její budoucí 
švagr, spisovatel Elemir Bougres, který ji seznámil s mnoha 
skvělými díly Francie a představil ji některé francouzské 
umělce, jakými byli Maurice Maeterlinck, Anatol France 
a další. Získala ale i jiné úspěchy: dostala šanci, kterou 
samozřejmě využila, na ženské výstavě v Champs Elysées 
a v roce 1890 v Salonu na Champs de Mars.
 Paříž se jí stala druhým domovem a pobývala v ní 
v letech 1881 a 1885-1893, kdy navštěvovala soukro-
mou Collarossi; kde však nebyla spokojena a vrátila se do  
vlasti.
 Přestože Zdenku francouzské umění inspirovalo a zau-
jalo, zůstávala vlastenkou a patriotkou.
 V Paříži navázala i řadu přátelství, např. se slavným so-
chařem Augustem Rodinem, který na její pozvání v roce 
1905 navštívil Čechy a Moravu. Stala se tedy důležitou pro-
pagátorkou česko-francouzských kulturních vztahů.

Zdenka Braunerová v mládí 
(fotografie)
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měla ateliér v tzv. Braunerově mlýnu; sem zvala své přátele 
a ráda s nimi trávila volný čas v poklidných besedách. Ob-
čas sem zavítal i Paul Claudel (francouzský básník a dra-
matik), který působil v té době v Praze jako konzul. Naučila 
ho chápat českou duši a umění a stala se jeho inspirací 
knihy Obrazy svatých z Čech.
 Měla ráda i moravské Slovácko, kam mnohdy zajela na-
čerpat inspiraci do další práce. Obdivovala a milovala také 
venkovské a prosté lidi; pozorovala jejich tradice a viděla 
v nich největší poklad národa. Důležitým zdrojem informa-
cí byl i její deník a skicáky, kam si zaznamenávala důležité 
údaje, které vylepšovala obrázkem.

Zdenka Braunerová s francouzským sochařem Augustem Rodinem 
při jeho návštěvě na Slovácku v roce 1905 (fotografie)

 Zdenka Braunerová zemřela 23. května 1934 ve své 
rodné a milované Praze a je pohřbena mezi velikány na 
vyšehradském Slavíně.

Jaroslav Hněvkovský
(10. 4. 1884, Žebrák – 8. 6. 1956, Praha)
Před sto třiceti lety zemřel v Praze Jaroslav Hněvkovský, 
český malíř působící na Cejlonu a v Indii. Už v letech 1945-
1948 byl vážně nemocen a žil u svého bratra MUDr. Josefa 
Hněvkovského, lékaře v Hořovicích. Když pak roku 1956 
zapomenut zemřel, nikdo netušil, že ještě v době nedávno 
minulé byl znám nejen v Čechách, ale i v Londýně, Římě 
a v neposlední řadě v místě svých uskutečněných snů, na 
indickém subkontinentu.
 Hněvkovský vystudoval na pražské technice obor, který 
s jeho zálibou zdánlivě nesouvisel, stal se geometrem. Jeho 
prvním působištěm byla Bosna a Hercegovina, kterou roku 
1908 Rakousko-Uhersko anektovalo. Poté krátce studoval 
na akademii krásných umění v Římě. Zde se v jedné z ka-
váren seznámil s krajinářem Otakarem Nejedlým, který ho 
v jeho dalším životě výrazně ovlivnil. Přišel totiž s plánem 
na malířskou výpravu do Indie, o níž oba mladíci věřili, že 

je bude inspirovat stejně, jako ostrovy Tahiti inspirovaly 
Paula Gauguina.
 V září 1909 se vydali lodí přes Port Said, Suezským 
průplavem a Rudým mořem až do cejlonského Colomba. 
Zdejší příroda jim učarovala, ale živili se zejména díky Ne-
jedlého houslovému umění. Malárie, která postihla Nejed-
lého, ho natolik oslabila, že v létě 1911 odcestoval. Svoje 
zážitky popsal v knize Malířovy dojmy a vzpomínky z Cej-
lonu a Indie. Hněvkovský se nakonec usadil na nejjižněj-
ším cípu Indie nedaleko Travankoru. Pětkrát odložil odjezd 
a teprve v polovině roku 1913 jej loď Habsburg dopravila 
z Bombaje do Evropy. Světová válka mu nedovolila reali-
zovat novou výpravu a až po jejím skončení mohl odcesto-
vat na půl roku do Londýna, kde se dobře prodávaly jeho 
obrazy z cest. Setkal se tu i s básníkem Rabíndranáthem 
Thákurem a na jeho pozvání odcestoval v roce 1922 do 
Šántinikétanu v Západním Bengálsku. To již byl malíř že-
natý a natrvalo usazen v Praze, ale úspěch z Londýna, kde 
o něm noviny psaly skutečně jako o „slovanském Gaugui-
novi“, jej povzbudil do dalších dobrodružství. Chtěl pro 
Thákurovy žáky založit malířskou školu, ale došel k závěru, 
že i tu „za krásnými hesly kulturními a humanitními stojí 
zájmy jednotlivců, sobectví a žárlivost…“ V srpnu 1922 od-
cestoval přes Kalkatu do Madrásu, kde pak nějakou dobu 
tvořil pod ochranou místního rádži z Čalapali. V březnu 
1923 definitivně zvolil návrat. To byl jeho druhý a poslední 
pobyt v Indii, která na něj hluboce zapůsobila. Z obšírných 
dopisů, které odtamtud psal své matce, sestavil Malířovy 
listy z Indie a doprovodil je reprodukcemi svých obrazů.

Jaroslav Hněvkovský: Rajská noc na Cejlonu, 1920, olej, plátno

Vladimír Silovský
Před čtyřiceti lety zemřel Vladimír Silovský (11. 7. 1891 – 
26. 4. 1974) – malíř a grafik, ilustrátor, pedagog, předsta-
vitel sociální grafiky. Věhlas získal díky známkové tvorbě 
a užité grafice. Studoval architekturu na ČVUT v Praze, byl 
žákem prof. K. M. Crnčice na Uměleckoprůmyslové škole 
v Záhřebu, prof. M. Švabinského na AVU v Praze, členem 
SVU Mánes, Umělecké besedy, zakládajícím členem SČUG 
Hollar. Pedagogicky působil jako profesor a rektor na AVU 
v Praze (1945-1962), kde vedl grafickou speciální školu.
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Dílo architekta Friedricha Ohmanna 
včetně Kramářovy vily, rezidence 
českých premiérů, představuje 
nová výstava Moravské galerie v Brně
Ohmann patřil na přelomu 19. a 20. století k předním 
osobnostem evropské architektury. Spojoval nejlepší ide-
je minulosti s novými myšlenkami a prvky.
 Ohmann čerpal inspiraci třeba v pražském baroku, 
které tehdejší teoretici ještě nedokázali docenit. „Ohmann 
se z díla barokních architektů, především Kiliána Ignáce 
Dientzenhofera, učil navrhovat s ohledem na širší prosto-
rové vztahy, na genia loci,“ říká autor výstavy Jindřich Vy-
bíral. Výstava měla premiéru v Praze, ovšem její brněnské 
uvedení nabízí více informací o Ohmannově tvorbě za čes-
kými hranicemi, například ve Vídni, Magdeburgu a Splitu. 
Oproti Praze je v Moravské galerii vystaven také Ohman-
nův nábytek ze zdejších sbírek.
 Ohmann, jenž žil v letech 1858-1927, byl typickým 
Středo evropanem. Narodil se ve Lvově, jeho otec byl čes-
ký Němec v rakouských službách. V roce 1888 se Ohmann 
stal prvním profesorem architektury na Uměleckoprůmys-
lové škole v Praze, kde za deset let vychoval řadu následov-
níků, stejně jako později při svém působení ve Vídni.
 V českých zemích zanechal řadu staveb, například praž-
ský Valterův palác a hotel Central. „Ohmannem navržené 
Café Corso je považováno za první secesní stavbu v české 
metropoli,“ řekl Vybíral. Později architekt pracoval třeba na 
modernizaci císařského sídla ve Vídni. Pro brněnskou rodinu 
Löw-Beerů vytvořil nerealizovaný návrh honosné rezidence.

Veletrh Art Prague představil 
tři desítky galerií a umělců
Na tři desítky galerií, jednotlivých umělců či uměleckých 
škol se prezentovalo na 13. ročníku veletrhu současného 
umění Art Prague. Bylo při něm vystaveno na 600 děl v ob-
lasti malby, sochy, kresby, instalace a nových médií. Všech-
na díla byla prodejní. Ocenění UniCredit Bank Art Prague 
Young Award pro mladé umělce do 35 let v tomto roce 
získal Nikola Čulík z Nau Gallery. Rok 2014 přinesl další 
novinku. Jedinečné prostory Kafkova domu, do kterých 
se veletrh přesunul v loňském roce, hostily umění nejen 
ve svém interiéru, ale příležitost dostala také fasáda. Díla 
tří vybraných umělců dekorovala hlavní vstup do výstav-
ních prostor. Na veletrhu nechyběly ani umělecké work-
shopy, programy pro děti či přednášky.

Designér roku 2013
V březnu se konalo udílení výročních cen Czech Grand 
Design. Ocenění Designér roku 2013 a sošku v podobě 
Kapky štěstí obdržel Jan Čapek. Zvítězil nafukovacími hrač-
kami Pes Bulík a Formule pro firmu Fatra Napajedla, které 
byla udělena cena pro Výrobce roku. Čapek ve své tvorbě 
navázal na slavné sedací hračky od Libuše Niklové.
 Tituly Grand designér roku za nejvyšší počet hlasů 
a Módní designér roku získala za dvě kolekce návrhářka 

Monika Drápalová a získala částku 100 000 korun na vy-
tvoření ceny pro vítěze příštího ročníku. Letošní vítězové 
dostávali skleněnou Kapku štěstí, kterou navrhla loňská 
Grand designérka roku, sklářská výtvarnice Lucie Koldová.
 V kategorii Designér šperku byla oceněna profesorka 
Eva Eisler za kolekci náhrdelníků a broží Pro bílou paní 
Perchtu a za Wabi Sabi.
 Grafickými designéry se stali Štěpán Malovec, Jakub 
Straka, Petr Knobloch a Tomáš Brousil za nový vizuální styl 
UMPRUM, fotografkou zase Kristina Hrabětová a Cena 
Obchod roku byla přidělena nově rekonstruovanému Vi-
nohradskému pavilónu.
 V kategorii Objev roku – Cena Preciosy zvítězilo studio 
deForm.
 Slavnostním vyvrcholením udílení výročních cen Czech 
Grand Design bylo uvedení akademické malířky a módní 
návrhářky Zdeňky Bauerové do Síně slávy.
  (mk)

Cenu diváků Czech Grand Design 
dostala loňská vítězka Koldová
Vedle ocenění, která českým designérům udělili odborníci, 
vybrali svého favorita také návštěvníci výstavy nominova-
ných prací v soutěži Czech Grand Design. Cenu veřejnosti 
pořadatelé v Národním technickém muzeu předali sklář-
ské výtvarnici Lucii Koldové, která loni dostala v této soutě-
ži hlavní cenu. Letos byla nominována v kategorii Designér 
roku. Návštěvníkům výstavy, která trvala do konce března, 
se její práce líbily nejvíce ze všech mnoha desítek nomi-
novaných tvůrců či studií. Koldová letos soutěžila s kolek-
cí svítidel Capsula pro Brokis, kolekcí nábytku Wrap pro 
Lugi, kolekcí Bondage pro Lasvi a svítidlem Apollo pro  
La Chance.

Zemřel slavný rakouský architekt a designér 
Hans Hollein
24. dubna zemřel rakouský architekt a designér Hans Hol-
lein, první a dosud jediný Rakušan, který získal nejprestiž-
nější světové ocenění pro architekty – Pritzkerovu cenu. 
Před necelým měsícem Hollein oslavil 80. narozeniny. Ro-
dák z Vídně je považován za jednu z vedoucích osobnos-
tí postmoderní architektury a na svém kontě má desítky 
realizací i studií. Jeho díla jsou rozeseta doslova po celém 
světě, například v New Yorku, Berlíně či Teheránu. Řadu 
jeho staveb lze nalézt také ve Vídni. K těm nejznámějším 
patří Haasův dům stojící přímo naproti katedrále svatého 
Štěpána. Tato supermoderní stavba ze skla, ocele a zele-
ného mramoru, v níž jsou obchody, kavárna, restaurace 
a kanceláře, byla dokončena v roce 1990 a vyvolala snad 
nejvíce protestů v novodobých dějinách Vídně.
 Pritzkerova cena je přirovnávána k Nobelově ceně za 
architekturu. V roce 1979 ji založil Jay Pritzker, podnikatel 
a filantrop, se svou ženou Cindy. Mezi její nositele pat-
ří mimo jiné Brazilec Oscar Niemayer, Kanaďan Frank  
Gehry či Brit Norman Foster. Hollein tuto cenu získal 
v roce 1985.

ARcHiTekTURA
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Nová expozice Moravské galerie v Brně

V přízemí a prvním patře Uměleckoprůmyslového mu-
zea zhlédnou návštěvníci 60 exponátů od čtrnácti auto-
rek, například Veroniky Bromové, Mileny Dopitové, Lenky 
Klodové, Markéty Othové nebo Kateřiny Vincourové. Pro 
zastoupené umělkyně je typická konceptuální práce s ob-
jektem či instalací, případně zájem o fotografii, video 
a další formy technického obrazu. Oba proudy spojuje 
používání nových materiálů, často pocházejících z obyčej-
ného života, a objevování svébytných témat.
 Na přípravě výstavy se podílely výhradně ženy. Není to 
prý výraz „feministické ukřivděnosti“ nebo pozitivní diskri-
minace, ale odraz jejich reálného vlivu v daném období. 
„Právě ženy na české výtvarné scéně devadesátých let se-
hrály nejdůležitější úlohu a byly nositelkami nového umě-
leckého výrazu,“ řekla kurátorka Morganová.
 Výstava potrvá do 18. května. Doprovází ji reprezen-
tativní publikace. Kontext výstavy rozšiřuje také expozice 
z díla Vlasty Vostřebalové Fischerové v nedalekém Pra-
žákově paláci. Její práce patří podle teoretiků k nejosobi-
tějším projevům českého umění dvacátých a třicátých let 
minulého století, pro širší veřejnost však zůstávají málo 
známé.

Barevný neklid Rudolfa Volrába
Národní galerie v Praze představuje ve Veletržním paláci 
ne příliš známou tvorbu předčasně zemřelého výtvarníka 
Rudolfa Volrába (1933-1969).
 Rudolf Volráb začínal svoji uměleckou dráhu na střední 
sklářské škole v Kamenickém Šenově a dále pak pokra-
čoval ve sklářském ateliéru Josefa Kaplického na pražské 
Vysoké škole uměleckoprůmyslové.

 Výstava Barevný neklid nabízí divákům především 
umělcovy obrazy a kresby z šedesátých let, kde je patr-
né zajímavé propojení mezi novou figurací, pop-artem 
a abstrakcí. Formy na jeho malbách i kresbách jsou teku-
té, podobné roztavenému sklu a také výrazná barevnost 
odpovídá paletě sklářských výtvarníků.
 Rudolf Volráb se věnoval malbě systematicky a dělal 
pokusy jen s prostorovými papírovými reliéfy. V závěru 
svojí krátké tvůrčí dráhy pracoval také s plastem, igelitem, 
plexisklem a emailem. Stalo se tak v souvislosti s jeho účas-
tí na sympoziu Artchemo 1968-1969, které mělo otevřít 
cestu k používání umělých hmot.
 Podle mínění odborníků je škoda, že Volráb nevěnoval 
svoji pozornost práci s ateliérovým sklem, k čemuž jeho 
malba dává přímé podněty – jakoby občas byla skicou pro 
trojrozměrný objekt z barevného skla.
 Expozice Barevný neklid bude otevřena do 25. května 
tohoto roku.
  (mk)

Expozici středověkého umění v Anežském 
klášteře doplní na půl roku tři nové sochy 
z období krásného slohu kolem roku 1400
Nejvýznamnější z nich je Madona ze Šternberku na Mo-
ravě, kterou zapůjčila římskokatolická farnost Šternberk 
ve spolupráci s Muzeem umění v Olomouci. „Šternberská 
madona je právem považována za jednu z vůbec nejkrás-
nějších středověkých soch, dochovaných na našem území,“ 
sdělila mluvčí NG Eva Kolerusová. Šternberská madona 
je významnou představitelkou typu takzvaných krásných 
madon – soch, které vznikaly v několika málo desetiletích 
na přelomu 14. a 15. století v oblasti celé střední a části 
západní Evropy, připomíná kurátor výstavy Jan Klípa. Tato 
díla vynikají snahou o zachycení idealizované krásy obliče-
jů i těl, ale zejména bravurně modelovaných mohutných 
draperií.
 Madona ze Šternberku zaujímá mezi sochařskými pa-
mátkami pozdního středověku výjimečné postavení také 
proto, že se na jejích zádech dochovala nezřetelná, avšak 
čitelná signatura jejího tvůrce. Písmena „hen“ odkazují 
pravděpodobně buď k Jindřichovi, nebo Janovi, dvěma 
umělcům a blízkým příbuzným Petra Parléře, stavitele 
svatovítské katedrály a jednoho z nejvýznamnějších ev-
ropských sochařů své doby.
 Dílo bylo objednáno někdy v posledním desetiletí 
14. století některým z příslušníků elitního a uměnímilovné-
ho řádu augustiniánů kanovníků pro jejich klášterní kostel 
ve Šternberku. Madona ze Šternberku bude vůbec poprvé 
od svého objevení v roce 1957 vystavena v kontextu sbírky 
středověkého umění NG.
 V Anežském klášteře bude vedle dobové repliky Krum-
lovské madony a sochy sv. Petra ze Slivice. Instalaci doplní 
dvě díla zapůjčená z muzea v rakouském Leogangu. Tato 
instituce spolu s Muzeem umění v Olomouci v současné 
době spolupořádají výstavu Gotické madony na lvu, na 
níž Národní galerie do Olomouce zapůjčuje tři významná 
díla ze své dlouhodobé expozice.

VÝSTAVy

Rudolf Volráb: bez názvu, 1969, akryl na papíře
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Madony na lvu

Arcidiecézní muzeum v Olomouci připravilo výstavu, je-
jímž tématem je vyobrazení gotických madon stojících na 
lvu, což bylo v umění střední Evropy oblíbené téma vrchol-
ného a pozdního středověku. Záhadou pro historiky umě-
ní však stále zůstává smysl těchto vyobrazení. Lev byl ve 
středověku kladným i negativním symbolem. Byl zosobně-
ním ušlechtilosti královské moci, ale zároveň byl i předsta-
vitelem pekelných hrůz.
 Nejvíce madon na lvu se zachovalo ve Slezsku a Pomoří 
a není také vyloučeno, že prototyp se zrodil v Praze v době 
Karla IV. Organizátorům výstavy se podařilo získat patnáct 
soch, které byly přivezeny z Rakouska, Německa, Polska 
a Francie. Na zapůjčených exponátech se podílejí reno-
mované instituce, jako je pařížský Louvre nebo Germánské 
národní muzeum v Norimberku.

 Iniciátorem olomoucké výstavy je historik umění Ivo 
Hlobil. Při její přípravě se zde podařilo objevit i vzácnou 
památku slezského sochařství třetí čtvrtiny 14. století – 
Trůnící madonu z polské Nisy, o které se odborná veřej-
nost domnívala, že byla zničena během války. Její poslední 
stopa, která byla důkazem její existence, končila v březnu 
1945. V současné době se odborníci pokoušejí rozluštit, 
jak se dostala do depozitáře v Olomouci. V každém pří-
padě by se tento cenný objev po výstavě měl zřejmě vrátit  
do Polska.
 Výstava Madony na lvu bude otevřena do 11. května 
tohoto roku a je doprovázena katalogem, jehož obsah 
tvoří společná práce historiků umění z České republiky, 
Rakouska a Polska.
  (mk)

Výstava Play Broumovsko
V textilní továrně Veba v Broumově v Královéhradeckém 
kraji otevřena velkolepá putovní výstava Play Broumovsko. 
Na ploše 4 500 m2 této textilní továrny vytvořil spoluautor 
projektu Petr Nikl spletitý labyrint z 1 200 metrů tkanin, 
které vznikly právě v broumovské textilce. V zákrutech 
labyrintu je umístěno několik desítek uměleckých objek-
tů, které návštěvníky vybízejí ke hře, interakci a rozvíjejí  
představivost.
 Právě budova přádelny v Broumově byla pro mnohé 
umělce, jejichž hravá díla zde budou vystavena, velkou 
inspirací. „Takřka nekonečné bludiště nám v Broumo-
vě umožňuje vytvořit soubor mnoha herních hnízd, jež 
využívají a umocňují magický potenciál starobylé tkal-
covny. Výstava je plně interaktivní, je určena všem bez 
rozdílu věku, nabízí aktivní tvůrčí prostředí plné překva-
pení, sebereflexe, imaginace a spoluhry,“ zve na výstavu 
Jiří Wald, zakladatel projektu Orbis Pictus, jehož je Play 
součástí.
 Mezi vystavenými objekty jsou k vidění kousky od Mi-
lana Caise, Ondřeje Smeykala, Petra Lorence a mnoha 
dalších. Chybět samozřejmě nebudou exponáty od Petra 
Nikla. Některé z vystavených instalací byly již představeny 
v rámci předchozích výstav cyklu, jiné jsou nové, vytvořené 
speciálně pro potřeby Play Broumovsko.
 Na Broumovsku bude výstava otevřena do konce úno-
ra 2015, pak bude putovat opět v trochu jiné podobě po 
dalších koutech Česka a své putování zakončí v roce 2023 
v holandském Naardenu, kde je pohřben právě Jan Amos 
Komenský, jehož dílo bylo pro celý projekt inspirací.

Komorní výstavu děl malíře Josefa Šímy, 
zaměřenou zejména na druhou polovinu 
jeho tvorby, připravilo Muzeum Kampa
Výstavu tvoří jen díla ze soukromých českých sbírek, která 
u nás dosud nebyla vystavena. Stěžejním dílem expozice 
je Šímův obraz Země-světlo z roku 1967, který zapůjčila 
pražská Galerie Maldoror. „Obraz Země-světlo byl nedáv-
no vydražen v Paříži, desítky let ho vlastnil francouzský 
psychoanalytik Jean-Bernard Pontalis. Po letech se vrací 
ze zahraničí opět do české sbírky. Šíma v něm syntetizuje 
řadu motivů, kterými se zabýval celý život,“ řekl historik 
umění Karel Srp, který je také autorem doprovodné pub-
likace k výstavě.Madona na lvu
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zů, na kterých lze podle kurátora a galeristy Milana Mikuše 
sledovat především Šímovu cestu za světlem. „Nahlédne-
me do snového světa, do světa přeludových krajin, prosto-
rů bez hranic, zpěvů Orfeových a svébytných duchovních 
proměn, jejichž prostřednictvím Šíma dává svou vizi svě-
ta, na jejímž vrcholku stojí svobodná básnická myšlenka,“ 
říká kurátorem výstavy a majitel Galerie Maldoror Milan  
Mikuš.
 Muzeum Kampa současně otevírá výstavu děl ze sbír-
ky Jiřího a Běly Kolářových. Připomíná jí letošní sté výročí 
narození Jiřího Koláře, významného literáta a výtvarníka, 
kterého tak návštěvníkům představí i jako sběratele. Výběr 
z kolekce, kterou spolu se svou ženou Bělou shromáždili, 
ukazuje díla například Pietera Brueghela, Lucase Crana-
cha, Josefa Čapka, André Deraina, Aléna Diviše, Kazimira 
Maleviče nebo Mikuláše Medka. Na závěr roku chystá Mu-
zeum Kampa Kolářovi retrospektivu při příležitosti stého 
výročí jeho narození, které připadá na 24. září.

V Karlových Varech představili své práce 
studenti sklářských škol
Celkem 53 studentů ze třinácti sklářských škol z Česka, Slo-
venska a Polska se zúčastnilo letošního už sedmého roční-
ku soutěže Sanssouci Junior Glass Match, která se konala 
v Karlových Varech. Vítězem letošního ročníku se stal Jiří 
Liška ze Zlína v kategorii vyšších a vysokých škol a Martina 
Fabiánová ze Střední umělecké školy sklářské v Železném 
Brodě v kategorii středních škol. Kromě dvou hlavních ka-
tegorií se uděluje i cena za řemeslo, kterou letos obdržel 
Matouš Volák ze školy v Kamenickém Šenově, a cena pořá-
dajícího hotelu Spa Resort Sanssouci, kterou dostal Radek 
Brezar. Výběr soutěžních exponátů bude vystaven v Sun 
Gallery v Sanssouci od neděle do 12. července.

Nová expozice na Dlaskově statku 
se věnuje různému využití dřeva
Nová stálá expozice pod názvem Z jednoho kmene na 
Dlaskově statku v Dolánkách u Turnova je zaměřena na 
dřevo, které bylo ve vesnicích v Pojizeří po staletí nejdůleži-
tější surovinou. Celoroční výstava představí různé výrobní 
postupy, z nichž je patrná pozoruhodná zručnost a důvtip 
výrobců i souznění člověka s přírodou. ČTK to řekla ředi-
telka muzea v Turnově Vladimíra Jakouběová, pod který 
statek patří.

Ve Čkyni na Prachaticku byla 
otevřena opravená synagoga
Ve Čkyni na Prachaticku byla po několikaleté rekonstrukci 
otevřena synagoga. Podařilo se ji zachránit díky úsilí dob-
rovolníků, obce, sponzorů a zejména česko-bavorskému 
grantu. Návštěvníkům nabídne expozici Zaniklé synago-
gy jižních Čech, informační centrum, prostor pro výstavy 
i modlitebnu. Nejcennějším prostorem v synagoze je bý-
valá zimní modlitebna, která je dnes po opravě jedinou 
funkční modlitebnou v jižních Čechách nabízející sakrální 
prostor pro židovskou bohoslužbu stejně jako pro indivi-
duální rozjímání. Ve schránce je i vlastní tóra, což je napro-

stý unikát. Tóra byla nalezena při rekonstrukčních pracích 
na půdě a podařilo se ji restaurovat.

Unikátní Loosův interiér v Plzni 
bude sloužit kultuře
Plzeň zrekonstruovala mimořádně cenný interiér v objektu 
Klatovská 12. Dvě místnosti navržené koncem dvacátých 
let 20. století světoznámým architektem Adolfem Loosem 
pro rodinu lékaře Josefa Vogla vybavila replikami původ-
ního nábytku. Interiér bude sloužit kultuře, ročně zhruba 
deseti akcím. Zájemci si jej poprvé prohlédli 18. dubna. Na 
opravách Loosových interiérů pracuje Plzeň systematicky 
od roku 2003, v roce 2015 nabídne speciální prohlídkovou 
trasu, řekl primátor Martin Baxa. „Soubor Loosových inte-
riérů v Plzni je unikátní nejen pro město a celý region, ale 
jde o evropskou památku,“ uvedl šéf odboru památkové 
péče magistrátu Petr Marovič. Jednou z prvních kulturních 
akcí, která se v interiéru v Klatovské 12 uskuteční, bude 
14. května Noc literatury.

Hrad Šternberk vystavil unikátní 
Müllerovy mapy Čech a Moravy
Obří mapa Čech kartografa Jana Kryštofa Müllera zdobí 
prostory hradu Šternberka na Olomoucku. Historickou 
mapu z 18. století o rozměrech 2,8 × 2,4 metru najdou ná-
vštěvníci v jedné z místností na prohlídkovém okruhu hra-
du. Společně s ní je vystavena i Müllerova takzvaná střední 
mapa Čech a mapa Moravy. Na dobu pěti let tato cenná 
kartografická díla bezplatně propůjčil slovenský sběratel 
Pavel Chovaňák.
 Mapa Čech německého kartografa Jana Kryštofa Mülle-
ra z roku 1720 patří k nejcennějším kartografickým dílům. 
Čechy zachycuje v měřítku 1 : 132 000. Jde o největší sta-
rou mapu Čech, která má dohromady 25 sekcí. Mapování 
Müller zahájil v roce 1712 v bechyňském kraji a dokončil jej 
v roce 1717. Vydání mapy se již nedožil. Velkou pozornost 
na mapě věnoval říční síti, největší bohatostí mapy však je 
podle odborníků detailní zakreslení sídel a hospodářských 
činností. Mapa má také kvalitní uměleckou výzdobu, kte-
rou navrhl malíř Václav Vavřinec Reiner.

Voskové Srdce pro Václava Havla 
se natrvalo usídlilo v Litomyšli
Ve sklepení litomyšlského zámku byla otevřena trvalá ex-
pozice plastiky Srdce pro Václava Havla. Dílo ze zbytků 
svíček zapalovaných po smrti prvního českého prezidenta 
na pietních místech po celé České republice vytvořili Lu-
káš Gavlovský a Roman Švejda. V podzemních prostorách 
bude srdce umístěno spolu se sousoším Olbrama Zoubka 
nazvaným Strážci ztvárňujícím Jana Palacha a Jana Zajíce. 
Expozice vznikla k 20. výročí setkání sedmi středoevrop-
ských prezidentů v Litomyšli, které inicioval právě Havel.
 Srdce dosahuje dvoumetrové výšky, váží 2 300 kilo-
gramů. Uspořádání expozice Srdce pro Václava Havla ve 
sklepení zámku Litomyšl navrhl architekt Josef Pleskot. Po 
celém obvodu samostatné místnosti, v jejímž středu bude 
srdce, umístil svítící verš z prologu knihy Kazatel. Na do-
tykové obrazovce si budou moci návštěvníci prohlédnout 
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fotografie zachycující vznik plastiky, zhlédnout doku-
mentární film Viktora Portela a přečíst si text rozhovoru  
s autory.

Výstava v Olomouci připomene 
dva nově svatořečené papeže
Arcibiskup Jan Graubner otevřel koncem dubna výstavu 
připomínající osobnosti papežů Jana XXIII. a Jana Pavla II. 
Expozici mapující tyto dvě výrazné osobnosti 20. století na 
papežském stolci připravilo arcibiskupství při příležitosti 
jejich svatořečení. Expozice má podle zástupců arcibis-
kupství zároveň propojit tři unikátní objekty v Olomouci – 
katedrálu svatého Václava, Arcibiskupský palác a baziliku 
na Svatém Kopečku. Výstavu doplní zajímavé exponáty 
a fotografie. Chybět mezi nimi nebude například škapulíř 
(část církevního oděvu), který měl Jan Pavel II. na sobě při 
atentátu, spáchaném na něj v roce 1981.

Na Chvalském zámku je výstava o Čtyřlístku
Na Chvalském zámku v Horních Počernicích se otevřela 
výstava o Čtyřlístku. Ve vitrínách jsou unikátní exponáty, 
mezi které patří marionety Čtyřlístku (Myšpulín, Bobík, Fi-
finka a Pinďa) či původní scénář k filmu Čtyřlístek ve služ-
bách krále. Snad žádný jiný český komiksový seriál nezískal 
takovou popularitu jako Čtyřlístek, který vymyslel koncem 
šedesátých let výtvarník Němeček a jehož příběhy psala 
scenáristka Ljuba Štíplová. Čtyřlístek přežil i nástup západ-
ní konkurence po roce 1989.

Slovácké muzeum připomíná 
160. výročí vzniku rukopisu Babičky
Slovácké muzeum v Uherském Hradišti připomíná letoš-
ní 160. výročí vzniku rukopisu slavné Babičky Boženy 
Němcové. Výstava v galerii muzea nabízí přehlídku děl, 
asi 160 prací všech hlavních ilustrátorů, ale také zhruba 
stovku exemplářů nejrůznějších knižních vydání Babičky. 
Nechybějí ani kuriozity v podobě knih v Braillově písmu 
pro nevidomé nebo Babička převedená do těsnopisu. Ba-
bičku oživili svými kresbami mnozí významní výtvarníci, 
jako např. Adolf Kašpar, jehož kresby doprovázejí Babič-
ku už od roku 1903 a jsou nejznámější. Neméně oblíbený-
mi jsou ilustrace Marie Fischerové-Kvěchové, v poslední 
době zaujaly obrázky Vítězslavy Klimtové či Martina Ve-
líška. Mezi desítkami autorů nechybějí ani Zdeněk Burian  
a Václav Špála.

Výstava věnovaná Píkovi představuje 
i osobní zbraň generála
Osud generála Heliodora Píky připomíná výstava v Památ-
níku druhé světové války v Hrabyni na Opavsku. Organizá-
toři ji připravili k 65. výročí jeho justiční vraždy. Návštěvníci 
uvidí například i torzo generálovy osobní zbraně. Pistole 
byla po desetiletí zakopaná u Píkova rodného domu. Vy-
kopána byl v roce 2010. Syn Heliodora Píky Milan, který 
ji i zakopal, ji pak věnoval Slezskému zemskému muzeu. 
Na výstavě, která Píku představuje v roli legionáře i vojen-
ského diplomata, návštěvníci uvidí i řadu fotografií a do-

kumentů. Výstava je součástí širší expozice Doba zmaru 
a naděje, která chronologicky připomíná dějiny druhé svě-
tové války a přibližuje život civilního obyvatelstva, válečnou 
výrobu a kulturu. Expozice je postavena na příbězích před-
mětů, které věnovali přímí účastníci bojů.
Slezské zemské muzeum
Nádražní okruh 31, 746 01 Opava
Tel./fax: +420 553 622 999

V Terezíně začala výstava o vězních 
zavražděných v Osvětimi
Osudy terezínských vězňů transportovaných za druhé svě-
tové války do koncentračního tábora Osvětim-Birkenau 
připomíná výstava Rodinný tábor, která začala v Muzeu 
ghetta v Terezíně. Jejich osud přibližují návštěvníkům fo-
tografie, dokumenty, psané vzpomínky spoluvězňů nebo 
kresby dětí. Terezínský rodinný tábor byl jednou ze sekcí 
tábora v Osvětimi. Vznikl v září 1943, kdy do něj nacisté 
deportovali prvních 5 000 terezínských vězňů. O půl roku 
později, v noci z 8. na 9. března 1944, je povraždili v ply-
nových komorách. „Je to největší masová vražda českoslo-
venských občanů v období nacistické okupace,“ řekl ČTK 
mluvčí Památníku Terezín Tomáš Rieger. Do Osvětimi při-
jelo v prosinci 1943 a v květnu 1944 ještě několik velkých 
transportů z Terezína. Vězni umístění v rodinném táboře 
žili v obavách, že je potká stejný osud. Ten se naplnil v čer-
venci 1944. Ze 17 500 vězňů rodinného tábora přežilo 
pouhých 1 294.

Ve Valdštejnské jízdárně je 
výstava Bohuslava Reynka
Ve Valdštejnské jízdárně v Praze byla zahájena výstava děl 
Bohuslava Reynka. Přehlídka potrvá do konce července. 
Výstavu pořádá Nadační fond Richarda Fuxy společně 
s Národní galerií v Praze, která zajišťuje program Vald-
štejnské jízdárny, ve spolupráci s Galerií Zdeněk Sklenář 
a Nadací Reynek. Pořadatelé slibují, že návštěvníci výstavy 
uvidí grafiky, které ještě nebyly veřejně vystaveny. „Expozi-
ce nabídne své »nej« díky spolupráci s vnučkou Bohuslava 
Reynka, která poskytne k vystavení grafiky z pozůstalos-
ti po svém dědečkovi,“ uvedl předseda správní rady na-
dačního fondu Richard Fuxa. Začátek výstavy připravili na 
velikonoční období s ohledem na Reynkovu tvorbu, která 
často čerpá z biblických motivů.

Bohuslav Reynek: Pieta – Panna Marie 
oplakávající Krista, suchá jehla
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Knižní novinky

Antonín Jaroslav Liehm představil  
výbor ze své publicistiky
Knihu Antonína Jaroslava Liehma s názvem Názory tak 
řečeného Dalimila představil autor v Praze na večeru vě-
novaném jeho 90. narozeninám, které připadly na letoš-
ní 2. březen. Publicista a filmový i literární kritik Liehm 
v publikaci vydané nakladatelstvím Dokořán na zhruba 
670 stranách shrnuje téměř všechny články, které napsal 
v sedmdesátých a osmdesátých letech pro exilový časopis 
Listy pod pseudonymem Dalimil. Liehm podstatnou část 
života prožil v exilu. Od loňského roku žije opět v Praze 
a mimo jiné je předsedou redakční rady kulturního dvou-
měsíčníku Listy.

Pro děti: Moře slané vody
„Velké ryby Malé ryby / Každý člověk dělá chyby / Velké 
moře Malé moře / Každý skrývá svoje hoře,“ tak začíná 
kniha veršů Moře slané vody básníka Radka Malého. Ten 
před dvěma lety zaujal sbírkou Listonoš vítr, jež získala 
cenu Magnesia Litera v kategorii kniha pro děti a mládež. 
Tentokrát se Malý věnuje tajemstvím moře, jeho krutosti, 
nádheře i velkoleposti. Jeho verše jako v případě minulé 
sbírky doslova podkreslil, dotvořil a ozdobil malíř a ilustrá-
tor Pavel Čech. Sbírka je věnována dětem a jejich dědeč-
kům.
 Radek Malý: „Verše pro Moře slané vody mě napadaly 
hlavně během procházek po plážích Baltského a Severní-
ho moře. A hned tři básničky vznikly během divoké plavby 
z Brém na ostrov Helgoland. Chtěl jsem, aby se to houpá-
ní, ale taky hořkoslaná chuť moře a poklid jeho nekoneč-
ných obzorů s blikajícími majáky dostaly do slov a obrázků. 
Aby každý čtenář mohl uslyšet tu velkou vodu šplouchat 
v sobě.“

Dvanáct knižních novinek připravili 
nakladatelé pro letošní Velký knižní čtvrtek, 
který proběhl již popáté
Z českých autorů jsou mezi plánovanými tituly nová kniha 
Miloše Urbana nebo Ireny Douskové, mezi zahraničními 
spisovateli jsou Jo Nesbø a zatím poslední držitelka Nobe-
lovy ceny Alice Munroová. Deset z dvanácti velkočtvrteč-
ních titulů vychází také jako e-kniha.
 Urbanovu knihu Přišla z moře označuje nakladatelství 
Argo jako „inteligentní román noir – jako odpověď součas-
ným krvavým krimi thrillerům“. V policejní cele se setkává 
podezřelá tajemná kráska, zadržená polonahá na pláži, 
a mladý novinářský elév, píšící o ní článek. Netuší, že její 
přízeň by mohla být životu nebezpečná.
 Nakladatelství Druhé město vydalo nový román Ireny 
Douskové s názvem Medvědí tanec o posledních měsících 
života enfant terrible české literatury Jaroslava Haška. Lu-
cie Lomová vydává v Labyrintu komiksovou detektivku 
z divadelního prostředí nazvanou Na odstřel.

 Jo Nesbø, jehož knihy patří k nejprodávanějším, při-
chází s novým titulem Červenka (Kniha Zlín). Kriminalista 
Harry Hole v něm nejdříve pátrá po špičkové pušce, urče-
né ke spáchání atentátu, a po vrahovi válečného veterána 
z druhé světové války. Zatímco stopy vedou do minulosti 
a střípky příběhu do sebe začínají zapadat, vrah si připra-
vuje scénu pro svůj závěrečný výstup.
 Další vydané tituly: např. nositelky Nobelovy ceny Alice 
Munroové (Drahý život, Paseka), Petera Maye (Muž z os-
trova Lewis, Host), Juraje Červenáka (Mrtvý na Pekelném 
vrchu, Argo), Marka Loweryho (Jenom ponožky nesta-
čí, Argo), Jesse Waltera (Nádherné trosky, Argo), Chai-
ma Cigana (Altschulova metoda/Kde lišky dávají dobrou 
noc I.,Torst), Jána Roznera (Sedm dní do pohřbu, Prostor) 
a Frederica Lenormanda (Případy soudce Ti: Smrt čínské-
ho kuchaře, Garamond).

Finská autorka představí v Praze 
svůj román z Československa
Finská spisovatelka Katri Lipsonová přijela do Prahy před-
stavit svůj román Zmrzlinář, který se odehrává v Česko-
slovensku od čtyřicátých do počátku devadesátých let 
20. století. Loni za knihu získala Cenu Evropské unie za 
literaturu, teď vychází v českém překladu Vladimíra Pisko-
ře. Lipsonová byla v Praze 20. a 21. března. Kniha vypráví 
o práci při natáčení filmu, režisér chce pracovat bez scéná-
ře a točí film chronologicky, takže herci nedokážou odhad-
nout osudy svých postav. Znázorňují a zároveň žijí životy 
svých postav – až se život těchto fiktivních osob stane reál-
nější než realita. „Román vedle ojedinělého čtenářského 
zážitku nabízí českým čtenářům i bonus v podobě velmi 
neotřelého pohledu zvenčí na nás, na naše nedávné dějiny 
či kulturní dědictví,“ uvádí o knize nakladatel.

La Fête de l’insignifiance
Spíš malíř, který vás vítá ve svém ateliéru, než kázající pro-
fesor, napsala recenzentka francouzského časopisu Télé-
rama v článku o spisovateli Milanu Kunderovi. Věnuje se 
v něm nově vydávanému Kunderovu románu La Fête de 
l’insignifiance (Oslava bezvýznamnosti). Román, vydá-
vaný po čtrnáctileté odmlce od díla L’Ignorance (Nevě-
domost), vyvolal ve Francii značný zájem. Télérama také 
připomenul dvoudílné souborné Dílo, které vydává nakla-
datelství Pléiade u příležitosti Kunderových 85. narozenin.
 „Krátká, svěží fantazie, zdánlivě lehká, věrná umění 
románu, nad níž Kundera přemítá tak dlouho a díky níž 
naslouchá lidské zkušenosti. Jako nikdy je zde uplatněna 
tato hra a odmítání vážnosti, které Kunderu spojuje s jeho 
uznávanými předchůdci od Rabelaise nebo Cervantese po 
Kafku. Ale pozor, odmítnutí vážnosti neznamená povrch-
nost. Jde o vážnou věc, o bezvýznamnost jako o podstatu 
bytí,“ píše Télérama. Kundera chce, abychom si uvědomili, 
že tato bezvýznamnost je všude, i tam, kde ji nikdo vidět 
nechce – v děsu, v krvavých bitvách, v nejhorším neštěstí. 
Je třeba odvahy, abychom ji spatřili i v dramatických udá-
lostech a dokázali ji pojmenovat.

liTeRATURA
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 Le Journal du Dimanche zveřejnil recenzi pod ná-
zvem Soumrak žertů. Autorka vyzdvihuje Kunderovu 
schopnost poukázat na gesta, která nás prozrazují. Ženy 
i muže v Kunderových románech charakterizují chvilky 
důstojnosti, tak jako šedesátiletou ženu, která v jeho ro-
mánu Nesmrtelnost vystupuje z bazénu a díky svižnému 
pokynutí plavčíkovi naráz vypadá, že je jí dvacet. Protože 
v některých chvílích žijeme mimo sebe sama. „La Fête de 
l’insignifiance se nedá nikam zařadit. Román, satira, bajka, 
pohádka, divadelní hra, fraška. Je v něm i 24 Stalinových 
křepelek od Chruščova a obrazy z vážné, prvoplánové mi-
nulosti. Kunderovo nové dílo je stejně vzdálené hlouposti 
ideologické jako komerční. Je obrazem samot spojených 
mezi sebou komickými situacemi,“ píše se v nedělníku.
 Jak uvádí recenzent z Libération, román se čte rych-
le. Je krátký, rozdělený do sedmi částí, které nesou obsah 
už svými názvy. Třeba Alain a Charles často myslí na své 
matky nebo Všichni hledají dobrou náladu. Vlastní názvy 
mají také podkapitoly, jako třeba Alain objevuje neznámou 
Stalinovu něhu.
 O novém Kunderově díle píše také Le Monde, který po-
znamenává, že spisovatel se stejně jako jeden z hrdinů La 
Fête de l’insignifiance brání číslům, jež se na člověka lepí 
a vyvolávají „stud ze stárnutí“. „Kundera si ale stále zacho-
vává svou vytáhlou siluetu a eleganci věčného mladíka. Tak 
se prochází po 6. pařížském obvodu, rozpovídá se, když 
popíjí vodku v baru Lutetia, a nadchne, když hovoří o Janáč-
kovi či o významu hudební kompozice ve svém díle. Nebo 
s tajemným úsměvem a kytkou v ruce ukazuje své nejnověj-
ší kresby bytostí napůl lidských, napůl opičích. Tu úžasnou 
svěžest si zřejmě zachovává svým životním stylem. Píše, 
kreslí, žertuje s manželkou Věrou, jezdí se k moři nadýchat 
čerstvého vzduchu prostého prachových částic i médií.“
 Nový román Le Monde charakterizuje jako knihu leh-
kou jako peříčka, jež v něm poletují. Avšak tím se nesmíme 
nechat zmást. Syn muzikologa vždy kladl důraz na struk-
turu svých knih a La Fête de l’insignifiance je fuga. Krátký, 
rafinovaný kus složený z variací na téma definované titu-
lem. Bezvýznamnost nestačí rozpoznat, je třeba ji také mít 
rád, cituje Le Monde z knihy.
 V Lidových novinách se nad jeho „velkou nepřítomnos-
tí“ zamýšlí Jiří Peňás: „…budiž tu při příležitosti jeho pozo-
ruhodného životního jubilea řečeno, že to naopak česká 
společnost dluží něco Kunderovi. Byl to totiž dlouhá léta 
on, kdo ji skvostným způsobem zastupoval v kulturním 
světě: byl reprezentantem české kultury, která se – i vlast-
ním přičiněním – ocitla na periferii Evropy, možná někde 
za Evropou. On to byl, který svým slavným esejem Únos 
Evropy připomněl v polovině osmdesátých let civilizova-
nému světu, do kterého jsme tehdy nepatřili, že kdysi ve 
střední Evropě kvetla skvělá kultura a Češi byli jejími zdat-
nými spolutvůrci a pěstiteli.
 Díky Kunderovi se mohlo před pětadvaceti lety před 
trochu vzdělaným Západoevropanem nebo Američanem 
říci, že jste z Prahy, a on něco věděl o tom, že nejde jen 
o ruskou gubernii, kde se smrká do ubrusu a pije čaj přes 
cukr v zubech. Díky Kunderovi a několika jemu podobným 
se čeština neproměnila v hatmatilku a zachovala si schop-
nost vyjádřit myšlenky, které ji udržovaly vysoko nad úrovní  
našich tehdejších bídných poměrů. Za to mu patří dík.
 Milan Kundera tedy nám nic nedluží, možná až na těch 
pár svých románů. Ale alespoň na ně můžeme být zvědaví.“

Scenárista Jiří Brdečka, autor filmů jako 
Limonádový Joe, Adéla ještě nevečeřela 
nebo Tajemný hrad v Karpatech, se tři 
desetiletí po své smrti dočkal velkolepé 
výpravné monografie z pera své dcery 
Terezy Brdečkové
Na knize o svém otci spolupracovala Tereza Brdečková 
s Janem Šulcem a společně připravili průvodce životem 
a tvorbou této výrazné osobnosti českého filmu 20. století.
 Po obsáhlém úvodním životopisu Jiřího Brdečky  
(1917-1982), doprovozeném množstvím unikátních foto-
grafií a dokumentů, následují tematické kapitoly zaměřené 
na různá období Brdečkova života a tvorby. Monografie 
je však především zaměřena na Brdečkovu scenáristickou 
tvorbu pro český hraný film a zvláště na jeho filmy animo-
vané, které mu přinesly mezinárodní proslulost a zařadily 
ho mezi nejvýznamnější poválečné tvůrce animovaného fil-
mu v měřítku světovém. Kniha obsahuje stovky foto grafií, 
kreseb, reprodukcí a faksimilí.

Mezinárodní den dětské knihy 
se připomíná 2. dubna na výročí narození 
Hanse Christiana Andersena. Výsledky 
21. ročníku ankety byly vyhlášeny 
v Památníku národního písemnictví

Deník malého poseroutky je hitem 
posledních let. Série je psána for-
mou deníků jedenáctiletého kluka, 
který se ocitl na víceletém gymná-
ziu, „kde malí poseroutkové, jako je 
on, narážejí každý den na chodbách 
do kluků, kteří jsou větší, silnější 
a holit by se mohli dvakrát denně.“

Na druhou příčku v anketě děti 
umístily knížku Pavla Šruta Licho-
žrouti navždy, kterou ilustrovala 
Galina Miklínová a vydalo nakla-

datelství Paseka. Třetí místo obsadila knížka Jiřího Žáčka 
Krysáci jsou zase spolu. Ilustroval ji Ivan Mraček a vydala 
Česká televize.
 Akci SUK – Čteme všichni pořádá Národní pedagogic-
ké muzeum a knihovna J. A. Komenského ve spolupráci 
s Klubem dětských knihoven. Vlastní cenu v rámci ankety 
udílejí i knihovníci, kteří vybrali jako nejlepší titul Evy Pa-
pouškové Kosprd a Telecí, příběhy dětí z mateřské školky, 
která byla letos mezi nominovanými v soutěži Magnesia 
Litera. Knihu vydanou Albatrosem ilustrovala opět Galina 
Miklínová. Na druhé místo knihovníci vybrali knihu Kláry 
Smolíkové Řemesla, kterou ilustroval Honza Smolík (Alba-
tros), na třetí místo titul Renáty Fučíkové Ludmila, Václav 
a Boleslav (Práh).
 Za přínos k rozvoji dětského čtenářství udělila porota 
učitelů ceny Václavu Cílkovi (Krajiny Domova), Petře Dvo-
řákové (Julie mezi slovy), Daniele Krolupperové (O’Blu-
da), Anně Novotné (Kdo jinému jámu kopá) a Václavu 
Vokolkovi (Lovci záhad: tajemství hradů a zřícenin). Děti, 
které strávily při tradiční Noci s Andersenem čtením, po-
sloucháním a hraním si celou noc v knihovnách, udělily 
svou cenu knize Petra Morkese Komisař Vrťapka a tajem-
ství mahárádžova vejce.
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Knihou roku 2014, tedy hlavním vítězem knižních cen 
Magnesia Litera, se stala publikace Jiřího Padevěta Prů-
vodce protektorátní Prahou z nakladatelství Academia. 
Zvítězila také v kategorii literatury faktu, v níž byla nomi-
nována. Kniha nabízí detailní vhled do atmosféry Prahy 
v době nacistické okupace prostřednictvím topografie 
pražských ulic. S udělením hlavní ceny je spojena odměna 
200 000 korun. Ceny pro nejlepší knihy uplynulého roku se 
udílely na Nové scéně.

Autor Jiří Padevět s oceněným dílem, 
původně chtěl napsat kapesního průvodce

 V nejsledovanější kategorii původní české prózy porota 
vybrala knihu Emila Hakla Skutečná událost, v níž autor 
sice dostává pověsti velkého ironika a zůstává věrný své-
mu neiluzivnímu vidění světa, jeho postavy ale tentokrát 
poprvé osud berou do svých rukou. Životem znavenému 
padesátníkovi do života vstoupí nová žena a také zájem 
o historii německé teroristické organizace RAF. Dva hlavní 
motivy se prostupují a autor z nich spřádá jednoduchý, 
ale působivý příběh o okamžiku, kdy se člověk konečně 
rozhodne jednat.
 Literu za nakladatelský čin dostává nakladatelství Pa-
seka za své rozsáhlé a letos dokončené Velké dějiny zemí 
Koruny české. Edice zahrnuje historii od počátků českých 
dějin až do roku 1945. Jde o největší dokončený knižní pro-
jekt české historiografie.

Paseka sobě a národu. Ladislav Horáček 
před výlohou svého knihkupectví v Kaprově ulici

 Literu za poezii má Kateřina Rudčenková se svou sbír-
kou Chůze po dunách.
 Mezi knížkami pro děti porota vybrala titul básníka On-
dřeje Buddeuse a oceňovaného výtvarníka Davida Böhma 
Hlava v hlavě. Knížka přibližuje jeden z nejdůležitějších or-
gánů lidského těla, texty umělecké i odborné se ve výkladu 
střídají s různými výtvarnými technikami: od ilustrovaných 
básní přes filmové plakáty až po komiksy.
 Čtenáři dali svou cenu knížce Zdeňka Svěráka Po strniš-
ti bos.
 Soutěž Magnesia Litera byla založena v roce 2002 s cí-
lem pomoci kvalitním knihám k větší prodejnosti a čtená-
řům k lepší orientaci na knižním trhu.
•  Kniha roku: Jiří Padevět: Průvodce protektorátní Pra-

hou (Academia)
•  Litera za prózu: Emil Hakl: Skutečná událost (Argo)
•  Litera za poezii: Kateřina Rudčenková: Chůze po du-

nách (fra)
•  Litera za knihu pro děti a mládež: Ondřej Buddeus – 

David Böhm: Hlava v hlavě (Labyrint)
•  Litera za literaturu faktu: Jiří Padevět: Průvodce protek-

torátní Prahou (Academia)
•  Litera za nakladatelský čin: Velké dějiny zemí Koruny 

české (Paseka)
•  Litera za překladovou knihu: Péter Esterházy: Harmo-

nia caelestis (z maďarštiny přeložil Robert Svoboda, 
Academia)

•  Litera pro objev roku: Jan Trachta: Tichý dech (Paseka)
•  Cena čtenářů: Zdeněk Svěrák: Po strništi bos (Fragment)

Ocenění pro Jaroslava Rudiše
Český spisovatel Jaroslav Rudiš obdržel usedomskou lite-
rární cenu, kterou každým rokem uděluje knižní festival 
pořádaný na německém baltském ostrově Usedom. Ozná-
mila to porota vedená německým literárním kritikem Hell-
muthem Karasekem. Porota ocenila Rudiše za to, že se 
svými díly zasadil o evropský dialog. Rudiš je čtvrtým nosi-
telem ocenění. Cena se uděluje pravidelně od roku 2011. 
Porota vybírá literáty, kteří svými knihami usilují o poro-
zumění mezi národy a o dialog o současných i minulých 
událostech v Evropě.
 V prvním ročníku porota udělila cenu české spisova-
telce Radce Denemarkové a její překladatelce Evě Profou-
sové. V roce 2012 cenu získala polská spisovatelka Olga 
Tokarczuková, loni byl oceněn německý autor Jan Koneffke.
 Cenu, která je dotována 5 tisíci eur, převzal český spi-
sovatel 13. dubna na závěr knižního festivalu.
  (mk)

Hellmuth Karasek (* 4. Januar 1934 in Brünn, Mähren, 
Tschechoslowakei) ist ein deutscher Journalist, Buchautor, 
Film- und Literaturkritiker und Professor für Theaterwis-
senschaft. Karasek schrieb auch drei Theaterstücke unter 
dem Pseudonym „Daniel Doppler“. 1988 bis 2001 war Ka-
rasek neben Marcel Reich-Ranicki ständiger Teilnehmer 
der ZDF-Sendung Das Literarische Quartett. 1992 wurde 
Karasek Honorarprofessor am theaterwissenschaftlichen 
Institut der Universität Hamburg. Außerdem ist er Unter-
stützer des Zentrums gegen Vertreibungen.
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Jiří Šotola
28. 5. 1924 se narodil Jiří Šotola, básník, prozaik, drama-
tik, herec a divadelní režisér, kterého proslavily především 
jeho historické romány Kuře na rožni a Tovaryšstvo Ježí-
šovo. Spolu s mj. Miroslavem Florianem a Karlem Šiktan-
cem patřil mezi tzv. básníky všedního dne kolem časopisu 
Květen, kteří se snažili změnit tehdejší patosu plnou poezii 
a vrátit do ní realitu jako hlavní téma. († 8. 5. 1989).

Ivan Diviš
7. 4. 1999 zemřel Ivan Diviš (* 18. 9. 1924), český bás-
ník a esejista. Patří k básnické generaci, která začala psát 
v době protektorátu. Ivan Diviš se narodil v Praze v rodi-
ně bankovního úředníka. V době druhé světové války vy-
studoval gymnázium. Byl zadržen gestapem a vězněn. Po 
osvobození začal studovat na Filozofické fakultě UK v Pra-
ze filozofii a estetiku. Po absolvování fakulty v roce 1949 
byl Ivan Diviš zaměstnán v knihkupectví. Na začátku pa-
desátých let pracoval jako korektor v redakci Rudého prá-
va, později pracoval jako soustružník. V šedesátých letech 
se stal redaktorem poezie v nakladatelství Mladá fronta. 
V roce 1969 emigroval Ivan Diviš do západního Německa, 
kde se stal spolupracovníkem mnichovské centrály Rádia 
Svobodná Evropa. Po listopadu 1989 se krátce vrátil do 
Prahy. Zemřel na následky zranění, která si způsobil při 
pádu ze schodů ve vlastním domě.

Jakub Arbes
8. 4. 1914 zemřel Jakub Arbes, spisovatel, novinář (* 12. 6. 
1840), který miloval tajemné příběhy. Byl však i velmi ra-
cionální člověk, který se zajímal o nejnovější vědecké ob-
jevy. Vytvořil nový literární žánr – romaneto. Tento název 
pochází od Jana Nerudy. Romaneto je románová novela 
menšího rozsahu, ve které se vyskytují vědecké, filozofické 
a sociální úvahy. Má napínavý děj s fantazijními nebo de-
tektivními prvky. Na začátku nepochopitelná záhada je na 
konci vysvětlena. Příznačným rysem Arbesových romanet 
je jejich autobiografičnost, zdůrazněná postavou vypravě-
če. Děj se odehrává obvykle v Praze v autorově současnos-
ti nebo nedávné minulosti.

Eduard Petiška
14. 5. 1924 se narodil Eduard Petiška, spisovatel a básník, 
autor literárních adaptací a pohádek pro děti, překladatel 
z němčiny. Spolupracoval s Československým rozhlasem 
a televizí, psal pro dětské časopisy. Překládal z němčiny 
(J. W. Goethe, H. Heine aj.), psal odborné texty, eseje 
a předmluvy. Je autorem mnoha knih, především pro dět-
ské čtenáře, a stal se jedním z nejoblíbenějších českých po-
hádkových autorů. Jeho knihy pro děti (Birlibán, Jak krtek 
ke kalhotkám přišel, Anička malířka) se staly velice oblí-
benými a dosud vydávanými pohádkami. († 6. 6. 1987).

Milena Jesenská
17. 5. 1944 zemřela Milena Jesenská (* 10. 8. 1896), česká 
novinářka a fejetonistka. Věnovala se rovněž překladatel-
ské činnosti, při níž se seznámila s Franzem Kafkou. V le-
tech 1920-1923 byla jeho důvěrnou přítelkyní. Stýkala se 
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i s avantgardními politiky a umělci v Devětsilu. Od roku 
1924 Milena Jesenská působila v Národních listech jako 
fejetonistka a překladatelka. Později neměla stálé zaměst-
nání, až v roce 1937 zakotvila v časopise Přítomnost. Psala 
i do časopisu V boj. Na konci roku 1939 byla pro intenzivní 
odbojovou činnost zatčena, vězněna a na krátký čas i pro-
puštěna. Na konci léta roku 1940 byla Milena Jesenská 
opět zatčena a převezena do koncentračního tábora v Ra-
vensbrücku, zde těžce nemocná zemřela.

Milena Jesenská (fotografie z dvacátých let)

Max Brod
27. 5. 1884 se narodil Max Brod, pražský židovský spisova-
tel, libretista, překladatel a skladatel. Patřil k nejvýznamněj-
ším osobnostem německy psané literatury v Praze. Svou 
tvorbou zasáhl do středoevropského kulturního dění první 
poloviny 20. století. Na počátku vysokoškolských studií se 
seznámil s Franzem Kafkou. Od té doby se datovalo jejich 
přátelství, jež pokračovalo ve vztahu ke Kafkovu dílu po 
roce 1924. Max Brod nezničil na Kafkovo přání jeho ruko-
pisy, ale zasloužil se o jejich vydání. Po dokončení studií až 
do roku 1924 pracoval Max Brod jakou soudní úředník, od 
roku 1924 jako hudební a divadelní kritik v pražském ně-
meckém listu Prager Tagblatt. Už dávno předtím uveřejnil 
řadu svých literárních prací. V roce 1939 se mu podařilo 
dostat posledním vlakem před příchodem Němců z Česko-
slovenska do exilu do Tel Avivu. Tady našel nejen útočiště, 
ale i trvalé místo pro tvůrčí práci. V Tel Avivu působil jako 
dramaturg divadla Habimah. Nadále komponoval, věnoval 
se literatuře, překládal a psal divadelní a hudební kritiky. 
Dnes je Brod znám především jako propagátor díla Franze 
Kafky, Leoše Janáčka a Jaroslava Haška. († 20. 12. 1968).

Jiří Marek
30. 5. 1914 se narodil Jiří Marek (vl. jm. Jiří Puchwein),  
prozaik, od šedesátých let filmový a televizní scénárista 
a spolupracovník rozhlasu. Za více než dvacetileté spo-
lupráce s filmem a televizí vzniklo několik desítek snímků 
a inscenací, velmi často na náměty zpracované v prózách. 
Nejznámější jsou příběhy čerpané z kriminalistických ar-
chivů první republiky. († 10. 12. 1994).
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Ceny Alfréda Radoka

V pražském Studiu hrdinů byly již po dvaadvacáté uděle-
ny Ceny Alfréda Radoka. Od roku 1992 o nich rozhodují 
kritici v anketě, která je vyhlašována časopisem Svět a di-
vadlo – ten se až dosud podílel na cenách s Nadačním 
fondem Cen Alfréda Radoka. O cenách tentokrát rozho-
dovalo 72 kritiků.
 Divadlem roku 2013 se stala ostravská Komorní scéna 
Aréna, nejlepší inscenací Zlatá šedesátá, kterou mohou 
diváci vidět na scéně pražského Divadla Na zábradlí.
Dále pak následovaly:
•  Ženský herecký výkon roku: Tereza Vilišová (Amy) – 

D. C. Jackson: Můj romantický příběh, režie Daniel 
Špinar, Divadlo Petra Bezruče Ostrava

•  Mužský herecký výkon roku: Karel Dobrý (Opričník/
Andrej Danilovič) – Vladimir Sorokin a Kamila Polív-
ková: Den opričníka, režie K. Polívková, Studio Hrdinů 
Praha

•  Původní česká hra: Milan Šotek: Plejtvák (uvedl Caba-
ret Calembour Praha, režie Milan Šotek, výprava Karel 
Čapek, hudba Igor Orozovič, zvuková spolupráce Vik-
tor Prášil)

•  Scénografie: Martin Chocholoušek – František Ferdi-
nand Šamberk a David Drábek: Jedenácté přikázání 
aneb Mucholapka, režie D. Drábek, Národní divadlo 
Praha

•  Hudba: Emil Viklický – Lucie Trmíková, Jan Nebeský 
a David Prachař: Kabaret Shakespeare, režie Jan Ne-
beský, Studio DAMÚZA Praha

• Talent: Patrik Děrgel – herec
 Od roku 2005 je udělována zvláštní cena Českého roz-
hlasu textu, jehož rozhlasovou verzi tato stanice odvysílá. 
Zvláštní cenu Českého rozhlasu získal pan Jiří Suchý z Tá-
bora za hru Řečiště.
  (mk)

Thálii za celoživotní činoherní mistrovství 
dostal Josef Somr
Josef Somr se stal držitelem ceny Thálie za celoživotní či-
noherní mistrovství. Zaplněné hlediště Národního diva-
dla mu dlouho aplaudovalo vestoje. Oblíbený herec Josef 
Somr, který osmdesátiny oslavil v polovině dubna, prošel 
od roku 1956 scénami v Českém Těšíně, Brně a Pardubi-
cích, než se stal v roce 1965 členem pražského Činoher-
ního klubu. V roce 1978 přešel do Národního divadla. Je 
držitelem tří prestižních Thálií. „Načítám audioknihy, což 
je pro mě vlastně už jediná umělecká činnost. Moc si jí vá-
žím, protože jsem to měl vždycky rád. Chci to dělat, dokud 
mi zdraví dovolí; začínám mít určité potíže s očima,“ řekl 
Somr novinářům. Občas se objevuje na komorním jevišti 
Violy. „I to však má svůj konec,“ poznamenal.
 Zvláštní cenu Kolegia Cen Thálie převzal režisér, 
dramatik a spoluzakladatel Činoherního klubu Ladislav 
Smoček. Od roku 1965 zde nastudoval většinu svých her 
i dramatických textů jiných autorů a působí tu dodnes. 
První premiérou byla jeho hra Piknik, ovšem řadu před-

stavení připravil i na zahraničních scénách. Předloni oslavil 
osmdesátiny.
 Za nejlepší výkon v kategorii činohra ocenila Herecká 
asociace Terezu Vilišovou za roli Amy v inscenaci Můj ro-
mantický příběh, kterou uvedlo ostravské Divadlo Petra 
Bezruče. Mezi muži ocenila asociace cenou Thálie Petra 
Mikesku za roli Paula Verlaina ve hře Úplné zatmění. Insce-
naci uvedlo Městské divadlo Mladá Boleslav. V kategorii 
muzikál, opereta získala cenu Thálie Lucie Bergerová za 
roli Alžběty Báthoryové v inscenaci Báthoryčka. Uvedlo ji 
Těšínské divadlo. Cenu ve stejné kategorii dostal i Marek 
Holý za roli Zorra ve stejnojmenné inscenaci pražského 
Divadla Hybernia. Ocenění v kategorii opera získala Jana 
Šrejma Kačírková za roli Anny Boleny ve hře Anna Bolena. 
Diváci ji mohli vidět v ostravském Národním divadle mo-
ravskoslezském. Mezi muži se vítězem stal Jiří Přibyl za roli 
Johna Falstaffa v inscenaci Falstaff uvedené Moravským 
divadlem Olomouc.

V Divadle ABC má premiéru 
dramatizace Bylo nás pět
Pražské Divadlo ABC uvede premiéru divadelní adaptace 
slavné Poláčkovy knihy Bylo nás pět. Jejím autorem a re-
žisérem je Arnošt Goldflam. Do hlavní role školáka Petra 
Bajzy obsadil Vasila Fridricha. Goldflam už dříve insceno-
val Poláčkovy knihy. V Mahenově divadle v Brně připravil 
jeho Okresní město, pak nastudoval v královéhradeckém 
Klicperově divadle jeho Hostinec U kamenného stolu. Pro 
Státní operu chystal se skladatelem Zbyňkem Matějů ope-
ru na motivy románu Bylo nás pět. Tento projekt se ale 
neuskutečnil, a tak určité hudební pasáže využil v této in-
scenaci Městských divadel pražských.

Petr Čtvrtníček slaví 50. narozeniny
Už je to více než dvacet let, co herec a komik Petr Čtvrt-
níček nepřestává diváky bavit a zároveň šokovat. Už je to 
více než dvacet let, co vymýšlí různé parodie na nejdisku-
tovanější témata v republice.
 Petr Čtvrtníček vystudoval střední umělecko-průmyslo-
vou školu obor scénografie a Vysokou školu civilní obrany 
v Ostravě. Spoluzaložil divadlo Vrata. Do širšího podvě-
domí vstoupil jako spolutvůrce a moderátor televizních 
pořadů Česká soda a Šteindler, Vávra, Čtvrtníček uvádějí. 
V roce 1999 se stal stálým členem souboru Divadla Na zá-
bradlí, kterému zůstal dodnes věrný. Petr Čtvrtníček způ-
sobil povyk díky billboardové kampani, ve které parodoval 
jednoho českého politika. Spolurežíroval film Česká soda 
(1998), věnuje se také vymýšlení a režírování reklamních 
spotů. Je dalším portrétovaným hrdinou Vorlova doku-
mentu Z města cesta. V současné době natáčí nový český, 
kde bude hrát jednu z hlavních rolí.
 Na začátku roku 2005 se objevil v celovečerní filmové 
grotesce Skřítek (režie Tomáš Vorel) a ve stejném roce si 
zahrál jednu z hlavních rolí v černé vánoční komedie Do-
blba! (režie Petr Vachler) a spolu s Jiřím Lábusem vytvořil 
hru Ivánku, kamaráde, vycházející z policejních odposle-
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chů úplatných fotbalových činovníků. Z dalších filmů mů-
žeme jmenovat např. Pasti, pasti, pastičky (1999), Eliška 
má ráda divočinu (1999) nebo Cesta z města (2000).

Komik Petr Čtvrtníček

Loutkář Josef Krofta převzal 
ocenění za celoživotní dílo
Někdejší umělecký ředitel královéhradeckého Divadla Drak 
a zakladatel tamního Mezinárodního institutu figurálního 
loutkářství Josef Krofta převzal v Praze Cenu Mezinárod-
ní asociace divadel pro děti a mládež (ASSITEJ). Ocenění 
mu bylo předáno v Divadle v Celetné v rámci přehlídky 
ke Světovému dni divadla pro děti a mládež, na níž čle-
nové Draku uvedli inscenaci Jak si hrají tatínkové. Krofta, 
kterému bylo 30. března 71 let, byl loni prvním z loutkář-
ského oboru, který za své celoživotní dílo získal prestižní 
cenu Thálie. Z loutkového divadla udělal podívanou nejen 
pro děti a na jeviště postavil herce jako vodiče loutek, ale 
i jako jejich partnery. V Draku vytvořil pět desítek inscenací 
a české loutkářství představil i v zahraničí, například v cyk-
lu Setkání s mistry, jež pořádala Guggenheimova nadace 
v New Yorku. Vedl Katedru alternativního a loutkového 
divadla pražské DAMU, jako pedagog působil v Norsku 
a ve Francii.

Ve věku 89 let zemřel herec Otakar Brousek
Ve věku 89 let zemřel po dlouhé nemoci v jedné z praž-
ských nemocnic dlouholetý člen Divadla na Vinohradech 
Otakar Brousek. ČTK to oznámil prezident Herecké aso-
ciace Jiří Hromada. Asociace v roce 2004 ocenila jeho 
celoživotní mistrovství v činohře cenou Thálie. Brousek 
byl doyenem souboru vinohradského divadla. Na Vino-
hradech seděl od roku 1959 přes čtyři desetiletí ve stej-
né šatně na jednom místě. Na jevišti vytvořil přes 120 rolí 
klasického i současného repertoáru světových dramatiků 
i českých autorů, například v inscenacích Hon na čaro-
dějnice, Julius Caesar, Král Krysa, Maryša nebo Tartuffe. 
I když film byl k němu macešský, jeho filmografie čítá ko-
lem čtyřiceti titulů ve filmech. Od roku 1946 spolupracoval 
s rozhlasem a později také s televizí. Jeho typický zvučný 
hlas a precizní dikce našly uplatnění především v recitač-
ním umění a dabingu, za který získal v roce 1996 Cenu 
Františka Filipovského za celoživotní mistrovství.

Zemřel teatrolog, dramaturg 
a překladatel Karel Kraus

Ve věku 94 let zemřel 
v Praze teatrolog, drama-
turg a překladatel Karel 
Kraus. ČTK to sdělila ro-
dina prostřednictvím Jany 
Patočkové z Divadelního 
ústavu. Významně se po-
dílel na formování českého 
poválečného divadla. Spo-
lupracoval s režisérem Oto-
marem Krejčou v činohře 
Národního divadla a v Di-
vadle za branou. Kromě 
Krejči spolupracoval také 
s režisérem Jiřím Frejkou. 
V roce 2001 vydal Kraus 

knihu Divadlo ve službách dramatu. Dostal za ni cenu 
F. X. Šaldy. Podle Patočkové byl také nositelem francouz-
ského řádu Za zásluhy, který se uděluje cizincům za zá-
sluhy o francouzskou kulturu. Ocenění získal v roce 2011 
za překlady francouzských her. Některé z nich, i když jsou 
z padesátých let, se podle jeho textů hrají dodnes, pozna-
menala Patočková.

Před 20 lety zemřela herecká legenda 
Rudolf Hrušínský
Stovky divadelních, filmových, televizních a rozhlasových 
rolí ztvárnil oblíbený a osobitý český herec Rudolf Hrušín-
ský, od jehož úmrtí uplynulo 13. dubna dvacet let. Umělec, 
který byl krátce i poslancem, zemřel po dlouhé těžké ne-
moci na jedné z pražských klinik ve věku nedožitých 74 let. 
Hrušínský pocházel ze staré herecké rodiny, jejíž kořeny 
sahají až k době Tylově. Oba jeho rodiče byli herci ve spo-
lečnosti jeho dědy Budinského-Červíčka a v rodinné tradi-
ci pokračují i oba jeho synové Rudolf a Jan. Hrušínský se 
dokázal prosadit v jakémkoli žánru. Byl stejně uvěřitelný 
v rolích mrazivých a bezohledných (Kopfrkingl v Herzově 
Spalovači mrtvol), v postavách spolehlivých kriminalistů 
i svérázných lidových postaviček s přirozeným smyslem 
pro humor (Švejk).

Rudolf Hrušínský – Rozmarné léto, 1967

Karel Kraus
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Jiří Frejka
6. 4. 1904 se narodil Jiří Frejka, český režisér, divadelní 
teoretik, kritik a pedagog, představitel české divadelní 
avantgardy. Byl profesorem na DAMU. V letech 1925-
1929 založil a vedl několik avantgardních scén (spoluza-
kládal Osvobozené divadlo, s E. F. Burianem založil vlastní 
scénu Dada). V letech 1930-1945 byl členem Národního 
divadla, kde rozvíjel dílo K. H. Hilara. V roce 1945 spolu-
zakládal AMU. V letech 1945-1950 byl ředitelem Divadla 
na Vinohradech, v letech 1950-1952 režisérem Státního 
divadla v Karlíně. Průkopnicky aplikoval filmovou projekci 
v divadelní inscenaci. Usiloval o moderní pojetí klasické 
commedie dell’arte. Z režií: Lope de Vega: Fuente Oveju-
na, Plautus: Lišák Pseudolus, J. K. Tyl: Strakonický dudák, 
N. V. Gogol: Revizor, poprvé inscenoval díla V. Vančury 
a V. Nezvala. Je autorem publikací Živé divadlo, Deník Jar-
mily Horákové, Železná doba divadla. († 27. 10. 1952).

Karolina Slunéčková
8. 4. 1934 se narodila Karolina Slunéčková, herečka. „Byla 
to velká osobnost, krásná ženská a opravdu báječná he-
rečka,“ vzpomínala na svoji dobrou kamarádku Jiřina Jirás-
ková. († 11. 6. 1983).

Jiří Císler
17. 4. 2004 zemřel Jiří Císler, herec, režisér, hudebník 
a dramatik, mistr sarkasmu a legendární bavič (* 4. 2. 
1928). Císler byl známý především prostřednictvím filmu 
a televize i díky působení v divadlech Semafor, Ateliér a Či-
noherní klub. Režíroval první a nejpopulárnější verzi Kytice 
v Semaforu s Josefem Dvořákem v hlavní roli. Svou životní 
roli našel v televizním seriálu Inženýrská odysea. Spolu-
práci s Luďkem Nekudou v jeho pořadu Sešlost, v němž 
podle názoru mnohých oba excelovali, ukončila kolego-
va tragická smrt v roce 1988. Císler v roce 1990 založil 
v Praze zřejmě první českou soukromou divadelní scénu 
po pádu komunismu. Nazval ji Hravé divadlo, ale po roce 
musel projekt ukončit. Později zanechal i hraní.

Slávka Budínová
21. 4. 1924 se narodila Slávka Budínová, česká divadelní 
a filmová herečka. V mládí začala studovat obchodní aka-
demii, avšak druhá světová válka její studium v roce 1942 
přerušila. Před nucenými pracemi v Německu ji zachránila 
herečka ostravského divadla Marie Rýdlová. Roku 1943 se 
tak stala divadelní elévkou. Vystupovala v činohře, opeře, 
operetě i baletu. Významnějších úspěchů dosáhla až v roce 
1960 v pražském Divadle E. F. Buriana, kde hrála tempera-
mentní a silné ženy. Od tohoto roku byla také často nasa-
zována do filmových a televizních rolích. († 31. 7. 2002).

Miloslav Disman
27. 4. 1904 se narodil Miloslav Disman, rozhlasový pracov-
ník a režisér († 29. 4. 1981). Jméno Miloslava Dismana se 
stalo synonymem rozhlasového vysílání určeného dětem. 
Působil nejprve v roli praktického učitele, posléze po více 
než třicet let v úloze rozhlasového režiséra, autora a vedou-
cí osobnosti dětského hereckého souboru. M. Disman ne-

NĚkolik dAT

omezoval své aktivity jen na rozhlas. Ve čtyřicátých letech 
za nacistické okupace byl členem Vančurova Národního 
revolučního výboru české inteligence; v letech 1959-1970 
působil jako externí pedagog pražské AMU; od roku 1963 
byl předsedou psychologické komise čs. sekce Mezinárod-
ní organizace loutkových divadel UNIMA; od roku 1965 
členem vedení čs. sekce Mezinárodní organizace divadel 
pro děti a mládež ASSITEJ. Spolu s M. Mellanovou a V. Va-
ňátkem se stal zakladatelem prvních specializovaných di-
vadel pro děti.

Česká divadelní představení ve Stavovském divadle
6. 5. 1824 byla zahájena pravidelná česká divadelní před-
stavení ve Stavovském divadle.

Jindřich Honzl
14. 5. 1894 se narodil Jindřich Honzl, český divadelní a fil-
mový režisér, ředitel činohry Národního divadla v Praze, 
režisér Osvobozeného divadla, divadelní teoretik, překla-
datel a pedagog († 20. 4. 1953). Ve sborníku Devětsilu 
mohl publikovat své teoretické práce, které jsou všeobecně 
brány jako počátek české divadelní avantgardy. Již v roce 
1926 spolu s Jiřím Frejkou a E. F. Burianem otevřeli expe-
rimentální scénu Osvobozené divadlo. Zprvu zde uváděli 
poetické inscenace čerpající z francouzských i českých au-
torů a o rok později, v roce 1927, přijali do divadla Jiřího 
Voskovce a Jana Wericha s jejich úspěšnou Vest pocket 
revue. Tím začíná jedna z velkých kapitol českého avant-
gardního divadla. Jindřich Honzl zde v letech 1926-1929 
a 1931-1938 působil jako režisér a režíroval všech dvacet 
her V + W. V letech 1921-1931 působil jako dramaturg 
a režisér Zemského divadla v Brně, 1931-1938 spolupra-
coval s Národním divadlem a Městským divadlem v Plz-
ni. V letech 1939-1941 řídil Divadélko pro 99. V letech  
1945-1951 byl členem ND (1945 člen umělecké správy, 
1948-1950 ředitel činohry). V letech 1951-1953 zastával 
funkci šéfa katedry divadelní fakulty AMU v Praze.

Jaroslav Marvan
21. 5. 1974 zemřel Jaroslav Marvan (* 11. 12. 1901), velký 
český herec, jehož postavy vesměs nabručených úředníků, 

Jaroslav Marvan a František Filipovský – Škola základ života (1938)
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profesorů, inspektorů, komisařů, strážmistrů, bankéřů, to-
várníků, lékařů i revizorů nás budou z filmových pláten a te-
levizních obrazovek rozveselovat a těšit ještě dlouhá léta.

Jan Libíček
24. 5. 1974 zemřel Jan Libíček (* 28. 9. 1931), český herec 
proslavený zejména komediálními rolemi, patřil až do své 
předčasné smrti k nejpopulárnějším českým umělcům. Se-
tkání s Janem Grossmanem z pražského Divadla Na zá-
bradlí bylo pro Jana Libíčka osudové. V pražském divadle 
byl obsazen do hlavní role ve hře Král Ubu a nezklamal, 

povedlo se přesvědčit pochybovače, že umí, a to velice 
přesvědčivě. Počala jeho hvězdná dráha. Tím se mu ote-
vřela cesta k filmu. Začal být populární zejména jako fil-
mový a televizní herec. Jeho nezapomenutelné role, které 
ztvárnil ve filmech, dnes již klenoty českého filmu jsou toho 
dokladem. Král Ubu (TV film), Světáci, Farářův konec, Byl 
jednou jeden dům (TV seriál), Hříšní lidé Města pražského 
(TV seriál), Čtyři vraždy stačí, drahoušku, Pane, vy jste 
vdova a jiné. To vypovídá o herecké mimořádné kvalitě 
Jana Libíčka samo za sebe. Vždy se uměl na roli perfektně 
připravit a nevynechal jediné představení.

filM

Nová filmová pohádka Tři bratři

Tomáš Klus, Vojtěch Dyk a Zdeněk Piškula natočili pohád-
ku pod vedením Jana Svěráka s názvem Tři bratři. Film 
volně vychází z pásma dětských minioper, které Zde-
něk Svěrák a Jaroslav Uhlíř napsali pro pražské Národní  
divadlo.
 Tři bratři se vydávají do světa na zkušenou, aby si našli 
nevěsty a rodiče jim mohli předat hospodářství. Sourozen-
ci při svém putování jako kouzlem vstupují do slavných 
pohádek, ve kterých je čeká mnoho nástrah, nečekaných 
příhod. „Použili jsme hudbu i text z Karkulky, Šípkové Rů-
ženky i Dvanácti měsíčků, jen namísto Budulínka dopsal 
tatínek čtvrtý příběh tří bratrů, který všechny pohádky pro-
pojuje,“ představil režisér projekt plný tónů a hvězd.
 Vedle představitelů bratrů si ve filmu zazpívají také Jiří 
Lábus, Zuzana Norisová, David Matásek, Ivana Chýlková 
či Sabina Rojková. Naopak bez zpěvu se obejdou role Ol-
dřicha Kaisera, Miroslava Táborského a postava vypravě-
če, jímž bude Svěrák starší.
 Premiéra filmu je plánovaná na letošní srpen.

Jan Svěrák a Tomáš Klus

V polovině května se v kinech 
objeví celovečerní dokument 
režiséra, scenáristy a kameramana 
Miroslava Janka nazvaný Olga
Přiblížil v něm manželku Václava Havla, někdejší první 
dámu, ostrou glosátorku a statečnou disidentku, ale i váš-

nivou hráčku, houbařku a milovnici přírody Olgu Havlo-
vou (1933-1996). Snímek vznikl v nadaci Film&Sociologie, 
slavnostní premiéra bude 13. května v rodišti Olgy Havlo-
vé na pražském Žižkově. V kině Aero ji doprovodí koncert 
skupiny The Plastic People of the Universe, to vše v pří-
mém přenosu do kinosálů po celé republice.

Irena Pavlásková začala točit 
celovečerní film o Janu Saudkovi
Režisérka Irena Pavlásková začala natáčet film volně inspi-
rovaný životním příběhem fotografa Jana Saudka. Scénář 
napsala spolu s ním a nazvala ho Fotograf aneb: Dámy, 
radím vám ke klidu…! V titulní roli se objeví Karel Roden. 
Příběh zachytí některé osudové křižovatky turbulentního 
života hlavního hrdiny, člověka, který je obdařen nejedním 
výjimečným talentem, živelností a vášní. Všechny tyto vlast-
nosti mu přinesly slávu i odmítání, lásku i zradu, zástupy 
obdivovatelů i osamocení.

Ve věku 66 let zemřela 
režisérka Alena Hynková
Ve věku 66 let zemřela v úterý 8. dubna režisérka, scená-
ristka a dramaturgyně Alena Hynková. Oznámil to Fero Fe-
nič, s jehož společností Febio spolupracovala na řadě cyklů 
a pořadů. Hynková se narodila 25. května 1947 v Praze. Po 
revoluci pracovala jako redaktorka České televize. Jako re-
žisérka se podílela na dokumentárních cyklech Ženy Char-
ty 77 (2007), Světci a svědci (2007) a Neznámí hrdinové 
(2008). Dále natočila snímky Pět začátků Jiřího Suchého 
(2002) a Václav Havel (2003).

Zemřela Věra Chytilová
Bezesporu první dámou českého filmu byla Věra Chytilová, 
režisérka s originálním viděním a nekompromisními po-
stoji. Zemřela 12. března ve věku 85 let v Praze, oznámila 
to její rodina.
 Jejím prvním manželem byl fotograf Karel Ludwig. 
Z druhého manželství s kameramanem Jaroslavem Ku-
čerou měla dceru a syna – Tereza Kučerová je výtvarnice 
a herečka (například Kopytem sem, kopytem tam, Pražská 
pětka či Mazaný Filip) a Štěpán Kučera kameraman (Ná-
vrat idiota či Pasti, pasti, pastičky pod režijním vedením 
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své matky). Štěpán Kučera stál za kamerou i u dokumentu 
Cesta, který o Chytilové natočila Jasmina Blaževičová.

Věra Chytilová patřila k výrazným osobnostem české 
nové vlny, pozornost na sebe upoutala už svými školními 
filmy Strop a Pytel blech. Zkraje začínala jako kreslička, 
laborantka a manekýnka, objevila se i před kamerou – 
v malé roličce ve filmu Císařův pekař a Pekařův císař. 
V roce 1966 excelovala výtvarně nápaditými Sedmikráska-
mi, podílela se na povídkovém snímku Perličky na dně (po-
vídka Automat Svět), natočila filmy O něčem jiném, Ovoce 
stromů rajských jíme, Hra o jablko, Panelstory, Kalamita, 
Vlčí bouda, Faunovo velmi pozdní odpoledne či Vyhnání 
z ráje. Jejím posledním filmem pro kina byly Hezké chvilky 
bez záruky s Janou Janěkovou.
 Chytilové filmy budily pozornost díky jejímu pronika-
vému vidění světa. Bez sentimentu a zcela otevřeně uměla 
vyprávět o složitosti lidských vztahů, což bylo jedno z jejích 
celoživotních témat, např. ve filmu Hra o jablko nebo Hez-
ké chvilky bez záruky. Nad láskou a jejími různými podo-
bami se často sama zamýšlela. „Zamilovanost po několika 
letech odšumí a lidé se sice mají rádi, ale pořád jsou schop-
ní se zahledět do někoho jiného nebo se nechat svést. Ale 
je otázka, jestli mají nelhat, být otevření, anebo to tajit. 
Věčné téma, které nemá řešení,“ uvažovala. Že nebyla jen 
tvrdou filmařkou, jež jde za svým, potvrzuje řada jejích ko-
legů. „Na place byla ostrá a obávaná, ale v soukromí křeh-
ká a cudná, ač se to možná nezdá,“ říká Jaroslav Brabec, 

kameraman a režisér, který s ní točil dva filmy a připravoval 
projekt o Boženě Němcové. „Ta drsnost byla i její obranou. 
Protože v soukromí byla uzavřenou a často osamocenou 
ženou, neboť její síla od ní často muže odháněla.“ A zdů-
razňuje, že její význam pro českou filmovou režii je klíčo-
vý. „Byla nespoutaná, drzá, radikální. Posouvala hranice 
a zkoušela míru možností. Pracovat s ní bylo náročné, ale 
vždy to mělo smysl.“
 Věra Chytilová točila i dokumenty, má na kontě napří-
klad Vzlety a pády a Portrét Ester o své přítelkyni, výrazné 
výtvarnici a návrhářce kostýmů šedesátých let Ester Krum-
bachové. Byla držitelkou řady cen, včetně francouzského 
Řádu za umění a literaturu, Českého lva za dlouholetý 
umělecký přínos českému filmu či státní medaile Za záslu-
hy, byla členkou Evropské filmové akademie.
 Chytilová se v posledních aktivních letech více věnova-
la dokumentární tvorbě. Po kritiky i diváky nepříliš úspěš-
ně hodnoceném celovečerním snímku Vyhnání z ráje 
(2001) natočila dokumenty například o Adolfu Branal-
dovi, o scenáristce a výtvarnici Ester Krumbachové, o že-
nách aktivních v politice (Potížistky) či o části Prahy, v níž 
žila (Troja – proměny v čase). Plánovala ještě zfilmovat 
život Boženy Němcové, ale projekt se jí už nepodařilo  
realizovat.
 Také politika nenechávala Věru Chytilovou nikdy chlad-
nou. Vždy se zajímala o stav společnosti, v roce 2006 se též 
pokoušela stát senátorkou za stranu Rovnost šancí. Z té 
doby, dle vlastních slov, si odnesla ponaučení, že je to slo-
žité a nevidí do toho. „Kumštýř má právo se svobodně vy-
jadřovat a je dobré, když vyčerpává svůj talent. Když nemá 
talent ani chuť dívat se na věci kriticky, může si zabrat svoje 
species a třeba je v tom výborný,“ odpověděla na otázku 
angažovanosti umělců.
  (mk)

Věra Chytilová a milovník žen herec Miloš Kopecký

Věra Šimková-Plívová (* 29. 5. 1934) – filmová režisérka 
známá zejména svými filmy o dětech a pro děti natočila 
celkem sedmnáct filmů. Její filmy by mohly posloužit jako 
malý adresář tipů na výlety v Českém ráji. Žije od konce 
padesátých let Chuchelně u Semil, odkud pocházeli její 
prarodiče i otec. Začínala jako asistentka režie v padesá-
tých letech. V roce 1962 se stává pomocnou režisérkou 

jUbileUM

u Václava Kašlíka na filmu Rusalka. O dva roky později 
se dostává k samostatné práci jako autorka, scenáristka 
a režisérka. Svůj první snímek, středometrážní film Chlap-
ci, zadejte se natočila v roce 1964. Prvním celovečerním 
filmem byla Káťa a krokodýl (1965). Tento film získal na 
Mezinárodní přehlídce filmů pro děti a mládež v Gijónu 
v roce 1966 hlavní cenu.
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foToGRAfie

Fotografie Miloně Novotného

V pražské Leica gallery byla instalována výstava průkopní-
ka a výrazného představitele české humanistické fotogra-
fie Miloně Novotného. Snímky, které jsou zde vystaveny, 
vznikly v roce 1968 při procházkách v ulicích nad Tem-
ží a byly publikovány v knize Londýn. Miloň Novotný je 
pořídil v rámci svých dvou návštěv Londýna, kam se mu 
podařilo vyjet v uvolněných šedesátých letech minulého 
století. Černobílé fotografie, i když v poněkud přepraco-
vané podobě, podávají i po tolika letech neopakovatelný 
dokument doby. Uvolněnost vystavovaných snímků však 
nekoresponduje pouze s politickou umírněností tehdejšího 
Československa, ale zcela evidentně vyzařuje i z jednotli-
vých anglických zastavení – kamelot na Picadilly Cirkus, 
auta pádící nezadržitelně kolem, sedící hippie na Victo-
ria Station stejně jako řečník na trávníku v Hyde Parku. 
A k tomu hlava sfingy na Victoria Embankmentu připome-
ne minulost hrdého Albionu. Divák končící procházku po 
ulicích Londýna má možná pocit, že toto město opravdu 
navštívil. Cítí jeho vůně a jeho atmosféra mu utkvěla pod 
kůží. Plasticita tímto způsobem podaného dokumentu je 
skoro neuvěřitelná, a to díky fotografovi Miloňovi Novot-
nému.

Miloň Novotný: Město nad Temží, fotografie

 Expozice byla otevřena do 11. dubna tohoto roku.
  (mk)

Výstava Ivana Lutterera v UMPRUM
Uměleckoprůmyslové museum v Praze získalo další část 
fotografické pozůstalosti Ivana Lutterera (1954-2001). Ře-
ditelka muzea Helena Koenigsmarková převzala poslední 
část Luttererova uměleckého odkazu, dar muzeu věnovali 
jeho rodiče Jiřina a Ivan Luttererovi. Muzeum u příležitos-
ti umělcových nedožitých 60. narozenin otevřelo výstavu, 
na níž představuje průřez celou jeho tvorbou. Ivan Lutte-
rer studoval v letech 1974-1979 na pražské FAMU umě-
leckou fotografii. Je známý především díky spoluautorství 
časosběrného cyklu Český člověk (1982-2000). Společně 
s Janem Malým a Jiřím Poláčkem zachycoval lidi v improvi-
zovaném pouličním ateliéru na nejrůznějších místech Čech 

a Moravy. Vzniklý soubor je hlubokou sondou do promě-
ňující se české společnosti. V letech 1994-1998 pracoval 
spolu s Jaroslavem Bártou, Zdeňkem Helfertem a Danie-
lou Horníčkovou na dalším rozsáhlém projektu Letem 
českým světem 1898/1998. V roce 2000 odjel na stáž do 
George Eastman House v Rochesteru studovat obor re-
staurování fotografií. V Americe však 11. listopadu 2001 
tragicky zemřel.
 Výstava je otevřena do 15. června.

Zemřel dvorní fotograf Václava Havla 
Oldřich Škácha

Po dlouhé nemoci v Praze zemřel 
dokumentární fotograf Oldřich 
Škácha. ČTK to řekl spisovatel 
a dramatik Pavel Kohout. Škácha 
fotografoval disent a byl dvorním 
fotografem Václava Havla. Bylo mu 
72 let. Škácha studoval fotogra-
fii a v šedesátých letech minulého 
století byl fotoreportérem Světa 
sovětů, poté pracoval pro různá 
nakladatelství a instituce, například 

pro filmová studia Barrandov, Svobodné slovo, Mladý 
svět a Květy. Po okupaci Československa vojsky Varšavské 
smlouvy strávil krátkou dobu v Německu a ve Francii v emi-
graci, ale poměrně brzo se vrátil domů, nemohl již fotit 
a odešel do disentu. Od počátku sedmdesátých let začal 
fotografovat Havla a osobnosti rodícího se disentu. Býva-
lého prezidenta fotil i po jeho odchodu z prezidentského 
křesla a od poloviny devadesátých let fotografoval také dal-
ší osobnosti českého politického a kulturního života. Měl 
několik samostatných výstav po celém světě, vystavoval 
například ve Vídni, Paříži, New Yorku, Washingtonu nebo 
v Tel Avivu. Slavná je také například jeho fotografie zachy-
cující protestní pochod se zakrvácenou vlajkou u budovy 
rozhlasu na Vinohradské třídě nebo snímek architekta Jana 
Kaplického se zpěvákem Pavlem Bobkem ze srpna 1968.

Jan Kaplický a Pavel Bobek na Václavském náměstí v roce 1968

Oldřich Škácha
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Rakouská hudební show se konala 
v Praze na Smíchově
Mimořádná společenská a kulturní událost proběhla ve 
velkém sále v Národním domě na Smíchově. Uskutečnila 
se tady unikátní hudební show v kombinaci s obrazový-
mi záběry a filmovými sekvencemi nádherných přírodních 
motivů z oblasti nejvyššího vrcholu Rakouska Grossglock-
neru a hudby Georga Fridricha Händla, Bedřicha Smetany 
a dalších významných skladatelů 19. století a originálních 
hudebních pasáží komponovaných speciálně pro toto 
představení v Praze. Zcela výjimečný koncert zde předvedl 
stočlenný hudební orchestr v tyrolských krojích z městečka 
Kals am Grossglocknerr a Iseltaleru, v němž vystupova-
li sólisté, zpěváci a instrumentalisté z oblasti východního 
Tyrolska.

Radní Městské části Praha 5 předal rakouským hostům obraz Prahy

 Koncert se konal pod záštitou Městské části Prahy 5 
a zúčastnila se ho řada osobností z Prahy a východního Ty-
rolska. V závěrečném projevu velvyslanec Rakouska, Jeho 
Excelence dr. Ferdinand Trauttmansdorff, poděkoval orga-
nizátorům této kulturní akce, vyzdvihl skutečnost, že pre-
miéra v České republice zazněla právě v Národním domě 
na Smíchově a připomněl, že velvyslanectví má své sídlo na 
území Městské části Praha 5. Její radní Michal Šesták poté 
předal rakouským hostům obraz Prahy.
  (mk)

Výročí narození Josefíny Duškové
V březnu si návštěvníci kon-
certu na pražské Bertramce 
připomněli již 260. výročí 
narození Josefíny Duškové, 
vynikající české sopránové 
operní pěvkyně klasické-
ho období. Josefína Duško-
vá byla na svou dobu velmi 
emancipovaná žena. Nebyla 
operní pěvkyní, ale zpívala 
spíše na koncertech a věno-

vala se chrámové hudbě. Její jméno bývá často zmiňováno 
ve spojitosti s Wolfgangem Amadeem Mozartem, s nímž se 

přátelila a který také pro ni složil v jejím sídle na Bertramce 
řadu pěveckých skladeb. Některé z nich zazněly i na výše 
zmiňovaném koncertě.
  (mk)

Koncert Karla Kryla vyšel v Supraphonu
V březnu to bylo dvacet let, kdy ve věku 49 let předčasně 
zemřel známý písničkář Karel Kryl. 12. dubna dubna by 
pak oslavil sedmdesát let.

Karel Kryl

 Společnost Supraphon vydala k tomuto výročí dvoj-
album s dosud nezveřejněnou nahrávkou koncertu Karla 
Kryla z Mnichova z roku 1982. Tento koncert tvořil Krylův 
repertoár ze šedesátých a sedmdesátých let a byl do plněn 
o novinky z počátku osmdesátých let. Zpěvák tímto kon-
certem tehdy podpořil polské hnutí Solidarita. Název So-
lidarita také nese toto dvojalbum s dvaadvaceti písněmi. 
Převážná většina písní je v češtině, několik v polštině a ně-
kolikrát se ozve i němčina. Kryl se na desce představuje 
v mnoha písničkářských polohách, je politický, sentimen-
tální, žertovný i ironický a blok jeho „federalizační poezie“ 
je i po těch letech neodolatelný.

Interpreti koncertu Hold Krylovi v pražské Lucerně

 Album bylo pokřtěno během vyprodaného koncer-
tu k nedožitým narozeninám Karla Kryla, který se konal 
8. dubna ve Velkém sále pražské Lucerny. Písně jednoho 
z nejvýznamnějších českých písničkářů zazněly v podání 
Tomáše Kluse, Anety Langerové, Markéty Irglové, Micha-

HUdbA
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la Hrůzy, Xindla X, skupiny Divokej Bill a dalších. Marlen 
Krylová, vdova po Karlu Krylovi, převzala na koncertě za 
svého manžela diamantovou desku za stovky tisíc proda-
ných nahrávek.
  (mk)

V katedrále sv. Víta se poprvé 
konaly pašijové hry
V katedrále sv. Víta na Pražském hradě se na letošní Květ-
nou neděli poprvé konaly pašijové hry. Lidé všech generací 
v zaplněném chrámu sledovali upravenou verzi Hořických 
pašijí, které představili Otakar Brousek ml., Nela Boudová 
a Jakub Gottwald v režii Václava Lautnera. Při pašijových 
hrách v katedrále sv. Víta zazněla hudba dirigenta, sbor-
mistra a skladatele Jaroslava Krčka v provedení hudebně-
tanečního souboru Chorea Bohemica.
 Hry s náboženskou tematikou v Hořicích na Šumavě 
byly původně spojeny s cisterciáckým klášterem ve Vyš-
ším Brodě. Rozšířily se v 19. století, kdy byla postavena 
nová divadelní budova a navštěvovali je tehdy i členové 
císařské rodiny, šlechtických rodů a vysocí církevní hod-
nostáři. Hry byly zrušeny za druhé světové války a sna-
hu českých přistěhovalců tradici po válce obnovit zhatil 
komunistický režim. V roce 1990 vznikla společnost pro 
obnovu pašijových her. Hrát se začalo na přírodní scéně 
v lesoparku, v těsném sousedství bývalého pašijového  
divadla.
 Pašijové hry jsou velmi starým evropským jevem spo-
jeným se životem katolické církve. Jejich kolébkou bylo 
Španělsko a Francie, odkud se hry rozšířily po Evropě. Pů-
vodně se hrály v kostelech, postupem času byly oboha-
covány o lidové prvky a přenášeny mimo chrámy. Termín 
pašije je odvozen z latinského passio, tedy utrpení. V pů-
vodním významu jde o vyprávění o utrpení a smrti Ježíše 
Krista.
 Pašije zpracovávali také hudební skladatelé. Všechna 
čtyři pašijová vyprávění vytvořil například Johann Sebasti-
an Bach, inspiraci v nich nalezl i Bohuslav Martinů. Svou 
verzi pašijových her připravila i undergroundová kapela 
Plastic People of the Universe. Její Pašijové hry velikonoč-
ní s libretem Vratislava Brabence a hudbou Milana Hlavsy 
měly utajovanou koncertní premiéru 22. dubna 1978 
u Václava Havla na Hrádečku.
 Dominik Duka v bazilice sv. Jiří požehnal palmové rato-
lesti. Šestá postní neděle, která je nazývána také Květnou, 
totiž připomíná Kristův vjezd do Jeruzaléma. Připomíná 
také blížící se utrpení, smrt a vzkříšení Ježíše Krista. Květ-
nou nedělí křesťané vstupují do Svatého týdne, jímž vrcholí 
postní doba, po které následují Velikonoce, vrchol liturgic-
kého roku.

Skladatel, textař, zpěvák a kytarista 
Ivan Hlas oslaví své šedesáté narozeniny, 
které připadnou na 10. května, na turné 
po českých a moravských městech
Turné s názvem Ivan slaví „60“ potrvá od 3. května do 
29. června. Pražská zastávka bude 28. května. Hlase do-
provodí jeho stálí spoluhráči kytarista Norbi Kovács 
a vio loncellista Jaroslav Olin Nejezchleba. „Na pražském 
koncertě 28. května v Paláci Akropolis vystoupí společně 

Ivan Hlas Trio a Vladimír Mišík & Etc… i s dalšími gratulan-
ty,“ uvedla za pořadatele Zuzana Hanousková.
 Druhým narozeninovým dárkem bude nové CD, které 
vyjde v druhé polovině roku. „O žádné bilancování na albu 
nepůjde, těšíme se na práci ve studiu, ale hlavně na kon-
certy, které máme před sebou,“ sdělil Hlas.
 Ivan Hlas se proslavil především písněmi k filmu Šakalí 
léta, za něž v roce 1993 obdržel Českého lva za nejlepší 
hudbu. Je držitelem dvou cen Akademie populární hudby 
a autorem řady hitů jako například Malagelo, Karlín nebo 
Miláčku, vrať se.

Clarinet Factory
Dvě desítky let své existence slaví čtyřčlenná formace kla-
sicky vzdělaných hudebníků Clarinet Factory dvojalbem 
Worx and Reworx. Nahrávka s hostujícím bubeníkem Ala-
nem Vitoušem nabízí výběr ze skladeb Clarinet Factory, 
z nichž některé jsou vydány poprvé. Druhý disk obsahuje 
remixy od osobností zahraniční i tuzemské elektronické 
scény.
 „Pro některé lidi to bude překvapení, ale my remixy po-
važujeme za skladby těch remixérů, i když je to přepraco-
vaná naše hudba. Je to takový soubor nejrůznějších směrů 
v elektronické hudbě. Díky remixům jsme poznali novou 
scénu a nové lidi a sami si z toho nabíráme další inspirace,“ 
řekl klarinetista Jindřich Pavliš.
 Nahrávku kapely, jejíž tvorbu charakterizuje iniciátor 
vzniku Worx and Reworx Josef Sedloň jako „hudbu bez 
hranic – od klasiky přes jazz a etno až k volnomyšlenkář-
ské improvizaci“, pokřtili na konci ledna společně s jedním 
z remixérů, americkým multiinstrumentalistou Christophe-
rem Willitsem na Nové scéně Národního divadla v rámci 
zahájení festivalu Spectaculare.
 Členové Clarinet Factory, kteří jsou zaměstnaní v růz-
ných orchestrech, se znají skoro třicet let z konzervatoře. 
Přestože všichni studovali klasiku, ve volném čase za zabý-
vali jinými žánry. „V každém žánru jsou nějaké kvality, ne-
haněl bych skoro nic, vždyť my jsme hráli i v dechovkách,“ 
podotkl klarinetista Luděk Boura.
 Kapela Clarinet Factory, jejímiž členy jsou vedle Pavli-
še a Boury také Vojtěch Nýdl a Petr Valášek, za dobu své 
existence vydala čtyři řadová alba (Echoes from Stone, Po-
lyphony, Out of Home a Echoes of Colors), zabodovala 
společným projektem s Lenkou Dusilovou a Beatou Hla-
venkovou Eternal Seekers a zahrála si mimo jiné s Bobby 
McFerrinem či Filharmonií Brno nebo Janou Koubkovou. 
„Naše nadžánrovost není nějakým plánem, spíše se tak 
nějak nevejdeme do žánrových škatulek. My to bereme 
jako normální hudbu, která si tu a tam zaexperimentu-
je. Sami se nijak nevymezujeme, ošahali jsme si i šanso-
ny s Radkou Fišarovou nebo jazz s Janou Koubkovou. 
Ale do toho jsme pořád hráli třeba Bachovy polyfonie,“  
dodal Pavliš.

56. ročník Mezinárodního operního festivalu 
Smetanova Litomyšl
56. ročník Mezinárodního operního festivalu Smetanova 
Litomyšl nabídne dosud nejvyšší počet operních před-
stavení ve své historii. Některé budou uvedeny v české 
premié ře, další jsou k vidění jen výjimečně. Na festivalu 
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ra vystoupí také Dagmar Pecková. Přehlídka se uskuteční od 
13. června do 6. července.
 „Dosud nikdy jsme nenabízeli v jednom ročníku sedm 
operních titulů. To je skutečně velmi výjimečná událost 
a máme z ní radost o to větší, že budou prezentována 
ústřední témata Roku české hudby,“ uvedl dramaturg pře-
hlídky Vojtěch Stříteský.
 Na objednávku festivalu nastuduje Národní divadlo 
moravskoslezské Ostrava nejméně hranou operu Bedři-
cha Smetany Čertova stěna. Opera Leoše Janáčka Příhody 
lišky Bystroušky byla uvedena v nastudování režiséra Ond-
řeje Havelky teprve v březnu v Národním divadle v Praze. 
Diváci budou moci navštívit dokumentární komorní ope-
ru Aleše Březiny Toufar o takzvaném číhošťském zázraku 
a osudu jedné z obětí komunistického režimu kněze Josefa 
Toufara. Z tradičních děl bude na programu Rusalka An-
tonína Dvořáka, Figarova svatba Wolfganga Amadea Mo-
zarta, Bludný Holanďan Richarda Wagnera a v novodobé 
premiéře opera Armida Giuseppe Scarlattiho.
 Celkem letos Smetanova Litomyšl uvede během 25 dnů 
34 představení. V programu je například společné vystou-
pení mezzosopranistky Dagmar Peckové a tenoristy Šte-
fana Margity nazvané Začínáme končit, koncert souborů 
Cigánski Diabli a Barocco sempre giovane pod názvem 
Gypsy Baroque, rekonstrukce původních Lukášových pa-
šijí Johanna Sebastiana Bacha a Carla Orffa nebo orato-
rium Mesiáš Georga Friedricha Händla.
 Hlavním dějištěm bude zámek v Litomyšli a další objek-
ty ve městě. „Kromě druhého nádvoří budeme moci hrát 
i v piaristickém kostele, v zámeckém jízdárně a v zámec-
kém amfiteátru. Je radostí dramaturgie rozehrát celé zá-
mecké návrší, a festival by proto měl být velmi slavnostní,“ 
řekl ředitel festivalu Jan Pikna. Další koncerty jsou naplá-
nované do přírodního divadla u zámku v Nových Hradech 
u Litomyšle, do kulturního centra Fabrika ve Svitavách a do 
klášterních zahrad v Chrudimi.

Dvě desítky let, které ho pojí s pražským 
Divadlem Archa, připomene svým koncertem 
tamtéž písničkář Jan Burian
Koncert s názvem Dvacet let s Archou doplní jeho synové 
Jiří Burian a Jan Burian mladší, dále Petr Váša, Jakub Kö-
nig (Kittchen), ženský sbor Elpida a další. Burian zároveň 
pokřtí své nové dvojalbum z nahrávek vystoupení v Arše 
a představí i nové vydání knihy Výlet do Portugalska aneb 
Poetický průvodce na cestu tam a zpátky.
 Jan Burian je s Archou spojen nejen koncertováním. 
„Moje osobní historie s divadlem, které se dnes jmenuje 
Archa, je dlouhá a mám s ní spojeny nejranější kulturní 
zážitky. Když mě tam poprvé přivedli, jmenovalo se to di-
vadlo D 34 a ředitelem byl můj otec E. F. Burian, herečkou 
tu byla moje matka Zuzana Kočová,“ řekl novinářům. Po 
smrti otce matku z divadla propustili a scéna dostala ná-
zev Divadlo E. F. Buriana, „což si nikdo z naší rodiny nikdy 
nepřál.“ „Změnilo se i divadlo a v tom, co chtěl ten, jehož 
jméno měli v názvu, už nikdo nepokračoval. Vrátil jsem se 
tam, až když se znovu přejmenovalo, tentokrát na Diva-
dlo Archa,“ říká Burian, který se před dvaceti lety zúčastnil 
zahajovacího večera v Arše. „První moje vstoupení v Arše 
je jedno z mých nejzamilovanějších představení, protože 
tehdy vedle mě stál můj oblíbený muzikant John Cale,“ řekl 

Burian. Od té doby se do Archy pravidelně vrací. „Protože 
jemně úchylná náklonnost pana ředitele Archy (Ondřeje 
Hraba) k naší rodině se už netýká jen mé osoby, ale i mých 
dvou synů. Vystupujeme tu občas pospolu, jindy tu Jan 
skládá hudbu, svítí či zvučí, Jiří zase zpívá se svými kapela-
mi v různých konstelacích,“ doplnil.
 Jan Burian (* 26. 3. 1952, Praha) vydal řadu alb, na-
příklad Hodina duchů, Černý z nebe, Unavený válečník, 
Zrcadlo, Dívčí válka, Muži jsou křehcí, 12 druhů samo-
ty, Jak zestárnout. Kromě dnes již legendární spolupráce 
s Petrem Skoumalem, Jiřím Dědečkem a Janem Vodňan-
ským, jejichž Večírky rozpadlých dvojic vyšly na stejno-
jmenném dvojalbu v roce 2010, vystupuje za doprovodu 
členů kapely Republic of Two.
 Literární tvorba Jana Buriana obsahuje kromě bás-
nických sbírek a cestopisů i osobní zápisky a fejetony. Je 
spoluautorem řady dokumentů zvláště s režisérem Pavlem 
Kouteckým (Islandská paměť, Chilské deníky) a pořadu 
Burianův den žen (spolu s Vítem Klusákem a Filipem Re-
mundou). V roce 2012 vydal knihu o svém otci Nežádoucí 
návraty E. F. Buriana.

Dva hudební festivaly
V areálu pod zbytky středověkého hradu Okoř nedaleko 
Prahy se letos opět uskuteční dva hudební festivaly. Osla-
vou svátku slunovratu má být 21. června 16. ročník akce 
Okoř se šťávou, 14. ročník Open Air Festivalu Okoř se pak 
bude konat 16. srpna.
 Okoře se šťávou se zúčastní Lucie Bílá, Sto zvířat, Wo-
hnout, UDG, České srdce, Vladimír Mišík se skupinou 
Etc… i jeho syn Adam Mišík, písničkář Voxel, Petr Bende, 
kontroverzní kapela Hentai Corporation, Imodium a dal-
ší. Jako každoročně by měla fungovat kyvadlová dopra-
va z pražských Dejvic a Kladna. Předprodej vstupenek již 
začal. Areál nabídne hlídaný prostor pro kola a stanové 
městečko.
 Na Open Air Festivalu Okoř vystoupí Tomáš Klus, Chi-
naski, Divokej Bill, MIG 21, Anna K a další. Další jména do 
programu budou potvrzena koncem dubna. Předprodej 
bude zahájen 1. června v síti Ticketportal.

Jasná páka, legendární skupina 
Michala Ambrože a Davida Kollera, 
vydala první oficiální album Černá deska
Spolu s Černou deskou vyjde také záznam z loňských kon-
certů nazvaných Stará vlna s novým obsahem. K reinkar-
naci Jasné páky došlo před šesti před zahájením provozu 
pražského multikulturního centra Meet Factory. Tehdy se 
po dvou desetiletích sešli na jednom pódiu David Koller 
s Michalem Ambrožem. Nyní se z této radosti rodí i nové 
album Černá deska, respektive 2CD složené z nových písní 
a ze záznamu z loňských koncertů, nazvaných Stará vlna 
s novým obsahem.
 Do obnovené Jasné páky kromě Kollera, Ambrože 
a Váši aktuálně také patří kytarista Vladimír Zatloukal, 
baskytarista Marta Minárik, klávesista, houslista, zpěvák 
a kytarista Radovan Jelínek a vokalistky Petra Studená 
s Magdalénou Ambrožovou Krištofekovou.
 V letech 1981-1984 patřila kapela mezi nejzajímavěj-
ší rockové skupiny v Československu. Za totality vydala  
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pouze dvě desky. Následkem takzvaného Trojanova se-
znamu zakázaných kapel a článku Nová vlna se starým 
obsahem v komunistickém časopise Tribuna se skupina 
ocitla na černé listině. Celostátní zákaz hraní, odstoupení 
zřizovatele a následné napětí v kapele pomalu vedly k je-
jímu konci.
 Od roku 1984 kapela hraje ve změněné sestavě pod 
novým názvem Hudba Praha. V roce 2008 se Jasná páka 
opět oddělila od Hudby Praha a v pozměněné sestavě hra-
je dodnes.

Jubilejní 20. ročník festivalu Rock for People 
se uskuteční od 3. do 5. července
Jubilejní 20. ročník festivalu Rock for People, který se usku-
teční ve Festivalparku v Hradci Králové od 3. do 5. čer-
vence, přivítá umělce různých žánrů od popového idolu 
Toma Odella přes drsné Biffy Clyro až po elektronické  
Chase & Status.
 Loňský ročník festivalu Rock for People byl ve znamení 
úspěšného vystoupení Karla Gotta. Festival podle pořada-
telů navštívilo přibližně 30 000 lidí.

Na strakonickém Jamboree zahraje 
Nashville Bluegrass Band
Americká kapela Nashville Bluegrass Band oceněná něko-
lika Grammy letos zahraje na festivalu Jamboree ve Stra-
konicích. Festival se tam bude konat po roční přestávce 
23. a 24. května. Na tradiční akci, která probíhá ve Strako-
nicích více než dvacet let, hostovaly desítky špičkových ka-
pel. Skupina Nashville Bluegrass Band letos slaví třicet let 
od svého vstupu na světová pódia a jejich krátký výlet do 
České republiky bude patřit k neformálním oslavám výro-
čí. Kromě Strakonic bude mít samostatný koncert v Praze. 
Vedle ní bude na festivalu na hradním nádvoří a v letním 
kině hostovat písničkář Wabi Daněk, Robert Křesťan 
a Druhá tráva, ve dvou hlavních koncertech se představí 
Handl z Jablonce nad Nisou, Sem Tam z Týna nad Vlta-
vou, The Apple, Blue Gate a Cop z Plzně, znovuvzkříše-
ný pražský Monogram, nestárnoucí Blanket a Modrotisk 
a také legenda české scény Poutníci. Součástí progra-
mu festivalu je i Bluegrass Session, ve kterém zahraje  
osm skupin.

U příležitosti výročí Jana Klusáka 
vycházejí jeho Invence
U příležitosti osmdesátin přední osobnosti české kultury 
Jana Klusáka (* 18. 4. 1923) vychází na CD volná série 
jeho deseti instrumentálních invencí, které vznikaly v le-
tech 1961-2013. Nahrávka s názvem Invence jako bonus 
nabízí třetí část cyklu Sny, symfonickou báseň Zaniklé štěs-
tí v podání Symfonického orchestru Českého rozhlasu pod 
vedením Ondreje Lenárda nahranou v loňském roce. Klu-
sák, který sám sebe označuje za „konzervativního avant-
gardistu“, je současně i autorem zhruba 130 partitur pro 
divadlo, film a televizi. Mimo jiné složil hudbu pro původně 
němý snímek Gustava Machatého Erotikon nebo k Dietlo-
vu seriálu Nemocnice na kraji města. Napsal hudbu i pro 
několik her Divadla Járy Cimrmana, v němž v sedmdesá-
tých letech rovněž hrál.

 Jan Klusák, původním jménem Jan Filip Porges, je český 
hudební skladatel, literát a herec. Narodil se dne 18. dub-
na 1934 v Praze. Odmaturoval na Akademickém gymnáziu 
Štěpánská v Praze a poté šel na studia Akademie múzic-
kých umění v oboru skladba. Hudební nadání měl po svém 
otci, který ale tragicky zahynul v koncentračním táboře 
v Osvětimi. Po vystudování Akademie působil jako sklada-
tel, příležitostně jako herec a literát. Byl zvolen předsedou 
hudebního odboru obnoveného spolku Umělecká beseda, 
místopředsedou České hudební rady i do umělecké komise 
mezinárodního hudebního festivalu Pražské jaro.
 V hudbě mu byl jasnou stylovou inspirací meziválečný 
neoklasicismus a jmenovitě Iša Krejčí či Igor Stravinskij. 
Od roku 1959 spolupracoval s dirigentem a spolužákem 
Liborem Peškem, jehož souboru Komorní harmonie půso-
bícímu v Divadle Na zábradlí věnoval řadu skladeb. Napsal 
množství scénické hudby.
 Od šedesátých let se uplatňoval i ve filmu, a to nejen 
jako skladatel, ale i herec. Výrazné role ztvárnil ve snímcích 
tzv. české nové vlny: O slavnosti a hostech, Sedmikrásky, 
Mučedníci lásky, Valerie a týden divů. Po srpnu 1968 byla 
jeho veřejná činnost husákovským režimem utlumována 
a byl označen za politicky nežádoucí osobu, protože mimo 
jiné zkomponoval hudbu ke dvěma zakázaným filmům – 
Den sedmý, osmá noc a Konec srpna v hotelu Ozon.
 V normalizační době našel své místo v Divadle Járy 
Cimrmana, kde se významně zařadil i mezi divadelní her-
ce. Zároveň zde hudebně spolupracoval na představeních 
Hospoda Na mýtince, Vražda v salonním coupé, Cimr-
man v říši hudby, Dlouhý, Široký a Krátkozraký. V roce 
1976 však musel odejít.
 Jan Klusák se řadí mezi přední osobnosti české kultury. 
Uplatnil se v oblasti herecké, literární a hlavně hudební. Za 
zásluhy byl v roce 2006 při příležitosti státního svátku vzni-
ku samostatné Československé republiky oceněn Medailí 
Za zásluhy III. stupně z rukou prezidenta Václava Klause.

Tomáš Klus a Anna K obhájili vítězství 
v anketě Žebřík
Zpěvák Tomáš Klus a zpěvačka Anna K obhájili svá loňská 
prvenství v hlavních kategoriích hudební ankety Žebřík za 
rok 2013. Skupinou roku se stali Mandrage, nejlepší album 
podle hlasujících na internetu natočil rapper Vladimir 518 
(Idiot). Výsledky ankety byly oznámeny v areálu Fakulty 
umění a designu Západočeské univerzity v Plzni. „Jsem 
rád, že se prosadili hlavně ti interpreti, kteří loni natočili 
povedené nahrávky. Jak vidno, vydání regulérního alba si 
fanoušci cení stále vysoko a neberou je jen jako pozván-
ku na koncerty,“ podotkl v průběhu hlasování ředitel cen 
Žebřík Jarda Hudec.

Vítězové III. ročníku hudebních cen Vinyla
Vítězové III. ročníku hudebních cen Vinyla, udělovaných 
hudebními kritiky, byli vyhlášeni na slavnostním večeru 
v brněnském klubu Fléda. Ocenění předala Rada hudební 
ceny Vinyla, která funguje jako odborný garant a ideově 
formuje směřování ceny. Radu pro ročník 2013 tvořili Petr 
Ferenc (His Voice), Jana Grygarová (Full Moon), Viktor 
Palák (the aardvark) a Karel Veselý (nezávislý publicista). 
Za Desku roku zvolili porotci nahrávku SEAT od skupiny 
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ra Vložte kočku, Objevem roku se stali Nylon Jail a cenu za 
Počin roku získal projekt Ondřeje Kobzy Piana na ulici.
 Oceněním pro vítěze se stala LP deska, která vyšla v li-
mitované edici 100 kusů a obsahuje po jednom hudebním 
tracku od všech nominovaných. Obal desky vytvořil výtvar-
ník Krištof Kintera a exempláře určené jako ocenění navíc 
autorsky dotvořil a signoval. „Chtěli jsme vytvořit funkční 
cenu a nikoli jen artefakt, na který se práší,“ řekl Tomáš 
Grombíř za koordinátory ceny, občanské sdružení Goliart.

Zemřel Petr Traxler
Ve věku 65 let zemřel v úterý 8. dubna po krátké nemoci 
v Praze Petr Traxler, skifflový a folkový kytarista, mando-
linista, skladatel a zpěvák. Byl členem skupin Skiffle Kon-
tra, Český skiffle, Žáci a Traxleři. Skupina Skiffle Kontra 
(později Skiffle Contra) kdysi vystupovala v dnes už zruše-
ném divadle Rampa v Praze 4, později pro pražskou Violu 
připravila řadu programů. V šedesátých letech například 
Písně lidu pražského aneb Román služky a České písně 
vlastenecké. V sedmdesátých letech Traxleři vystupovali 
v pořadech ostravského televizního studia, kde uváděli 
zhudebněné verše klasiků české poezie. Představení Má-
chův máj se stalo událostí sezóny 1968. V pražské Viole 
tehdy inscenaci zhlédl i Josef Škvorecký a označil ji za svůj 
„největší kulturní zážitek roku“.

 Čtrnáct let Traxleři spolupracovali s Miroslavem Hor-
níčkem. Vznikly inscenace Na vaše zdraví, pane Seifert, 
Dobře utajené housle, Listy z Provence a Hovory o smí-
chu. Přímo pro ně napsal Horníček v roce 1971 scénář 
hry Kantor Barnabáš a žáci darebáci, jejíž premiéru 
v Olomouci inicioval Pavel Dostál, tehdejší dramaturg. 
Představení slavilo úspěch po celá sedmdesátá léta, 
v roce 1974 byla pořízena úprava pro vydání většiny 
písní na gramofonové desce s Horníčkovým spojujícím  
textem.
 S Horníčkem odehráli Traxleři více než 1 200 před-
stavení v mnoha divadlech po Čechách, Moravě i na 
Slovensku. Skupina Skiffle Kontra šířila slávu českého his-
torizujícího folku i v cizině. Od roku 1987 sklízela úspěchy 
v Německu, v roce 1992 koncertovala ve Francii a natá-
čela pro Stuttgartský rozhlas i pro televizi v Kolíně nad 
Rýnem. Podle přesné evidence, kterou si Petr Traxler vedl, 
měla kapela Traxleři na kontě na sedm tisíc odehraných 
živých vystoupení. Na významných projektech spolupra-
covala jeho skupina i s Otakarem Brouskem, Jiřím Bed-
nářem, Jiřím Krampolem a Petrem Haničincem. Natočila 
přibližně 300 rozhlasových snímků, 200 televizních pořa-
dů a osm filmů. V letech 1990-2009 působil Petr Traxler 
i jako herec a zakládající člen pražské divadelní společnosti  
Petrklíč. Od roku 2002 byl navíc členem folkové kapely 
Zpětné zrcátko.

Petr Hapka
13. 5. 1944 se narodil Petr Hapka, skladatel české filmové 
hudby a klavírista. Studoval na pražské konzervatoři hru 
na violu a zpěv, pod vedením Oldřicha Nového absolvo-
val i studium na dramatickém oddělení. Ještě za studií se 
uplatnil jako pianista v divadle Proton, poté prošel několika 
dalšími scénami, v letech 1964-1965 byl violistou ve vlastní 
skupině Tornádo, v letech 1967-1970 byl dirigentem v Di-
vadle Za branou, kde také skládal scénickou hudbu. Těžiš-
tě Hapkovy činnosti spočívá ve skladatelské činnosti pro 
film a televizi, ale také pro vybrané osobnosti populární 
hudby.

Několik dat
•  17. 5. 1949 se narodil Jiří Korn, český muzikálový a po-

pový zpěvák, kytarista, baskytarista, tanečník, moderá-
tor a herec.

•  3.-5. 4. 1904 se konal v pravém křídle Průmyslového 
paláce na Výstavišti první český hudební festival, na kte-
rém kromě jiných účinkoval František Ondříček, České 
kvarteto, Česká filharmonie s dirigentem Oskarem Ne-
dbalem.

•  4. 4. 1944 zemřel Karel Weis (* 13. 2. 1862), český hu-
dební skladatel a sběratel lidových písní. Působil jako 
varhaník, vystřídal řadu hudebnických zaměstnání. 
Jeho nejvýznamnějším dílem je souborné velké vydání 
lidových písní Český jih a Šumava v lidové písni.

•  1. 5. 1874 zemřel Vilém Blodek (* 3. 10. 1834), český 
hudební skladatel z období českého hudebního roman-

VÝRočÍ A dATA

tismu, flétnista, klavírista, sbormistr a hudební peda-
gog, mj. autor opery V studni.

•  1. 5. 1904 zemřel Antonín Dvořák (* 8. 9. 1841), vý-
znamný světový český skladatel a pedagog. Více než 
jedno století trvá intenzivní zájem o jeho hudbu v jeho 
vlasti i na všech kontinentech světa.

•  2. 5. 1904 se narodil Václav Holzknecht, český klaví-
rista, hudební vědec a popularizátor, publicista, kritik, 
dramaturg, organizátor a pedagog; jeden ze zaklada-
telů mezinárodního hudebního festivalu Pražské jaro, 
dlouholetý ředitel pražské konzervatoře, osobní přítel 
hudebního skladatele Jaroslava Ježka. († 13. 8. 1988).

•  2. 5. 1994 zemřel Arnošt Kavka (* 4. 3. 1917, Doktor 
Swing), zpěvák, skladatel a estrádní umělec, který jako 
jeden z prvních nabídl a prosadil ve čtyřicátých letech 
minulého století moderní, swingově založený pěvecký 
projev.

•  24. 5. 1924 se narodila Milada Šubrtová, osobnost 
českého hudebního světa a přední česká sopranistka, 
držitelka Ceny Thálie. Působila více než čtyřicet let na 
scéně Národního divadla, kde patřila k pěveckým opo-
rám tamní opery. Její repertoár byl mimořádně roz-
sáhlý, obsáhl role od lyrických a koloraturních partií až 
k úlohám dramatickým. Její životní rolí se stala Dvořá-
kova Rusalka. Tu nastudovala v roce 1955 s dirigentem 
Zdeňkem Chalabalou. Tato její kreace byla pod stejným 
dirigentským vedením a hvězdným obsazením dalších 
rolí (Ivo Žídek, Eduard Haken) nahrána na gramofono-
vé desky. Nahrávka se stala legendární a Šubrtová pro 
mnohé nedostižnou Rusalkou. († 1. 8. 2011).
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Český vicepremiér, Státní bezpečnost 
a Rakousko?

Otázka, zda byl nynější 
český vicepremiér a mi-
nistr financí za hnutí ANO, 
miliardář Andrej Babiš vě-
domým spolupracovníkem 
předlistopadové Státní 
bezpečnosti, hýbe českými 
médii už delší dobu. O celé 
kauze se hojně hovořilo již 
před parlamentními vol-
bami. Jejich výsledky však 
naznačily, že velké části vo-
ličů jsou informace tohoto 
druhu lhostejné. Samotný 
Andrej Babiš podezření, že 

by byl v osmdesátých letech agentem Burešem, jednoznač-
ně odmítá a vede kvůli tomu na Slovensku soudní spor 
s tamějším Ústavem pamäti národa, který údaje v tomto 
smyslu zveřejnil.
 Celá záležitost A. Babišovi značně komplikovala vstup 
do vlády, protože propukl ostrý právní spor, zda se na mi-
nistra vztahuje lustrační zákon. Bez ohledu na výsledek 
bratislavské pře by totiž asi jen těžko mohl A. Babiš zís-
kat negativní lustrační osvědčení, nutné pro výkon vedou-
cích funkcí ve státní správě. Z dikce zákona přijatého na 
počátku devadesátých let totiž vyplývá, že rozhodujícím 
dokladem je v tomto případě zařazení mezi tajné spolu-
pracovníky v rámci evidence Státní bezpečnosti a samot-
ná míra spolupráce je spíše druhořadá. Prosadila se proto 
právní konstrukce, která fakticky členy vlády z okruhu osob, 
u nichž se vyžaduje lustrační osvědčení, vyřazuje. Sám Ba-
biš nepopírá, že se jako pracovník podniku zahraničního 
obchodu služebně se Státní bezpečností stýkal, podle něj 
však k žádnému podpisu závazku nedošlo. Nyní se ministr 
snaží zpochybnit spolehlivost evidence Státní bezpečnosti 
a tvrdí, že tajné spolupracovníky tehdejší důstojníci StB 
uváděli bez jejich vědomí, a tak si zlepšovali svoji pracovní 
výkonnost. V tomto výkladu ho podpořil i jeho poslední 
řídící důstojník Andrej Kuľha. Tato námitka se objevovala 
již v době přijetí lustračního zákona, nicméně stejně jako 
tehdy se proti této interpretaci antikomunističtí aktivisté 
ostře ohrazují.
 Jako v mnoha jiných případech i u Andreje Babiše byla 
značná část jeho svazku zlikvidována a chybí v nich i jeho 
závazek. Nicméně se v českých médiích objevují stále další 
detaily a doklady o Babišově činnosti. Mimo jiné se jedná 
o dokument nalezený v Archivu bezpečnostních složek. 
Jde o formulář z prosince 1984 obsahující výpověď agenta 
Bureše (s nímž bývá Babiš ztotožňován) týkající se podplá-
cení v tehdejším podniku zahraničního obchodu Petrimex. 
Bureš se měl v této souvislosti zapojit do akce proti mana-
žerovi vídeňské firmy Chemanol, tedy společnosti, která 
zprostředkovávala obchody československých společností 
Chemapol a Petrimex v Rakousku. V záznamu informu-
je agent Bureš o svém jednání s obchodním zástupcem 
Chemanolu Alfredem Hicklem a je v něm zpracovávajícím 
důstojníkem StB označován jako seriózní pramen. I tento 
dokument bude pravděpodobně předložen při pokračová-
ní soudního sporu po uzávěrce tohoto listu.

 Nicméně výsledek pře by v současnosti neměla nijak 
ovlivnit složení a fungování stávajícího českého kabinetu. 
Premiér Bohuslav Sobotka totiž prohlásil v České televizi, 
že by bylo hloupé destabilizovat vládu kvůli vzdálené mi-
nulosti. Připomněl také, že fakta o údajné Babišově spo-
lupráci se Státní bezpečností voliči znali dobře už před 
volbami a přesto hnutí ANO masivně podporovali. V sou-
časnosti je Andrej Babiš dokonce nejoblíbenějším politi-
kem v zemi a výzkumy politických preferencí ukazují, že 
by Babišovo hnutí ANO parlamentní volby, pokud by se 
konaly nyní, s přehledem vyhrálo. Zdá se tedy, že seznamy 
spolupracovníků Státní bezpečnosti, které byly takovým 
hitem začátkem devadesátých let 20. století, už značnou 
část veřejnosti ani v nejmenším nezajímají. Přece jen 25 let 
je už hodně dlouhá doba a problémů bezprostředně se 
týkajících současnosti je víc než dost.
  (MaFr)

Slovenští voliči místo jistoty v podobě 
dvojnásobného premiéra Roberta Fica 
udělali velmi odvážný krok a do prezidentské 
funkce zvolili nepolitika Andreje Kisku
Kdo je jednapadesátiletý podnikatel, který sám o sobě 
říká, že má dost peněz, aby byl do konce života zabezpe-
čený? „Dostal jsem od života tolik, že jsem cítil povinnost 
mu to vracet,“ říká popradský podnikatel, který před osmi 
lety zbohatl na prodeji svých splátkových firem Triangel 
a Quatto slovenské VÚB bance. Televizi, pračku nebo co-
koliv jiného do domácnosti si od těchto firem pořídil více 
než každý pátý Slovák. Kiska své podnikání rozběhl se 
svým bratrem v roce 1996. Sám prodejem získal asi tak 
deset milionů euro, které ale dobře investoval, takže mu 
pronájmy a podíly dnes ročně vynáší na 700 tisíc eur.
 S výjimkou soukromého letadla, díky němuž to do Bra-
tislavy z Popradu zvládá ne za čtyři a půl hodiny, ale za 
desetkrát kratší dobu, však žije poměrně obyčejným živo-
tem. Polovinu dvojdomku ve vilové čtvrti byste rozhodně 
neoznačili za luxusní sídlo.
 Posledních šest let se věnoval charitě v nadaci Dobrý 
Anděl, která na Slovensku rozdělila rodinám s dětmi, kde 
někdo onemocněl rakovinou, v přepočtu na šest set milio-
nů korun. Kiska osobně přispěl na provoz nadace milionem  

Andrej Babiš

Slovenský prezident Andrej Kiska s otcem a dcerou
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byl na Slovensku vyhlášen nejlepším charitativním projek-
tem.
 Když se Kisky ptáte, proč se rozhodl kandidovat na pre-
zidenta, říká, že „chtěl ještě více pomáhat“. Před dvěma 
roky, kdy zahájil tažení na funkci prezidenta, nebyl i přes 
svoji charitu žádnou slovenskou celebritou. Objel však 
poctivě celé Slovensko, věnoval statisíce eur ze svého na 
billboardovou kampaň, najal si zkušený, ale mladý a am-
biciózní tým, který stál před pěti lety u strhujícího, ale ne-
úspěšného boje Ivety Radičové o prezidentský úřad.
 Politicky těžko zařaditelný, ale inteligentní, světa znalý 
Kiska si zakládá na svém rodinném zázemí. Jak na dospělé 
dceři a synovi z prvního manželství, tak na nové rodině, 
kde se ženou vychovává dvě malé děti. Kiska, působící ob-
čas jako kazatel, říká, že chce „být prezidentem pro lidi“. 
Je sice otázkou, jak stále usměvavého, tvrdohlavého Po-
pradčana změní prezidentský palác, ale už nyní je možné 
říci: Takového prezidenta, jako je Andrej Kiska, nejen Slo-
vensko, ale možná ani žádné jiná evropská země dlouho 
neměla.
 Budu prezidentem všech občanů, prohlásil po vítězství 
Kiska.

Luboš Palata, zdroj: http://zpravy.idnes.cz

Korupce při dodávkách Pandurů 
pro českou armádu?
Policie v dubnu navrhla obžalovat v korupční kauze ohled-
ně prodeje rakouských obrněných transportérů Pandur 
nejbližšího důvěrníka bývalého ministerského předsedy ČR 
Mirka Topolánka – proslulého Marka Dalíka. Vyšetřovatelé 
tvrdí, že získali důkazy o snaze Marka Dalíka získat 450 mi-
lionů korun za zajištění pokračování kontraktu na nákup 
armádních kolových obrněných transportérů Pandur od 
společnosti Steyr. Smlouvu na jejich pořízení původně po-
depsal kabinet vedený sociálnědemokratickým premiérem 
Jiřím Paroubkem. Po změně vlády na základě výsledků par-
lamentních voleb se očekávalo, že kontrakt bude zastaven 
nebo zásadně omezen. Právě v této fázi do celé záležitosti 
měl vstoupit Marek Dalík, kterého tehdejší premiér Mirek 
Topolánek z Občanské demokratické strany v poněkud ne-
japném žertu označil za svého Martina Bormanna. Dalík 
údajně slíbil, že za sumu několika set milionů korun doká-
že pokračování kontraktu zařídit, i když dobře věděl, že to 
není pravda. Alespoň toto tvrdí manažer společnosti Steyr 
Stephan Szücs, stejně jako další svědek a bývalý diplomat 
Victor Jackovich. Inkriminované schůzky se vedle všech tří 
mužů měl účastnit ještě slovenský obchodník se zbraněmi 
Miroslav Výboh, který má údajně dobré kontakty i na ny-
nějšího slovenského premiéra Roberta Fica, v kauze údaj-
né korupce ohledně automobilky Tatra obviněný tehdejší 
náměstek ministryně obrany Martin Barták a prezident 
evropské pobočky firmy General Dynamics John Ulrich. 
Marek Dalík ovšem jednoznačně popírá, že by si při této 
příležitosti nebo kdykoliv jindy řekl rakouským zbrojařům 
o úplatek. Podotýká, že podle jeho názoru peníze inkaso-
vala ve skutečnosti sociální demokracie za původní kon-
trakt, který budil určité pochyby. Na žádost o úplatek si 
nevzpomíná ani Výboh, u něj je však třeba vzít v úvahu, 
že obchodníci se zbraněmi mají v určitých situacích silně 
selektivní paměť. Výsledek soudu s Markem Dalíkem lze 

ovšem v současnosti jen velmi těžko odhadnout. Důkazní 
situace při korupci v armádě bývá mimořádně kompliko-
vaná a usvědčit pachatele se často jeví jako nadlidský úkol. 
Zejména když bývalého vlivného zákulisního hráče bude 
zastupovat jeden z nejrenomovanějších českých advokátů 
v oblasti trestního práva Tomáš Sokol.
  (MaFr)

Ministr Zaorálek se v Černínském 
paláci v Praze setkal s předsedou 
Evropského parlamentu
Setkání, které se uskutečnilo 11. dubna, bylo příležitostí 
vyměnit si názory na situaci v EU před volbami do Evrop-
ského parlamentu, na otázky související s ustavením nové 
Evropské komise, s obsazením dalších vrcholných funkcí 
v institucích EU i na možnosti politiků přispět k posilová-
ní důvěry občanů v evropský integrační projekt. Ministr 
Zaorálek také informoval o nových akcentech zahraniční 
a unijní politiky ČR, včetně rozhodnutí zastavit jednání 
o tzv. českém protokolu o uplatňování Listiny základních 
práv EU v ČR a přistoupit ke Smlouvě o stabilitě, koordi-
naci a správě v Hospodářské a měnové unii. Obě strany 
posoudily také současnou situaci na Ukrajině a možnosti, 
jak této zemi po linii EU i bilaterálně pomoci.

Ministr Zaorálek: EU rozšíří sankční seznam
Ministr zahraničních věcí ČR Lubomír Zaorálek vedl čes-
kou delegaci na jednání Rady pro zahraniční věci Evropské 
unie, které se uskutečnilo 14. dubna 2014 v Lucemburku. 
Šéfové diplomacií jednali zejména o další eskalaci napě-
tí na Ukrajině, pomoci kyjevské vládě a unijní reakci vůči 
Moskvě.
 Ministři rovněž schválili závěry k Bosně a Hercegovi-
ně a Sýrii. „EU jasně deklarovala, pokud se situace bude 
zhoršovat, budeme zvyšovat rovněž tlak unijních sankcí. 
V návaznosti na to ministři rozhodli o rozšíření sankčního 
seznamu osob, kterým bude zakázán vstup a zmražena ak-
tiva v zemích Evropské unie,“ dodal po jednání v Lucem-
burku český šéf diplomacie.
 Tématem, které s Ukrajinou a Ruskem souvisí, je také 
energetická bezpečnost a dopis prezidenta Ruské fede-
race, kterým se obrátil na některé členské státy. Šéfové 
evropských diplomacií se dohodli na společné evropské 
odpovědi, kterou má připravit Evropská komise ve spolu-
práci s členskými státy. ČR nabídla své know-how a zku-
šenosti v této oblasti z roku 2009, kdy Rusko přerušilo 
dodávky plynu do Evropy.

ČEZ ruší tendr na dostavbu Temelína, 
podle politiků je to logické
Společnost ČEZ zrušila zadávací řízení na dostavbu dvou 
bloků Jaderné elektrárny Temelín. Firma to oznámila všem 
uchazečům. Podle ředitele ČEZ Daniela Beneše je dostav-
ba elektrárny nemožná bez státní garance. Zrušení tendru 
podle něj ale neznamená konec příprav na budoucí rozší-
ření Temelína. Vláda uvedla, že má sice zájem pokračovat 
v rozvoji jaderné energetiky v ČR, ovšem bez jakéhokoliv 
typu státních záruk. ČEZ se proto zaměří na prodloužení 
životnosti Jaderné elektrárny Dukovany.
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 Podle Hospodářské komory je rozhodnutí zrušit tendr 
na dostavbu Jaderné elektrárny Temelín předčasné. Podle 
Svazu podnikatelů ve stavebnictví je rozhodnutí energe-
tické firmy pro průmysl nepříznivé. Naopak Aliance pro 
energetickou soběstačnost verdikt uvítala. Ceny elektřiny 
díky tomu neporostou, uvedla.
 Sdělení české vlády, že odmítá poskytnout státní záru-
ky na rozvoj jaderné elektřiny, a s tím související rozhod-
nutí společnosti ČEZ zrušit tendr na dostavbu Temelína, 
radostně uvítali politici v Rakousku, jež patří k nejdůraz-
nějším odpůrcům jaderné energetiky. Evropská unie roz-
hodnutí z Prahy nekomentovala.

Rozšíření EU v roce 2004 bylo 
podle Verheugena úspěšné
Rozšíření Evropské unie o deset států včetně Česka před 
deseti lety bylo správným krokem. Napravilo historické 
křivdy a nabídlo novým státům příležitost k hospodářské-
mu i společenskému rozvoji. V rozhovoru s ČTK to řekl ně-
kdejší eurokomisař pro rozšíření Günter Verheugen, který 
za Evropskou komisi vedl rozhovory o vstupu nových členů 
do EU. S desetiletým odstupem hodnotí Verheugen největ-
ší rozšíření v historii EU jako úspěšný projekt. „Předpoví-
dal jsem, že Česká republika zažije silný ekonomický růst, 
a k tomu také došlo,“ řekl Verheugen. Ohradil se přitom 
proti tvrzení, že rozšíření mohlo původní patnáctku osla-
bit, a zdůraznil, že ekonomická krize, která později zabrz-
dila růst v celé EU, měla svůj základ ve starých zemích unie.

Schwarzenberg: Putin na Krymu 
upozornil na důležitost NATO
Ruský prezident Vladimir Putin intervencí na ukrajinském 
Krymu upozornil na důležitost NATO. V Evropě skončila 
doba, kdy bylo nemyslitelné, aby jeden stát obsadil druhý. 
Na konferenci k výročí vstupu do NATO to řekl někdejší 
ministr zahraničí Karel Schwarzenberg (TOP 09). „Někte-
ří politici už na (důležitost NATO) zapomínali a přizná-
vám, že také u nás ve Sněmovně, ba dokonce ve vládě, 
byl sklon k tomu, abychom náš obranný rozpočet zkrátili,“ 
řekl v projevu Schwarzenberg. Vyjádřil přání, aby ruská 
vojenská intervence na Ukrajině přispěla k „vystřízlivění“ 
západních politiků ve vztahu k obraně a navýšení rozpoč-
tů armádám. Podle premiéra Bohuslava Sobotky (ČSSD) 
dalo členství v Severoatlantické alianci České republice 
stabilitu, která pomohla k přílivu zahraničních investic 
a hospodářskému růstu. Tradičně proti NATO se v proje-
vu postavil předseda komunistů Vojtěch Filip. Zkritizoval, 
že rozhodnutí o vstupu do aliance učinili v devadesátých 
letech minulého století politici, a nikoli lidé. Řada občanů 
přitom podle něj členství v alianci neuznává.

Politici protestují proti výrokům 
Válkové a Semelové
Politici nesouhlasí s výroky ministryně spravedlnosti Heleny 
Válkové (ANO) o situaci Čechů v době protektorátu. Válko-
vá v rozhovoru pro server Echo24 řekla, že se Čechům za 
nacistické okupace „zas tolik nedělo“. Podle místopředsedy 
TOP 09 Miroslava Kalouska tím necitlivě urazila všechny 
oběti okupace. Místopředseda ODS Martin Kupka řekl, že 

Válková popřela utrpení tisíců Židů. Ministr financí a šéf 
hnutí ANO Andrej Babiš naopak kritizoval mediální ser-
ver, který prý rozhovor vedl tendenčně. Ministryně v roz-
hovoru uvedla, že je částečně německého původu, nemá 
však německé státní občanství. Na otázku, jaké má mínění 
o poválečném odsunu sudetských Němců z Českosloven-
ska, odpověděla, že to nejhorší. „Chápu, že to byla reakce 
na to, co se zase Čechům dělo předtím, ale ono se toho 
v protektorátu zas tolik nedělo.“ Podobný rozruch vyvolaly 
nedávné výroky komunistické poslankyně Marty Semelo-
vé. Ta v pořadu České televize hovořila o vykonstruova-
ném totalitním procesu s političkou Miladou Horákovou 
nebo o okupaci Československa v roce 1968. Semelová 
pochybovala, že přiznání Horákové byla vynucená. Od 
názorů Semelové se distancovali další členové KSČM.

NS zrušil téměř 60 let starý rozsudek 
nad jihočeskou statkářkou
Nejvyšší soud (NS) zrušil téměř šedesát let starý verdikt 
nad Marií Švejdovou, jihočeskou statkářkou odsouzenou 
v roce 1955 v politickém procesu. Její případ znovu do-
stane na stůl státní zástupce a nejspíš stíhání zastaví. NS 
tak vyhověl stížnosti, kterou ve prospěch Švejdové podala 
bývalá ministryně spravedlnosti Marie Benešová. Statkářka 
žila v letech 1905-1989, po pádu komunismu ji justice reha-
bilitovala jen částečně. Trestní oznámení na ženu vylouče-
nou ze zemědělského družstva podal Místní národní výbor 
v Marčovicích na Strakonicku. Jihočeské soudy v roce 1955 
označily Švejdovou za zarputilou kulačku. Přestože byla 
vážně nemocná, poslaly ji na tři roky do vězení za sabotáž, 
útok proti skupinám obyvatelů, urážku veřejného činitele 
a poškozování družstevního majetku. Navíc ztratila maje-
tek i občanská práva. V roce 2009 proces se Švejdovou 
rekonstruovali studenti práv při festivalu Mene Tekel jako 
příklad zneužití justice proti „třídním nepřátelům“.

Zemřel Miroslav Štěpán
23. března 2014 zemřel na rakovinu ve věku nedožitých 
69 let bývalý člen Ústředního výboru Komunistické stra-
ny Československa a člen jejího předsednictva Miroslav 
Štěpán. Absolvoval Vysokou školu zemědělskou a pra-
coval ve Výzkumném ústavu zemědělské techniky, kde si 
udělal kandidaturu věd. Do politiky přešel hned po oku-
paci v roce 1969, kdy komunistická strana neměla skoro 
žádné mladé kádry. Kariéru začal v Socialistickém svazu 
mládeže stejně jako třeba zakladatel SPOZ Miroslav Šlouf 
a řada dalších. Od roku 1977 se stal prezidentem Mezi-
národního svazu studentstva, organizace, která se během 
let stala zahraničněpolitickým nástrojem Kremlu a rozvěd-
ných služeb. Štěpán si tam vybudoval vlivné mezinárod-
ní přátelské styky se zahraničními studenty či hosty. Byl 
odpovědný i za potlačování protirežimních demonstrací 
vodními děly a granáty se slzným plynem, které probíhaly 
od léta 1988. Proto koncem listopadu roku 1989 a začát-
kem prosince rezignoval na všechny funkce i poslanecký 
mandát a byl odsouzen původně ke čtyřem letům, trest 
mu byl ale zkrácen na dva a půl roku odnětí svobody, které 
si skoro celé jako jeden z mála předlistopadových politiků 
skutečně odseděl ve věznici na Borech u Plzně. Poté, co 
se dostal v roce 1993 na svobodu, založil nejprve Lidovou 
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komunistů, jejímž byl generálním tajemníkem. Přes své 
vzdělání nedokázal nikdy reflektovat to, co se v ČR dělo 
a za co měla odpovědnost KSČ.

Praha obhájila své gastronomické hvězdičky
Nejnovější vydání proslulého gastronomického průvodce 
Michelin udělalo velkou radost v Rakousku, kde celkem 
čtyři vídeňské podniky obdržely svoje první michelinské 
hvězdy, svědčící o jejich vysoké úrovni ve všech směrech. 
Spokojení jsou však i labužníci v České republice, proto-
že hvězdu obhájili i oba její pražští držitelé – restaurace 
La Degustation Bohème Bourgeoise vedená a spoluvlast-
něná Oldřichem Sahajdákem i restaurace Alcron v hotelu 
s tradicemi z období první republiky Radisson Blu Alcron, 
jejímž šéfkuchařem je Roman Paulus. Sebevědomí české 
haute cuisine jistě posiluje i skutečnost, že v obou přípa-
dech se jedná o české kuchaře, byť s četnými zahranič-
ním zkušenostmi. Oba se narodili v roce 1975, takže je 
zde naděje, že mohou na špičkové úrovni působit i řadu 
následujících let.
 O. Sahajdák proslul jako zastánce tradiční české ku-
chyně, ve svém podniku využívá mj. recepty Marie B. 
Svobodové z její kuchařské knihy vydané v roce 1894. 
Samozřejmě však návody z konce 19. století O. Sahajdák 
inovoval, aby odpovídaly současným zvyklostem. Navíc 
se zaměřuje na nabízení degustačních menu, takže porce 
jsou méně vydatné, než bylo zvykem před 120 lety v praž-
ských měšťanských domácnostech.
 Šéfkuchař v Alcronu R. Paulus zahájil svoji kariéru na 
začátku devadesátých let v Rakousku, později ovšem půso-
bil např. v londýnském hotelu Savoy a na zaoceánské lodi 
Queen Elisabeth II. Před Alcronem pracoval v pražském 
hotelu Hilton. V současnosti je české veřejnosti znám pře-
devším jako tvář reklamní kampaně obchodního řetězce 
Lidl, v níž se setkává se svým slovenským kolegou a auto-
rem úspěšných kuchařských knih Marcelem Ihnačákem.
 Ocenění v kategorii Bib Gourmand, tedy restaurací 
s kvalitním a cenově dostupným jídlem, si udrželo celkem 
pět českých podniků – restaurace Aromi (vedená mj. au-
torem četných kuchařek Riccardem Lucquem), Aureole, 
Divinis (v ní kraluje patrně nejpopulárnější český televiz-
ní kuchař Zdeněk Pohlreich), Sansho a Sasazu. O oceně-
ní naopak přišla pražská Le Terroir s šéfkuchařem Janem 
Punčochářem. Ta však nebyla vyřazena kvůli poklesu kvali-
ty nabízeného jídla či služeb, ale proto, že se cenově posu-
nula do vyšší kategorie a často se o ní hovoří jako o dalším 
možném adeptu na udělení michelinské hvězdy.
 Je samozřejmé, že i česká haute cuisine prožívala za 
vleklé hospodářské krize obtížné časy, nyní však její per-
spektivy vyhlížejí daleko nadějněji. Vedle oživujícího do-
mácího hospodářství může zejména pražským podnikům 
hrát do karet i zřetelný vzestup zahraničního cestovního 
ruchu. Naopak ceny bude tlačit v některých případech 
vzhůru intervence České národní banky proti české ko-
runě loni v listopadu. I když oba michelinovské podniky 
pracují s mnohými českými surovinami, přece jen se část 
ingrediencí musí kupovat za eura a ještě výraznější je podíl 
zahraničního zboží mezi nápoji. Vzestup však nemusí být 
tak nápadný, aby odradil větší množství potenciálních ná-
vštěvníků restaurace.

 Rozhodně neuděláte chybu, když se k nim připojíte při 
své návštěvě Prahy i vy, i když samozřejmě musíte počítat 
s účtem v poněkud nadstandardní výši. Rozhodně se však 
před výpravou do jednoho z chrámů špičkové gastrono-
mie v Praze objednejte, abyste pak nebyli trpce zklamáni. 
Ani jeden z podniků totiž není žádnou velkoprostorovou 
jídelnou, ale spíše se jedná o prostorově menší restaurace. 
To je vzhledem k úrovni gastronomie do značné míry i nut-
nost. Takže – dobrou chuť.
  (MaFr)

Češi a Rakušané mezi nejspořivějšími
Mezinárodní průzkum finanční společnosti ING, který se 
zabýval chováním občanů třinácti různých států ve vztahu 
k penězům, ukázal, že Češi a Rakušané patří mezi nejspoři-
vější národy v celé Evropě. Podobně jsou na tom ještě lidé 
ve Francii a v Polsku. V České republice údajně pravidelně 
spoří více než tři čtvrtiny dospělých, ačkoliv evropský prů-
měr tvoří pouze 68 procent. Podobně jako v jiných zemích, 
i v České republice lidé šetří především kvůli vytvoření ur-
čité finanční rezervy v případě různých nečekaných potíží. 
Mezi dalšími důvody šetření figuruje snaha o získání pro-
středků na bydlení nebo dovolenou. Poměrně často spoří 
lidé také kvůli svým dětem. Jestliže v Evropě by ze svých 
úspor dokázalo tříměsíční výpadek všech příjmů financo-
vat celkem 55 procent respondentů, v České republice je 
to přece jen více – 61 procent.
 Nicméně přestože Češi šetří opravdu usilovně, s roz-
sahem svých úspor nejsou vůbec spokojení. Pouze 41 
procent z těch, kteří vlastní minimálně tříměsíční finanční 
rezervu, je s množstvím uložených prostředků spokojeno 
a celkově je to dokonce pouze 22 procent. V tom se obča-
né České republiky liší např. od Rakušanů, Lucemburčanů 
či Nizozemců a řadí se spíše k Polákům, Rumunům a Ita-
lům. Svoji roli přitom hraje zkušenost z rychlých propadů 
hodnoty úspor, kterou Češi získaly nejenom na počátku 
devadesátých let, ale rovněž v relativně nedávné době po 
intervenci České národní banky proti kurzu české koruny. 
Právě v době, kdy průzkum probíhal, totiž k této intervenci 
došlo. Zajímavé však je, že v České republice v souvislos-
ti s potížemi evropské ekonomiky hovoří o zhoršení své 
finanční situace pouze třetina lidí, zatímco evropský prů-
měr se pohybuje kolem 41 procent. Ovšem jen sedm pro-
cent českých respondentů tvrdilo, že se jejich hospodářské 
poměry zlepšily. Tato čísla ovšem naznačují, že ani svou 
situaci před hospodářskou krizí nehodnotí nijak růžově. 
Zajímavé bude ovšem nyní sledovat, jak se situace změní 
v následujících letech, kdy se snad evropskému hospodář-
ství začne dařit lépe než v posledních letech.
  (MaFr)

Český kněz se stal 44. laureátem 
Templetonovy ceny, již v minulosti získali 
například Matka Tereza, spisovatel 
Solženicyn nebo dalajláma
„Když byl svatý Augustin dotázán, které tři cesty vedou 
nejjistěji k Bohu, odpověděl: za prvé je to pokora, za dru-
hé je to pokora a za třetí – je to pokora. Stát se nositelem 
Templetonovy ceny je velká zkouška pokory,“ to jsou první 
slova projevu českého katolického kněze Tomáše Halíka 
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poté, co byl vyhlášen letošním laureátem mimořádně vý-
znamného ocenění za „pokrok ve výzkumu a objevy týka-
jící se duchovních skutečností“. Občas se Templetonově 
ceně také přezdívá „duchovní Nobelovka“.
 Cena nese jméno po svém zakladateli, americkém in-
vestičním bankéři, podnikateli a filantropovi Johnovi Tem-
pletonovi. K založení ceny ho vedlo osobní přesvědčení, že 
je potřeba věnovat duchovním záležitostem alespoň zlo-
mek financí, které v minulých staletích podpořily výzkum 
v lékařství, informatice, zemědělství…
 O každoročním laureátovi rozhoduje porota tvořená 
devíti představiteli světových náboženství, vybraných na 
základě nominací, které předkládají představitelé význam-
ných teologických či vědeckých institucí z celého světa.

V bývalém Žižkovském nákladním nádraží 
by mohl být filmový archiv a muzea
Památkově chráněné Žižkovské nákladní nádraží se v bu-
doucnu má stát kulturním centrem. Mohl by tu sídlit Ná-
rodní filmový archiv (NFA), výstavní prostory by mohlo ve 
funkcionalistické budově najít Uměleckoprůmyslové mu-
seum nebo Národní technické muzeum, řekl při podpisu 
memoranda ministr kultury Daniel Herman. Memoran-
dum o spolupráci podepsal spolu se zástupci Prahy, Čes-
kých drah a developera. Kolem osudu nádraží se vedou 
bouřlivé diskuse už několik let.

Kulturní tip
Romantický zámek Bečov nad Teplou připravil pro ná-
vštěvníky mimořádnou prohlídku. V únoru byl zpřístup-
něn první prohlídkový okruh, který mimo jiné představuje 
také relikviář sv. Maura, což je výjimečná zlatnická památ-
ka, která je svojí hodnotou srovnatelná s korunovačními 
klenoty. Relikviář sv. Maura je provázen velice pohnutým 
osudem: jeho objevení v roce 1985 je považováno za jeden 
z největších nálezů 20. století v tehdejším Československu. 
Restaurování relikviáře sv. Maura, které probíhalo do roku 
2002, nemá ve světě obdobu.
  (mk)

Bečov nad Teplou

Holešovické Výstaviště v přestavbě
Zastupitelé hlavního města Prahy schválili koncepci pře-
stavby holešovického Výstaviště a ta tak konečně může 

začít. Rekonstrukce by měla zahrnout cesty uvnitř areálu, 
okolí i jeho celkové vnitřní uspořádání. Koncepce vychází 
z toho, že jižní část areálu směrem do Holešovic zahrnuje 
památky, které budou rekonstruovány, a to včetně vyhoře-
lého Průmyslového paláce. V severní části žádné nové stav-
by vznikat nebudou, jedná se totiž z větší části o záplavové 
území, kde stálé stavby být nemohou.
 Praha chce na Výstavišti zkombinovat provozy a aktivi-
ty, které budou v prvním případě vytvářet příjmy, ale také 
jako další budou naplňovat společenské, kulturní, rekreač-
ní, sportovní a třeba vzdělávací potřeby občanů.
 Na trati z Prahy do Kladna má u Výstaviště také vznik-
nout nová zastávka.
  (mk)

Minoritský konvent v Brně 
jako relikvii uchovává vlasy císaře
Minoritský konvent v Brně uchovává jako relikvii vlasy 
posledního habsburského císaře Karla I. Římskokatolická 
církev jej v roce 2004 blahořečila, a to například za sna-
hu o ukončení první světové války. Památku Karla I. i jeho 
manželky Zity, taktéž adeptky blahořečení, připomně-
la mše, jíž se zúčastnil také jejich vnuk Rudolf a potomci 
českých a moravských šlechtických rodů. Podle ostravsko-
opavského biskupa Františka Lobkowicze představuje pří-
klad Karla I. výzvu pro současné politiky.

V hřebčínu v Kladrubech se náhodou 
našla pamětní deska císařovny Sissi
Zhruba sto let ukrýval hřebčín v Kladrubech nad Labem 
pamětní desku císařovny Elisabeth-Sissi. Našla se náhodou 
díky plánované rekonstrukci památkových objektů. Bavor-
ská princezna, která si vzala císaře Františka Josefa I., ně-
kolikrát Kladruby s manželem navštívila.

Vzniká počítačová hra Kingdom Come
Vývojáři počítačových her se musejí často potýkat s kurióz-
ními požadavky investorů i fanoušků. V případě připra-
vované tuzemské hry Kingdom Come: Deliverance, která 
si zakládá na důsledném zachování středověkých reálií, 
jsou připomínky mnohdy přínosné, ale také kuriózní. Čes-
ké vývojářské studio Warhorse tak čelilo dotazu fanouška 
z Japonska, který si stěžoval, že v připravované hře ode-
hrávající se v roce 1403 za vlády Václava IV. v okolí dneš-
ního města Rataje nad Sázavou najdeme pouze bělochy. 
Fanoušek na svém webu tvrdí, že v té době zde žili na-
příklad Mongolové – vždyť s nimi středoevropské národy 
dvě stě let před tím válčily. Poté ale vytáhne ještě silnější 
argument – dobové iluminace a fresky se svatým Mořicem 
nebo královnou ze Sáby. Podle něho je velmi pokrytecké 
obhajovat absenci rozdílných ras „historickou přesností“.
 „Cizí rasy jsme vyřadili jen proto, že v Čechách tehdy 
prostě nebyly. To je celé. Nebo lépe: byly, ale velmi zřídka. 
Hra se odehrává na devíti kilometrech čtverečních, takže 
není reálná šance, abyste tam nějaké potkali,“ odpovědělo 
studio Warhorse.
 České vývojáře čekají ještě dva roky práce, které je ještě 
stále hodně. Kvůli historické přesnosti se dokonce jeden 
člen týmu stará pouze o rešerši historických pramenů.
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nám například napsal, že máme špatnou barvu slepic, pro-
tože bílé slepice v té době nebyly. Nebo uděláme správný 
kabát, ale někdo, kdo tomu rozumí, napíše, že nemůže mít 
ani žlutou barvu, protože žlutá byla symbol prostitutek, ani 
červenou, protože ta byla strašně drahá a daná postava by 
si ji nemohla dovolit,“ řekl Lidovým novinám otec projektu 
Dan Vávra.
 Fanoušci hrají při vývoji významnou roli. Záměr udělat 
počítačovou hru, která by se odehrávala zhruba v době hu-
sitských válek, se sice vydavatelům líbil, o jeho financování 
ale neměli zájem. I když projekt zaštítil miliardář Zdeněk 
Bakala, Vávra a jeho tým museli hledat financování i jinde. 
A právě hráči přispěli na pokračování projektu více než milio-
nem britských liber – v přepočtu více než 36 miliony korun.
 Čeští vývojáři díky vybraným penězům hru vylepší 
oproti původnímu plánu. Hráči si tak budou moci zahrát 
například za ženu, zúčastnit se rytířských turnajů nebo si 
poslechnout soundtrack nahraný skutečným symfonickým 
orchestrem.
 Warhorse Studios právně zajišťuje společnost Prague 
Game Studios, ve které má 70 % podíl miliardář Zdeněk 
Bakala. Hlavní designér Kingdom Come Daniel Vávra 
vlastní 17 % podíl. Zbylých 13 % připadá společníku Mar-
tinu Klímovi, autorovi fantasy hry na hrdiny Dračí doupě.

České domácnosti si rok od roku 
dopřávají bohatší Velikonoce
Mezi stálice jarního křesťanského svátku patří pečený be-
ránek a pletená pomlázka. Víceletý průzkum portálu Akční-
Ceny.cz ukazuje, že předloni utratila za Velikonoce víc než 
tisícovku jen desetina respondentů, loni už to byla téměř 
čtvrtina. Letos plánuje utratit více než 1000 korun už ce-
lých 34 procent dotazovaných. Vejce přitom stojí stejně 
jako loni, od 2,16 koruny za kus, což je o polovinu méně 
než ve zbytku roku. Na Velikonoce je ale polovina Čechů 
raději nakupuje mimo velké řetězce.
 Na velikonočních tradicích Čechům záleží. Domácího 
beránka peče 66 % respondentů, pomlázku si plete 42 % 
dotazovaných. Dalších 22 % ji sice uplést umí, ale většinou 
si ji koupí.
 Nové zvyky a nejrůznější marketingové produkty Češi 
v průzkumu odmítli. Zcela propadly čokoládové velikonoč-
ní kalendáře, tolik podobné kalendářům adventním, a hle-
dání poschovávaných velikonočních vajíček.

V Náchodě odhalili pamětní desku 
Josefa Škvoreckého
Na Staroměstském hřbitově v Náchodě odhalili pamětní 
desku spisovatele Josefa Škvoreckého. Desku navrhl Lu-
boš Mědílek z Řešetovy Lhoty. Město u příležitosti letoš-
ních nedožitých 90. narozenin spisovatele připravuje na 
květen také odhalení lavičky Josefa Škvoreckého na Ma-
sarykově náměstí. Lavičku vytvořil sochař Josef Faltus ze 
Záryb u Kostelce nad Labem. Pomník kromě realistické 
sochy spisovatele nabídne dvě místa k sezení a informační 
desku. Spisovatele tradičně připomene i květnový festival 
studentské tvořivosti Náchodská Prima sezóna a na pod-
zim se v městské knihovně uskuteční výstava. Náchodský 
rodák Škvorecký zemřel v lednu 2012 ve věku 87 let v ka-

nadském Torontu. Náchod zachytil v několika svých kni-
hách, vedle Prima sezóny také v Příběhu inženýra lidských 
duší a ve Zbabělcích.

Muzeum firmy Petrof si od otevření 
prohlédly dvě stovky lidí
Muzeum společnosti Petrof v Hradci Králové od jeho ote-
vření loni v listopadu navštívily zhruba dvě stovky lidí, zá-
jem však stále stoupá. Firma Petrof je předním evropským 
výrobcem klavírů a pianin. Exponáty muzea si v rámci své 
třídenní návštěvy hradeckého kraje prohlédl prezident Mi-
loš Zeman, který na jeden z vystavených nástrojů zahrál 
pár tónů písně Sentimental Journey. Zeman si prošel míst-
nosti muzea, poté se sešel s vedením společnosti a vyslechl 
si dvě skladby v podání klavíristy Matyáše Nováka.

Zemědělské muzeum v Praze 
otevírá výstavy o venkovu a pivu
Národní zemědělské muzeum (NZM) v Praze na Let-
né otevírá dvě výstavy. První s názvem Venkov v promě-
nách staletí prostřednictvím předmětů hmotné kultury, 
rekonstrukcí, modelů, obrazového materiálu i textových 
informací seznámí návštěvníky s vývojem zemědělství, stra-
vování, řemesel a obchodu. Druhá je věnována pivu a při-
blíží cestu tohoto moku z chmelnice až na stůl.

Krkonošská hora Sněžka měří podle zjištění 
geodeta 1603,30 metru nad mořem
V mapách uváděných 1602 metrů nad mořem je výškou 
trigonometrického bodu umístěného na Sněžce, skutečný 
vrchol hory je výš. Zjištění s odvoláním na technickou zprá-
vu vypracovanou geodetem Vladimírem Hlavsou to sdělil 
mluvčí Správy Krkonošského národního parku (KRNAP) 
Radek Drahný. „Podrobným proměřením byl určen nejvyš-
ší bod Sněžky v nadmořské výšce 1603,30 metru. Tento 
bod se nachází na polském území u kaple svatého Vavřince 
přibližně 3,5 metru od státní hranice,“ uvedl Hlavsa. Geo-
det o svém měření informoval zeměměřický úřad, který by 
nově zjištěnou skutečnost mohl promítnout do svých dat. 
Sněžka je významnou dominantou východní části Krko noš 
a z vrcholu je rozsáhlý panoramatický rozhled. Na Sněžku 
vede nová lanovka za více než 300 milionů korun. Zařízení 
je však dosud v provozu pouze do mezistanice na Růžo-
vou horu.

Vodáci odemkli Vltavu, 
hned na dvou místech
Téměř šest stovek vodáků se sjelo do Českého Krumlova 
a Vyššího Brodu, aby odemkli královnu českých řek Vlta-
vu. Nechyběli u toho vyšebrodští vodníci a českokrum-
lovský hastrman. Ve Vyšším Brodě požehnal řece převor 
cisterciác kého kláštera, v Českém Krumlově křtili vodácké 
nováčky. Ani letos se pořadatelé neshodli na jedné akci 
a vodáci museli volit, kde chtějí Vltavu odemknout. Za-
tímco na jiných řekách, třeba na Lužnici, sezónu zahajují 
a ukončují vodácké kluby, na Vltavě tradici před čtyřmi lety 
založili podnikatelé. Vltava je 430 kilometrů dlouhá. Z Vyš-
šího Brodu protéká krásnou zalesněnou krajinou s mnoha 
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historickými památkami. Dnes už prakticky všechny sjíž-
děné úseky lemuje hustá síť hospůdek, kiosků a kempů.

Cyklistům se po letech otevřela 
lávka přes Vltavu, stála 60 milionů
Pro cyklisty, bruslaře i pro pěší se otevřela ocelová lávka 
zavěšená pod Radotínským mostem v Praze. Lávka propojí 
velmi frekventované cyklostezky na obou stranách Vltavy. 
Na otevření ale museli sportovci čekat několik let. Zavě-
šená lávka vznikla při výstavbě jižní části vnějšího okruhu, 
který byl otevřen v roce 2010. Kvůli chybějícím nájezdo-
vým rampám ji ale cyklisté nemohli používat. Lávka nad 
Vltavou měří 225 metrů a je široká 3,5 metru. Město za ni 
zaplatilo 41,4 milionu korun.

Laureátem Lustigovy ceny je novinář 
a veterán války Bedřich Utitz
Třiadevadesátiletý válečný veterán a novinář Bedřich Utitz 
je letošním laureátem Ceny Arnošta Lustiga. Cenu dostáva-
jí osobnosti, které naplňují vlastnosti, jakými jsou odvaha, 
statečnost, lidskost a spravedlnost, tedy podle zakladatelů 
ceny charakteristiky odkazující na spisovatele Arnošta Lus-
tiga. Utitz se stal třetím nositelem ceny po biskupu Václavu 
Malém a moderátorce Kamile Moučkové. Ocenění v roce 
2012 zřídila Česko-izraelská smíšená obchodní komora 
jako součást Lustigova odkazu.

Otáčivé hlediště v Českém Krumlově 
zůstane na stejném místě
Otáčivé hlediště v Českém Krumlově zůstane na stejném 
místě v zámecké zahradě. Točna musí být demontovatel-
ná a na její novou podobu bude vypsána architektonic-
ká soutěž. Rozhodla o tom komise ministerstva kultury. 
Této alternativě jsou nakloněni čeští památkáři i výbor 
UNESCO, na jehož seznam Český Krumlov patří. Budouc-
nost českokrumlovské točny, kde se konají divadelní před-
stavení 56 let, byla dlouhodobým problémem, kterým se 
v minulosti zabývaly i předchozí vlády.

Absolutní vítězkou ankety TýTý 
se stala Dagmar Havlová
Absolutní vítězkou ankety TýTý a nejpopulárnější herečkou 
se stala Dagmar Havlová, která si zahrála v loňském pokra-
čování seriálu Sanitka. Nejpopulárnějším hercem je Ivan 
Trojan. Mezi zpěváky zvítězili Lucie Vondráčková a Karel 
Gott. Pořadem roku je talkshow Všechnopárty, jejíž mo-
derátor Karel Šíp obhájil také cenu pro nejlepšího baviče. 
Nejpopulárnějším seriálem se letos již popáté stalo Vyprá-
věj z dílny České televize. Za zpravodajství si cenu odnesl 
Karel Voříšek z Primy, mezi sportovními moderátory dostal 
již potřetí nejvíce hlasů Vojtěch Bernatský z České televize. 
V kategorii publicistika lidé ocenili stejně jako loni repor-
téra Josefa Klímu. Ve 23. ročníku ankety Týdeníku Televi-
ze a TV Maxu hlasovali diváci prostřednictvím internetu 
nebo textových zpráv v celkem deseti kategoriích. Obje-
vem roku v průběhu přímého přenosu galavečera zvolili  
operního pěvce ze soutěže Česko Slovensko má talent Mi-
roslava Sýkoru.

Národní muzeum na svém portálu 
přibližuje Čapkova Loupežníka
Národní muzeum (NM) na portálu eSbírky postupně uve-
řejňuje svůj bohatý fond. Mezi nejvzácnější předměty Di-
vadelního oddělení je řazen rukopis první verze dramatu 
Karla Čapka Loupežník, které vytvořil s bratrem Josefem. 
Původní rukopis Loupežníka z roku 1911 získalo muzeum 
v roce 1976 koupí od Boženy Konrádové (1901-1984), 
starší sestry životní partnerky Karla Čapka Olgy Schein-
pflugové. Na jevišti se drama Loupežník objevilo poprvé 
v Národním divadle v roce 1920, čas od času je inscenová-
no dodnes. Například na pražské Fidlovačce v roce 2002 
s Ondřejem Brouskem v titulní roli.

Do Prahy přiletěl obří Airbus, 
poprvé na pravidelné lince
Na pražské ruzyňské letiště opět přiletěl obří Airbus A380. 
Jde celkem o třetí návštěvu tohoto největšího stroje pro 
přepravu cestujících v Praze, poprvé ale přiletěl na pravi-
delné lince s cestujícími. ČTK to řekla mluvčí letiště Marika 
Janoušková. „Dnešní nasazení Airbusu na let mezi Soulem 
a Prahou je komerční akcí aerolinek Korean Air, které tuto 
linku provozují čtyřikrát týdně mnohem menším Airbusem 
330-200. Pražské letiště sice v současnosti takto velké stro-
je odbavovat může, přílet letadel velikosti Airbusu A380 
ale znamená, že na okolních stojánkách nemohou být od-
bavovány další lety, což pochopitelně komplikuje provoz,“ 
uvedla Janoušková. Čtyřmotorový A380 korejských aeroli-
nií má kapacitu 407 sedadel ve třech třídách.

Mezinárodní výstava nožů v Brně
V prostorách Křížové chodby Nové radnice v Brně pro běhl 
22. ročník Mezinárodní výstavy nožů Brno Super 2014. 
K vidění i na prodej byly nože tuzemských i zahraničních 
nožířů. Cílem výstavy je dostat více do povědomí veřejnosti 
tradici nožířství a um českých řemeslníků. Součástí výstavy 
je soutěž ve dvanácti disciplínách, například v sekci bojo-
vých, loveckých a zdobených nožů.

Znojemský košt nabídl 650 vzorků vín
Předáním pohárů a cen vítězům všech kategorií začal 
25. ročník přehlídky vín znojemské vinařské podoblasti 
s názvem Znojemský košt. Štukový sál louckého kláštera 
nabídl 650 vzorků 46 odrůd vín. Šampionem 25. ročníku je 
Rulandské šedé 2013 od společnosti Vinné sklepy Lechovi-
ce. Mezi drobnými pěstiteli byl první Milan Kubík z Hrušo-
van nad Jevišovkou. Znojemsko patří k tradiční vinařských 
oblastem. Celkem je v regionu kolem 1 200 pěstitelů vin né 
révy.

Pražští chasidé dostali nový svitek tóry
Nový svitek tóry, židovského náboženského textu, dopsá-
ním několika posledních písmen dokončil v Praze jeruza-
lémský rabín. Svitek, na kterém se tóra tradičně uchovává, 
získali zástupci chasidského hnutí Chabad. „Celý text tvoře-
ný více než 400 000 písmeny začal rabín psát v Jeruzalémě 
a dokončil ho v Praze. Práce mu trvala dva roky,“ řekl ČTK 
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ní tóry bylo velkou slavností, na kterou se přišli podívat 
i zástupci širší židovské komunity nebo Izraelci pobývající 
v Praze. Hrálo se na harmoniku, popíjelo, jedlo a tančilo. 
Podobná událost není příliš častá, v pražských synagogách 
se používají především svitky tóry staré mnoho let. Novou 
tóru hnutí Chabad věnoval Ašer Milstein z USA, Baraš řekl, 
že do Prahy jezdí často a zaujala ho místní židovská tradice 
a památky a rozhodl se tóru věnovat sem. Věnoval ji pa-
mátce svého děda, který byl newyorským rabínem.

Židovské muzeum získalo po 60 letech 
zpět vzácný exponát
Židovské muzeum v Praze získalo zpět po téměř šedesáti 
letech jeden ze svých muzejních exponátů. A to synago-
gální oponu z hedvábného brokátu z roku 1855 z Mladé 
Vožice, kde kryla v synagoze svatostánek. Památka se na-
cházela až od roku 1956 ve sbírkách Státního židovského 
muzea v Praze, pak se ale záhadně ztratila. Až loni v dubnu 
se objevila v nabídce newyorské pobočky aukčního domu 
Sotheby’s. Dosavadní majitel díla Michael Steihardt sou-
hlasil s jejím návratem do Čech bez jakékoliv finanční ná-
hrady, i když její odhad byl na 8 až 12 tisíc dolarů.
 Synagogální opona (hebrejsky parochet) je ornamen-
tální závěs či opona, zakrývající svatostánek v synagoze. 
Parochet bývá většinou bohatě zdobený, častým tématem 
bývá vyobrazení koruny, která symbolizuje korunu tóry 
jako korunu nejvyššího vědění a vlády.

Ředitel Židovského muzea Leo Pavlát u rituální opony

V Praze se na začátku jarní sezóny 
otevřely historické zahrady
Začátkem dubna se otevřely pražské historické zahrady, 
například Palácové zahrady pod Pražským hradem nebo 
Valdštejnská zahrada. Komplex barokních zahrad mezi 
Pražským hradem a Malou Stranou tvoří zahrady Lede-
burská, Malá a Velká Palffyovská, Kolowratská a Malá 
Fürsten berská. Krása architektury se tu doplňuje s přírod-
ními zákoutími, fontánami, schodišti, průchody a balkónky 
se zajímavými výhledy na centrum Prahy.

V Bučovicích vytryskla po 140 letech 
voda z Bakchovy fontány
Z osmimetrové manýristické Bakchovy fontány na nádvo-
ří renesančního zámku v Bučovicích na Vyškovsku začala 

v polovině dubna po 140 letech prýštit voda. Fontána patří 
k největším na Moravě a odborníci ji řadí k nejkrásnějším 
vodním prvkům v Evropě. Bučovický zámek je unikátní 
ukázkou italského renesančního stavitelství severně od 
Alp. K jeho zajímavostem patří Zaječí sál s freskami, na 
nichž si lidé se zajíci vyměnili role.

Zloděj ukradl bustu E. Beneše 
z jeho vily v Sezimově Ústí
Neznámý zloděj ukradl v Sezimově Ústí na Táborsku 
bustu bývalého prezidenta Edvarda Beneše. Ze zahrady  
přístupného komplexu Benešovy vily zmizela v období 
mezi 28. a 30. březnem. Bronzová busta druhého čes-
koslovenského prezidenta je zhruba 50 centimetrů vy-
soká a pochází z roku 1947. Edvard Beneš strávil ve 
vile v Sezimově Ústí poslední chvíle svého života. Jezdil 
do ní hlavně odpočívat, ale přijímal tam i významné ná-
vštěvy. Dům s pozemky odkázala Hana Benešová v roce 
1973 táborskému muzeu, aby sloužil jako památník její-
ho manžela. Za socialismu však byla budova přestavěna 
na vládní rekreační sídlo. Od roku 2000 je dům kulturní  
památkou.

Prodej Olomouckých tvarůžků 
loni začal opět růst
Prodej tradičních Olomouckých tvarůžků po poklesu 
v roce 2012, který zavinila hospodářská krize, se začal 
loni opět zvyšovat. Vyplývá to z výroční zprávy jediného 
výrobce Olomouckých tvarůžků, společnosti A. W. z Loštic 
na Šumpersku. Firma od loňska připravuje stavbu nového 
závodu s výrazně vyšší výrobní kapacitou, než má provoz 
v centru Loštic. V Česku se společnost A. W. musí v po-
sledních letech vypořádávat s konkurencí tvarůžků dová-
žených z Německa a Rakouska, které prodávají například 
obchodní řetězce. Olomoucké tvarůžky jsou jediným pů-
vodním českým sýrem. Jejich historie na Hané spadá do 
15. století. Tvarůžky z Loštic získaly v roce 2010 chráně-
né zeměpisné označení EU. Češi o jejich zařazení na unij-
ní seznam usilovali šest let. Problém byl v tom, že Němci 
a Rakušané chtěli, aby právo vyrábět tyto tradiční potravi-
ny měli i potomci sudetských Němců, kteří žijí v Německu  
a Rakousku.

Každý druhý Čech žije 
ve dvougenerační domácnosti
Každý druhý Čech žije v domácnosti, kde se setkávají dvě 
generace. Jde zejména o soužití rodičů a dětí. Třígenerační 
soužití je už téměř výjimečné, sdílí ho pouze čtyři procenta 
domácností. Naopak zcela samo žije 13 procent Čechů. 
Vyplývá to z výsledků průzkumu společnosti ppm factum. 
Dvougenerační bydlení se týká 46 procent lidí. Dvě třetiny 
z nich bydlí s dětmi, třetina s rodiči. Soužití s rodiči někdy 
trvá dokonce až do středního věku a takzvaný mama ho-
tel je využíván spíše muži. Ve věku 35 až 44 let žije s ro-
diči každý desátý muž a dvacátá žena. Svou domácnost 
s jinou generací nesdílí polovina Čechů. Více než třetina 
lidí žije s partnerem či manželem nebo manželkou. Pouhé 
jedno procento lidí sdílí domácnost s jiným spolubydlícím 
své generace.
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Čeští dobrovolní hasiči letos 
oslaví 150 let své existence
Před 150 lety, 12. března 1864, byly schváleny stanovy prv-
ního českého sboru dobrovolných hasičů, který vznikl ve 
Velvarech na Kladensku. Postupem času si vlastní požární 
jednotky zřídila většina měst i obcí, čímž se z dobrovolné-
ho hasičství stal masový fenomén, který mimo jiné sehrál 
úlohu v procesu emancipace českého národa. K myšlence 
nezištné pomoci při požárech i jiných neštěstích se v Česku 
aktuálně hlásí kolem 365 000 osob. První spolky dobro-
volných hasičů se v českých zemích zrodily kolem polo-
viny 19. století v obcích s německým obyvatelstvem. Za 
nejstarší, a to dokonce v rámci celého rakouského císař-
ství, bývá označován sbor, který vznikl mezi lety 1850-1855 
v Zákupech na Českolipsku. Podobné organizace Němci 
záhy založili také v České Kamenici, Rumburku či Liberci. 
Historii těchto jednotek ale ukončila druhá světová válka 
a následný odsun.

Pozvánka na výlet
Kdo se ocitne na jižní Moravě, neměl by si nechat ujít ná-
vštěvu Lednicko-valtického areálu, nejrozsáhlejšího kraji-
nářského parku v Evropě a památky světového kulturního 
dědictví zapsané na seznamu UNESCO.
 Unikátní dílo knížecího rodu Lichtenštejnů se rozklá-
dá na téměř třech stech kilometrech čtverečních. Zámek 
Lednice byl příslušníky knížecího rodu využíván pouze jako 
letní sídlo. Přesto ho nechali velmi luxusně zařídit, kromě 
mobiliáře stojí za pozornost například schodiště vyřezané 
z jediného stromu nebo čínský kabinet s úžasnými tape-
tami. Svoji současnou podobu ve stylu tzv. windsdorské 
gotiky získal zámek Lednice v letech 1846-1858.

Zámek Lednice

 Hlavním sídlem Lichtenštejnů byl zámek Valtice. Jan II. 
z Lichtenštejna uspořádal v roce 1858 v zámecké jízdárně 
první výstavu vín, kde se ochutnávalo ze dvou tisíc lahví. 
Víno se tady pěstovalo již za Keltů a i dnes se vinice táhnou 
daleko do kraje. Není proto divu, že si Valtice vysloužily 
titul hlavního města vína, kde se pořádají jeho tradiční vý-
stavy.
 Lednicko-valtický areál je však také zajímavý řadou sta-
veb, které jsou citlivě začleněny do parkové úpravy. Je to 
například zámecký skleník, při jehož stavbě našli stavitelé 
inspiraci v anglické průmyslové architektuře. Dnes se jed-

ná o technickou památku, kde budí pozornost zde stojící 
přes tři sta let starý strom Encephalortos altensteinii, který 
je doposud jediným svědkem života tehdejší aristokracie.
 Další pozoruhodnou romantickou stavbou je mina-
ret, který nechal postavit mecenáš umění Alois Josef I. 
z Lichtenštejna, dále pak Janův hrad – umělá romantická 
zřícenina, kde byly kdysi umístěny stáje pro koně a psi-
nec. V dnešní době se tu nachází ornitologická a lovecká  
expozice.

Zámecký skleník Lednice

Zámek Valtice

 Lovecký jednopatrový zámeček sloužil jako hájovna 
a klasicistní myslivna Tři grácie zase získala svůj název 
podle ústředního sousoší. K dalším zajímavým stavbám 
ještě patří Hubertova kaple, Apollónův chrám nebo tzv. 
Rendez-vous – monument napodobující římský vítězný ob-
louk, který byl také někdy nazýván Dianin chrám a v jehož 
prostorách se podávaly lovecké snídaně.
 Autorem mnoha staveb Lednicko-valtického areálu je 
knížecí architekt a stavitel Joseph Hardtmuth (1758-1816),  
který je znám jako vynálezce dnešní podoby tužky – 
směsi hlíny a grafitu v dřevěné rukojeti. Tento svůj ob-
jev představil v roce 1790 a sám pak začal podnikat ve 
vlastní tužkárně, která v pozdější době našla své sídlo v Čes-
kých Budějovicích a dala základ světoznámé společnosti  
Koh-i-noor.
  (mk)
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Duben
Název měsíce dubna je odvozen z toho, že kvetou duby. 
Podle starého římského kalendáře byl duben druhým mě-
sícem v roce. Z tohoto období pochází jeho hojně užívaný 
název aprilis, který je odvozen ze slova aperire, což v pře-
kladu znamená otevírat. Takže tento pojem lze chápat ve 
smyslu otevírání přírody.
 Dubnové počasí se označuje jako aprílové, zname-
nající časté střídání počasí. Jasná obloha se v krátké 
chvíli může celá pokrýt oblačností a místo slunečních pa-
prsků dopadají na zem sněhové vločky nebo dešťové kapky  
a naopak.
 Duben je rozhodně zajímavý tím, že je měsícem s nej-
nižším průměrným tlakem vzduchu z celého roku.
  (mk)

dUbeN, kVĚTeN

Pranostiky na duben
Březen, za kamna vlezem – duben, ještě tam budem.
I když kluci v dubnu bez kabátů běží, často hospodáři na 

úrodu sněží.
Jak hluboko v dubnu namokne, tak hluboko v máji vyschne.
Teplé deště v dubnu, teplé dny v říjnu.
O déšť, který v dubnu rosí, nechť každý hospodář prosí.
Hodně-li v dubnu vítr duje, stodola se naplňuje.
Duben větrem-li se zmítá, urodí se hojně sena, žita.
V dubnu prorokuje rachot hromů, mráz že více neuškodí 

stromu.
Když stromy v dubnu odkvetou, hojně ovoce ponesou.
Je-li Zelený čtvrtek bílý, tak je léto teplé.
Na Zelený čtvrtek hrachy zasívej, na Velký pátek se zemí 

nehýbej!

Další pozvánka na výlet

Vzhledem k tomu, že již nastupuje poměrně teplé počasí 
a příroda kolem začíná vydávat svoje první známky jara, 
je příjemné vydat se na nějaký zajímavý výlet. Tentokrát je 
možné spojit třeba jízdu na kole s projížďkou lodí během 
výletu u Baťova kanálu na jihu Moravy.
 Podél unikátní vodní cesty, která protíná Zlínský a Ji-
homoravský kraj, vede cyklostezka, která se po dokončení 
v roce 2010 stala hitem mezi cyklisty. Měří osmdesát kilo-
metrů a k atraktivnímu výletu na kole nebo inlinech při-
spívá právě blízkost turistické vodní cesty. Baťův kanál byl 
původně vybudován pro potřeby obuvnické firmy Baťa, 
která hledala způsob, jak levně dopravovat lignit z Ho-
donínska do továren na Zlínsku. V letech 1934-1938 tak 
vznikl vnitrozemský průplav, zčásti využívající přirozený 

tok řeky Moravy a zčásti vedený uměle vyhloubenými ko-
ryty. Vzhledem k tomu, že se o výstavbu výrazně zasloužil 
Jan Baťa, vžil se pro něj název Baťův kanál.
 Po roce 1948 se vodní cesta už dále nerozšiřovala, po-
stupem let na ní plavba zcela ustala a Baťův kanál zpustl. 
Počátkem devadesátých let obce ležící na břehu zanedba-
ný kanál postupně zrekonstruovaly a plavby po něm byly 
obnoveny.
 V dnešní době slouží Baťův kanál už jen turistickým 
účelům, splavných je 80 kilometrů, a to od Kroměříže až 
ke slovenské hranici. Vyhlídkové plavby, nejen pro cyklisty, 
se konají na několika místech u kanálu – výletní lodě vy-
plouvají například z Veselí nad Moravou, Strážnice a Ho-
donína. Ve Strážnici loď proplouvá například také místním 
zámeckým parkem a okolo skanzenu.
  (mk)
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Velký pátek vláha – úrodu zmáhá.
Prší-li v noci na Bílou sobotu, bude málo třešní.
Prší-li o velikonočním Hodu, bude v létě nouze o vodu.
Přijde-li před Jiřím bouře, bude dlouho za kamny dobře.
Když před Jiřím rosa, to před Michalem mráz.
Na svatého Jiří vylézají hadi a štíři.
Na svatého Jiří když prší, nejsou na stromech žádné od-

nože / vlky.
Jak dlouho žába před Jiřím vříská, tak dlouho po Jiřím zima 

píská.
Může-li se havran na svatého Jiří v žitě skrýti, budem nej-

spíš úrodný rok míti.
Schová-li se na svatého Jiří vrána do žita, požehnané léto 

k nám pak zavítá.
Na Svatého Marka deštivo – čtyřicet dní blátivo.
Brambory sázej na svatého Marka – bude jich plná jam-

ka.
Na svatého Marka sej oharka (= okurky)!
Kolik tepla před Markem, tolik zimy po něm.
  (mk)

Květen
Název měsíce května má jako jediný dvě pojmenování. 
Prvním je máj, který je odvozen z latinského maius, a dru-
hým pojmenováním je květen, což je odvozeno od přírody, 
která zrovna kvete. Toto druhé pojmenování je sice využí-
vanější, ale má poměrně krátkou historii. Poprvé použil 
název květen Josef Jungmann, a to roku 1805, do té doby 
se užívalo výhradně názvu máj.
 Pro květen je význačné rychlé ohřívání pevniny, kte-
ré má za následek zvyšování průměrné teploty vzdu-
chu. Pro tento měsíc je také typické časté střídání 
pěkných dní s vysokými teplotami za dny chladné s deštěm 
a s bouřkami.
  (mk)

Pranostiky na květen
Až přijde máj, vyženeme kozy v háj.
Chladný květen bude-li rositi, mnoho sena budeš kositi.
Májová vlažička – naroste travička; májový deštiček – po-

roste chlebíček.
V máji aby ani hůl pastýřova neoschla.
Je-li už máj zahradníkem, není stodol milovníkem.
Když máj vláhy nedá, červen se předá.
Když se v máji blýská, sedlák si výská.
Na prvního máje déšť, málo sena, žita jest.
První květen deštivý – polím a loukám škodlivý.
Pankrác, Servác, Bonifác – ledoví muži, spalují mrazem 

ovoce i růži.
Před Servácem není léta, po Serváci s mrazy veta.
Žofie vína upije.
Déšť svaté Žofie švestky ubije.
Jak na Urbana bývá, takové pak setí rolník mívá.
Jaký den 25. máje jakožto na den Urbana povětří jest, ta-

kový podzimek následovati má.
  (mk)

Kamil Bednář: Sladkost hořkosti

Mé město
Květen
Korunovačním sálem jara jdeme vstříc
slavnosti květů, červeni, běli kaštanů
a sněhy tavolníků padající do ostřic
ohromí srdce hned už po ránu.

Zda po desáté večer slavík tluče
v trnitých křovích na okraji Prahy?
Tak jako tak hrne hvězdy do náruče
květnový večer opojný a nahý,

že kdybys tisíc let měl svého věku,
zas jako jinoch snímáš lunu
a do vlasů ji stavíš nejkrásnější ženě,

ať stříbrem ozařuje modrou noční řeku,
zatím co jaro stéká přes houslovou strunu
a v hrdlech drozdů zvučí roztouženě.
  (mk)

Kamil Bednář: Sladkost hořkosti
Náš svět je všude
Jaro
Cedilo jako umíráčkem
Pro ztýřenou trávu
to bylo vzkříšení
Včely dosud spaly
Nebe si ještě bílým mráčkem
neutíralo pot

Zahrada po bitvě zimy,
horší než ona třicetiletá
Jak nenaladěná ještě harfa
A vítr už preluduje
své vzdušné rýmy,
jež roznese do světa

Jako kost trčí člověk z času
Nezlomen
Jen trochu do běla odrán mrazem
Ohryzán trochu jako kmen
hladovou zimní zvěří

Přichází jaro
Čas protřít zemi olejem a mazem
Výkresy příštích skutků,
jež přezimovaly za almarou,
rozvine vítr, už beze smutku
Člověk si klekne
na syrovou zemi
a znovu dobude život,
území po území

Smysl jara
  (mk)
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a Mračna nad Philip Morris i v ČR?

I když Česká republika si uchovává pověst země mimo-
řádně tolerantní vůči kuřákům a lékaři opakovaně hoře-
kují nad vysokými počty zejména mladých Čechů a Češek, 
kteří si pravidelně dopřávají požitek kouření, cigarety už 
ani v této zemi nejsou takovým byznysem jako v minulosti. 
Dokládají to mimo jiné výsledky společnosti Philip Morris 
ČR, která disponuje především velkou továrnou v Kutné 
Hoře s mnohasetletou tradicí a zaměstnává napříč Čes-
kou republikou 1 100 lidí. Čistý zisk společnosti za loňský 
rok poklesl ve srovnání s rokem 2012 o nezanedbatelných 
8,8 procenta na 2,2 miliardy. To sice umožňuje i nadále 
vyplácet akcionářům poměrně vysoké dividendy, ale se-
stupný trend je jasně patrný. Odbyt cigaret Philip Morris 
poklesl v České republice o sedm procent na asi 8 miliard 
kusů a na Slovensku méně výrazně o 2,3 procenta. Zájem 
o cigarety světového giganta přitom klesal rychleji než celý 
trh s cigaretami – ten se totiž v uplynulém roce v ČR snížil 
pouze o 3,3 procenta. Tržní podíl firmy v ČR poklesl pod 
50 procent na 48,6 %, na čemž se nejvíc podílel celkový 
pokles odbytu místních značek a značky Red & White. Si-
tuaci nezvrátilo ani částečné zlepšení pozic dalších značek, 
jako je Chesterfield, L&M a Philips Morris.
 Představitelé firmy přiznávají, že trh v České republice 
i na Slovensku byl loni pod silným tlakem daným nejenom 
nepříznivým vývojem v odbytu cigaret vůbec, ale i úspor-
nými strategiemi řady spotřebitelů, kteří buď přecházejí na 
levnější cigarety dostupné například v některých diskont-
ních řetězcích, nebo si kupují jemně řezaný tabák zatížený 
menší spotřební daní, z nějž si pak balí cigarety sami. Navíc 
přibývá i nelegálních výrobců a distributorů cigaret. Na 
druhé straně se snižoval v loňském roce i vývoz výrobků 
Philips Morris z České republiky, což jasně dokládá problé-
my, v nichž se firma ocitla v celé Evropě. Samozřejmě se na 
ní výrazně podepisuje současný ostrý kurz Evropské unie 
proti kouření patrný jak v různých opatřeních týkajících se 
balení a distribuce cigaret, tak především v tlaku na neu-
stálé zvyšování spotřební daně z cigaret.
 Philip Morris na tlak v Evropě také již poměrně razant-
ně reagoval rozhodnutím uzavřít svůj největší provoz v Ni-
zozemsku, kde by o práci mělo přijít celkem 1 250 osob. 
Výroba má být částečně přenesena do ostatních evrop-
ských závodů, částečně se počítá s větší aktivitou firmy 
v Asii. Samozřejmě o uzavření nizozemského závodu se 
bude ještě hodně diskutovat a svoje slovo nepochybně řek-
nou i odbory, ale zdá se, že významnému producentu ciga-
ret mnoho jiných variant ani nezbývá. V každém případě je 
toto rozhodnutí pozitivní zprávou pro kutnohorský závod, 
který v současnosti běží hluboko pod svou kapacitou, což 
negativně ovlivňuje jeho rentabilitu. Převzetí některých za-
kázek z Nizozemí by situaci výrazně zlepšilo.
 Ze střednědobého a dlouhodobého hlediska je však 
chystaný konec nizozemského závodu pro továrnu v Kutné 
Hoře vážným varováním. Pokles spotřeby cigaret v Evropě 
bude pravděpodobně pokračovat i v dalších letech a není 
vyloučeno, že se situaci vedení koncernu bude snažit ře-
šit zavíráním dalších provozů. Pro Kutnou Horu by ztrá-
ta takto významného zaměstnavatele znamenala závažný 
problém, protože zde i v nejbližším okolí propouštěla řada 
firem a některé provozovny i zanikly. Město sice disponu-
je velkým potencionálem v oblasti cestovního ruchu, ale 

turisté obvykle do Kutné Hory jezdí jen na jednodenní vý-
lety z Prahy a ani se zde neubytovávají. Jednou z cest, jak 
posílit nabídku pracovních příležitostí a učinit ji nezávislou 
na vývoji v tabákovém průmyslu, by se mohlo stát lepší 
využívání odkazu předků v podobě různých stavebních pa-
mětihodností dřívějšího horního města. Patří k nim i areál 
sedleckého kláštera cisterciáků se slavným kostelem Panny 
Marie od J. B. Santiniho-Aichla. Právě tento areál v součas-
nosti využívá firma Philip Morris a továrna na zpracování 
tabáku zde sídlí již od roku 1812.
  (MaFr)

Tanečky kolem OKD
Málokterá společnost způsobuje českým politikům takové 
bolení hlavy jako Ostravsko-karvinské doly (OKD). Vel-
kou kauzou zůstávají okolnosti privatizace firmy na počát-
ku 21. století do rukou společnosti Karbon Invest, z nichž 
je později získal proslulý miliardář Zdeněk Bakala. Podle 
některých posudků totiž suma zhruba 4 miliard korun, za 
níž stát prodal 46 procent akcií společnosti, byla výrazně 
nižší, než by odpovídalo celkové hodnotě majetku. Rozdíl 
údajně vznikl tím, že nebyla započítána hodnota majetku 
asi dvaceti dceřiných společností, včetně např. firmy Služ-
ba dolů vlastnící celkem 1 200 bytů na Kladensku, které 
později Z. Bakala za nezveřejněnou cenu prodal Pražské 
správě nemovitostí.
 Specifickou kapitolu přitom tvoří prodej dalších 44 000 
hornických bytů hlavně v Moravskoslezském kraji, kde 
dosud žije více než 100 tisíc lidí. Ty získala Bakalova fir-
ma RPG za velmi nízké ceny jako jakýsi nádavek k OKD 
a původně se předpokládalo, že budou nabídnuty stávají-
cím nájemníkům. Jenže smlouva se státem žádný závazek 
v tomto směru neobsahovala a firma RPG stále zůstává 
největším vlastníkem nájemních bytů v celé České repub-
lice. Rozhodně se nehrne do rozprodeje bytů a pokud je 
nabízejí stávajícím nájemníkům, pak za ceny, které se limit-
ně blíží cenám tržním. Přitom v bytech žijí především starší 
lidé nedisponující žádnými vysokými příjmy, kteří si navíc 
stěžují na zanedbanost mnohých domů. Zodpovědnost 
za privatizaci je přičítána především tehdejšímu ministru 
financí – nynějšímu sociálnědemokratickému premiérovi 
Bohuslavu Sobotkovi. Útok proti němu vedou zejména 
listy z koncernu Mafra ovládaného nynějším ministrem fi-
nancí Andrejem Babišem z hnutí ANO. Bohuslav Sobotka 
samozřejmě na tuto skutečnost okamžitě upozornil a ostře 
na svého koaličního partnera zaútočil. A. Babiš si však ne-
nechal nic líbit a zdůraznil, že by se B. Sobotka měl ke své 
zodpovědnosti postavit čelem. Přestřelku média označu-
jí za jeden z nejzávažnějších sporů v rámci jen nedávno 
vzniklé středolevé koalice.
 OKD je však příčinou konfliktů mezi sociálními demo-
kraty a jejich koaličními partnery i z jiných důvodů, než je 
nejasná privatizace zhruba před deseti lety. V současnosti 
se spory točí i kolem otázky plánovaného uzavření Dolu 
Paskov. K tomuto kroku se podnikatelská skupina vlast-
něná Z. Bakalou odhodlala kvůli špatným hospodářským 
výsledkům. Jenže jde o sociálně citlivý krok, který by vedl 
k výraznému růstu nezaměstnanosti v již tak problematic-
kém regionu. Proto se snaží vláda a především sociálně-
demokratičtí představitelé uzavření dolu Paskov ze všech 
sil zabránit. Dokonce ministr průmyslu Jan Mládek přišel 
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s plánem na poskytnutí více než jedné miliardy korun vlast-
níkovi OKD za to, že se zaváže uzavřít důl Paskov až na 
konci roku 2016. Podmínkou ovšem je, že celý projekt stát-
ní pomoci schválí Evropská komise. Ministr Mládek upo-
zorňuje, že tím by bylo garantováno zaměstnání nejen pro 
2 000 horníků, ale i pro 6 000 lidí působících v navazujících 
profesích. Proti jeho plánu se ovšem ostře postavil pře-
devším několikrát zmiňovaný ministr financí Andrej Babiš 
a nadšeni nejsou ani další politici koalice, o pravicové opo-
zici ani nemluvě.
 Podle A. Babiše není žádný důvod, aby stát dával sou-
kromníkovi Z. Bakalovi finanční prostředky. Ministr financí 
místo toho s trochou jízlivosti doporučil, aby útlum Dolu 
Paskov financoval miliardář a uhlobaron Bakala ze svých 
prostředků. Svoji roli v tom může hrát i skutečnost, že 
A. Babiš a Z. Bakala jsou konkurenty na poli médií – za-
tímco ministru financí patří mj. listy Mladá fronta Dnes, 
Lidové noviny, Metro, rozhlasová stanice Rádio Impuls, 
Zdeněk Bakala, který v minulosti intenzivně podporoval 
nyní opoziční Občanskou demokratickou stranu a zejména 
TOP 09, ovládá Hospodářské noviny nebo internetovou 
platformu Aktuálně.cz.
 Nicméně negativně se o plánu ministra průmyslu na 
pomoc Dolu Paskov vyjadřuje i český prezident Miloš 
Zeman. V rozhlasovém pořadu Hovory z Lán prohlásil, 
že plán svědčí spíše o bezradnosti státu a podotkl, že 
v předloňském roce se ve skupině Zdeňka Bakaly vyplá-
cely dividendy ve výši šesti miliard korun. Proto podle 
něj by vláda spíše měla tlačit na Z. Bakalu, aby dolu po-
mohl se svých prostředků. Kabinet například podle pre-
zidenta může využít ustanovení důlního zákona, podle 
nějž zasypání dolu musí schválit ministerstvo průmyslu 
a obchodu společně s báňským úřadem. Jinak bude mu-
set Bakala důl s poměrně vysokými náklady konzervovat. 
Kromě toho stát už v současnosti podle Zemana platí čer-
pání důlní vody nejen v dole Paskov, ale i ve třech dalších  
šachtách. Právě tato částka by také podle prezidenta moh-
la být využita k nátlaku na uhlobarona. Kromě toho česká 
hlava státu také očekává, že státní agentura Czechinvest 
by měla intenzivně hledat pro Moravskoslezský kraj nové 
zahraniční investory, kteří by vytvořili v regionu nová pra-
covní místa.
 Lze samozřejmě podotknout, že i Miloš Zeman může 
být proti Z. Bakalovi zaujatý, protože uhlobaron při prezi-
dentské volbě intenzivně podporoval jeho protikandidá-
ta Karla Schwarzenberga. Nicméně argumenty A. Babiše 
a M. Zemana sdílí i nemalá část veřejnosti. A. Babiš si však 
v kauze Dolu Paskov ponechal manévrovací prostor a na-
konec situaci ovládl ve svůj prospěch. V první polovině 
dubna totiž oznámil, že se mu nakonec podařilo dosáh-
nout příslib od Bakalovy společnosti NWR, že Důl Paskov 
zůstane v provozu až do konce roku 2017 (tedy o rok déle, 
než se původně předpokládalo) a stát na účely sociálního 
programu pro horníky nakonec vynaloží pouze 600 milio-
nů korun.
 Oba konflikty spojené s OKD mohou výrazně ovlivnit 
náladu a volební preference především v Moravskoslez-
ském kraji, velmi důležitém pro rozložení sil v parlamentu. 
Tradičně v tomto regionu má výraznou podporu sociální 
demokracie, její pozice však narušují nejen zmiňované kau-
zy, ale i vnitřní rozpory v mnoha místních stranických orga-
nizacích. Už před parlamentními volbami média sledovala 

konflikt strany s ostravským primátorem Kajnarem, který 
neváhal podat na kandidátku sociální demokracie žalobu 
poté, co se ve stranických primárkách nedokázal prosa-
dit. Vinil vedení vlastní strany z nedemokratických prak-
tik a celá záležitost měla i pikantní osobní nádech – šéf  
sociálnědemokratické kandidátky a nynější ministr zahra-
ničí Lubomír Zaorálek byl totiž v minulosti jeho švagrem. 
Kajnar byl nakonec ze sociální demokracie vyloučen.
 Sám ze strany naopak odešel další primátor z regio-
nu – bývalý rektor Slezské univerzity v Opavě Zdeněk Ji-
rásek. Reagoval tak na změny ve vedení místní stranické 
organizace, odkud byl vystaven silným útokům. Naopak 
ve vedení moravskoslezské organizace sociální demokra-
cie se znovu objevil bývalý starosta Českého Těšína Jin-
dřich Sznapka, v minulosti odsouzený k vysoké pokutě za 
úplatkářství. Je jasné, že dlouhodobá dominance sociálně-
demokratické strany v regionu vedla k tomu, že ji mnozí 
považují za snadný výtah k politické moci. To ale samozřej-
mě vůbec nemusí trvat věčně, a tak sociální demokracie 
v Moravskoslezském kraji musí k listopadovým komunál-
ním volbám hledět se značnými obavami. Na rozdíl od 
předešlých let ovšem jejich hlavními konkurenty nebudou 
pravděpodobně ani občanští demokraté, s nimiž například 
v Ostravě vládla sociální demokracie dlouhodobě v koalici, 
ani v kraji tradičně rovněž velmi silní komunisté, ale spíše 
nová hvězda na českém politickém nebi, ambiciózní hnutí 
ANO, v komunálních podmínkách možná často ve spojení 
s různými místními uskupeními, často složenými z býva-
lých předáků jiných stran.
  (MaFr)

Baumax v ČR zůstává
Rakouská síť hobbymarketů Baumax se již před delší do-
bou dostala do závažných problémů, které se nyní zřetel-
ně vyhrotily. Potíže chtěla společnost Karlheinze Essl řešit 
mimo jiné i převodem své mimořádně cenné sbírky umění 
na rakouský stát. Jedná se o kolekci asi sedmi tisíc umělec-
kých předmětů, především děl rakouských i zahraničních 
malířů poválečné éry. K tomu ale nedošlo, a proto se ra-
kouský řetězec pokusil o prodloužení kreditů a odhodlal se 
výrazně zredukovat síť a opustit celkem pět zemí střední 
a jihovýchodní Evropy, kde v současnosti Baumax podni-
ká. Jedná se o celkem 41 poboček ve Slovinsku, Chorvat-
sku, Rumunsku, Bulharsku a Turecku, jejichž odprodej by 
měl zajistit umoření alespoň části závazků, které firmu nyní 
tíží. Právě nízké tržby východoevropských poboček stály 
podle expertů za nynějšími potížemi Baumaxu.
 Ze tří zahraničních trhů se však Baumax podle svých 
představitelů stahovat nehodlá. Jde v první řadě o Českou 
republiku, kde vlastní řetězec 24 poboček, což znamená 
druhou největší síť po domovském Rakousku (zde jich má 
dokonce 66). Opouštět nechce Baumax ani Slovensko 
a Maďarskou, kde má dohromady dalších 29 prodejen. 
Jistě není náhoda, že jde vesměs o země, kde se dlouho-
době hobbymarketům mimořádně daří a Baumax si zde 
vybojoval velmi slušnou pozici již v devadesátých letech. 
Česká republika přes všechny zásadní společenské změ-
ny v posledních pětadvaceti letech zůstává i v současnosti 
zemí kutilů, kterým právě Baumax vychází vstříc, a na 
Slovensku vypadá situace hodně podobně. Otázkou 
však zůstává, zda nebude nucen prodat část sbírky Essl, 
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a když prodej poboček ve Slovinsku a jihovýchodní Evropě 
společnosti nezajistí dostatek finančních prostředků na sní-
žení dluhů. S Baumaxem by se určitě Češi i Slováci loučili 
jen velmi neradi.
  (MaFr)

Raiffeisenbank v ČR s výrazně nižším ziskem
Minulý rok přinesl v ČR Raiffeisenbank, která tu patří spíše 
ke středně velkým finančním ústavům, silný pokles čistého 
zisku o více než 50 procent na necelých 915 milionů. Podle 
představitelů banky se na nepříznivém vývoji podepsalo 
několik negativních trendů. Velmi důležitou roli sehrál se-
trvalý pokles úrokových marží na vkladech a také tlak re-
gulátorů finančního trhu na posilování kapitálu. Negativně 
se projevily i dopady příprav na přijetí nového občanské-
ho zákoníku a také kampaň proti bankovním poplatkům, 
která v zemi propukla naplno v minulém roce. Objem po-
skytnutých úvěrů sice ve srovnání s rokem 2012 stoupl 
o tři procenta a objem vkladů klientů o procenta dvě (na 
146,6 miliardy korun), ale celkové provozní výnosy klesly 
o šest procent. Úrokové výnosy se přitom snížily o plných 
8,7 procenta, zatímco výnos poplatků zůstal zhruba na 
stejné výši. Zisk se snížil i kvůli meziročnímu růstu provoz-
ních nákladů o 24 procent kvůli výrazným investicím do 
IT infrastruktury. Podle vedení banky se jedná víceméně 
o jednorázové opatření, takže letošní rok by měl přinést 
naopak výrazné meziroční zvýšení zisků, i když třeba nedo-
jde k nějakému prudkému růstu v bankovním segmentu.
  (MaFr)

ČEZ v Bulharsku – nekonečný příběh 
bez happy endu
O problémech českých distributorů energie, společností 
ČEZ a Energo-Pro, stejně jako rakouské firmy EVN v Bul-
harsku, jsme psali již opakovaně. Už v minulosti zahranič-
ní investory v oblasti energetiky nepříjemně zaskočil tlak 
bulharské vlády na razantní snížení cen elektrické energie. 
Konflikt vedl až k řízení odebrání licencí, které však na-
konec skončilo konstatováním, že k němu ve skutečnosti 
neexistuje reálný důvod. Nyní se historie opakuje, i když 
s určitými změnami. Bulharská Státní komise pro ener-
getickou a vodní regulaci opět zahájila řízení k odebrání 
licencí společnostem EVN Bulgaria Electricity, ČEZ Elec-
tro Bulgaria ( jde o obchodní, nikoliv větší distribuční spo-
lečnost českého elektrárenského giganta) a Energo-Pro. 
Důvodem je v tomto případě tvrzení, že tři uvedené firmy 
údajně nezaplatily státní energetické společnosti NEK dluh 
ve výši 318 milionů leva (asi 160 milionů eur). To však zá-
stupci dotčených zahraničních společností razantně odmí-
tají a naopak tvrdí, že NEK ve skutečnosti nezaplatila jim 
za instalaci větrné a solární energie.
 Podle zástupců ČEZ lze najít četné analogie mezi po-
stupem v letošním a minulém roce. Již dříve proto podala 
firma na způsob zahájení procedury odebrání licence stíž-
nost k Evropské komisi, protože ji považuje za neodpo-
vídající národním i evropským energetickým předpisům. 
Důvody v postupu bulharských úřadů vidí některá média 
ve špatné finanční situaci firmy NEK, která má dluhy ve 
výši přesahující miliardu eur a podle části zpráv stojí v sou-

časnosti před bankrotem. V každém případě se opětovně 
ukazuje problematičnost investic do některých zemí jiho-
východní Evropy, o níž se v minulosti výrazně přesvědčily 
i četné další rakouské společnosti a finanční instituce, které 
se v některých případech kvůli nevypočitatelnosti balkán-
ského podnikatelského prostředí často ocitly i ve vážných 
finančních obtížích.
 Samozřejmě situace kolem společnosti ČEZ je o to 
komplikovanější, že se jedná o firmu, v níž stát drží zhru-
ba 70 procent akcií. Dividendy ČEZ jsou oblíbeným zdro-
jem příjmů pro státní rozpočet, a naopak velké investice 
v České republice ČEZ uskutečňuje vesměs se státními zá-
rukami. Vrcholu své moci ovšem ČEZ dosáhl těsně před 
propuknutím hospodářské krize, kdy jeho manažeři vý-
znamně zasahovali do domácí politiky a zároveň se pus-
tily do riskantních masivních investic v zahraničí. Ty také 
výrazně přispěly k pádu tehdejšího vedení. Současný ma-
nagement firmy si již počíná opatrněji, ale musí vycházet 
z rámců daných předchozími představiteli firmy. Navíc 
ČEZ trpí i kvůli masivnímu poklesu cen elektrické ener-
gie v České republice i dalších státech, což pochopitelně 
vedlo i k dalšímu snížení jeho zisků. K dovršení problémů 
českého energetického gigantu přispěl i výsledek loňských 
parlamentních voleb. ČEZ doufal, že jednoznačně zvítězí 
politické síly prosazující urychlenou výstavbu dalších bloků 
v Rakousku silně kontroverzní jaderné elektrárny Temelín. 
Výsledky však dopadly odlišně, a tak se v tomto ohledu vy-
jednávací pozice elektrárenské společnosti zřetelně zhor-
šila. Přesto se na státu snaží i nadále vydobýt záruky na 
ceny výkupu energie, současný kabinet se k tomuto poža-
davku staví zatím značně chladně, i když ČEZ vyhrožoval, 
že v případě neposkytnutí záruk zruší veřejnou soutěž na 
dostavbu elektrárny. Když pak ČEZ skutečně tendr zrušil, 
reakce vlády byla naprosto nevzrušená.
 Naopak ministr financí přišel s nápadem, že by stát jako 
největší akcionář mohl prosadit, aby byl veškerý loňský zisk 
firmy ve výši 35,2 miliardy korun byl rozdělen ve formě di-
vidend. Dosud na tento účel putovalo jen kolem čtyřiceti 
procent zisku a navrhovaná změna by vedla k tomu, že by 
na akcii připadla historicky nejvyšší dividenda přesto, že 
zisk ČEZ loni i kvůli problémům v zahraničí poklesl o ne-
zanedbatelných 12,3 %. Zároveň by ale společnost neměla 
na nové rozsáhlé investice ani na pokračování zahraničních  
akvizic.
 Teprve v následujících týdnech se ukáže, zda nápad 
A. Babiše jako ministra financí se uskuteční. To by zna-
menalo pravděpodobně konec jakýchkoli větších plánů 
na investice ČEZ do domácích zdrojů elektřiny nebo do 
zahraničních akvizic. V případě expanze do ciziny už ale 
stejně převládla spíše opatrnost, zejména v případě méně 
stabilizovaných trhů. Vývoj v Bulharsku pak může tento 
trend spíše ještě akcelerovat a prohloubit.
  (MaFr)

Česká republika úspěšná i v Paříži
Existují kauzy, o nichž jsme psali již mnohokráte a táhnou 
se dlouhé roky nebo i desetiletí. K takovým patří i spor 
České republiky s firmou Diag Human, který se týká po-
žadavku společnosti na mnohamiliardové odškodnění za 
překažený obchod s krevní plazmou. Věc se točí především 
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kolem dopisu českého ministra zdravotnictví z devadesá-
tých let Martina Bojara, který měl Diag Human poškodit. 
V roce 2008 arbitráž v této záležitosti přiznala firmě Diag 
Human SE více než osm miliard korun, nicméně Česká 
republika se proti tomuto rozhodnutí odvolala. V sou-
časnosti se obě strany nemohou dohodnout, zda arbit-
ráž pokračuje, jak tvrdí české ministerstvo zdravotnictví, 
nebo byla již skončena, což zase prohlašují zástupci Diag 
Human. Firma již v minulosti v několika zemích včetně Ra-
kouska zahájila proti České republice exekuční řízení, což 
silně komplikovalo situaci např. kolem půjčování umělec-
kých děl z majetku českých státních institucí do ciziny, jak 
se jasně ukázalo například v Rakousku, kde se exekutoři 
snažili zabavit několik předmětů na výstavě ve vídeňském 
Belvederu.
 Zpočátku se zdálo, že postup Diag Human bude slavit 
úspěch – její nároky uznal soud ve Vídni i v Paříži. Nic-
méně další instance zaujaly opačný postoj a rozhodly ve 
prospěch České republiky. V Rakousku řekl k celé kauze 
poslední slovo Nejvyšší soud, který exekuční řízení de-
finitivně zastavil. Ke stejnému závěru pak letos v břez-
nu dospěl rovněž francouzský kasační soud, když zamítl 
dovolání Diag Human proti rozhodnutí pařížského od-
volacího soudu, a naopak nařídil firmě zaplatit českému 
státu vzniklé náklady na vedení pře. Právní tým společnosti 
Diag Human sice potvrdil svůj neúspěch, ale zároveň jeho 
představitelé prohlásili, že francouzské soudy celou zále-
žitost řešily pouze formálně, bez vztahu k mezinárodním 
smlouvám zavazujícím Českou republiku. Proto se údaj-
ně nyní právníci společnosti soustředí na spory u dalších 
soudů, které deklarovaly vůli posoudit i věcnou podsta-
tu sporu podle českého i mezinárodního práva. Zástupci 
firmy blíže neinformovali, o jaké soudy se jedná, nicmé-
ně v minulosti Diag Human Českou republiku zažaloval 
vedle Rakouska a Francie také v Lucembursku nebo ve  
Velké Británii.
 Lze tak s určitostí předpokládat, že o celé záležitos-
ti se ještě bude hodně mluvit. Česká republika ve sporu 
s Diag Human, stejně jako v jiných kauzách, hodně do-
plácí na neopatrný přístup na počátku devadesátých let, 
kdy země podepsala některé ne zcela šťastně formulované 
mezinárodní smlouvy o ochraně investic. Na jejich základě 
už byla po prohraných arbitrážích nucena vyplatit různým 
zahraničním firmám odškodnění často v částkách dosahu-
jících mnoha miliard korun. Teprve v posledních letech se 
České republice v těchto sporech začalo lépe dařit, nepo-
chybně i kvůli vzrůstající zkušenosti českých právníků na 
mezinárodním poli. Jak však nakonec dopadne mnohaletý 
příběh Diag Human, se dá nyní jen obtížně odhadovat. Při-
nejmenším na jeho počátku udělal český stát několik chyb, 
které se v současnosti mohou jevit jako naprosto fatální.
  (MaFr)

Spar odchází z České republiky
Ještě loni v létě se představitelé rakouského řetězce Spar 
dušovali, že rozhodně nemíní opouštět Českou republi-
ku, a naopak slibovali, že budou v této zemi pokračovat 
v nových akvizicích a v expanzi firmy. Činili tak přesto, že 
se hypermarkety Interspar a supermarkety Spar potýkaly 
dlouhodobě s velkými ztrátami. V roce 2011 se jednalo 

o 608 milionů korun, o rok později se výsledky zlepšily jen 
nepatrně na – 545 milionů. Celková kumulovaná ztráta pak 
dosáhla vysoké sumy 3,3 miliardy korun. Navíc se rakous-
ké firmě nepodařilo na vysoce nasyceném českém trhu 
získat přes četné investice výraznější podíl. I proto letos 
již hovoří představitelé firmy jinak a oznámili, že prakticky 
celou síť v České republice Spar prodá nizozemské společ-
nosti Ahold, která v České republice provozuje především 
rozsáhlou síť 284 supermarketů a hypermarketů Albert.
 Stejná firma už v minulosti pohltila i prodejny řetěz-
ce Julius Meinl v ČR a po převzetí sítě Spar a Interspar 
se stane jedničkou v oblasti maloobchodu v zemi. Ahold 
je přitom na rozdíl od Sparu v České republice ziskový, 
i když vzhledem k objemu tržeb se jedná o zanedbatel-
ná čísla – při tržbách přesahujících 40,5 miliardy v roce 
vzrostl zisk v roce 2012 na 156 milionů ze skutečně bezvý-
znamných 5,8 milionů v roce předchozím. Spar se stane 
další značkou, která obrovskou konkurenci v ČR neustála 
a následuje tak již zmiňovaný řetězec Julius Meinl, který 
zemi opustil již v roce 2005. Později se k stejnému kroku 
odhodlal i francouzský Carrefour, německá Edeka, řetězec 
Delvita z Belgie či Plus Discount. Zatím se zdá, že s největ-
šími obtížemi se potýkají sítě super- a hypermarketů, které 
se snaží nabízet ve větší míře exkluzivní, prémiové zboží. 
Všechny průzkumy ukazují, že čeští spotřebitelé jsou velmi 
silně orientováni na cenu, zejména v posledních několika 
letech. Velmi silně se rozšířily akční slevy, které význam-
ně omezují zisky a prakticky jenom zajišťují zbrzdění po-
klesu tržeb. V současnosti už zhruba polovina veškerých 
tržeb v hypermarketech v současnosti tvoří promoakce. 
Segment hypermarketů se přitom potýká v největší míře 
s odlivem zájmu zákazníků.
 Na druhou stranu ale statistika ukazuje, že Češi začína-
jí častěji navštěvovat menší specializované obchody, kte-
ré nekonkurují ani tak cenou, jako spíše kvalitou nabídky 
a případně i zajištěním odborných konzultací. Problém ale 
je, že od super- a zejména hypermarketu očekávají přede-
vším nízké ceny. Přesto si však většina analytiků nemyslí, 
že by řetězce nabízející „prémiové zboží“ byly odsouzeny 
k zániku. Pokud jde o menší řetězce s pečlivě vybranými 
lokalitami, jak to lze říct například o síti hypermarketů Glo-
bus, může si vybudovat sice relativně omezenou, ale sta-
bilní pozici.
 Spar spíše doplatil na určité kolísání mezi pozicí exklu-
zivnějšího řetězce a rozsáhlé sítě obchodů pro nejširší vrst-
vy. To ale platí i pro některé další firmy provozující v České 
republice hyper- a supermarkety, a odborníci proto oče-
kávají, že proces koncentrace bude pokračovat. Poukazují 
přitom i na skutečnost, že v ČR ovládá pět největších ře-
tězců asi 46 procent trhu, zatímco v zahraniční to bývá ko-
lem 60 a 70 procenty. Spar ovšem už vypadl z kola. Podle 
svých představitelů se rakouský řetězec nyní soustředí na 
rostoucí trhy, což pro něj znamená Maďarsko, Slovinsko 
a Chorvatsko. Naopak již loni na podzim ohlásil stažení ze 
slovenského trhu, kde své aktivity prodává firmě Condo-
rum. Transakce mají být v této zemi dokončeny do konce 
června letošního roku. Svůj odchod ze Slovenska Spar loni 
odůvodňoval snahou koncentrovat se na Českou republi-
ku. Jak se ale ukazuje, štěstí mu nekvete ani v jedné části 
dřívějšího společného státu.
  (MaFr)



54

ek
on

om
ik

a Česká ekonomika – opatrný optimismus

I když statistici snížili údaje o hospodářském růstu Čes-
ké republiky v posledním čtvrtletí loňského roku o jednu 
desetinu na konečných 1,2 procenta, celkovou ekonomic-
kou náladu v zemi lze označit za umírněně optimistickou. 
Prakticky všechna relevantní data ukazují na oživování 
ekonomiky, velmi uspokojivě se po intervenci České ná-
rodní banky proti koruně v listopadu roku 2013 vyvíjí vý-
voz a jako další signál může sloužit rychlé oživení domácí 
spotřeby. Na té se sice výrazně podílejí především nákupy 
zboží dlouhodobé spotřeby dostupné ještě víceméně za 
ceny před řízeným propadem koruny, ale trend je přesto 
jednoznačný.
 Bohužel však zůstává jeden ukazatel, který se v dosa-
vadním průběhu roku příliš nemění – míra nezaměstna-
nosti. Většina ekonomů sice slibuje zlepšení již koncem 
tohoto roku, ale podobné útěšné předpovědi se opakují 
příliš často, a tak jim mnozí nevěří. Jasně se ukazuje hroz-
ba, že hospodářská krize vedla k obrovské racionalizaci 
výroby v mnoha podnicích a ty už ani při zvýšené výrobě 
a odbytu necítí potřebu nabírat nové pracovníky na pů-
vodní výši. Veřejný sektor pak zůstává značně podfinan-
cován. I když nový ministr financí Andrej Babiš slibuje 
nahradit škrty důsledným šetřením, z hlediska zaměst-
nanosti jde o jednu stranu téže mince. I když se hovoří 
o několikaprocentním zvyšování platů státních zaměst-
nanců (učitelů, policistů apod.), rozhodně to nezname-
ná, že by se měly nějak výrazně rozšiřovat jejich počty.  
Spíše naopak.
 Na druhou stranu lze předpokládat, že rychlý nástup 
jara přinese oživení na poli sezónních prací, což dokládají 
i statistické údaje o poměrně rychlém růstu ve stavebnictví. 
Je však třeba vzít v úvahu, že srovnávací čísla jsou velmi 
nízká, protože stavebnictví se v předešlých letech propadlo 
opravdu velmi hluboko. Nová vláda si hodně slibuje od pří-
padných zahraničních investic. Ukazuje se ale, že ve srov-
nání s érou konce devadesátých let a začátkem 21. století, 
kdy tehdejší sociálnědemokratická vláda v čele s tehdejším 
premiérem Milošem Zemanem rozjela mohutný program 
na získání investorů především do průmyslu, je dnes situa-
ce podstatně komplikovanější.

 Faktickým nezdarem skončila snaha o prosazení výstav-
by centrálního velkoskladu americké internetové společ-
nosti Amazon v Brně. O projektu hlasovali celkem třikrát 
brněnští zastupitelé a nakonec ho definitivně zamítli. Nešlo 
jen o obavy z nadměrného zatížení lokality kamionovou 
dopravou, ale ozývaly se i argumenty, že právě Amazon 
není tím nejvhodnějším investorem, protože nabídne jen 
špatně placenou a málo kvalifikovanou práci. Objevily se 
i poukazy na skutečnost, že práva zaměstnanců interneto-
vého giganta nejsou tak respektována, jak by bylo žádoucí. 
Jistě působil i lobbing domácích internetových firem, kte-
ré se obávaly silné konkurence. Představitelé Amazonu se 
nakonec od plánu investovat v okolí moravské metropole 
rozhodli upustit a realizovat chtějí pouze výstavbu obřího 
skladového areálu u Prahy v obci Dobrovíz. V době uzá-
věrky listu sice ještě deklarovali někteří politici, především 
jihomoravský sociálnědemokratický hejtman Michal Hašek 
a ministr financí a šéf hnutí ANO Andrej Babiš, že se poku-
sí rozhodnutí Američanů zvrátit, ale zástupci firmy prohla-
šovali, že již jsou definitivně rozhodnuti.
 Osudy projektu tak představují pro plány na vybudo-
vání nových pracovních míst v České republiky skutečné 
memento. Procento lidí v ekonomicky aktivním věku bez 
práce sice není v České republice ani zdaleka tak alarmující 
jako v některých jihoevropských zemích, ale přesto je na 
místní poměry neobvykle vysoké. Pokud se ho nepodaří 
výrazně redukovat do konce tohoto roku, může to zřetel-
ně ohrozit celkové hodnocení výsledků nynější středolevé 
koalice v oblasti ekonomiky. Jiné údaje jim přitom hrají do 
not. A prakticky všichni analytici očekávají, že tento trend 
bude pokračovat i v následujících čtvrtletích. Mimořádně 
důležitá je také celková nálada ve společnosti, která se pře-
ce jen oproti předešlým letům mírně, ale přece jen lepší. 
Hojně se v současnosti diskutuje o podílu, který na lepšící 
se náladě veřejnosti má fakt, že významné deníky Mladou 
Frontu Dnes a Lidové noviny (a také zdarma distribuovaný 
deník Metro) i jednu z nejrozšířenějších rozhlasových sta-
nic (Rádio Impuls) ovládá stávající ministr financí A. Babiš. 
I když opakovaně popírá, že by jakkoliv zasahoval do jejich 
obsahu, je nepopiratelné, že umí svůj vliv v médiích náleži-
tě zužitkovat, a to mimořádně obratně.
  (MaFr)

Objev českých vědců na využití 
plastového odpadu jde do výroby
Nová technologie na využití netříděných odpadních PET 
lahví, kterou vymysleli čeští vědci, se začne používat ve 
zkušební výrobě. Ústav chemických procesů Akademie 
věd ČR ji nechal patentovat a uzavřel smlouvu se zahra-
niční firmou, která buduje v Polsku závod na zpracování 
10 000 tun odpadního produktu ročně. Unikátní tech-
nologie produkuje materiál, jenž se může znovu vyu-
žít pro zdravotně nezávadnou výrobu plastů, například 
v potravinářství, řekl spoluautor objevu, předseda AV 
ČR Jiří Drahoš. Technologie nepotřebuje striktně vytří-
děný plastový odpad, jako jsou například čisté PET lahve 

VĚdA

bez zátek. Podle vědců je velmi ekonomická a mohou se 
díky ní opět vyrábět lahve pro humánní použití. Materiál 
z PET lahve nebo plastového odpadu se tak může využít  
i několikrát.

Lékaři v Brně provedli unikátní operaci 
kolenního kloubu
Lékaři v Brně provedli operaci, při níž jako první v Čes-
ku aplikovali kolagenový implantát do kolenní chrupavky. 
Operovaným byl sedmadvacetiletý pacient. Podle jednoho 
z operatérů Jana Šnellera se během šesti týdnů od zákroku 
implantát kompletně přihojí k chrupavce a pacient může 
nohu začít používat. Kompletní přeměna v chrupavku  
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nastane po půl roce, za rok může pacient naplno sportovat 
a věnovat se i kontaktním sportům.

Lékaři vyvinuli unikátní léčbu 
bércových vředů a nehojících ran
Unikátní léčbu bércových vředů a nehojících se ran vyvi-
nuli lékaři a biologové Fakultní nemocnice Plzeň a Prime-
Cell Therapeutics a. s. Praha, která vyvíjí a vyrábí léčivé 
produkty regenerativní medicíny. Léčebná metoda vyu-
žívá lidské buňky. Výsledky výzkumného projektu jedno-
značně prokázaly její pozitivní vliv na hojení ran, často 
vedoucí až k plnému vyléčení nemocného, řekla Andrea 
Gutová z PrimeCell Therapeutics. V ČR trpí tímto one-
mocněním asi 100 000 lidí, v celé Evropě 3,5 milionu 
pacientů ročně. Jde hlavně o pacienty vyššího produk-
tivního věku od 45 do 65 let s bércovými vředy, které 
jsou nejčastější komplikací žilní nedostatečnosti dolních 
končetin. Rychlý proces hojení vede ke snížení nákladů  
na léčbu.

Jihočeský geolog objevil 
15 milionů let staré stromy
Geolog Jihočeského muzea Petr Rajlich objevil u Mydlo-
var na Českobudějovicku 15 milionů let staré kmeny tře-
tihorních stromů. Pracovníci muzea je vyzvedli ze země, 
nyní je konzervují v Husitském muzeu v Táboře. Experti 
budou další vzorky analyzovat ve Švýcarsku. Část nále-
zu uvidí návštěvníci za rok v nové mineralogické expozi-
ci Jihočeského muzea. Kmeny původně ležely v hloubce 
zhruba 14 metrů v takzvaném Mydlovarském souvrství, 
v lokalitě, kde se dnes těží jíly pro cihlářský průmysl. Délka 
zachovalého kmenu je zhruba 5,5 metru. Ve švýcarských 
laboratořích se teď pokoušejí určit, o jaký strom jde. Vedle 
toho byly odebrány další vzorky, za pomoci kterých by se 

mělo zjistit, jaká vegetace v místě rostla a jakého stáří tedy  
kmeny jsou.

V Plzni se otevřelo výrazně rozšířené 
science centrum Techmania
Plzeňské science centrum Techmania, zaměřené na popu-
larizaci vědy a techniky, je nyní třikrát větší. Sedmiměsíční 
rekonstrukce zchátralé historické škodovácké haly stála 
včetně vybavení 330 milionů korun. Centrum neformální-
ho vzdělávání má nyní plochu 12 500 metrů čtverečních. 
Návštěvníci se v hlavní budově science centra setkají s no-
vými expozicemi Obnovitelné zdroje energie nebo Člo-
věk a zvíře. Vyzkoušet si mohou 60 tradičních exponátů 
zaměřených na fyzikální jevy v expozici Edutorium, v no-
vém lesku se jim představuje kontroverzní plastika Davi-
da Černého Entropa. Nová hlavní expoziční hala doplní 
svou nabídkou činnost prvního 3D planetária v ČR. Celý 
areál science centra se tak nyní rozkládá na ploše téměř  
30 000 metrů čtverečních.

V Liberci se otevřel park iQLandia
V Liberci se otevřel obří zábavní vědecký park iQLandia. 
Na výstavní ploše o rozloze jednoho hektaru nabízí ná-
vštěvníkům na 350 většinou interaktivních exponátů v de-
seti expozicích a také 3D planetárium pro 50 diváků ve 
střešní kopuli. Nejdražším exponátem je první humanoidní 
robot v Česku jménem Thespian. Centrum za něj zapla-
tilo dva miliony korun, řekl ČTK při slavnostním otevře-
ní science centra jeho ředitel Pavel Coufal. Vědecký park 
vyrostl za necelé dva roky v sousedství zábavního Centra 
Babylon. Stojí na místě zchátralé továrny Desta, kterou 
obecně prospěšná společnost iQLandia (dříve Labyrint 
Bohemia) koupila za 25 milionů korun. Přestavba a do-
stavba areálu stály dalších 250 milionů korun.

Před 140 lety zemřel polárník Ota Kříž

Daleko od rodné země, u břehů krátce předtím objevené-
ho souostroví Země Františka Josefa, zemřel 16. března 
1874 moravský polárník Ota Kříž. Skonal v pouhých osma-
dvaceti letech na tuberkulózu a kurděje a jeho ostatky byly 
uloženy do skalní pukliny na Wilczekově ostrově.
 Vojenskou službu absolvoval u válečného námořnic-
tva a po odchodu z armády v roce 1872 začal pracovat 
u paroplavební společnosti v Terstu. Na doporučení svého 
zaměstnavatele byl záhy přijat jako strojník na loď Vice-
admirál Tegetthoff, která se chystala na náročnou výpravu 
do Severního ledového oceánu. Expedice vedená dvěma 
zkušenými důstojníky a badateli Juliusem Payerem a Kar-
lem Weyprechtem vyplula v červnu 1872 z německého 
Bremerhavenu. Třebaže dosáhnout severního pólu nebo 
najít cestu kolem Sibiře do Asie se jí nepodařilo, s prázd-
nou se také nevrátila. Koncem srpna následujícího roku to-
tiž objevila neznámé ostrovy, které pojmenovala po tehdy 
vládnoucím císaři Františku Josefovi I.

VZpoMÍNkA

Před 70 lety zemřel český arabista, biblista, 
cestovatel a spisovatel Alois Musil

Univerzitní profesor ThDr. 
Alois Musil (30. 6. 1868, 
Rychtářov u Vyškova – 
12. 4. 1944, Otryby u Čes-
kého Šternberka) byl jedním 
z nejvýznamnějších světo-
vých orientalistů své doby. 
V letech 1887-1891 studo-
val bohosloveckou fakultu 
v Olomouci, v roce 1891 
byl vysvěcen na kněze, roku 
1895 získal doktorát teolo-
gie. K zájmu o arabský svět 
ho přivedla snaha o pro-
hloubení teologických studií. 
V letech 1885-1898 Musil 
studoval na Dominikánské  

Prof. PhDr. Alois Musil 
(snímek z roku 1914)
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a biblické škole v Jeruzalémě a na Jezuitské univerzitě sv. Jo-
sefa v Bejrútu.
 Při výzkumech v Jordánsku v okolí skalního města Petry 
objevil roku 1898 pouštní palác Kusejr Amra s barevný-
mi freskami, který postavil umajovský chalífa al-Valíd II., 
což vzbudilo doslova světovou senzaci (palác je od roku 
1985 památkou UNESCO). Palác opakovaně navštívil v le-
tech 1900 a 1901. Roku 1902 byl jmenován mimořádným 
a 1904 řádným profesorem na bohoslovecké fakultě v Olo-
mouci. Své poznatky a objevy z této doby shrnul ve čtyřech 
dílech Arabia Petraea a dvojdílné práci Kusejr Amra, jež 
vydal německy ve Vídni.

Pouštní palác Kusejr Amra

 Jeho vědecká práce na poli arabistiky dosáhla meziná-
rodního uznání; v roce 1909 byl jmenován řádným profe-
sorem na teologické fakultě Vídeňské univerzity. V letech 
1908-1909, 1910 a 1912 podnikl dlouhodobé expedice do 
Palestiny, Sýrie, severní Arábie a Mezopotámie s podporou 
rakouských úřadů i vysoce postavených osob, zejména Six-
ta Bourbon-Parmy. V rámci svých cest prováděl zeměpisná 
pozorování, topografický výzkum, studoval předislámské 
a islámské archeologické památky, etnografii a folkloristiku 
a rovněž sledoval soudobé politické změny v oblasti. Žil 
u beduínského kmene Rwala a stal se jeho členem pod 
jménem Músá ar-Rwejlí. Studoval i místní jazyky, a protože 
byl výjimečně nadaný, ovládal kromě klasických i moder-
ních světových jazyků pětatřicet arabských nářečí.
 Za první světové války se soustředil na rozvoj obchod-
ních a politických kontaktů s arabským světem. V letech 
1914-15 vykonal politickou misi do severní Arábie, jejímž 
cílem bylo zprostředkovat z pověření osmanské vlády uza-
vření míru mezi Núrím ibn Šaclán, Ibn Rašídem a Ibn Sacú-
dem. Roku 1916 se zasadil o vznik Balkánské a orientální 
sekce c. k. Rakouské orientální a zámořské společnosti. 
Jeho vliv vzrostl po nástupu císaře Karla na trůn (listopad 
1916); jako zpovědník císařovny Zity, sestry císařova pří-
tele Sixta Bourbon-Parmy, se stal šedou eminencí habs-
burského dvora. Byl zapojen do císařovy iniciativy uzavřít 
separátní mír, zasadil se o amnestii významných českých 
politiků Kramáře, Rašína, Klofáče a českých účastníků 
vzpoury v Boce Kotorské. Roku 1917 podnikl ve službách 
císaře poslední politickou misi do arabských provincií os-
manské říše, jež měla napomoci hospodářskému pronikání 
rakouské monarchie na Blízký východ a připravit půdu pro 
rakouské ambice nahradit Francii v roli ochránce katolické 
církve v osmanské říši.

 Po první světové válce se přihlásil k Československu 
a přestěhoval se z Vídně do Prahy. Prezident Masaryk 
ho požádal, aby vstoupil do služeb nového státu. Roku 
1920 byl jmenován řádným profesorem pomocných věd 
východních a novější arabštiny na Univerzitě Karlově, 
kde jako ředitel semináře působil až do roku 1938, poté 
odešel do důchodu. Vypracoval plán na zřízení Orientál-
ního ústavu, jenž měl podporovat rozvoj hospodářských 
a kulturních vztahů mezi Československem a Orien-
tem. Pro tento plán získal podporu prezidenta Masary-
ka a ministra zahraničního obchodu Rudolfa Hotowetze. 
V roce 1927 byl jmenován jedním z prvních 34 členů  
ústavu.
 Prezident Masaryk seznámil Musila s americkým ces-
tovatelem a politikem Charlesem Cranem, který se roz-
hodl financovat publikaci Musilových rukopisů. V letech  
1923-1924 a 1925-1928 Musil navštívil New York, kde 
s pomocí American Geographical Society publikoval vý-
sledky svých cest v šesti rozsáhlých dílech série Oriental 
Explorations and Studies. Obsahují mnoho pasáží o histo-
rické geografii, dějinách i současné politické situaci těchto 
oblastí. Vzhledem k tomu, že se osobně znal s řadou vý-
znamných osobností severní Arábie, je část jeho práce vy-
užitelná jako historický pramen. Roku 1928 byla Musilovi 
udělena zlatá medaile Charlese P. Dalyho. Velmi záslužná 
byla jeho snaha o širokou popularizaci Blízkého východu 
pro dospělé i pro mládež. V letech 1929-1932 vydal čes-
ky zjednodušené verze svých cestopisů v osmi svazcích. 
Z podnětu prezidenta Masaryka poté vydal v řadě Dnešní 
Orient jedenáct monografií o současném politickém a hos-
podářském vývoji na Blízkém a Středním východě věnova-
ných Arabskému poloostrovu, Etiopii, Iráku, Egyptu, Indii, 
Íránu a Afghánistánu, Palestině, Sýrii, Libyi, Turecku a Sú-
dánu. Dvanáctý svazek, věnovaný francouzské severní Af-
rice, zůstal v rukopise. Pro mládež Musil vydal jednadvacet 
dobrodružných knížek odehrávajících se v arabském světě 
s vysvětlením arabských a islámských tradic.
Zdroje: 
www.libri.cz, Wikipedie, www.spisovatele, www.rozhlas.cz

V muzeu Vyškovska byla otevřena nová 
expozice k životu a dílu Aloise Musila
Jádro expozice tvoří orientální nábytek pocházející z vily 
Músa, kterou si Musil nechal postavit v rodném Rychtá-
řově. Mezi vystavenými cestovními potřebami vyniká pře-
devším rozměrné sedlo na velblouda. Musilovu bohatou 
publikační činnost dokumentuje řada knih z oblasti odbor-
né i populárně naučné. Vystaven je 1. (textový) díl práce 
Kusejr Amra (Vídeň 1907), ukázky z děl Arabia Petraea 
(Vídeň 1907-1908) a Oriental Explorations and Studies 
(New York 1926-1928). Nechybí ani Musilova cestopisná 
díla a knihy pro mládež. Zájem o Musilův život a dílo do-
kládají biografické publikace v několika světových jazycích. 
Místnosti dominuje Musilův portrét v arabském oděvu od 
akademického malíře Svatopluka Součka.
Muzeum Vyškovska
nám. Československé armády 2
682 01 Vyškov
Tel.: 517 348 040
e-mail: mv@muzeum-vyskovska.cz
www.muzeum-vyskovska.cz
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Na Mendelovu stanici byla na čtvrtý pokus 
vyložena technika
Vědci spolu s chilským vojenským námořnictvem konečně 
přepravili bedny s novou technikou z chilského ledoborce 
Oscar Viel na polární stanici J. G. Mendela v Antarktidě. 
Vykládka trvala 36 hodin a zdařila se až na čtvrtý pokus. 
Předešlé zmařily především kry, které zaplnily pobřeží 
Rossova ostrova, kde je základna. Přírodovědci Masary-
kovy univerzity v Brně se v Antarktidě zabývají měřením 
rychlosti ústupu ledovců či rozmrzání vrstvy trvale zmrzlé 
půdy, dále proměnlivostí UV záření a reakcí vegetace na 
extrémní klimatické podmínky. Věnují se studiu mikroorga-
nismů či parazitologii antarktických ryb a magnetorecepci 
u bezobratlých živočichů.

Vlci se vracejí do Čech
Snímek z fotopasti pořízený v minulých dnech v národní 
přírodní rezervaci nedaleko Doks na Českolipsku potvrdil, 
že se do Čech po více než sto letech vracejí vlci. Informoval 
o tom ředitel Agentury ochrany přírody a krajiny ČR Fran-
tišek Pelc. Podle experta na ochranu velkých šelem z Hnutí 
Duha Miroslava Kutala je jejich návrat do severních Čech 
léta očekávanou událostí. „V posledních letech se vlci uká-
zali v Krkonoších nebo na Šluknovsku, kam přišli ze Saska. 
Věrohodně zdokumentován byl vlk pomocí fotopasti na 
česko-německých hranicích na podzim 2012,“ uvedl Kutal.
 Vlk, kterého zachytila fotopast v národní přírodní re-
zervaci Břehyně-Pecopala, pochází pravděpodobně z ně-
mecko-polského pomezí, z oblasti Lužice. Odhaduje se, že 
tam žije v několika smečkách více než sto jedinců. Zda byl 
vyfotografovaný vlk samotář, nebo se pohybuje ve smečce, 
ukáže další průzkum území. Podle Kutala území pohranič-
ních hor a vojenských prostorů poskytuje vlkům dostateč-
ný prostor k životu.
 Podle Pelce ale lidé z vlků nemusí mít strach. „Za po-
sledních zhruba dvě stě let nebylo věrohodně v Evropě 
a Severní Americe zaznamenáno zabití člověka vlkem. 
Vlci jsou totiž velmi plaší,“ vysvětlil. Podle něj jsou naopak 
vlci pro krajinu velmi důležití. „Jsou výborní lovci a mohou 
tak pomáhat regulovat přemnožená divoká prasata, jele-
ny a srnce, kteří nadměrným okusem ničí v lesích mladé 
stromky. Za případné škody, které by vlci způsobili na do-
mácím zvířectvu, mají hospodáři podle zákona nárok na 
finanční kompenzaci,“ dodal Pelc.

žiVoTNÍ pRoSTředÍ

 Vlci byli v českých zemích vystříleni koncem 19. století. 
Vracet se začali až v posledních letech. Česká republika 
má dva základní zdroje pro obnovu výskytu: slovenskou 
a německo-polskou populaci. Do chráněné krajinné ob-
lasti Beskydy přicházejí vlci ze Slovenska – v posledních 
několika letech ale spíš výjimečně, zejména kvůli pytlákům 
a migračním bariérám, jako jsou velké silnice. Na sever 
Čech by mohli vlci přicházet právě z oblasti Lužice.

Ornitologové vypustili vzácnou pěnici, 
zimu přečkala v zoo
Ornitologové vypustili zpět do volné přírody vzácnou 
pěnici malou, která se loni v listopadu ojediněle vyskytla 
u Hradeckého rybníka v Tovačově na Přerovsku. Podle od-
borníků se stala nejvzácnějším ptákem zjištěným v České 
republice v roce 2013. Podle místopředsedy Moravského 
ornitologického spolku Jiřího Šafránka je výskyt pěnice 
malé v ČR velkým překvapením nejen pro české ornitolo-
gy, ale i pro pozorovatele ptáků v celé Evropě. V loňském 
roce byla zjištěna pouze jedna ve Španělsku a druhá u nás 
na střední Moravě, dodal Šafránek.

Šumava letos vysází 275 000 stromů, 
hlavně jedle a buky
Šumavský národní park letos vysází 275 000 nových stro-
mů, což je meziročně o deset procent více. Plánuje vysázet 
především jedli, buk, javor nebo jeřáb. Zalesní tak plochu 
o rozloze přibližně 100 hektarů, řekl mluvčí Šumavského 
národního parku Pavel Pechoušek. Největší podíl nových 
stromů bude vysázen především v místech, která v minu-
lých třech letech nejvýrazněji postihla kůrovcová kalamita. 
To znamená především okolí Prášil, Srní a Modravy. Ve 
skladbě stromů bude chybět smrk. Listnaté stromy a jedle 
dříve tvořily téměř polovinu šumavských lesů, ale postu-
pem času vymizely.

Mezinárodní projekt
Na území jihozápadních Čech v příhraniční oblasti s Ně-
meckem a Rakouskem žije zhruba pět desítek dospělých 
rysů ostrovidů. Je to nejmasivnější výskyt této chráněné 
kočkovité šelmy v tuzemsku. Monitoringem života rysa se 
v posledních letech věnoval na území Šumavy a Bavorské-
ho lesa mezinárodní projekt. „Počet rysů, který na tomto 
území žije, je spodní hranicí pro dlouhodobé přežití,“ řekl 
novinářům zoolog Šumavského národního parku Luděk 
Bufka. Podle něj patřil v minulosti rys k původním živo-
čichům. Na Šumavě se vyskytoval do devadesátých let 
19. století, kdy vyhynul. Do přírody se vrátil v sedmdesá-
tých a osmdesátých letech v několika vlnách umělého vysa-
zení. „To je základ té dnešní populace, jejíž největší nárůst 
jsme mohli evidovat v devadesátých letech minulého sto-
letí. Nyní se počet rysů drží přibližně na stejné úrovni,“ 
řekl zoolog.
 Bufka s řadou kolegů pozoroval v minulých letech ži-
vot rysa. Projekt mimo jiné ukázal, že tato šelma dokáže 
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a žít i v obydlených místech krajiny, ale reaguje na rytmus 
člověka. „Monitoring rysa je ale velmi složitý, protože se 
jedná o skrytě žijící druh,“ uvedl Bufka.

Tisíce bledulí v údolí Robečského potoka 
rozkvetly o měsíc dřív
V údolí Robečského potoka u Zahrádek na Českolipsku 
rozkvetly tisíce bledulí jarních. Souvislý koberec drobných 
bílých kvítků pokryl údolí o měsíc dřív než v jiných letech. 
Lesy ČR kvůli tomu pozastavily i rekonstrukční práce na 
turistické stezce, která údolím vede. Lokalita nese název 
Peklo a je přírodní památkou s největším výskytem bledulí 
jarních v Česku. Každoročně to na jaře přiláká stovky lidí.

V Lačnově začal kvést 
vzácný šafrán bělokvětý
Vzácný šafrán bělokvětý začal kvést na loukách v Lačnově 
na Vsetínsku. Chráněná rostlina bývá poslem jara. Letos 
začala kvést skoro o měsíc dříve než loni. Je to asi nejdří-
ve za posledních patnáct let, řekl Milan Orálek z Českého 
svazu ochránců přírody z Valašského Meziříčí. Šafrán není 
původní rostlinou, pravděpodobně se do Lačnova dostal 
z alpské oblasti v době napoleonských válek s krmivem pro 
koně. Květina kvete v okolí obce na sedmnácti lokalitách. 
Tisíce květů vytvářejí barevné koberce. Rozkvetlé louky lá-
kají každoročně stovky návštěvníků.

Pražská zoo zahájila 83. sezónu
Tisíce lidí přišly do pražské zoo na zahájení její 83. sezóny. 
Program se nesl v africkém duchu, zahradou znělo bub-
nování skupiny afrických muzikantů. U restaurace Gulab 

vyrostlo středisko strážců pralesa, na stejné téma zahráli 
scénky herci Dejvického divadla. Vedení zahrady ukázalo, 
kde by měl stát chystaný pavilon goril. Loni za celý rok na-
vštívilo pražskou zoo 1,1 milionu lidí, je to téměř tolik, kolik 
obyvatel má Praha. Zoo letos chystá další úpravy. Zmizí 
například řada voliér z třicátých let, které budou nahrazeny 
expozicí exotických ptáků, otevřeno bude velemlokárium, 
rekonstruovaný pavilon velkých želv. Zahrada dále před-
staví největšího a také jednoho z nejvzácnějších obojživel-
níků na světě, velemloka čínského.
 Pražská zoo chce také v červenci přepravit do Mongol-
ska do volné přírody další čtyři koně Převalského. Od roku 
2011 už vrátila do divočiny dvanáct koní. Na převozu zoo 
spolupracuje s Armádou ČR a zapojuje se i ministerstvo 
životního prostředí. Záchranu ohrožených koní ocenila 
i mongolská ministryně životního prostředí Sandžásüren-
gín Ojún. Armádní letoun přistane s koňmi na nezpevněné 
ploše přímo v poušti Gobi, aby pak zvířata nemusela ab-
solvovat další náročný mnohahodinový převoz do aklima-
tizační obory.

Zoologická zahrada v Liberci zahájila 
už 95. turistickou sezónu
Křtinami žirafích mláďat zahájila zoologická zahrada v Li-
berci svou už 95. turistickou sezónu. Nejstarší česká zoo 
patří k nejoblíbenějším turistickým cílům v Libereckém 
kraji. Loni jí prošlo téměř 330 000 návštěvníků. Liberecká 
zoo už dávno není jen zvěřincem starajícím se o vzácná 
či exotická zvířata, její součástí je také Centrum pro zví-
řata v nouzi Archa, Středisko ekologické výchovy Divizna 
a druhým rokem také Kulturní centrum Lidové sady. Zoo 
dnes chová kolem 950 zvířat 170 druhů, z nichž řada patří 
k vážně ohroženým.

Archeologové znovu zamíří do Iráku

Zřejmě nikoliv zbytky města, ale pravděpodobně veliký 
rezidenční areál pro islámskou elitu objevili čeští archeo-
logové v irbílské provincii v iráckém Kurdistánu. Loka-
litu Machmúr začali zkoumat loni, tehdy první indicie 
ukazovaly na to, že narazili na pozůstatky velkého města 
z předislámského a raně islámského období. Podrobnější 
zkoumání struktur osídlení ale posouvá jejich pohled. Čeká 
je intenzivní sběr dat, řekl novinářům Karel Nováček, šéf 
mise v severním Iráku, jenž pracuje na katedře archeologie 
plzeňské filozofické fakulty. Podle Nováčka zatím vše smě-
řuje k tomu, že by nemuselo jít o město, ale o rezidenční 
areál pro islámskou elitu 8. nebo 9. století. Elitou je myš-
len přímo chalífa (kalif), tedy tehdejší vůdce společnosti, 
a jeho dvůr.

Čeští archeologové si v Abúsíru 
připsali nový objev
Čeští archeologové v uplynulých dnech objevili v egypt-
ském Abúsíru poblíž Káhiry kostru vysokého hodnostáře 

ARcHeoloGie

z doby vlády faraonů 5. dynastie, tedy z období 2500 až 
2350 let před naším letopočtem. Jeho jméno zatím neznají, 
předpokládají ale, že šlo o významného člena rodiny krá-
lovských úředníků. Jeden z nich měl za manželku princeznu 
Šeretnebtej, jejíž hrob našli před dvěma lety. O novém ná-
lezu informoval internetový časopis Forum Univerzity Kar-
lovy. Nedotčenou pohřební komoru a zapečetěný sarkofág 
archeologové otevřeli 19. března za přísných bezpečnost-
ních podmínek. Loni na podzim archeologové v čele s Bár-
tou objevili v Abúsíru unikátní hrobku královského lékaře 
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jménem Šepseskafanch, který vedle dalších funkcí zastával 
posty v několika slunečních chrámech v době 5. dynastie. 
Díky tomuto nálezu se Češi dostali i na šestou příčku deseti 
nejvýznamnějších archeologických objevů roku 2013. Žeb-
říček sestavil archeologický časopis Heritage Daily.

Archeoskanzen v Modré má 
Metodějovu školu písemnictví
Archeoskanzen v Modré na Slovácku, který leží u Velehra-
du v místě původního velkomoravského osídlení, připra-

vil na letošní turistickou sezónu pro návštěvníky lákadlo 
v podobě expozice ve škole písemnictví. Jde o repliku 
domu, jenž podle archeologů kdysi stál v části Uherského 
Hradiště Sady a učili se tam žáci Konstantina a Metoděje. 
„Jsou tam kóje, kde byli ubytováni mniši, společný vyučo-
vací prostor i místo, kde mohl být ubytován samotný Me-
toděj,“ řekl správce skanzenu Lubomír Sláma. Návštěvníci 
nyní najdou tyto prostory poprvé vybavené. „Pokud tam 
neuvidí mnichy, tak by si měli připadat, jako by právě ně-
kam odešli. Chceme, aby se to co nejvíce přiblížilo 9. až 
10. století,“ uvedl Sláma.

Přestavba železničního uzlu Břeclav 
míří do nejnáročnější fáze, výluky 
potrvají od června až do prosince
11. 4. 2014 – denik.cz
Druhá etapa přestavby železničního uzlu Břeclav, která 
začala loni v březnu, se nyní dostala do jedné z nejnároč-
nějších fází. Ta přináší omezení jízdy vlaků. „Současná fáze 
zahrnuje rekonstrukci hlavních staničních kolejí a několika 
výhybek. V červnu pak zahájíme fázi, která je z hlediska 
technologie a omezení dopravy nejkomplikovanější,“ po-
tvrdil ředitel stavby Tomáš Prokop z Elektrizace železnic 
Praha. Stavba s náklady 1,2 miliardy korun, kterou ze tří 
čtvrtin zaplatí evropské peníze, má skončit právě v polovi-
ně prosince. Teprve poté pocítí cestující příznivé dopady 
obou etap rekonstrukce.
 Po dokončení se rychlost vlaků projíždějících stanicí 
zvýší na 130 kilometrů za hodinu, u vlaků s naklápěcími 
skříněmi pak až na 160 kilometrů. Do výhybek budou moci 
soupravy najíždět rychlostí 80 až 100 kilometrů za hodinu.
 Druhá etapa přestavby se týká zhruba 1,2 kilometru 
kolejiště. Zahrnuje úpravu kolejí a výhybek ve střední části 
stanice. A také přes osmnáct kilometrů nového trakčního 
vedení. Zvýšit se má bezpečnost a spolehlivost provozu. 
Použití bezstykových kolejí se navíc projeví mnohem klid-
nější jízdou vlaků a tím i vyšším komfortem pro cestující. 
Břeclav se navíc stane teprve druhou stanicí v republice 
vybavenou nejmodernějším elektronickým zabezpečova-
cím zařízením třetí generace. Díky němu se bude stani-
ce v budoucnu řídit dálkově z dispečerského stanoviště  
v Přerově.
¨ Druhá etapa rekonstrukce železničního uzlu navazuje 
v Břeclavi na již dokončenou první část. Ta mimo jiné za-
hrnovala modernizaci nástupišť i podchodu ve stanici.
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček

Český stát chystá novou koncepci 
veřejné dopravy
10. 3. 2014 – E15 – Jan Šindelář
Na ministerstvu dopravy se rodí dokument, který může 
přinést největší změny ve fungování vlakových a autobu-
sových linek od dob vzniku dnešních krajů. Úřad se přitom 
chce řídit heslem „veřejná doprava – věc veřejná“. Vypra-
coval proto nejprve takzvanou zelenou knihu, která shrnu-

dopRAVA

je problémy dotovaných i nedotovaných spojů a spíše než 
odpovědi klade otázky.
 Materiál začnou dostávat krajští hejtmani, univerzity, 
dopravní experti či dopravci, aby se k němu vyjádřili. Tepr-
ve po zelené knize a se zahrnutím připomínek vznikne do 
konce roku takzvaná kniha bílá, která bude představovat 
novou politiku státu ve veřejné dopravě.
 Zelená kniha popisuje hlavní problémy, jako je napří-
klad nefungující integrace a vzájemné uznávání jízdenek, 
plánování vlakových linek, které často končí na hranicích 
krajů, vysoké poplatky za vjezd na autobusová nádraží, 
která bývají v majetku dopravních firem, standardy odba-
vování cestujících, podobu autobusových zastávek nebo 
otevírání trhu vlakové dotované dopravy.
 Stát v dokumentu například řeší, jakým způsobem dál 
objednávat a dotovat vlaky. Dnes objednává a platí rychlíky 
ministerstvo dopravy, o regionální vlaky se starají krajské 
úřady. Stát ale paradoxně krajům přispívá na vlaky třemi 
miliardami ročně. Z ministerstva se stále častěji ozývají 
hlasy, že všechny vlaky na území státu by měl objednávat 
a platit rezort dopravy. Krajští politici jsou podle zastánců 
tohoto pojetí až příliš spjatí se starosty obcí a objednávají 
často ekonomicky nesmyslné spoje, které navíc nenavazují 
na sousední kraj. S tím souvisí i případná liberalizace doto-
vané dopravy na kolejích, kterou nové vedení ministerstva 
prozatím poslalo k ledu.

Zaslal Ing. Jiří Zajíček

Jízdní pás ve směru na Brno byl 
na dálnici D1 u Jihlavy uzavřen
Doprava na dálnici D1 mezi Jihlavou a Větrným Jeníkovem 
(kilometr 112 až 104) a mezi Hořicemi a Loktem (kilometr 
75 až 66) byla svedena do jednoho pásu. Vozidla v něm 
jezdí ve dvou zúžených pruzích v obou směrech. Levý pruh 
je široký 2,5 metru a pravý 3,15 metru, rychlost je omeze-
na na 80 kilometrů v hodině. Na uzavřené polovině dálnice 
budou dělníci až do začátku srpna měnit povrch. Nájezdy 
na dálnici D1 ve směru na Brno jsou od Jihlavy i Havlíčko-
va Brodu uzavřeny. V úsecích před přejezdem ve středním 
dělícím pásu je rychlost snížena až na 60 kilometrů v hodi-
ně. Na situaci na D1 v úseku mezi 104. a 112. kilometrem 
dohlíží šest policejních hlídek. Kvůli bezpečnosti provozu 
platí v zúžených částech dálnice režim střídavé jízdy, který 
má zamezit souběžné jízdě aut v obou pruzích.
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23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MATERNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVáČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíBILoVá, tel. 330 97 87

s. Irena FLoRIánoVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERGEROVá

tel.: 480 49 14
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V sobotu 5. dubna se konal v tělocvičně Steinergasse 
župní turnaj ve stolním tenisu. Technickým nedopatře-
ním byl v novinách začátek oznámen na 9. hodinu, ale na 
plakátech byl začátek stanoven na hodinu desátou (muži 
ve 12:30). Hráči se tedy začali trousit až po deváté. Po 
ukončení příprav jako postavení stolů, sítí apod. vyzval 
br. Frey-Materna k nástupu. Br. starosta uvítal přítomné 
hráče – 6 žáků a 4 ženy – a vyložil krátce pravidla hry. Hrá-
lo se systémem každý proti každému na 3 vítězné sety. Po 
urputných bojích na zelených stolech dostali všichni aktivní 
účastníci diplomy a první 3 umístění ještě poháry.
 V kategorii „žactvo“ se na 1. místě umístil Martin Ze-
man, na 2. místě Vítek Zeman a na 3. místě Oliver Hieke. 
První dva jmenovaní hráči byli tak dobří, že jim bylo dovo-
leno zúčastnit se i turnaje kategorie mužů – jak se ukázalo, 
tak právem. V kategorii „ženy“ vyhrála Darina Kohútová, 
druhá byla Dana Frey-Materna a třetí Ilonka Mühlberge-
rová.
 Vyhlášení vítězů kategorií „žáci a ženy“ bylo provede-
no při nástupu mužů. Těch se turnaje zúčastnilo dvanáct. 
Hráli napřed ve dvou skupinách po šesti, vždy každý proti 
každému, a pak podle pořadí proti sobě. Viděli jsme urput-
né boje muže proti muži, ale velkým překvapením byli oni 
dva junioři, hrající již za žáky. Sourozenci Roman a Martin 
Zemanovi dokázali totiž porazit i mnohem zkušenější hrá-
če a Martin Zeman se umístil dokonce na 3. místě. Druhý 
se umístil Jan Lorenc a vítězem se stal otec sourozenců, 
Roman Zeman.

 Po těchto zápasech, které byly se zájmem sledovány, 
byli vyhlášeni vítězové, kteří dostali pokály a všichni účast-
níci obdrželi diplomy.
 Jelikož v pravidlech stojí, že putovní pohár smí vyhrát 
pouze člen sokola, odehrály se ještě tři zápasy mezi nejlé-
pe umístěnými členy sokola. Vítězem a držitelem putovní-
ho pokálu se stal br. Jan Lorenc z jednoty Sokol XVI-XVIII.
 Blahopřejeme nejen jemu, ale všem aktivním i pasivním 
účastníkům vydařeného turnaje. Za organizaci a zdařilý 
průběh celé akce zodpovídali br. Štěrba a br. Frey-Mater-
na. Technickou službu měl br. Vlček. Srdečně děkujeme. 
Dík patří také manželům Klouzalovým a jejich pomocní-
kům za výborný a bohatý bufet.

 Doufáme, že se zdařilý průběh turnaje rozkřikne  
a my budeme moci na turnaji příštím uvítat ještě více 
účastníků.
 NAZDAR!
  -drob-
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Valná hromada Sokola Vídeň XVI/XVIII

V pátek 28. března 2014 se konala v naší sokolovně 
v 17. okr., Steinergasse 7, valná hromada jednoty. Na tuto 
tentokrát jubilejní schůzi se sešli členové a hosté, aby vy-
slechli informace o činnosti jednoty a spolu s výborem si 
připomněli významná výročí. Prapor jednoty s tradiční vý-
zdobou a nástěnka poukazující na vývoj jednoty a důležité 
oslavy přispěly ke slavnostnímu rázu valné hromady.
 Na zahájení první části schůze pozdravil přítomné sta-
rosta jednoty bratr dr. Tomáš Frey-Materna a vzpomněl 
úmrtí čestné místostarostkyně sestry Blanky Žmolové. Ve 
své zprávě mimo jiné vyzvedl naše přátelské styky se sokol-
skou jednotou Hodonín v rámci různých návštěv a turnajů. 
Vyslovil pochvalu členům výboru a poděkoval jim za jejich 
celoroční obětavou práci. Poté vyzval přítomné zástupce 
bratrských jednot k pronesení zdravic a přečetl zdravici 
omluvené jednoty Sokol III/XI.
 Po přečtení zápisu z minulé valné hromady následova-
ly zprávy jednotlivých činovníků. Před koncem první části 
vzpomněla sestra vzdělavatelka 130. výročí tragické smrti 
zakladatele Sokola dr. Miroslava Tyrše v tyrolském Oetzu 
8. srpna 1884.
 Zmínila se o dvou jubileích významných pro členy naší 
jednoty, neboť naše jednota slaví v tomto roce 125 let od 
svého založení a naše sokolovna má na svých bedrech již 
90 úctyhodných let.
 Ve svém proslovu uvedla vzdělavatelka několik důle-
žitých etap ve vývoji jednoty a na závěr řekla: „Po dobu 

125 let se vystřídalo mnoho generací uvědomělých a věr-
ných sokolů, díky jejich obětavé a nezištné práci se naše 
jednota uchovala pro dnešní členstvo. Buďme si toho vě-
domi a važme si zásluh našich předků.“ Na konci poděko-
vala jménem výboru i veškerého členstva bratru starostovi 
za jeho výbornou práci pro jednotu a za jeho důstojné za-
stupování na veřejnosti.
 O následující přestávce se návštěvníci mohli občerstvit 
u lákavého bufetu, pobesedovat s přáteli a prohlédnout si 
nástěnku. Po přestávce následovaly volby členů do výboru. 
Pod vedením dosavadního starosty zůstalo sestavení výbo-
ru stejné.
 Na závěr této slavnostní valné hromady se starosta se 
všemi rozloučil.
 Za podpory silného odborného hlasu bratra Stejskala 
všichni zanotovali sokolskou píseň „Spějme dál“.
 Nazdar!

Mag. Ilona Mühlbergerová

Valná hromada jednoty Sokol Vídeň III/XI
11. dubna se ve Slovanské besedě konala Valná hromada 
jednoty Sokol Vídeň III/XI, založené před 115 lety v době 
rakouské monarchie, kdy tisíce Čechů a Moravanů při-
cházely za prací do Vídně a zakládaly tělocvičné spolky  
SOKOL, různé jiné spolky či krajanské noviny.
 Bylo a dodnes je to zcela normální a spontánní, že lidé 
jiných zemí žijící a pracující v cizině se sdružují v krajan-
ských spolcích. Potřebují si popovídat v rodném jazyce, 
jeden druhému si postěžovat, ale se i pochlubit, navzájem 
se povzbudit a potěšit. SOKOL přetrval v Rakousku a ve 
všech jiných zemích světa, kam Češi odešli, celá desetile-
tí, více než sto let. Po době monarchie přišla období za-
ložení a později okupace Československé republiky, pak 
II. světová válka, období komunismu a v této době obrov-
ské emigrační vlny na „Západ“. SOKOL se stal symbolem 
a pojmem. Symbolem radostného pohybu a setkávání 
krajanů, pojmem svobody, vzájemného oduševňovávaní, 
pomoci, ale i vlastenectví. V poslední válce patřili členové 
SOKOLA mezi ty, kteří byli na prvním místě pronásledo-
vaní a mnoho jich položilo život za vlast v koncentračních  
táborech.
 SOKOL v Rakousku přetrval dlouhou dobu. Dnes jeho 
řady řídnou: lidé stárnou, umírají, nových členů je z roku 
na rok míň. Aktivity kdysi tak pestrého organizačního  
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ale se konají cvičení jednou nebo i dvakrát za týden v růz-
ných vídeňských okresech, pořádají se různé společenské 
zábavy, sokolská setkání a udržuje se kontakt se znovuza-
loženou Českou obcí sokolskou.
 Já sám se takových cvičení jednou za týden ve třetím 
okrese účastním. Mezi cvičenci je málo mladší generace, 
mladí lidé volí dnes často fitnesscentra, aerobik či nekoneč-
ně bohatou nabídku akcí programů showbyznysu.
 Ani já už nejsem nejmladší, přesto patřím mezi – s od-
stupem – nejmladší účastníky našich společných cvičení. 
Chodím tam rád. SOKOL – to nebylo nikdy jen cvičení, to 
nebyla jen možnost setkání lidí stejného jazyka. SOKOL – 
to byla i možnost nasávat myšlenky české kultury, historie 
a zapalovat se zároveň pro vlastenectví. Co to vlastně je 
v dnešní době otevřených hranic, cestování, pracovních 
možností, internetu a mobilu to vlastenectví? Hrdost, že 
jsem členem českého národa? To zcela jistě taky. Ale vlas-
tenectví je mnohem víc. Je to přisvojování si těch myšlenek, 
zvyků, kultury, jazyka národa, z kterého pocházím. A to 
přisvojování jde až tak daleko, že v určité situaci, v určitém 
dějinném kontextu, jsem za tento národ ochotný obětovat 
i to nejdražší, co mám – svůj vlastní život. SOKOL učil a vy-
chovával a nadále učí a vychovává k altruismu, solidaritě 
a lásce k národu, ale i ke konkrétnímu člověku – k bližnímu.
 Je smutné a je to znak dnešní rychlé doby, že mnoho 
mladých lidí v důsledku nevídaných možností na využití 
volného času již nenachází čas na setkání, byť i se starými 
a churavějícími krajany. SOKOL – to není jen cvičení, to 
nejsou jen setkání. To je mnohem víc: najít si čas pro dru-
hého…
 Účelem naší dnešní Valné hromady, která se opět po 
dvou letech konala, bylo zvolení nového výboru. Za staro-
nového starostu jednoty Sokol Vídeň III/XI. byl znovu zvo-
len bratr Marian Mirička, na funkci odstupující dosavadní 
dlouholeté místostarostky sestry Bočkové byla zvolena se-
stra Marcela Pařízková.
 V zastoupení Sokolské župy rakouské pronesl zdravi-
ci župní starosta br. dr. Tomáš Frey-Materna, za jednotu 
Sokol Vídeň II/XX nás pozdravila ses. dr. Věra Gregorová 
a za jednotu Sokol Vídeň XII/XV župní vzdělavatel br. Vla-
dimír Stejskal.
 Po ukončení Valné hromady se konala ustavující schůze 
výboru naší jednoty a potom následovala družná zábava.
 Cvičení ve třetím okresu, v tělocvičně Komenskyschule 
na Sebastianplatz 3, se koná každý čtvrtek večer v 19:00 
hod. a trvá jednu hodinu. Po cvičení následuje malé pose-
zení a debata, nejpozději v 21:00 hod. musíme prostory 
školy opustit. Všichni, kdo čtou tyto řádky a mají zájem 
alespoň o trochu pohybu jednou za týden a nevadí jim 
společnost věkem již ne nejmladších lidí, jsou na toto cviče-
ní srdečně zváni. Pozvání platí i pro Slováky, které členové 
SOKOLA odjakživa považovali za své spolubratry a spolu-
sestry.

Peter Žaloudek, Vídeň, 11. dubna 2014

Otužilci si ve Vltavě připomněli 
narození Alfreda Nikodéma
Kolem 90 otužilců si zaplavalo ve Vltavě v Praze, aby uctili 
památku českého zakladatele zimního plavání Alfreda Ni-

kodéma. Od jeho narození 25. března uplynulo 150 let. 
Teplota vody v řece byla kolem devíti stupňů Celsia, po-
dobná byla i teplota vzduchu. Otužilci si plavání pochva-
lovali. Na čtyři desítky lidí si zaplavaly na tratích 100 a 500 
metrů v pražském Braníku, kde vzpomínkovou akci po-
řádala Česká otužilecká unie. Druhou akci pořádal I. pla-
vecký klub Praha, který sdružuje asi 200 členů. Do Vltavy 
se z náplavky pod Vyšehradem vrhlo zhruba 50 lidí. Al-
fred Nikodém byl pražský zlatník a zakladatel sportovní-
ho otužování v Československu. Je po něm pojmenována 
nejstarší tuzemská soutěž otužilců, při které 26. prosince 
každoročně otužilci plavou ve Vltavě u Národního divadla. 
Poprvé se soutěž uskutečnila v roce 1923. Nikodém, který 
chtěl akci zpopularizovat, plaval následující rok v uniformě 
i s puškou na rameni.

Hokejová Liga mistrů s Čechy i Rakušany
Projekt hokejové Ligy mistrů, která se má stát pandánem 
nejprestižnější evropské fotbalové soutěže, se letos vra-
cí v nové podobě. V současné době je již známo celkem 
32 účastníků příštího ročníku z celkových čtyřiceti. Do 
Ligy mistrů by se měly zapojit týmy z České republiky, Fin-
ska, Německa, Švédska, Švýcarska a také z mezinárodní 
EBEL ligy, jejíž jádro tvoří rakouské týmy (ale také mužstva 
z Chorvatska, Itálie, Slovinska nebo český tým Orli Znoj-
mo). Z České republiky by se v soutěži mělo představit 
celkem šest týmů. Zcela určitě to budou mužstva Liberce, 
Pardubic, Sparty Praha, Vítkovic (zakládajících účastníků 
s tzv. licencí A) a také druhý tým letošní základní části čes-
ké extraligy Třinec. O posledním českém účastníkovi roz-
hodnou boje v play off, naději má buď Kometa Brno, nebo 
„zlínští berani“. Z EBEL ligy se do hokejové Ligy mistrů 
zapojí Salcburk a tým Wiener Capitals jako držitelé licence 
typu A (zakládající členové), kvalifikoval se i druhý tým zá-
kladní části EBEL ligy, italské Bolzano. Je ovšem možné, že 
chybět nakonec bude jeden ze zakládajících členů – stock-
holmské mužstvo Djurgaarden. Tento tým s obrovskou tra-
dicí totiž v minulé sezóně hrál až druhou nejvyšší soutěž ve 
Švédsku a na zápasech Ligy mistrů se bude moci podílet 
jen v případě, že uspěje v probíhající baráži.
 Samozřejmě ve stávající podobě hokejová Liga mistrů 
za svým fotbalovým vzorem výrazně pokulhává. Především 
do ní nejsou zapojeny všechny vrcholné evropské hokejo-
vé soutěže, fanoušci budou postrádat např. zástupce slo-
venského hokeje. Ještě závažnější se ale jeví skutečnost, 
že se do hokejové Ligy mistrů nezapojí ani v současnosti 
patrně nejvýznamnější evropská hokejová liga – tzv. Kon-
tinentální hokejová liga (KHL), fungující na východě Ev-
ropy, především v Rusku. I z ní by ovšem mohlo soutěž 
obohatit mužstvo usídlené v České republice – v letošním 
ročníku se totiž docela daří týmu Lev Praha, který v době 
uzávěrky bojoval ve finále play off. Za zmínku také stojí, 
že v KHL hraje také patrně nejlepší slovenský klub, Slovan  
Bratislava, který ovšem v nynější sezóně skončil v základní 
části.
 Základní skupiny stávající hokejové Ligy mistrů mají 
být rozlosovány koncem května v běloruském Minsku 
v průběhu mistrovství světa. Základní část by měla probí-
hat v deseti skupinách po čtyřech účastnících a odstartuje 
21. srpna. Finále European Trophy proběhne 3. února ná-



Sokol &
 sport

65

sledujícího roku a hrát se bude na jediný zápas. Na rozdíl 
od fotbalové Ligy mistrů se nepočítá s jeho konáním na ne-
utrální půdě – výhodu domácího prostředí získá tým s cel-
kově lepší bilancí ze soutěže. Pokud se projekt vydaří, lze 
doufat, že v příštích ročnících se buď objeví i nejúspěšnější 
týmy z KHL, nebo se bude konat jakési superfinále, v němž 
se střetnou vítěz Ligy mistrů s vítězem KHL. Lze jen doufat, 
že se projekt hokejové Ligy mistrů ukáže dostatečně živo-
taschopný. Dosud všechny podobné pokusy ztroskotávaly 
na nepříliš velkém zájmu hokejových klubů a jejich fanouš-
ků o mezinárodní soutěže. To se snad nyní podaří prolomit 
a situace v hokeji a fotbale se v tomto ohledu začne při-
bližovat. A snad české a rakouské týmy v tomto procesu 
sehrají nyní skutečně důstojnou roli.
  (MaFr)

Sestoupí Slavia Praha 
z nejvyšší české soutěže?
Pohled na tabulku nejvyšší české fotbalové soutěže by se 
zdál naznačovat, že možná dojdou naplnění nejtemnější 
sny fanoušků proslulého týmu Sparty Praha. Zatímco jejich 
milované mužstvo se pouhých šest kol před koncem ligy  
sluní na první příčce se slušným náskokem před stíhají-
cí Viktorií Plzeň, jejich největší rivalové se právem obávají 
sestupu z první ligy. Baník Ostrava, s jehož fanoušky se 
Sparťané mnohokrát velmi tvrdě střetli, je v současnosti na 
posledním místě a potýká se navíc se značnými finanční-
mi obtížemi. Přitom ještě před deseti lety severomoravské 
mužstvo získalo mistrovský titul. Jen o příčku nad ním je 
jeden z pražských soupeřů Sparty, tým Bohemians Pra-
ha 1905, který v posledních letech neustále putuje mezi 
první a druhou ligou. Ale hlavně třetí od konce je vůbec 
nejtradičnější soupeř Sparty z Prahy, s nímž válčí o nad-
vládu v Praze již více než sto let – Slavia Praha. Rozdíl 
v pozici obou týmů byl jasně patrný i v posledním derby 
pražských S, který Sparťané v dubnu vyhráli jednoznač-
ně 3:0. Slávistům nepomohl ani nový trenér, Nizozemec 
Alex Pastoor, který nahradil dosavadního kouče Miroslava 
Koubka. Ten přitom přišel do Slavie až koncem září minu-
lého roku a podle většiny odborníků mužstvo dokázal po-
zvednout, i když se mu nepovedlo vytáhnout Slavii mimo 
pásmo týmů ohrožených sestupem.
 „Sešívané“, tedy Slavii, v současnosti vlastní Aleš Ře-
bíček, bývalý velmi kontroverzní ministr dopravy za Ob-
čanskou demokratickou stranu. V poslední době se však 
šíří v českých médiích zprávy, že jedná o prodeji mužstva 
ruským zájemcům. Změna na trenérském postu s tímto 
připravovaným kontraktem může úzce souviset. Zároveň 
byl totiž do vedení sportovního úseku jmenován ruský 
poradce Igor Kornějev. Jestli se však Slavia Praha neudrží 
v nejvyšší soutěži, ztratí pravděpodobně investoři z Výcho-
du o slavnou značku zájem. A přitom sestup vůbec nelze 
vyloučit, protože na Bohemians na sestupovém místě má 
náskok pouze jediného bodu. Mělo by to však těšit ono-
ho sparťanského fanouška? Jen těžko – pokud „rudí hoši 
z Letné“ ztratí své hlavní tradiční soupeře, ani pro ně už 
nebudou mít ligová utkání ten správný náboj. Proto si nyní 
paradoxně většina sparťanských fandů spíše přeje, aby se 
slávisté v nejvyšší soutěži udrželi. Jen všichni doufají, že se 
to povede čistým způsobem a žádnou roli nesehrají různé 

zákulisní intriky a podplácení, jak se tomu již v minulosti 
v české lize velmi pravděpodobně opakovaně dálo.
  (MaFr)

Semifinále Davis Cupu na Rolland Garros 
s českou účastí
Čeští daviscupoví reprezentanti si v semifinále Davisova 
poháru zahrají na legendárním Roland Garros. Pařížský 
tenisový areál bude dějištěm daviscupového utkání po 
dvanácti letech, v roce 2002 tam francouzští tenisté v semi-
finále porazili USA 3:2. Hrát se bude na hlavním kurtu Phi-
lippa Chatriera s kapacitou 15 000 míst. Češi se s Francií 
střetnou popatnácté, dosavadní bilance je vyrovnaná 7:7.
 Do třetího semifinále Davisova poháru v řadě čeští te-
nisté postoupili hladce po vítězství 5:0 nad domácím Ja-
ponskem. Obhájci „salátové mísy“ z posledních dvou let 
tak jednoznačně splnili roli favoritů. „Myslím si, že tohle 
vítězství je určitě důležité, protože stále zůstáváme ve hře 
o třetí vyhranou mísu,“ řekl Jaroslav Navrátil, nehrající ka-
pitán mužstva.

Češky jsou opět ve finále Fed Cupu
České tenistky slaví postup do finále Fed Cupu a v listo-
padu budou na domácí půdě usilovat o osmé vítězství 
v soutěži – postaví se proti Německu. Po výhře 4:0 nad 
obhájkyněmi titulu z Itálie se již potřetí během čtyř let pro-
bojovali až do poslední fáze Fed Cupu. „Dalšího finále si 
cením strašně moc. Je to skvělý pocit, jak se člověk veze 
na vlně, a jsem za holky hrozně rád, protože odvedly skvě-
lou práci. Makaly, připravily se na to, všechny chtěly hrát 
a znovu dokázaly uspět,“ těšilo kapitána Pálu. České te-
nistky se po brilantní jízdě soutěží vrátily do čela žebříčku 
ženských družstev, kde vystřídaly právě Italky.

Před koncem fotbalové ligy Sparta mistrem
Fotbalisté Sparty Praha jsou novými mistry Gambrinus ligy. 
K dvanáctému českému titulu jim pomohla druhá Plzeň, 
která jen remizovala 2:2 v Jablonci a na letenský celek tři 
kola před koncem ztrácela nedostižných devět bodů. Tre-
nér Vítězslav Lavička vrátil na Letnou titul po dlouhých 
čtyřech letech. „Jsem šťastný, že jsme splnili sen všech 
sparťanů. Těší mne také to, že se potvrdilo, že cesta, kte-
rou jsme se vydali, je správná. Věřím totiž, že titulem nic 
nekončí, že je to jen zastávka. Tenhle tým toho totiž může 
dosáhnout daleko víc. Titul však nepatří jen hráčům, ale 
i vedení a všem dalším lidem z klubu, protože i oni si ho 
doopravdy zaslouží,“ dodal šťastný trenér.

Stříbro hokejové osmnáctky
Po osmi letech získali čeští hokejoví mladíci na mistrovství 
světa medaili, ze šampionátu osmnáctek ve Finsku přivezli 
stříbro. Dosud byl českým maximem bronz, který vybo-
jovali naposledy v roce 2006 tehdejší vycházející hvězdy, 
jako Jakub Voráček či Jiří Tlustý. Čeští hokejisté dokázali 
porazit třeba na titul favorizovanou Kanadu. Senzační jíz-
du českých mladíků zastavily až ve finále Spojené státy, ty 
tak triumfovaly už pošesté za sebou.
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Hokejisté David Kaše (vlevo) a Radek Veselý 
po finále MS hráčů do 18 let

 Česko přitom teprve před několika lety změnilo koncep-
ci práce s mladými hokejisty. Jedním z hlavních cílů bylo, 
aby mladíci předčasně neodcházeli do zámoří. Během pěti 
let vzrostla výše prostředků vynaložených na mládež téměř 
o sto procent ze 47 milionů na loňských 84,7 milionů Kč. 
„Stříbro je pro český hokej obrovskou vzpruhou,“ říká sva-
zový šéftrenér Slavomír Lener. Varuje však před falešným 
dojmem, že časy ledové bídy jsou pryč. „V žádném přípa-
dě to nelze brát jako potvrzení, že všechny problémy jsou 
vyřešené.“

Judista Krpálek je nejlepší v Evropě
Třiadvacetiletý český judista Lukáš Krpálek obhájil titul mi-
stra Evropy. Na šampionátu v Montpellier vyhrál na ipon 
všechny čtyři své zápasy v kategorii do 100 kilogramů. 
„Byla to makačka, všechny čtyři moje zápasy byly vydře-
né. V každém jsem myslel, že prohraju, ale měl jsem ob-
rovskou kliku. Je naprosto neuvěřitelné, že se mi povedlo 
získat zlato, i když jsem teď měl měsíc a půl dlouhou pau-
zu. Ještě včera bych to považoval za sci-fi,“ radoval se po 
získáni titulu Krpálek. Nejlepší český judista přitom před 
startem mistrovství laboroval s natrženým ramenním sva-
lem. „Je prostě mimozemšťan. I po takové pauze ukázal, 
jak obrovský má fyzický fond, ze kterého může čerpat. 

25. 5. 1894 se narodil Čeněk Junek († 15. 7. 1928), česko-
slovenský automobilový závodník, manžel automobilové 
závodnice Elišky Junkové. Zahynul při Velké ceně Německa 
v roce 1928 ve voze Bugatti Typo 35B v závodě nižší třídy. 
Na jeho počest je v Dolní Čermné od roku 1999 pořádá-
na jízda historických vozidel pod názvem Memoriál Čeňka 
Junka. 

1. 5. 1954 se narodil Leopold Sulovský, horolezec, první 
český přemožitel Mount Everestu.

I když mu to nešlo technicky, tak prokázal, že vyzrál tak-
ticky a soupeře převálcoval svou silou,“ pochválil svého 
svěřence reprezentační trenér Petr Lacina.

Lukáš Krpálek

Juniorské florbalistky se radují z bronzu
České juniorské florbalistky získaly na mistrovství světa 
v Polsku bronzové medaile stejně jako před čtyřmi lety. Po 
čtvrtém místě v roce 2012 se národní tým do 19 let vrátil 
na stupně vítězů díky vítězství 5:2 nad Švýcarskem, které 
při obhajobě stříbra skončilo bez cenného kovu.

Rakušan Schallert se vrací 
k českým skokanům
Richard Schallert se po pěti letech vrací k české reprezen-
taci skokanů na lyžích. Na postu hlavního kouče nahradí 
Davida Jiroutka, který dostal nabídku pracovat se Slovin-
cem Matjažem Zupanem u ruského týmu. „S Schallertem 
jsme se dohodli na nadcházející olympijský cyklus,“ ozná-
mil Rostislav Jozífek, sportovní ředitel skokanského úseku 
Svazu lyžařů ČR. Padesátiletý Schallert vedl české skoka-
ny už v letech 2006-2009 a na mistrovství světa v Liberci 
dovedl české družstvo k pátému místu. Pak vedl německý 
juniorský výběr, rok působil v Rusku a nyní přichází z Ru-
munska. „Když byl u nás poprvé, tak tým budoval. Od té 
doby se z něj stal dravec, chce mít úspěch, chce vyhrávat 
a my také. To je pro nás důležité,“ prohlásil Jozífek.
  (připravila amk)

VZpoMÍNkA

Čeněk Junek s manželkou Eliškou
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Rakve a kostely
„Příchodem P. Damiana k malomocným, tím, že se 
právě katolický řád rozhodl sloužit těm nejbídněj-
ším a jakoby odsunul na vedlejší kolej hlavní úmysl 
důvodu jejich působení na Havaji, totiž šíření křes-
ťanství a hlásání evangelia, nastala hvězdná doba 
katolické církve. Církev sestoupila k těm nejbídněj-
ším a začala jim sloužit jako matka, která dnem 
i nocí bdí nad svými dětmi…“

Příchod mezi malomocné
První je malý kostelík sv. Filomény v dnes již mrtvé osadě 
Kalawao, někdejší kolonii malomocných na ostrově Mo-
lokai. Tento kostelík kdysi budoval vlastníma rukama celý 
svůj život P. Damian. Když do kolonie přišel v roce 1873, 
byla zde malá kaple, kterou tu před ním postavil jeden jeho 
spolubratr, a pak se vrátil na místo svého působení mezi 
uzdravené na jiný ostrov, kde působil jako misionář. P. Da-
mian, jak to někteří z řad jeho kritiků občas o něm říkali, 
byl prý velice konzervativní, dokonce až bigotně. Jisté je, že 
když dobrovolně mezi malomocné přišel, sám pro sebe si 
tehdy naordinoval přísný řád, protože se obával, že to tam 
sám mezi malomocnými jinak nemá šanci zvládnout. Sou-
částí jeho řádu byla každodenní adorace, sloužení mše, 
eucharistie, pravidelná modlitba breviáře.
 Dalo by se tedy očekávat, že součástí jeho plánu bude 
taky budování a zvelebování kostela. Když ale viděl bídu 
lidí, duchovní, duševní, fyzickou a materiální, řekl si sám 
pro sebe: dokud poslední z těchto lidí nebude mít střechu 
nad hlavou, alespoň trochu slušné bydlení a možnost žít, 
tak ani já nechci žít jinak než oni. A tak všechny miloda-
ry, peníze, materiál, který dostával, používal především na 
zvelebování jejich příbytků. Hodně času, práce a energie 
mu zabralo jednoduché stloukání dřevěných rakví, aby 
zesnulí malomocní mohli být alespoň důstojně pohřbeni. 
Proto mu trvalo skoro celých patnáct let, než dostavěl kos-
tel. Když v roce 1889 zemřel, stále ještě nebyl kompletně 
hotový.
 Při každém vstupu do tohoto kostelíka zůstávám stát na 
prahu vchodových dveří, po těle mi stoupá mráz a chvění. 
Najednou si uvědomuji, co všechno se zde kdysi odehráva-
lo. Kostelík byl tím nejhlavnějším, nejcennějším, ústředním 
místem, kde se bolaví lidé setkávali. Bolaví nemocí, bolaví 
tím, že byli vyděděni, že je odtrhli od jejich rodin, manželky 
od manželů, děti od rodičů, rodiče od dětí. Jako by sama 
stigmatizace malomocenství nestačila. K tomu se přidávala 
ještě stigmatizace izolace, opuštěnosti, strach z arogance 
a násilí jiných. P. Damian věrný tomu, co si předsevzal, zde 
denně sloužíval mši a lidí přibývalo. Nejenom katolíků, ale 
lidí všech možných vyznání.
 Takového člověka, jako byl on, nikdy předtím nepotkali. 
Přišel dobrovolně mezi ně, stal se jedním z nich. To, co ří-
kal nebo kázal v kostele, padalo jako déšť do úrodné půdy, 
mluvil od srdce k srdci. V těch momentech lidé zapomínali 
na svá utrpení, v těch momentech byli všichni jedno, strach 
a úzkost se vytrácely. V těch chvílích se otevíralo nebe a ně-
kde v hloubi své bytosti začali svůj úděl, svůj kříž přijímat, 
nést ho… Byly to momenty jakoby proměnění, když při mši 
kněz proměňuje víno v Ježíšovu krev. Jejich srdce se pře-
tvářela, měnila, jejich hořkost slábla, ztrácela se. Jejich ra-
dostné „Ano, Pane, staň se Tvá vůle“ je formovalo v nové, 

duchovní bytosti. A toto vše v tom kostele dodnes je. Ještě 
i teď, když to píšu, mám mráz po těle.

Kdyby zdi katedrály mohly promluvit…
Druhý kostel je katedrála Naší milé Paní míru v Honolulu 
na ostrově Oahu. Dnes, 11. února 2014, jsem v tom kos-
tele byl. Hned dvakrát.
 Jako první přišli na Havajské ostrovy katoličtí misionáři 
v roce 1827. Byli to evropští řeholníci Kongregace Nejsvě-
tějších Srdcí Panny Marie a Pána Ježíše. Mezi hlavní cere-
monii této řehole patřilo požehnání soškou Panny Marie, 
Královny pokoje. Představený každého misionáře požeh-
nal se soškou Panny Marie v ruce, přiložil mu ji krátce na 
hlavu a pak ji každému misionáři také předal, ten si ji pak 
vzal s sebou na místo určení. Když se misionáři usadili 
v Honolulu, nejdříve postavili na velký podstavec sochu 
Panny Marie v lidské velikosti. Na tom místě pak začali 
stavět velký kostel. Dnes je to biskupská katedrála. V roce 
1843 byl kostel postavený a zároveň se stal centrálním kos-
telem, jakýmsi domovem všech nových, příchozích misio-
nářů z Evropy. V tomto kostele byl roku 1864 vysvěcen 
na kněze i P. Damian a mnoho jeho spolubratrů. Z tohoto 
kostela se mladí kněží rozcházeli na místa svého působení 
nejenom na Havajských ostrovech, ale i jiné ostrovy v Pa-
cifiku. Tento kostel se stal svědkem nevídané slávy katoli-
cismu v Tichomoří, hlavně na Havaji. Dnes jsem si v něm 
uvědomoval, jaké to asi muselo být: misionáři opouštěli 
svou rodinu, rodiče, sourozence, přátele, svou vlast, řeč, 
kulturu. Všechno. Když přišli sem, požehnal jim zdejší bis-
kup i představený a pak šli dál. Co vše se odehrávalo v je-
jich hlavách? Co jim dávalo sílu opustit navždy všechno 
a začít žít kompletně jiným způsobem? Kdyby jenom zdi 
této katedrály mohly promluvit…

Šíření křesťanství skutečnou službou
A pak přišel rok 1873, kdy se jeden z členů této řehole dob-
rovolně rozhodl žít mezi těmi největšími ubožáky. Gavan 
Daws, australský historik, který celý život přednášel historii 
na univerzitě v Honolulu, se ve svém výzkumu mnoho let 
zabýval právě výskytem malomocenství na Havaji, kolonií 
malomocných a také životem P. Damiana. Nejlepší kniha, 
jaká kdy o něm byla napsána, je právě z jeho pera: Holy 
Man (Svatý muž). Přitom Gavan Daws není katolík. V této 
knize však vyslovil kromě jiného i tuto myšlenku: přícho-
dem P. Damiana k malomocným, tím, že se právě katolic-
ký řád rozhodl sloužit těm nejbídnějším a jakoby odsunul 
na vedlejší kolej hlavní úmysl důvodu jejich působení na 
Havaji, totiž šíření křesťanství a hlásání evangelia, nasta-
la hvězdná doba katolické církve. Církev sestoupila k těm 
nejbídnějším a začala jim sloužit jako matka, která dnem 
i nocí bdí nad svými dětmi…

V čem tkví hodnota malých dřevěných kostelíků?
Tak toto jsou mé dva kostely na Havaji. Možná si řekne-
te, proč kvůli takovým kostelům mrhat tolika penězi a ča-
sem, vždyť kostely jsou přece všude. Možná máte pravdu 
vy i já. V mé představě – kostel jako budova by měl být 
místem, kde Boha nejenom velebíme, ale kde se také duše 
člověka inspiruje, obohacuje, nabíjí, povznáší k Bohu. Zmí-
něné dva kostely jsou ze dřeva, malé, velice jednoduché 
v porovnání s kostely u nás v Evropě. Nakolik teologicky 
a rétoricky fundovaně zde řečnili kněží, to nemohu po-
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gličtina byly pro ně cizí jazyky. Lze předpokládat, že ne 
zrovna perfektně ovládali nové jazyky tak jako „native 
speaker“. Ale to, v čem tyto kostely jsou pro mne zcela 
jistě vzácné, je v tom, co z nich udělalo to, čím se staly, 
proč sbližovaly lidi, proč sem lidé rádi chodili a cítili se  
tu dobře.
 Právě tyto dva kostely na Havajských ostrovech miluji. 
Žádný jiný kostel na světě nevyzařuje na mě takovou atmo-
sféru, jako právě tyto dva. Své cesty tedy vždy plánuji tak, 
abych je mohl navštívit.

Saturnin v podání Vomladiny

Je čtvrtek, blíží se půlnoc, ale přišla jsem z divadla a mám 
chuť rychle zapsat, jaké to bylo. Slíbila jsem, že když se mi 
to bude líbit, napíšu článek, jinak zůstanu zticha. A tak mi 
nezbývá než začít psát – tvrdit, že se mi to nelíbilo, by byla 
lež jak hrom.
 Velmi často chodím do divadel a kin se smíšenými po-
city. Jsem, abych tak řekla, surový realista a víry v to, že 
bude všecko v pořádku, je ve mně pramálo. A Saturnin – 
kolikrát jsem ho četla? Stokrát? Doma jsme ho citovali, celé 
odstavce z něj znám doslova. Hlavně ony humorné pasáže, 
z nichž vlastně sestává celá kniha. Ze situačního humoru, 
který je jemný, úsměvný, slušný, a přesto zábavný.
 Viděla jsem i film, ale i když není špatný, nadšená jsem 
z něj nebyla. Tak co z toho udělá Vomladina? Už s nimi 
mám dlouho vskutku dobré zkušenosti, ale Saturnin…?
 Ale co naplat – čtvrtek přišel a já usedla v hledišti. A se-
tkala se s panem Jiřím, který odpovídal mým představám. 
A s doktorem Vlachem, Saturninem, dědečkem, prostě se 
všemi, včetně tety Kateřiny, jako by je vlastnoručně vybral 
pan Jirotka. Skoro jsem čekala, že když ne doktor Vlach, 
tak Saturnin „rozdělí“ koblihy přímo z jeviště.
 Ve většině divadelních představení, i těch profesionál-
ních, se vždycky najde slabé místo. Ale ať jsem hledala, jak 
jsem hledala (moc času jsem neměla, protože mě zcela 
upoutal děj na jevišti), je to celistvý kus, za který by se 
žádný profesionál nemusel stydět. Chytré řešení přestaveb 
za pomoci „forbíny“, taneční čísla čtyř roztomilých, vtip-
ných charlestonových tanečnic a dalších tanečníků, pís-
ničky „z mých mladých let“, hodící se právě do doby, kdy 
se děj odehrává… Ne, nevěřte mi ta mladá léta doslova, 
W+V jsem zažila už jen ve filmech.

Kostel jako místo setkání
A o to, myslím, by nám všem věřícím křesťanům mělo jít, 
ať žijeme, kde žijeme, v momentu, když překročíme práh 
kostela: oslavovat Boha, ale také se odpoutat od toho, co 
je dočasné, a naučit se dívat na život Božím pohledem. 
Duchovnějším pohledem. Kostel by měl být nejenom mís-
tem zbožných zpěvů, gregoriánu či skvělé liturgie, ale taky 
místem setkávání se s lidmi, souznění s jejich životem, ať 
životem radostným, ale především bolestným.

Peter Žaloudek, Hawaii, únor 2014

Red. poznámka: Se svolením autora převzato ze stránky 
www.umlaufoviny.com.

 Bavila jsem se jak už dlouho ne. Autoři textů vložili her-
cům do úst slova pana Jirotky, ba dá se říci ne slova, ale 
„doslova“, takže kdo zná Saturnina jako knížku, už věděl 
předem, co bude následovat. A těšil se na to, jak to zahrají. 
Když tak nad tím uvažuji, řekla bych, že divák, který viděl 
nejdříve toto představení a teprve potom si přečetl poprvé 
Saturnina pana Jirotky, mohl klidně nabýt dojmu, že nej-
prve zde byla hra a pak teprve kniha. Že pan Jirotka „obalil 
kostru“ divadelního příběhu dalšími příhodami a vytvořil 
knihu. Autoři scénáře odvedli vynikající práci a herci dílo 
úspěšně dovršili.
 Dalo by se napsat spousta dalších slov chvály. Ale mys-
lím, že jednotlivé výkony herců i tanečníků ocení i jiní, tak-
že mně zbývá jen říci na závěr:
 Děkuji za krásný večer, milá Vomladino! Myslím, že by 
z Vás všech měl pan Jirotka radost!
  AK
  Fota: Vladimír Čevela
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Recitační pásmo

„Nekamenujte proroky
neb pěvci jsou jak ptáci.
Kdo hodil po něm kamenem,
k těm víc se nenavrací…“

Tyto a jiné verše zazněly v rámci recitačního večírku v ma-
lém sálu Komenskyschule 21. března. Pásmo básní z ob-
dobí tzv. obrozenecké literatury pod názvem „Naše řeč“ 
přednesli čtyři recitátoři – Věra Königová, Kornélie Štěr-
bová, Vladimír Stejskal a Peter Žaloudek. Pan Jaroslav Ko-
lař – milovník české poezie a prózy – se stal duší celého 
večera, vybral básně a hudbu a byl režisérem programu. 
Pan Kolař je pro českou menšinu ve Vídni něco podobné-
ho, jako byl pro operní a operetní tvorbu v Rakousku celá 
léta Marcel Prawy. Vystudoval práva, hudbu nestudoval, 
ale hudbu miloval natolik, ze se v době svého života vy-
pracoval v jednu z nejvýznamnějších osobností a znalců 
nejen operní hudby. Pan Kolař říká, že kdyby se ještě jed-
nou narodil, tak by se chtěl věnovat naplno studiu literatu-
ry, hlavně však poezii. Mnohým stálým čtenářům KLUBU 
zcela jistě neuniklo, že v minulosti již několikrát ve Vídni 
zorganizoval recitační pásmo špičkových českých herců 
a umělců, za všechny vzpomeňme alespoň Radovana Lu-
kavského, který nádherným způsobem přednesl básně  
v Komenskyschule.

„Hrozné, když Bůh neúrodou
a morem trestá přísně.
Však ze všech trestů největší,
když národ nemá písně…“

Dnes se již možná nikdo nepozastavuje nad tím, že v čes-
kém či slovenském jazyce si může přečíst jakoukoliv světo-
vou a světově známou beletrii. Dnes se nemusíme stydět 
za to, že naším rodným jazykem je čeština či slovenština 
a neustále přibývá světových jazyků, ve kterých jsou pu-
blikována díla českých či slovenských spisovatelů. Nebylo 
tomu tak však vždy. Období po Bíle hoře se označuje jako 
„doba temna“. Čeština jako kdyby byla zatlačena do sed-
lácké usedlosti, hospod, života na venkově. Bylo hodně 
vzdělaných lidí, ale veřejně mluvili či psali německy nebo 
latinsky. Srdce národa však žilo a jeho impulzy vháněná 
pulzující krev stále silněji zvětšovala sebevědomí Čechů 
a ti pořád víc začínali psát a publikovat v jazyce svého srd-
ce. Prvotinám obrozenecké literatury se někdy říká taky 
„naivní“ – lidová literatura. Byla hodně inspirována Biblí 
a křesťanstvím. Katolická církev potřebovala do svých kos-
telů „věřící“ lid. Lid na vesnici mluvil česky. Bylo 52 nedělí 
a 42 svátků. Lid byl tedy každý čtvrtý den v kostele. Zde se 
kázalo, zpívalo. Kdo zpíval? Převážně děti. Kdo je učil? Pan 
učitel. Musil ovládat hudební nástroj. Odtud těch mnoho 
světových muzikantů a hudebních skladatelů z Čech. Byli 
chváleni i samým Mozartem. Proto pak barokní Praha, 
proto národní kroje, proto vzdělání městské spodiny a ves-
nického lidu.

„Šel jest Pánbůh, šel do ráje,
Adam za ním poklekaje.
Když doprostřed přicházeli,

pravil Pánbůh k Adamovi:
Ze všech stromů požívejte,
z jednoho jen zanechejte,
který stojí vprostřed ráje,
modrým kvítkem prokvétaje…“

Další typickou ukázku z té tzv. lidové tvorby byly balady. 
Těch se zachovalo mnoho a dodnes z nich čerpají i dneš-
ní umělci české populární hudby, na prvním místě dobře 
známá kapela Čechomor. Mezi skvosty baladické tvor-
by patří i báseň Osiřelo dítě, vyprávějící o odvěkém pro-
blému dětí, kterým umřela matka, macecha je nepřijala  
za svoje a namísto lásky jim uštědřovala nenávist, zlobu 
a tresty:

„Když má chleba dáti,
třikrát jej obrátí.
Když vy jste dávala,
máslem jste mazala.

Když hlavičku češe,
krev potůčkem teče.
Když vy jste česala,
vy jste objímala.

Když nožičky myje
o škopíček bije.
Když vy jste mývala,
vy jste je zlíbala.

Když košilku pere,
div mne neprokleje.
Když vy jste právala,
vy jste si zpívala.“

Třetí část lidové obrozenecké tvorby tvořily básně milostné. 
Řeči zamilovaných rozumí každý, někdy ani není potřebné 
mluvit, stačí se jen dívat z očí do očí. Několik ukázek:

1.
„Leť, můj poslíčku, jako pták k potěšení mému. 
Pozdravuj ho nastokrát a dej vědět jemu,
že ho věrně miluju, ve svém srdci nosím,
aby přišel večer k nám, že ho pěkně prosím…“

2.
„Zdálo se mi, zdálo, o východní záři,
a to se zardělo mé panence v tváři.
Zdálo se mi, zdálo, že se rozednělo,
a to se svítilo mé panence čelo…“

3.
„Kdybych já moh býti, kde mé myšlení,
tam, kde se prochází moje potěšení.
Kdyby mi nebyly hory na závadě,
viděl bych mou milou chodit po zahradě.
Chodit po zahradě, trhat modré kvítí,
ach to sám Pán Bůh ví, budu-li tě míti.
Hory, černé hory, ustupte na stranu,
ať přece mou milou za ženu dostanu…“
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Biskup Václav Malý 
navštíví 17. května Vídeň
Pražský světící biskup Mons. Václav Malý přijede do Víd-
ně a bude hlavním celebrantem při mši svaté o slavnosti 
svatého Jana Nepomuckého, hlavního patrona českého 
národa, v sobotu 17. května 2014 v 11:00 hodin, v kostele 
„Nejsvětějšího Vykupitele“ na Rennwegu 63, Vídeň 3. Pan 
biskup udělí připraveným kandidátům svátost biřmování. 
Bude následovat beseda s panem biskupem a občerstvení 
v přilehlém sálu 7. odboru Jednoty svatého Metoděje. Jste 
všichni srdečně zváni.
 Pan biskup byl nedávno jmenován Českou biskup-
skou konferencí delegátem pro krajany v zahraničí. Po 
převzetí funkce napsal dopis české krajanské farnosti ve  
světě:

Vážení a milí krajané, sestry a bratři v Kristu,
 v říjnu minulého roku 2012 jsem byl jmenován dele-
gátem ČBK (České biskupské konference) pro krajany 
v zahraničí. Dosavadní delegát, Mons. Petr Esterka, byl 
jmenován mým vikářem pro oblast Severní a Jižní Ameriky 
a Austrálie. Postupně se snažím seznamovat s jednotlivý-
mi misiemi (krajanskými farnostmi). Byl jsem požádán, 
abych se kromě krajanů žijících na Západě seznámil i se 
situací krajanů na Východě (Balkán, Ukrajina).
 Chci vás ujistit, že můj zájem o vás není formální. Při 
setkáních s vámi mám a budu mít na zřeteli především 
bratrské povzbuzení na cestě s Kristem a za Kristem. Dě-
kuji vám všem za uchování a rozvíjení víry a za pěstování 
české kultury a jazyka.
 Těším se na chvíle, kdy budu mít příležitost alespoň na 
krátkou dobu s vámi sdílet evangelijní radost a naději.
 Na závěr bych chtěl poděkovat svému předchůdci 
Otci biskupu Mons. Petru Esterkovi za jeho dlouholetou  

KonTaKT-FÓruM
zve na divadelní hru

Hvězda
(Patrik Hartl)

Původní česká one Woman Show 
věnovaná evě Holubové

Hraje: eva Holubová, režie: Patrik Hartl
Pondělí, 12. května 2014, 19:00 hod.

objednávky vstupenek: mirka.snasel@chello.at 
nebo tel. 069919762371

Divadelní sál školy Komenský, 
Sebastian Platz 3, 1030 Wien

Alespoň těmito pár řádky jsem chtěl přiblížit čtenářům 
KLUBU, o čem toto recitační pásmo bylo. Atmosféra  
večera byla velice posvátná, krásná a hlas z publika („…
bylo to, jako kdyby zde recitovali profesionálové…“) byla 
velikým zadostiučiněním. Snad taky povzbudí k realizaci 
dalšího recitačního večírku. Jménem všech děkuji panu Ko-

lařovi za veškerou námahu, kterou do výběru básní, hud-
by, recitátorů, režie a celkového skloubení všech těchto 
faktorů věnoval. Těšíme se z jeho elánu, z možnosti pokra-
čovat dál a těšíme se i na nové publikum.

  ŽP

akademický spolek a České srdce – ústředí
zvou na přednášku

Česko-německé stýkání a potýkání

Přednáší PhDr. František Čapek, CSc., 
z Masarykovy univerzity v Brně

Sobota, 10. května 2014 v 17 hodin
Slovanská beseda, Wien I., 

Drachengasse 3

Bohatý bufet!
Těšíme se na vaši návštěvu!
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í a obětavou péči o krajany. Děkuji také všem českým kně-
žím za jejich dosavadní pastorační služby.
S vámi v Kristu a v denních modlitbách spojený
 váš biskup

Václav Malý

Mons. Václav Malý se narodil 21. 9. 1950 v Praze. Po ab-
solvování gymnázia studoval v letech 1969-1976 na Cy-
rilometodějské bohoslovecké fakultě v Litoměřicích, na 

Mons. Václav Malý
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 Pokladník Dipl. Päd. Ing. František Kalousek podal 
zprávu o finančním stavu A. S. a přečetl zprávu nepřítom-
né revizorky paní Mag. Karolíny Poslušné, která po kladné 
revizi financí udělila odstupujícímu výboru absolutorium.
 Zprávu kulturního referenta Vladimíra Stejskala přečet-
la v jeho nepřítomnosti dr. Helena Klein-Watryczová.
 Po odstoupení starého výboru následovaly volby nové-
ho výboru, který byl zvolen jednomyslně.
 Do funkcí byli zvoleni následující členové Akademické-
ho spolku:
předsedkyně: Mag. Helena Huber
zástupkyně předsedkyně: Dkfm. Dr. Věra Gregor
jednatel: Dipl. Ing. Michael Egermeier
pokladník: Dipl. Päd. Ing. František Kalousek
zástupce pokladníka: Dipl. Ing. Stanislav Jagoš
1. revizor: DKfm. Milan Frühbauer
2. revizor: Dr. med. Alfred Klein-Watrycz
kulturní referenti: Vladimír Stejskal, Laura Di Centa, An-
dreas Egermeier, Dagmar Hozová, Kristýna Ševčuková, 
Judita Huber, Mojmír Stránský.
 Nová předsedkyně Mag. Helena Huberová následně 
poděkovala za dosavadní obětavou a kvalitní práci odstu-
pující předsedkyni dr. Heleně Klein-Watryczové a všichni 
přítomní členové jednohlasně souhlasili s udělením doži-
votního titulu „Čestná předsedkyně Akademického spol-
ku“.
 Následná diskuse se zabývala otázkami uložení a zpra-
cování archiválií A. S, spoluprací s jinými spolky a perio-
diky, respektive výhledem na program akcí do nejbližší 
budoucnosti, zvláště pak se zaměřením na absolventy škol 
Komenského.
 Po ukončení valné hromady v 16:00 následovala před-
náška pana dr. Miholy na téma „Poutní místa v Čechách 
a na Moravě“.
  Mag. Helena Huberová, 31. 3. 2014

Spisovatel Dietmar Grieser převzal 
resortní medaili ministra kultury ČR 
Artis Bohemiae Amicis
Ve čtvrtek 13. 3. 2014 obdržel rakouský spisovatel Dietmar 
Grieser na půdě českého velvyslanectví ve Vídni z rukou 
velvyslance České republiky v Rakousku pana Jana Sech-
tera významné ocenění v oblasti kultury, cenu Artis Bohe-
miae Amicis.

kněze byl vysvěcen 26. 6. 1976 v Praze. V letech 1976-
1978 byl kaplanem ve Vlašimi a Plzni. V únoru 1977 po-
depsal Chartu 77, v roce 1978 se stal členem Výboru na 
obranu nespravedlivě stíhaných. Od ledna 1979 byl bez 
státního souhlasu, pracoval jako zeměměřičský figurant. 
V květnu byl 1979 zatčen, obviněn z podvracení republiky 
a ve vazbě byl držen do prosince 1979. V letech 1980-1986 
pracoval jako topič v pražských hotelech. V letech 1981-
1982 byl mluvčím Charty 77, v roce 1989 mluvčím Občan-
ského fóra. Od roku 1990 do roku 1991 spravoval farnost 
sv. Gabriela, v letech 1991-1996 byl farářem u sv. Antoní-
na v Holešovicích. 1. 12. 1996 byl jmenován kanovníkem 
Metropolitní kapituly u sv. Víta a 3. 12. 1996 titulárním 
biskupem marcelliánským a světícím biskupem pražským. 
Svěcení přijal 11. 1. 1997 v Praze a vybral si heslo: Pokora 
a pravda. Roku 1998 mu byl propůjčen Řád T. G. Masary-
ka III. třídy, je nositelem Čestné medaile TGM za věrnost 
jeho odkazu. Dne 8. března 2012 se stal historicky prvním 
laureátem Ceny Arnošta Lustiga.

KR P. ThDr. Jan Horák SDB
Koordinátor české duchovní služby v Rakousku

V4 – Europa – Picknick
Velvyslanectví České republiky v Rakousku si Vás společně 
s velvyslanectvími Polska, Slovenské republiky a Maďarska 
dovoluje pozvat na V4 – Europa Picknick, který se usku-
teční v neděli 18. 5. 2014 od 11 do 16 hodin na zahradě 
Velvyslanectví Polské republiky v Rakousku (Hietzinger 
Hauptstraße 42c, 1130 Wien).
 Těšit se můžete na bohatý kulturní program, kulinářské 
speciality zastoupených zemí a výherní hru.
 Visegrádská skupina (také též V4 – Visegrádská čtyřka) 
je aliancí čtyř států střední Evropy: České republiky, Slo-
venské republiky, Polska a Maďarska.
 Visegrádská trojka vznikla 15. února 1991 na setkání 
maďarského premiéra Józsefa Antalla, prezidenta ČSFR 
Václava Havla a polského prezidenta Lecha Wałęsy ve Vi-
segrádu. Na tomto setkání politikové podepsali deklaraci 
blízké spolupráce tří středoevropských zemí na jejich cestě 
k evropské integraci. Po rozdělení ČSFR se označení alian-
ce změnilo na Visegrádskou čtyřku (V4), jelikož členství 
se převedlo na oba nástupnické státy, Českou republiku 
a Slovenskou republiku.

Valná hromada Akademického spolku 
ze dne 29. 3. 2014
Valná hromada Akademického spolku se konala v sobotu 
dne 29. 3. 2014 od 14:30 hodin v Drachengasse 3 za pří-
tomnosti téměř poloviny řádných členů spolku.
 Schůzi vedla jeho dosavadní předsedkyně dr. Helena 
Klein-Watryczová, která také přednesla jako úvodní bod 
programu zprávu o činnosti spolku nejen za uplynulé dva 
roky, ale zmínila i své dosavadní jedenáctileté působení 
ve vedení (viz přehled akcí A. S. od Valné hromady 26. 3. 
2014, dr. Helena Klein-Watrycz).
 Následovala zpráva odstupujícího jednatele pana 
dr. Alfreda Klein-Watrycze, jenž zhodnotil velmi kladně pů-
sobení paní předsedkyně a zejména nelehkou soukromou 
situaci při převzetí vedení spolku po úmrtí pana DI Češky.
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í  Slavnostní akt byl rozšířen autorskou ukázkou z knihy 
Česká babička aneb Cizinec je našinec (Argo, 2011), kte-
rá se věnuje spletitým dějinám česko-rakouských vztahů 
a vazeb, a hudebně podmalován Pazifik Jugendorches-
ter Wien. Laudatio přednesla paní Komm.-Rat. Mara  
Martin.
 Prof. Dietmar Grieser se narodil 9. března 1934 v Han-
noveru, studoval publicistiku a společenské vědy v Mün-
steru, Mnichově a Vídni. Ve Vídni se v roce 1957 usadil 
natrvalo, později získal rakouské občanství, působil jako 
redaktor týdeníku Wiener Samstag a korespondent ně-
meckých médií Südwestfunk, Hessischer Rundfunk, Frank-
furter Rundschau aj. V roce 1973 vydal svou první knihu 
Von Schloß Gripsholm zum River Kwai/Literarische Lo-
kaltermine (Verlag S. Fischer, Frankfurt) a rok poté se stal 
členem PEN Clubu.
 Je úspěšným autorem celkem 43 knih populárně na-
učné literatury, které vydal v rozmezí let 1973 až 2013. 
Mezi jeho díla, která mají vztah k českému prostředí, patří 
např. sbírka esejí Česká babička aneb Cizinec je našinec. 
Prostřednictvím esejí mají čtenáři příležitost objevit české 
a moravské kořeny význačných osobností rakouských dě-
jin a rovněž si připomenout stopy někdejšího soužití obou 
národů v rámci habsburské monarchie.
 Dietmar Grieser je mj. držitel stříbrného čestného od-
znaku Za zásluhy o Rakouskou republiku (1983) a knižní 
ceny Buchpreis der Wiener Wirtschaft (2005).
 Od roku 2000 ministři kultury ČR oceňují rezortní me-
dailí Artis Bohemiae Amicis významné osoby či spolky, 
které cílevědomě přispěly nebo přispívají k šíření dobrého 
jména české kultury v tuzemsku i v zahraničí. Mezi oceně-
nými jsou např. choreograf Jiří Kylián, dramatik a spiso-
vatel Pavel Kohout, spisovatel Arnošt Lustig nebo filmový 
režisér a herec Jiří Menzel, herečka Zdenka Procházková-
Hartmann, ale také české spolky ve Vídni jako Kulturní 
klub Čechů a Slováků v Rakousku aj.

Die Sommerakademie Bohemia
bietet auch in diesem Jahr wieder für Begabte und Einstei-
ger die Gelegenheit in einer lockeren Atmosphäre such 
künstlerisch zu entfallen. Inzwischen gibt es bereits so et-
was wie einen festen Kreis von Stammgästen. Es findet bei 
6 Unterrichtstagen pro Woche täglich ein 8-stündiger Un-
terricht statt, wobei die Schwerpunkte bei der praktischen 
künstlerischen Arbeit liegen.
 In diesem Jahr findet die Sommerakademie Bohe-
mia wieder in dem mächtigen Schloss Kosteletz an den 
Schwarzen Wäldern statt.
 Kosteletz liegt etwa 30 km von Prag und in der Nähe 
vom Kuttenberg.
 Die Kursgebühr inkludiert die komplette künstlerische 
Unterricht, Unterkunft und Halbpension, die im Vergleich 
zu anderen, ähnlichen Aktionen, äußert preiswert ist. 
Abends steht ein schöner Aufenthaltsraum plus eingerich-
teter Küche mit Kühlschrank zur Verfügung.
 Am Samstag Vormittag findet eine ausführliche Bildbe-
sprechung und Wertung der entstandenen Werke mit der 
Diplomübergabe statt.
 Den Abschluss bildet dann am Abend ein Lagefeuer, an 
dem stimmungsvolle Lieder erklingen.

 Ich freue mich auf Ihre Anmeldung und ich hoffe, dass 
wir gemeinsam eine schöne Zeit in der Nähe vom Mütter-
chen Prag erleben.
 Sommerakademie Bohemia (6.-13. 7. 2014) im Schloss 
Kosteletz. Prospekte mit allen Informationen, Anmeldebe-
dingungen und Preisen sind zu finden unter: http://atelie-
ra.jimdo.com/sommerakademie-bohemia/
Atelier A
Zum Blauen Pfau am Spittelberg
1070 Wien, Kirchberggasse 17
Tel./Fax: 522 51 89
E-mail: ateliera@netway.at
ateliera.jimdo.com
https://www.facebook.com/pages/ATELIER-A/2965-
22 49785

Mag. Art. Iva Schach

Milí přátelé, krajané, Češi žijící v zahraničí,
 uplynuly dva roky, a abychom zůstali věrni tradici, při-
pravujeme další konferenci zahraničních Čechů nazvanou 
Krajané a čeština. Uskuteční se 10.-12. září 2014 v nové 
budově Národního muzea v Praze. Partnery setkání bu-
dou Ministerstvo zahraničí, Český rozhlas, Národní muze-
um a další instituce. Námětem konference bude tentokrát 
český jazyk jako jeden z hlavních rysů národní identity 
a sounáležitosti s českou kulturou. První dva dny budou 
jednací, třetí den chystáme kulturní program. Konference 
bude mít – jako obvykle – také svůj rozměr společenský. 
Podrobnosti o programu budeme v průběhu následujících 
měsíců zveřejňovat na webu www.zahranicnicesi.com.
 Konání konference oznamujeme s dostatečným před-
stihem, abyste si mohli naplánovat cestu do Prahy. Zare-
gistrujte se prosím na info@zahranicnicesi.com nebo na 
adrese MKVZČ, K Zahrádkám 1289, 155 00 Praha 5. Vaši 
registraci očekáváme do konce srpna 2014. Těšíme se na 
setkání s Vámi na podzim v Praze!
 Za Mezinárodní koordinační 

výbor zahraničních Čechů
Ája Vrzáňová, Miroslav Krupička

Krátké ohlédnutí

světová premiéra hry Das Schicksal der Anderen
8. března proběhla v divadle Brett světová premiéra hry 
Das Schicksal der Anderen Krisztiána Grecsó podle romá-
nu Mellettem elférsz stejnojmeného autora.
 V koprodukci divadla Brett a Collegium Hungaricum 
Wien.

nejen o putování do syrakus
byl pořad, který proběhl 6. 3. 2014 v Českém centru ve 
Vídni ve spolupráci s Kulturním klubem Čechů a Slováků 
v Rakousku. Hostem večera byla autorka knihy Unterwegs 
nach Syrakus Prof. Mag. Alena Urbankova z Universität für 
angewandte Kunst ve Vídni, pořad byl dalším dílem cyklu 
Tschechischer Fauteuil, jehož cílem je představit rakouské-
mu publiku osobnosti s českými kořeny. Pořad moderovala 
dr. Jana Starek, jež zaměřila své dotazy nejen na prezen-
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tovanou knihu, ale představila publiku Prof. Urbankovou 
v širokém záběru. Tak se publikum mohlo dozvědět, proč 
si ponechala českou formu svého jména – Urbankova, co 
pro ni znamená „chození“, co je design v přírodě, jaká další 
studijní putování se svými studenty podnikne. Jen jedna 
otázka moderátorky dr. Starek prof. Urbankovou zasko-
čila, a to, má-li v plánu vydat se se studenty na cestu na 
Moravu, do Brna, odkud pochází. Když pak v závěru po-
řadu nabídl ředitel ČC DI Krafl prof. Urbankové prezentaci 
takové cesty v prostorách Českého centra ve Vídni, byla její 
reakce více než pozitivní. Lze se tedy těšit na další setkání 
při „Unterwegs nach Brno…?“
  mb

Maturitní ples
5. března se konal za účasti velvyslance ČR pana Ing. Sech-
tera a dalších četných hostů v Parkhotelu Schoenbrunn, 
Hietzinger Hauptstr. 10-20, Wien XIII, tradiční Maturitní 
a reprezentační ples.
 Pořadatelé: Školský spolek Komenský a Menšinová 
rada

Výstava anSICHTen
2.-30. dubna se konala výstava Ausstelungsbrücke – an-
SICHTen / Christoph M. Bieber, Engelbert Reis, Irene 
Schwarz, Zeitgenössische Kunst im Landhaus St. Pölten, 
Regierungsviertel.

dvořák v komiksu
Neobvyklá forma životopisu, kterou nabídla výtvarni-
ce–ilustrátorka Renáta Fučíková, překvapila návštěvníky 
na vernisáži 26. 3. 2014 v Českém centru ve Vídni. Vidět 
film či fotografie o životě osobnosti je běžné, využít ale 
dnes populární formy komiksu na zachycení důležitých 
etap života hudebního génia Antonína Dvořáka je ojedi-
nělý nápad, za který byla autorka díla (Antonín Dvořák: His 
Music and Life in Pictures), ilustrátorka Renáta Fučíková 
oceněna i na mezinárodním poli. Vystavené komiksy, které 
jsou shrnuty do knižní podoby (verze anglická a česká), za-
ujaly grafickým uspořádáním. Každá strana obsahuje totiž 
osm výjevů-obrázků různých rozměrů, jednotícím prvkem 
je u všech stran „zklidňující“ jednotná horní lišta. Vernisáž 
oživilo vystoupení mladého česko-rakouského houslisty 
Tomáše Nováka.
  mb

film Rabi – Sklaven
5. dubna a opakovaně 13. dubna 2014 byl promítnut na 
televizní stanici Okto u příležitosti mezinárodního svátku 
Romů dokumentární film Rabi – Sklaven, který natočila 
Zuzana Brejcha.
 Společná produkce Roma Mediencentrums v Koši-
cích www.mecem.sk ve spolupráci s Okto.Community TV-
GmbH. Informace: http://www.okto.tv.
 Zum Film: Acht Menschen, acht slowakische Roma, 
acht Opfer von Menschenhandel. In Rabi – Sklaven er-
zählen Mütter, Väter, Schwestern und Betroffene selbst 
darüber, wie sie aus verzweifelter Hoffnung auf einen Ar-
beitsplatz in die Hände von Menschenhändlern gerieten 
und Sklavendienste in Großbritannien und Deutschland 
verrichten mussten. Zwei von ihnen gelten als vermisst.

Přednáška o dvořákovi
Pod názvem Tschechische Musik in alle Welt – Antonín 
Dvořák připravil prof. Alexander Henning z Mannheimu, 
který se zabývá mj. biografiemi českých skladatelů, pou-
tavý program o skladateli Antonínu Dvořákovi, který byl 
uveden v Českém centru ve Vídni 8. 4. 2014. Promyšle-
ně skloubeným programem slovních, hudebních a filmo-
vých pasáží, jež dokumentovaly zrod české národní hudby 
v 19. století, jejímž světově nejproslulejším představitelem 
se stal svými díly skladatel Antonín Dvořák, posluchače na-
nejvýš zaujal. Pořad měl cíle popularizační a ty přesvědčivě 
naplnil, což dokumentoval nadšený děkovací potlesk po-
četného publika.
  mb

Česko-rakouské vztahy ve střední evropě 
v proměnách doby
Institut pro dunajský prostor a střední Evropu (IDM), Di-
plomatická akademie Vídeň (DA) a Erste Group Bank AG 
zvaly 9. 4. 2014 do slavnostního sálu Diplomatické aka-
demie na přednášku na téma: Česko-rakouské vztahy ve 
střední Evropě v proměnách doby velvyslance ČR v Ra-
kousku J. E. Ing. Jana Sechtera. Přivítacího projevu se cho-
pili iniciátoři večera dr. Hans Winkler, ředitel DA Vídeň,  
dr. Walter Siegl, místopředseda IDM, a Mag. Gernot Mit-
ten dorfer, člen představenstva Group Bank AG.
 Velvyslanec Jan Sechter zhodnotil pozitivní vzta-
hy Diplomatické akademie Vídeň s Českou republikou. 
Upozornil, že na DA studovalo mnoho českých politiků 
a diplomatů. Při té příležitosti připomněl bývalého ředite-
le DA dr. Jiřího Grušu Vyzvedl rovněž vztahy a význam IDM 
a Erste Group Bank AG. Výročím připomínaný rok 1914 
byl podle Sechtera počátkem nejen konce monarchie, ale 
také počátkem nové formy státního zřízení na obou stra-
nách. Vzpomněl, velice pozitivně zhodnotil a díky ocenil 
význačnou pomoc, kterou učinil rakouský stát v osobě vel-
vyslance v ČR a pozdějšího rakouského prezidenta dr. Ru-
dolfa Kirchschlägera či bývalého předsedy vlády dr. Bruna 
Kreiského a které se dostalo českým exulantům, emigran-
tům a chartistům.
 Společná evropská témata Jan Sechter vidí v oblasti 
bankovnictví, v energetické politice, kde je důležitá otevře-
ná, věcná a konstruktivní komunikace. Důležitým tématem 
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í vztahů obou států je mj. doprava – dálnice, železnice a je-
jich výstavba a modernizace. Pozitivně se rozvíjí spolupráce 
v hospodářské, bankovní, pojišťovací a investorské oblasti, 
fungují vztahy obcí, měst, škol, spolupracují malé a střední 
podniky. V následující diskusi se zmínil např. o rozdílném 
pohledu obou stran na společné dějiny a o společném pro-
jektu historiků, o spolupráci při příhraničních projektech, 
o projektu volného přístupu ke zdravotní a nemocniční 
péči, připomněl, že neexistuje žádný bilaterální fond mezi 
Rakouskem a ČR a zodpověděl ještě mnoho dalších otá-
zek, jako např. k otázce financování škol Školního spolku 
Komenský. Zajímavá a podnětná diskuse se vedla i během 
závěrečného občerstvení.

kus hadru mezi Západem a Východem
Pod tímto názvem vyšel 10. dubna 2014 v Britských lis-
tech článek Přemysla Janýra věnovaný situaci na Ukrajině 
(http://blisty.cz//art./72833.html).

Tajuplný svět Richarda Teschnera
V Čechách je jméno Richarda Teschnera (1879-1948) 
známo většinou jen mezi loutkáři, ale tento současník 
Franze Kafky, Maxe Broda nebo Gustava Meyrinka má 
své jedinečné místo v kulturním světě Prahy přelomu  
20. století.
 Narodil se 22. března 1879 v Karlových Varech, kde 
pracoval na svém výtvarném talentu v typografické dílně 
svého otce. V letech 1895-1899 studoval pražskou Aka-
demii v ateliéru Václava Brožíka. Po roce 1902 působil 
Teschner již jako nezávislý umělec v okruhu pražských li-
terátů – jeho talent se uplatňoval v mnoha směrech po-
dobně jako u jeho současníků, například Alfreda Kubina 

nebo Josefa Váchala, s nímž měl i společný zájem o vše 
záhadné. Teschner byl grafik, malíř, loutkář, řezbář, deko-
ratér, scénograf, libretista i hudební skladatel. Avšak jeho 
nejvlastnějším oborem byly loutky a loutkové divadlo. Bylo 
to ovšem divadlo, které bylo určeno spíš pro dospělé než 
pro děti, i když jeho náměty byly často pohádkové. Jeho 
loutky zcela jasně vykazovaly dobové okouzlení východní-
mi kulturami.

Faun a slečna, z Teschnerovy hry Erotický kus, Vídeň 1914

Teschnerovy loutky dokládají jeho vášeň pro Orient

 V dnešní době Richarda Teschnera oceňuje více Vídeň, 
kde žil od roku 1909. O tom svědčí i současná, ve velkém 
stylu koncipovaná výstava, kterou mu uspořádalo vídeňské 
Divadelní muzeum. O této výstavě jsme Vás již na strán-
kách Klubu informovali.
  (mk)I loutky se vraždí: Marionettendrama z roku 1904
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Olimpiade od Josefa Myslivečka – 
operní objev v Divadle na Vídeňce
V cyklu Opera koncertně se podařil Divadlu na Vídeň-
ce 28. 3. 2014 operou Olimpiade Josefa Myslivečka 
(1737-1781) zdařilý objev přijatý nadšeným publikem.
 Premiéra díla, k němuž libreto napsal Pietro Metasta-
sio, se konala v Teatro San Carlo v Neapoli roku 1778. Ve 
Vídni působící a v kostele svatého Michala pohřbený Me-
tastasio platil za nejslavnějšího libretistu své doby. Olym-
pijský příběh o morálních hodnotách vítězství a porážky 
stvořil v roce 1733 pro Antonia Caldaru a libreto pak bylo 
zhudebněno řadou dalších skladatelů.
 Děj opery v krátkosti: Licida, údajný krétský princ, pro-
sí svého přítele Megacla z Atén, aby jeho jménem bojoval 
v olympijském souboji. Když se Megacle dozví, že odmě-
nou pro vítěze je ruka královské dcery Aristey, je nucen 
řešit morální dilema, neboť Aristea je jeho milá. Z loajality 
ke svému příteli však do závodu nastoupí a zvítězí. Konflikt 
svědomí mezi láskou a přátelstvím s téměř smrtícím vyús-
těním je rozuzlen až po mnohých nedorozuměních.
 Koncertní provedení v Divadle na Vídeňce se rozvinulo 
v poloscénické představení, které bylo publikem nadšeně 
přijato. Roli Licidy zpívala z Izraele pocházející sopranist-
ka Tehila Nini Goldstein s hlasově procítěným projevem. 
Licidův přítel Megacle byl ztvárněn italskou sopranistkou 
Raffaellou Milanesi, které rovnocennou partnerkou byla 
slovenská sopranistka Simona Šaturová jako královská 
dcera Aristea. Znělým tenorem se představil ze Štýrska 
pocházející Johannes Chum v roli krále Clistene a příjemně 
vřelým hlasem polský tenorista Krystian Adam jako vycho-
vatel Licidy – Aminta. Menší roli královského posla Alcan-
dra zpívala sopranistka Helena Kaupová. Postavu Argene 
ztvárnila v Kanadě narozená a v Kapském Městě vystudo-
vaná mezzosopranistka Sophie Harmsen.
 Myslivečkova prokomponovaná dramaticko-lyrická, vý-
razná a zralá opera již dobově předbíhá a naznačuje změ-
nu v barokní kompozici, jejímž vývojovým pokračovatelem 
byl např. W. A. Mozart. V rodině mlynáře v Praze narozený 
Josef Mysliveček, který se přátelil s mladým Mozartem, do-
sáhl v Itálii, kde byl zván Il divino Boemo (Božský Čech) 
mimořádných úspěchů, ale zemřel v Římě nemocen v chu-
době a zapomnění. I to měl společné s Mozartem, že ne-
uměl šetřit.
 Orchestr Collegium 1704, citlivě vedený Václavem Luk-
sem, potvrdil svoji vynikající pověst. Pražský orchestr byl 
založen v roce 2005 svým dirigentem a specializuje se na 
barokní hudbu. Od svého založení spolupracuje pravidel-
ně s mezinárodním festivalem Pražské jaro a je pravidel-
ným hostem francouzských a německých festivalů.
 Koncertním provedením nadšené publikum odměňo-
valo účinkující častým aplausem na otevřené scéně a na 
závěr poděkovalo pěveckému ansámblu, orchestru a jeho 
dirigentovi dlouhé minuty trvajícím neutuchajícím potles-
kem.

Naděje pro vídeňské Čechy a Slováky: 
zajištění budoucnosti českých škol ve Vídni
Antrag der Abgeordneten Angelika Mlinar, Kollegin und 
Kollegen

betreffend ein Bundesgesetz, mit dem das Privatschulge-
setz geändert wird.
Der Nationalrat wolle beschließen:
Bundesgesetz, mit dem das Privatschulgesetz geändert 
wird.
BEGRüNDUNG
 Österreich hat aus internationalen Abkommen (vgl. 
Artikel 14 des Rahmenübereinkommens zum Schutz nati-
onaler Minderheiten, BGBl. III Nr. 120/1998, Artikel 7 der 
Europäischen Charta der Regional- oder Minderheiten-
sprachen, BGBl. III Nr. 216/2001) die Verpflichtung, sei-
nen Volksgruppen die Schulbildung in der Muttersprache 
zu ermöglichen und diese zu fördern. Dieser Verpflichtung 
kommen die Minderheiten-Schulgesetze für Kärnten und 
das Burgenland nach. Für andere Bundesländer, in denen 
Volksgruppen autochthon leben (Slowenen in der Stei-
ermark sowie Kroaten, Roma, Slowaken, Tschechen und 
Ungarn in Wien), sind keine Minderheiten-Schulgesetze 
erlassen.
 Die Garantien aus dem Rahmenübereinkommen zum 
Schutz nationaler Minderheiten sowie der Europäischen 
Charta der Regional- oder Minderheitensprachen gelten 
für alle autochthonen Volksgruppen, wie sie § 1 Absatz 2 
VoGrG i.V.m. der Verordnung der Bundesregierung über 
die Volksgruppenbeiräte definiert und hat das Minister-
komitee des Europarates Österreich wiederholt dazu an-
gehalten, den Bildungsbedürfnissen der in Wien und der 
Steiermark beheimateten Volksgruppen verstärkt nachzu-
kommen.
 Entsprechende Versorgungslücken und Benachteili-
gungen bestehen gegenständlich bei nicht von Kirchen 
und Religionsgemeinschaften betriebenen Privatschulen. 
Diese Lücke gilt es zu schließen.
 Hingewiesen wird, dass das Amt der Wiener Landes-
regierung in seiner Stellungnahme im Begutachtungs-
verfahren zu BKA 600.308/0002 V/1/12 (Entwurf eines 
Bundesgesetzes, mit dem das Volksgruppengesetz geän-
dert wird), für die in Wien beheimateten autochthonen 
Volksgruppen eine systematische gesetzliche Förderung 
von Privatschulen durch den Bund befürwortet.

ERSTE LESUNG: Antrag der Abgeordneten Mag. Dr. An-
gelika Rosa Mlinar, Kolleginnen und Kollegen betreffend 
ein Bundesgesetz, mit dem das Privatschul gesetz geän-
dert wird (80/A) 25. 02.2 014
Präsident Ing. Norbert Hofer: Wir gelangen zum 4. Punkt 
der Tagesordnung.
Wir gehen in die Debatte ein.
 Das Wort erhält zunächst die Antragstellerin, Frau Ab-
geordnete Dr. Mlinar. – Bitte.
 Abgeordnete Mag. Dr. Angelika Rosa Mlinar (NEOS): 
Herr Präsident! Werte Kolle ginnen und Kollegen! Ge-
schätzte Zuschauerinnen und Zuschauer! Spoštovane 
dame in gospodje!
 „Zwei- oder Mehrsprachigkeit bringt Menschen zusam-
men und ist in vieler Hinsicht eine Bereicherung.“
 „Und ich beneide und beglückwünsche jeden/e, der 
mehrere Sprachen spricht oder zumindest verstehen 
kann. Besonders glücklich schätzen können sich, so mei-
ne ich, Menschen, die mit zwei oder mehreren Sprachen 
aufwachsen, die sich in mehreren Sprachen zu Hause  
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seln können. Dies ist eine Gabe, die sehr wertvoll ist, Freu-
de und Spaß bereitet und einem im Leben Türen öffnet, 
die Menschen, die nur eine Sprache sprechen, verschlos-
sen bleiben.“
 Das sind nicht meine Worte, mit diesen Worten hat 
vielmehr der geschätzte Herr Bundespräsident Dr. Heinz 
Fischer seine Wertschätzung anlässlich eines Besuchs bei 
den Wiener Komensky-Schulen ausgedrückt, in denen ne-
ben Deutsch auch auf Tschechisch beziehungsweise Slo-
wakisch unterrichtet wird. (Abg. Dr. Hübner: Deutsch auf 
Tschechisch, wie geht denn das?) – Es wird Deutsch und 
Tschechisch, Deutsch und Slowakisch unterrichtet.
 In Österreich leben – wie wir alle hier hoffentlich wis-
sen – Angehörige von sechs anerkannten Volksgruppen. 
Hiezu zählen Kroaten, Roma und Ungarn im Burgenland, 
Slowenen in Kärnten und in der Steiermark sowie Kroa-
ten, Roma, Slowaken, Tschechen und Ungarn in Wien.
 Österreich hat sich in internationalen übereinkommen 
unter anderem dazu verpflichtet, Angehörigen der aner-
kannten Volksgruppen Schulbildung in der Muttersprache 
zu ermöglichen und diese auch zu fördern. Der Europarat 
konstatiert für Österreich Defizite. Das Ministerkomitee 
des Europarates hat Österreich wiederholt dazu ange-
halten, sicherzustellen, dass die steigende Nachfrage nach 
Unterricht in den Volks-grup pensprachen befriedigt wird. 
Auch die Bundeshauptstadt Wien, die da ja in erster Linie 
betroffen ist, hat dieses Defizit anerkannt.
 In einer Stellungnahme des Amtes der Wiener Lan-
desregierung im Begut achtungs verfahren für ein neues 
Volksgruppengesetz wird für die in Wien beheimateten 
autochthonen Volksgruppen eine systematische gesetzli-
che Förderung von Privat schulen durch den Bund befür-
wortet. Diesen Lösungsansatz haben offensichtlich auch 
SPÖ und Grüne im Verfassungskonvent verfolgt.
 Der vor Ihnen liegende, von uns eingebrachte Antrag 
ist ein pragmatischer Lösungs-ansatz, denn er schließt 
eine Versorgungslücke und beendet eine Benachteiligung 
jener Privatschulen, die nicht von Kirchen oder Religions-
gemeinschaften betrieben werden. Er bedeutet noch kei-
ne Gleichstellung mit den Minderheitenschulgesetzen in 
Kärnten und im Burgenland; das wäre eigentlich das er-
strebenswerte Ziel.
 Unser Antrag bedeutet aber zumindest eine Kosten-
übernahme durch den Bund für die Privatschulen der 
Volksgruppen und die Abschaffung einer groben Diskri-
minierung jener Volksgruppenangehörigen, die von die-
sen beiden Minderheitenschulgesetzen für Kärnten und 
das Burgenland nicht erfasst sind. Unser Antrag bedeutet 
auch die Abschaffung einer groben Diskriminierung der 
Privatschulen von Volksgruppen gegen über jenen, die auf-
grund des Konkordats bereits seit Jahrzehnten vom Bund 
finanziell gefördert werden.
 Der Gesetzesvorschlag kommt den Empfehlungen des 
Europarates und einem tat sächlichen Bedürfnis nach, wel-
ches sich anhand von ein paar Zahlen veranschau lichen 
lässt. So besuchen in der Steiermark knapp 500 Schüle-
rinnen und Schüler den Slowenischunterricht, und das nur 
als Freigegenstand beziehungsweise als unverbind liche 
übung. In den bereits erwähnten Komensky-Schulen in 
Wien nehmen knapp 400 Schülerinnen und Schüler am 

zweisprachigen Unterricht in Deutsch und Tschechisch be-
ziehungsweise Deutsch und Slowakisch teil.
 So weit der sachliche, legistische Hintergrund dieses 
Antrags, aber worum geht es eigentlich? – Es geht dar-
um, dass wir festhalten, dass insbesondere in Zeiten der 
Globalisierung Mehrsprachigkeit eine der wichtigsten 
Kompetenzen ist, mit denen wir unsere junge Generati-
on ausstatten können, nämlich die Kompetenz, die ein 
Mensch benötigt, um sich in der neuen Welt zurechtzufin-
den und in einer modernen Arbeitswelt unterzukommen.
 Wir haben hier einen konkreten Maßnahmenvorschlag, 
der uns dabei helfen kann, die junge Generation damit 
auszustatten, denn wir haben das Potenzial, die nächste 
Generation europafit zu machen. Wir haben die Möglich-
keit, die Chancen der nächsten Generation zu verbessern, 
sich auf dem Arbeitsmarkt zu beweisen und die Jobs zu 
finden, die ihrer Qualifikation entsprechen. Wir brauchen 
dazu nicht das Rad neu zu erfinden, wir brauchen einfach 
nur die bestehenden Ideen umzusetzen und diese aus-
zubauen.
 Österreich liegt im Herzen der Europäischen Union, 
umgeben von Kulturen und Sprachen, die uns seit Jahr-
hunderten bekannt und doch sehr fremd sind. Rund  
90 Mil lionen Europäerinnen und Europäer sprechen  
zwar Deutsch als Muttersprache, 440 Millionen aber eben 
nicht.
 Abgeordneter Franz Kirchgatterer (SPÖ):
 Bei der Debatte um das neue Volksgruppengesetz 
habe ich betont, dass damit der Blick frei ist für weitere 
Möglichkeiten für die österreichischen Volksgruppen, für 
weitere Möglichkeiten im Bereich der Wirtschaft, für neue 
Möglichkeiten im Bereich der Bildung, aber auch im Recht. 
Ich habe betont, dass zweisprachige Schulen in Öster reich 
auch von Eltern mit deutscher Muttersprache für ihre Kin-
der gerne angenommen werden und dass diese Schulen 
eine hohe Qualität liefern. Ein Teil der Fördermittel des 
Bundeskanzleramts für die österreichischen Volksgruppen 
wird für diese Schulen eingesetzt.
 Hinweisen möchte ich aber darauf, dass die Beson-
derheiten der beiden im Antrag ange führten unterschied-
lichen Schultypen im Ausschuss entsprechend behandelt 
werden müssen und dass den Besonderheiten hier auch 
Rechnung zu tragen ist.
 Nationalrat, XXV. GPStenographisches Protokoll  
14. Sitzung / Seite 111
 Nationalrat, XXV. GPStenographisches Protokoll  
14. Sitzung / Seite 112
 Nationalrat, XXV. GPStenographisches Protokoll 
14. Sitzung / Seite 115
 Präsident Ing. Norbert Hofer: Ich weise den Antrag 
80/A dem Verfassungsausschuss zu.

Diskussion zur nEoS-Anträge zur Unterstützung von 
Volksgruppen-Privatschulen und…
Einig über den Wert mehrsprachiger Bildung waren die 
RednerInnen bei der Diskussion über einen NEOS-An-
trag, mit dem Privatschulen österreichischer Volksgrup-
pen eine Subventionierung durch den Bund erhalten 
sollen. Tatsächliche Gleichstellung konfessioneller und 
anderer Privatschulen ergebe sich daraus zwar nicht, 
räumte Antragstellerin Angelika Rosa Mlinar (NEOS) ein. 
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Man reagiere damit jedoch auf die Kritik des Europarats,  
Österreich diskriminiere entgegen internationaler Abkom-
men Schulen mit Muttersprachenunterricht heimischer 
Minderheiten. Generell, hielt sie fest, sei Mehrsprachigkeit 
eine der wichtigsten Kompetenzen in Zeiten der Globa-
lisierung und gehöre dementsprechend gefördert. Letzt-
endlich würden auch immer mehr deutschsprachige Eltern 
eine mehrsprachige Ausbildung ihrer Kinder wünschen, 
bekräftigte.
 Franz Kirchgatterer (SPÖ), der sich namens der Sozial-
demokratie zur Unterstützung der Volksgruppen bekann-
te und betont, dass zweisprachige Schulen in Öster reich 
auch von Eltern mit deutscher Muttersprache für ihre Kin-
der gerne angenommen werden und dass diese Schulen 
eine hohe Qualität liefern. Ein Teil der Fördermittel des 
Bundeskanzleramts für die österreichischen Volksgruppen 
wird für diese Schulen eingesetzt.
 ÖVP-Mandatar Nikolaus Berlakovich unterstrich eben-
falls, der Bildungssektor sei für den Schutz von Volksgrup-
pen von zentraler Bedeutung. Ungeachtet dessen ortete er 
im diskutierten Vorschlag der NEOS die Gefahr, zusätzli-
che Kosten könnten auf den Bund abgewälzt werden, ob-
wohl hier die Verantwortung bei den Ländern liege.
 Auf die Kostenfrage konzentrierte sich der Freiheitliche 
Wendelin Mölzer. In seinen Augen muss das Fördersystem 
nicht-konfessioneller Privatschulen grundsätzlich breiter 
aufgestellt werden.
Für eine Neuordnung der Mittelverteilung an Privatschu-
len machte sich schließlich Harald Walser (GRüNE) stark, 
um Förderungen vom Bund transparent und gerecht auf-
zuteilen und nicht-konfessionelle Privatschulen mit konfes-
sionellen wirklich gleichzustellen.
 Der Antrag wird im Verfassungsausschuss noch genau-
er debattiert
  Aus der Parlamentskorrespondenz (25. 2. 2014)

Ministr Zaorálek ve Vídni: 
Začínáme novou etapu našich vztahů
Ministr zahraničních věcí Lubomír Zaorálek uzavřel svo-
ji úvodní cestu po sousedních zemích začátkem dubna 
návštěvou Rakouska, kde jednal s prezidentem Heinzem 
Fische rem, ministrem zahraničí Sebastianem Kurzem 
a členy dolní komory rakouského parlamentu.

 Cesta do Rakouska je podle ministra Zaorálka za-
čátkem nové etapy vztahů, které by se měly prohloubit 
díky častějším kontaktům na politické úrovni. Česká re-
publika má ve vztahu k Rakousku zájem zaplnit prázd-
ná místa, zintenzívnit kontakty a spolupráci například 
při prosazování společných zájmů v rámci Evropské  
unie.
 „Společně můžeme posílit roli střední Evropy a Evro-
py vůbec. Naše komunikace napomůže tomu, že budeme 
moci významněji mluvit do dění kolem nás. Rakousko je 
náš přirozený partner, ke kterému máme velice blízko,“ 
řekl ministr.
 S ministrem Kurzem se mimo jiné dohodl na posíle-
ní diplomatické a konzulární spolupráce mezi Českem 
a Rakouskem, které si budou navzájem vypomáhat na-
příklad svými zastoupeními v Dakaru. Oba ministři spo-
lu také chtějí podniknout společnou cestu na západní  
Balkán.
 Regionální spolupráci chtějí posilovat především v ob-
lasti budování dopravní infrastruktury, která by lépe pro-
pojila obě země. Oba ministři se vyslovili pro dostavbu 
dálničního spojení mezi Prahou a Vídní. Ve světle krize 
na Ukrajině vidí velký potenciál v integraci trhu s plynem 
a větším propojení plynovodní infrastruktury ČR, Rakous-
ka a dalších středoevropských zemí.
 Napomoci při odstraňování vzájemných předsudků by 
podle ministra Zaorálka mohla i práce komise historiků ke 
společnému kulturnímu dědictví. Jejím výsledkem má být 
učebnice o společných dějinách, na které Češi a Rakušané 
nahlížejí odlišně.
 „Je třeba nevěřit klišé, potkávání lidí pomáhá odstra-
ňovat balvany a předsudky v chápání jedné i druhé stra-
ny. Vzájemné pochopení vylepší atmosféru,“ dodal ministr 
Zaorá lek.
 Další informace na stránkach APA OTS: 

http://www.ots.at/presseaussendung/OTS_20140403_
OTS0280/za ora lek-neubeginn-fuer-beziehungen-

oesterreich-tschechien.

Oficiální návštěva ministra dopravy ČR 
Antonína Prachaře v Rakousku
Dne 8. dubna 2014 uskutečnil český ministr dopravy An-
tonín Prachař svoji první oficiální návštěvu Rakouska po 
svém jmenování do funkce. V rámci své cesty se setkal se 
svým rakouským protějškem, spolkovou ministryní dopra-
vy Rakouska Doris Bures, se kterou probíral především 
otázky česko-rakouské spolupráce v oblasti dopravní infra-
struktury. Ministr Prachař byl dále přijat dolnorakouským 
hejtmanem Erwinem Pröllem a setkal se také s představi-
teli rakouské společnosti ASFINAG.
 Informace k průběhu návštěvy získáte u Dolnorakous-
ké tiskové služby: http://www.noe.gv.at/Presse/Pressedi-
enst/Aktuelles-.html.

Dolnorakouská vláda zrušila projekt 
větrné elektrárny v Podyjí
Dolnorakouská vláda zrušila projekt větrné elektrárny 
poblíž hranic Národního parku Podyjí a rakouského Na-
tionalpark Thayatal. Ministr životního prostředí Richard 

Šéf rakouské diplomacie Sebastian Kurz (vpravo) 
a ministr zahraničí Lubomír Zaorálek
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Rodilá Vídeňačka, tehdy osmnáctiletá herečka Hedy La-
marr se na začátku kariéry proslavila v legendárním filmu 
českého režiséra Gustava Machatého Extáze.
 Narodila se 9. listopadu 1914 do velmi bohaté židov-
ské rodiny ředitele banky jako Hedwig Eva Maria Kiesler. 
Jejím přání bylo stát se hvězdou stříbrného plátna. V šest-
nácti letech okouzlila režiséra Maxe Reinhardta, který ji 
obsadil do svého filmu Slabší pohlaví a prohlásil o ní, že je 
nejkrásnější ženou na světě. Prvním krokem pro zahájení 
úspěšné kariéry byla změna jména, a tak vzniká pseudo-
nym Hedy Lamarr podle filmové hvězdy němé éry Barbary  
LaMarr.

Brabec (ANO) to oznámil při návštěvě národního parku  
ve Vranově nad Dyjí. Díky rozhodnutí Rakušanů podle něj 
zůstane zachován ráz zdejší unikátní krajiny a ne oslabí se 
zde turistický ruch. Podle plánu mělo v blízkosti národ-
ního parku u městečka Hardegg vyrůst až 31 větrníků 
o výšce 200 metrů na ploše 600 hektarů. Proti záměru 

se stavěli starostové obcí i občanské iniciativy na obou  
stranách hranice.
 Již dříve byl k projektu zdrženlivý i dolnorakouský 
hejtman Erwin Pröll, který zdůraznil, že je třeba dbát na 
estetiku krajiny a stavět větrníky především tam, kde fouká 
po většinu roku vítr, což v Podyjí není

VZpoMÍNkA

 Nejslavnější role přichází hned na začátku její kariéry 
a mladá herečka ani netušila, co bude znamenat pro její 
další život role v Machatého snímku Extáze. Ve filmu vystu-
povala zcela nahá a stala se průkopnicí a prvním vzorem 
pro další následovnice v oblasti žánru, který se později 
neobyčejně rozšířil. Nicméně film vzbudil v té době ob-
rovskou vlnu nevole, papež i Hitler film okamžitě zakázali, 
ale Hedy se v podstatě přes noc stala hvězdou. Využila 
nebývalé popularity, opustila Evropu a byla rozhodnutá 
dobýt Hollywood. Zde debutovala rolí Gaby v romantic-
kém dramatu Johna Cromwella Algiers (1938). V průběhu 
čtyřicátých a padesátých let hrála v celé řadě filmů spíše 
horší kvality. I když biblický snímek Cecilla De Milla Sam-
son a Dalila získal Oskara, byl to pro Hedu v podstatě po-
slední úspěch.
 Hedy Lamarr patří ještě jedno prvenství. Jako jediná 
herečka v historii dostala v USA čestné uznání za zásluhy 
o rozvoj elektrotechniky. Stála u zrodu mobilního telefo-
nu, kdy ve spolupráci s hudebníkem Georgem Antheilem 
dosáhli pomocí děrné pásky přenosu radiových vln, které 
měly podle jejich představ sloužit k navádění torpéd. Ná-
mořnictvo ale její systém využilo až během kubánské krize 
v roce 1962. Tento systém přenosu dat v podstatě funguje 
u dnešních GPS, u satelitních televizí a mobilních sítí.
 Zemřela v zapomnění a osamělosti 19. ledna 2000 na 
Floridě. Její syn Anthony Loder převezl její ostatky do Víd-
ně a nechal je rozprášit ve Vídeňském lese (Wienerwald), 
jak si přála.

Hedy Lamarr ve snímku Samson a Dalila (1949)
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Medzinárodné poradenské dni

Pracujete alebo ste pracovali na Slovensku alebo v Ra-
kúsku? Odbornici nositeľov sociálneho poistenia Vám po-
radia.
 Kdy: 28. 05. streda od 8:30 do 12:00 a od 13:00 do 
16:00
 Kde: Pensionsversicherungsanstalt Friedrich-Hillegeist-
Strasse 1, 1021 Wien
Dohodnutí termínu:
Slovensko: 00421 90617-1612
Vídeň: tel. 050303-23723, fax: 05 03 03-237 90
www.pensionsversicherung.at

Mauthausen
Letošní mezinárodní vzpomínkový akt osvobození bývalé-
ho koncentračního tábora Mauthausenu se koná v neděli 
11. května 2014. Probíhá pod motem „Wert des Lebens“ / 
„Hodnota života“. Organizátorem jsou Mauthausen Ko-
mitee Österreich (MKÖ) ve spolupráci s Österreichischen 
Lagergemeinschaft Mauthausen (ÖLM) a Comité Inter-
national de Mauthausen (CIM) s podporou ministerstva 
vnitra – BM f. Inneres.
 Jako každým rokem organizuje Bund Soc. Dem. Frei-
hetskämpfer/innen, Opfer der Faschismus und aktive An-
tifaschist/inn/en autobus do Mauthausenu. Pokud zbudou 
v autobuse prázdná místa, mají možnost cestovat i nečle-
nové.
 V případě zájmu kontaktujte: 534 27 277, 
e-mail: kaempfer@spoe.at.

Salesiáni mají nového 
hlavního představeného
Desátým nástupcem svatého Jana Bosca se stává ángel 
Fernández Artime SDB. Už v prvním kole získal po se-
čtení absolutní většinu hlasů. Don ángel Fernández Arti-
me (53) je nástupcem Mexičana dona Pascuala Cháveze 
(66), jenž byl zvolen před dvanácti lety. „Nejsi nástup-
cem jen jednoho z hlavních představených, tedy Egidia 
Viganò nebo Juana Vecchiho, ani Pascuala Cháveze, ale 
nástupcem Dona Bosca,“ vzkázal mu při svém gratu-
lačním projevu dosavadní hlavní představený Pascual  
Chávez.
 Na otázku, jestli úřad přijímá, odpověděl ángel Artime 
jasným „ano“. Poprosil při tom o přímluvu spolubratří. De-
legáti kapituly ho přivítali mohutným srdečným potleskem.
 ángel Fernández Artime se narodil roku 1960 v Gozón-
Luanku ve španělské Asturii. První sliby složil 3. září 1978, 
věčné sliby 17. července 1984. 4. července 1987 přijal 
kněžské svěcení. Akademické vzdělání ukončil licenciátem  

Milan Ráček: Spielarten der Wahrheit
neubrandenburg: Spica, 2012, 208 S., 14,95 €
Dieser biografische Roman dokumentiert in freier litera-
rischer Form die Handlungsweise eines Menschen, der 
unter dem Druck einer extremen politischen Form zum 
Opportunismus tendierte, zugleich aber beinahe helden-
haft die Fesseln der Abhängigkeit sprengte.
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z oboru pastorální teologie.

Ángel Fernández Artime SDB

 Ve španělské salesiánské provincii León (Kastilie) byl 
odpovědný za pastoraci mládeže, pracoval jako ředitel 
střední školy v Ourense, působil jako člen provinciální rady 
a jako zástupce provinciála. Od roku 2000 do roku 2006 
byl provinciálem v Leónu.
 Nový hlavní představený salesiánů má také světové 
zkušenosti. Byl členem výboru pro přípravu 26. generální 
kapituly salesiánů v roce 2008, roku 2009 byl jmenován 
představeným jihoargentinské provincie. Tuto úlohu zastá-
val dodnes – podílel se mimo jiné na slučování několika 
jihoargentinských provincií do jednoho regionu. Je znám 
tím, že se vždy opíral o velkou pomoc laiků.
 Při výkonu funkce jihoargentinského provinciála se 
často setkával také se současným papežem Františkem, 
který jako kardinál Jorge Mario Bergoglio působil jako 
arci biskup v Buenos Aires. Třebaže byl 23. prosince 2013 
jmenován provinciálem nové jihošpanělské salesiánské 
provincie, do tohoto úřadu už nenastoupí, protože se stal 
hlavním představeným Salesiánů Dona Bosca.

Tiskové středisko SDB, Praha

Výstava Kouzlo krajiny – Sen a skutečnost 
v barokním zámku Riegersburgu
Letošní výstava pod záštitou velvyslance ČR v Rakousku 
pana Ing. Jana Sechtera v barokním zámku Riegersburg 
v Dolním Rakousku je věnována různým aspektům dnešní-
ho vnímání krajiny. Vystavovány jsou práce umělců z Rus-
ka, Německa, Česka, Slovenska a Rakouska. Kurátorkou 
českých a slovenských prací je paní Mgr. Iveta K. Pavlovi-
čová, Ph.D.
 Zámek Riegersburg se svou polohou blízko českých 
hranic a hlavně díky iniciativě paní Francescy hraběnky Pi-
lati von Thassul stal místem velkých přeshraničních výstav.
 Výstava je otevřena do 16. 11. 2014.
Bližší informace: http://www.riegersburg-hardegg.com/.

Podrobné informace Českého centra Vídeň 
k programu:

Mladé české hvězdy klasické hudby v klášteře 
klosterneuburg – Rok hudby 2014
22. 05. 19:00 koncert: Václav Vonášek (fagot) 

Již třetí ročník koncertní řady mladých talentů v Dolních 
Rakousích zahájí jeden z nejvýraznějších českých fagotistů 
mladé generace Václav Vonášek, který představí skladby 
J. S. Bacha, G. Ph. Telemanna, Johana Halvorsena a Karla 
Janovického. Speciálním hostem večera bude jeho manžel-
ka, špičková houslistka Jana Vonášková-Nováková.
 Václav Vonášek (* 1980) je absolventem Akademie mú-
zických umění v Praze a členem České filharmonie. Na zá-
kladě úspěchu v soutěži Talent roku v roce 2002 vycestoval 
na roční stipendijní pobyt do Londýna na Royal College of 
Music. Od roku 2006 spolupracuje s komorním souborem 
Barocco sempre giovane (Baroko stále mladé). Vonášek 
vyhrál řadu renomovaných mezinárodních soutěží. Na jaře 
2013 bylo vydáno jeho debutové album u Supra phonu 
s hudebními skladbami od Vivaldiho, Bacha a Händla.
 Jana Vonášková-Nováková (* 1979) studovala v letech 
1994-2000 hru na housle na Pražské konzervatoři u Jindři-
cha Pazdery. V březnu 2000 získala jako vítězka česko-slo-
venské soutěže Talent roku stipendium na roční studium 
na Royal College of Music v Londýně. Dalším úspěchem 
bylo získání Orpheus Scholarship, které jí umožnilo po-
kračovat dále ve studiu u Felixe Andrievského. Sólově vy-
stupovala ve většině zemí Evropy, v Izraeli i v Japonsku. 
Debutovala v roce 1999 s Pražskou komorní filharmonií 
pod taktovkou Jiřího Bělohlávka Brahmsovým houslovým 
koncertem v pražském Rudolfinu. V letech 2003-2012 byla 
členkou Smetanova tria.

Franz Kafka & Co – Grafiky s pointou Jiřího Slívy
Výstava zachycující průřez tvorby Jiřího Slívy za posled-
ních dvacet let obsahuje kolem padesáti grafik (barevných 
litografií a leptů). Více než polovina z nich jsou ilustrace 
z nejnovějšího vydání novely F. Kafky Proměna / Meta-
morphosis, která vyšla v roce 2013 v nakladatelství Franze 
Kafky. Povídku Proměna napsal Kafka v roce 1912. Patří 
mezi několik málo Kafkových děl, která vyšla ještě za jeho 
života, a to v roce 1915. Je dokonce považována za jedno 
z nejhumornějších Kafkových děl a i sám Slíva se snažil 
ve svých ilustracích zachovat grotesknost tohoto příbě-
hu. Dalším námětem vystavených grafik je Kafkův život 
a k Vídni neodlučitelně patřící psychoanalýza Sigmunda 
Freuda. Část vystavených grafik je inspirována samotnou 
rakouskou metropolí (např. Kavárník Franz Josef nebo 
Cafe Sissy).
 Jiří Slíva (* 1947) po ukončení studia na VŠE pracoval 
osm let jako sociolog a futurolog. Od roku 1979 je karika-
turistou, ilustrátorem a grafikem ve svobodném povolá-
ní. Ilustroval více než 170 knížek, publikoval dvanáct knih 
kresleného humoru v ČSSR, ČR, Německu, ve Francii, Švý-
carsku a v USA. Kreslil pro Die Zeit, Die Welt, Stern, Wall 
Street Journal, New York Times, Feinschmecker, Los An-
geles Times, Playboy, Le Monde Diplomatique, od roku 
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1998 je karikaturistou týdeníku Euro. Byl mnohokrát oce-
něn na mezinárodních festivalech kresleného humoru. Od 
roku 1981 se věnuje též technice barevné litografie a od 
roku 1994 i technice leptu. Samostatné výstavy měl mj. 
v Praze, Bratislavě, Karlových Varech, Olomouci, Cury-
chu, Luganu, Lucernu, Budapešti, Sofii, Varšavě, Mnicho-
vě, Hamburku, Berlíně, Bruselu, Salcburku, Amsterdamu, 
Utrechtu, Římě, Antverpách, Havaně, Milánu, Paříži, New 
Yorku, Re gensburgu, Moskvě, Ottawě, Tel Avivu, Lucem-
burku a Nikósii.
 Je kytaristou kapely českých grafiků Grafičanka a od 
roku 1993 členem výtvarnického spolku Hollar.
 Výstava je otevřena do 18. 6. 2014.

New G(o)oods! 2013 & Papelote – 
Měsíc designu v Grazu
České centrum Vídeň podporuje prezentaci mladých čes-
kých designérů na této významné mezinárodní přehlídce, 
kde se představí vybraní soutěžící a výherci Národní ceny 
za studentský design New G(o)ods! 2013 a české desig-
nové papírnictví Papelote.
 Měsíc designu v Grazu / Designmonat Graz (30. 4. – 
1. 6. 2014)
 Českou účast zajišťují: Národní cena za studentský de-
sign New G(o)ods! 2013, kterou v současnosti organizuje 
nadační program Design Cabinet CZ (výstava).
 Jak poznamenává Lenka Žižková, kurátorka výstavy: 
„Výstavu výsledků soutěže o Národní cenu za studentský 
design New G(o)ods! jsme rádi vystavili několikrát v Čes-
kém centru Vídeň. Když nám letos oznámil jeho ředitel 
Martin Krafl, že vyjednal možnost prezentace v Kunsthau-
su Graz, podlomila se nám kolena. Je to pro nás skutečně 
velká čest. Ukážeme tam nejen loňské oceněné práce, ale 
i vítěze předchozích ročníků.“
Vernisáž: 15. 5. 2014 / 19:00 hod., 
trvání výstavy: 16. 5. – 22. 6. 2014
Design Forum, Kunsthaus Graz, 8020 Graz
Více informací na: 
www.designmonat.at, http://www.the-if.at/about/, 
www.designcabinet.cz/novy-z-bozi,
www.papelote.cz, www.tschechischeszentrum.at.

Brüchige Heiterkeit / Mluví se o válce
Iniciativa k projektu Mluví se o válce vzešla od agentury 
pro-tisk ve spolupráci s uměleckou skupinou „Projekt Bre-
men-Böhmen“ a s umělci spřízněnými s Galerií Millennium 
v Praze. Tato výtvarná skupina se zabývá již dva roky téma-
tem války. Zúčastnění výtvarníci studují historické zdroje, 
hledají spojnice k našemu životu dnes. Nastolená, výtvarně 
zpracovaná otázka projektu zněla: Jak mohlo dojit ke ka-
tastrofě první světové války, jaké pocity a naděje v té době 
lidé měli a jak se jejich život, jejich cítění, jejich myšlenky 
musely během války změnit? Jak se to vše obrazilo na ži-
votní zkušenosti další generace a jaký význam to má pro 
nás dnes?
 Výsledky této dlouhodobé umělecké práce se předsta-
vují na výstavě, která v roce 2014 začíná v Brémách, putuje 
dále do Prahy, Benešova, Vídně, Sarajeva a končí v Berlíně. 
Jádro projektu tvoří pevná výtvarná skupina, v souvislosti 

s dalšími výstavami se ale připojí výtvarníci a výtvarnice 
v jednotlivých městech, kteří podpoří projekt vlastní prací 
a akcemi. V každém městě jsou přizvání další výtvarníci (ve 
Vídni Eva Vones) a výtvarné skupiny. Tím se docílí toho,  
že se výstava nikde neopakuje.
Trvání výstavy: 26. 6. – 11. 9.
Bližší informace: 
www.gallerymillennium.cz, www.pro-tisk.de, 
www.tschechischeszentrum.at
Místo konání: České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 
A-1010 Wien

ohlédnutí: literární festival Europa 
der Muttersprachen – literatura z Česka
Česká literatura a čeština byly stěžejním tématem letoš-
ního ročníku festivalu Europa der Muttersprachen v ra-
kouském Salcburku. Festival je vyvrcholením programové 
řady Zaostřeno na Hrabala pořádaného Českým centrem 
Vídeň u příležitosti 100. výročí narození Bohumila Hraba-
la. V průběhu tří literárních večerů představili čeští autoři 
a autorky Radka Denemarková, Jáchym Topol, Petra Hůlo-
vá, Markéta Pilátová, Jaroslav Rudiš a Emil Hakl své aktuál-
ní knihy v německém překladu a umožnili tak nahlédnout 
do současné české literární tvorby, jež je značně ovlivněna 
právě dílem Bohumila Hrabala. V rámci filmové sekce fes-
tivalu byly uvedeny snímky Ostře sledované vlaky (1966) 
a Obsluhoval jsem anglického krále (2006), vycházející 
z literární předlohy Bohumila Hrabala. Filmová promítání 
doplnil Evropskou filmovou cenou ověnčený animovaný 
snímek z pera Jaroslava Rudiše a Jaromíra Švejdíka Alois 
Nebel (2011).
 Již od roku 1995 se v druhém největším rakouském 
městě Salcburku pravidelně koná literární festival Euro-
pa der Muttersprachen, pořádaný tamějším Literárním 
domem s cílem přiblížit veřejnosti kultury a především ja-
zyky evropských zemí. Evropa se podle zakladatele této 
festivalové tradice a zároveň ředitele Literárního domu 
Tomase Friedmanna „neskládá z národů, nýbrž z mateř-
ských jazyků“. Po Velké Británii, která byla stěžejním téma-
tem v uplynulém roce, se festivalový program z iniciativy 
Českého centra Vídeň letos zaměří na Českou republiku  
a češtinu.
 Festival Europa der Muttersprachen lemují také dvě 
výstavy – Kafka v komiksu mj. autorů Jaromíra 99 a Da-
vida Zane Mairowitze a Hrabalova Libeň, v níž kurátor 
Přemysl Řepa a sdružení ProPhoto Plzeň nabídli prostřed-
nictvím fotografií Ladislava Michálka pohled na pražskou 
městskou část Libeň, literárně zvěčněnou v Hrabalových 
knihách. Třídenní program uzavřel hudební večer DJ An-
dré Kaisera z legendárního berlínského klubu Marta, po-
jmenovaného podle zpěvačky Marty Kubišové, který se  
specializuje na československou hudbu šedesátých 
a sedm desátých let.
 Autory programového konceptu jsou rakouská překla-
datelka a bohemistka Christa Rothmeier, ředitel Literární-
ho domu Tomas Friedmann a ředitel Českého centra Vídeň 
Martin Krafl.
Více informací na: www.literaturhaus-salzburg.at, 
www.tschechischeszentrum.at.

Iva Ruzickova – ČcV
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Nové číslo Historie a Vojenství: „Bratři ve 
zbrani“ i český voják za první světové války
Letošní první číslo čtvrtletníku Historie a vojenství, který 
vydává Vojenský historický ústav Praha, přináší nejen stě-
žejní materiál o charakteru českého vojáka za první světo-
vé války, ale všímá si i témat vztahujících se k roku 1968 či 
nasazení čs. vojáků za druhé světové války.
 Upozorňujeme např. na článek historika VHÚ Jiřího 
Plachého, který je autorem materiálu Z Vídně pro Londýn, 
ve kterém se věnuje výsadkové operaci GUMMIT a roli od-
bojové skupiny Curieu v rakouském a československém 
odboji. Skupina Curieu byla během druhé světové války 
aktivní ve Vídni, organizoval ji český katolický kněz Josef 
Pojar a tvořili ji Češi žijící v Rakousku.
 Časopis Historie a vojenství vydává Vojenský historický 
ústav Praha, číslo 1/2014 vyšlo v těchto dnech a výtisky 
v ceně 99 korun je možné koupit v běžných prodejních 
sítích, případně přímo ve Vojenském historickém ústavu 
Praha – v Armádním muzeu Žižkov.
http://www.mocr.army.cz/informacni-servis/zpravodaj-
stvi/nove-cislo-historie-a-vojenstvi:-_bratri-ve-zbrani_-i-ces-
ky-vojak-za-1--svetove-valky-95775/

„Slowakisch für alle Fälle“
Die gebürtige Slowakin Olga Monte legt nicht nur ver-
ständlich und einprägsam dar, wie Genitiv & Co. gebildet 
werden. Alle übungen sind zusätzlich nach Vokabelthe-
men gegliedert, sodass der Leser praktisch nebenbei sei-
nen Wortschatz erweitert.
 Slawistikprofessor Stefan Michael Newerkla über das 
Buch: „Es besticht durch ein wohldurchdachtes Konzept 
und eine erfolgreich erprobte innovative Methode der Ver-
mittlung. Diese ist nicht nur in hohem Maße effizient, sich 
macht obendrein auch noch Spaß.“

Das Buch kostet 49,95 EUR
Bezugsquellen
Buchhandel (ISBN 978-3-99031-006-9)
Amazon
oder direkt beim Verlag:
omni24shop.com
Telefonisch bestellen: +43 676 4011754
Mit Fax bestellen: +43 810 9554022974
Per E-Mail bestellen: sales@omninum.com
http://www.omninum.com/

Oznámení

Aufgrund der Geschäftsauflösung von Pastrnaks Austro 
Bohemia in Wien per 30. 03. 2014 möchte ich mich herz-
lich für Ihre Sympathie und Treue in den letzten 42 Jahren 
bedanken! Gerne bin ich auch weiterhin Ihre Ansprech-
person, wenn Sie an Literatur und Musik interessiert sind.

Petr Pastrnak
Tel.: 0699 17123650, Mail: petrpastrnak1@seznam.cz

Die KinderuniWien
Semesterende an den Universitäten heißt Semesteranfang 
für die KinderuniWien! Von 7. bis 19. Juli 2014 öffnet die 
KinderuniWien 2014 die wissenschaftlichen Türen für 
wissbegierige Kids – mit einem kunterbunten Themenmix 
und vielen tollen Highlights!
 Zwei Wochen lang können Kinder zwischen 7 und 
12 Jahren aus einem vielfältigen Potpourri von Lehrver-
anstaltungen an der Universität Wien, der Medizinischen 
Universität Wien, der Technischen Universität Wien, der 
Universität für Bodenkultur Wien, der Veterinärmedizini-
schen Universität Wien und der FH Campus Wien wählen. 
Da ist garantiert für jeden Vifzack etwas dabei!
 Die Termine der KinderuniWien 2014:
Ab 19. Mai: Das Studienbuch zur KinderuniWien ist bei 

der wienXtra kinderinfo und am A1 Internet für 
Alle Campus erhältlich. Weiters ist das Programm 
online unter kinderuni.at abrufbar.

15. Juni: Anmeldetag der KinderuniWien am Campus der 
Universität Wien

16. Juni – 3. Juli: Anmeldung über Internet unter kinderuni.
at, an den Anmeldeschaltern am Campus der Uni-
versität Wien und am A1 Internet für Alle Campus

07.-19. Juli: KinderuniWien 2014:
07.-11. Juli: KinderuniWissenschaft, Universität Wien 

(Campus Universität Wien)
07.-11. Juli: KinderuniTechnik, Technische Universität Wien
09.-10. Juli: KinderuniFH Campus, FH Campus Wien
14.-17. Juli: KinderuniBoku, Universität für Bodenkultur 

Wien
14.-17. Juli: KinderuniWissenschaft, Universität Wien 

(Universitätszentrum Althanstraße)
14.-18. Juli: KinderuniMedizin, Medizinische Universität 

Wien
17.-18. Juli: KinderuniVetmed, Veterinärmedizinische Uni-

versität Wien
19. Juli: Sponsion im Großen Festsaal im Hauptgebäude 

der Universität Wien
Petra Eckhart
Kinderbüro Universität Wien
Mobil: +43/664/8565 809
petra.eckhart@univie.ac.at
http://kinder.univie.ac.at
http://kinderuni.at

Pozvánka – Einladung
Seit letztem Jahr veranstaltet das Buchkontor, eine Buch-
handlung im Nibelungenviertel, einen Lesezirkel, der uns 
und unsere LeserInnen rund um die Erde begleitet. Für 
jeweils drei Monate verweilen wir in einem literarischen 
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Reiseland und lesen und besprechen pro Monat ein ex-
emplarisches Werk.
 Begonnen haben wir sehr erfolgreich und mit Unter-
stützung der Österreichisch-Finnischen Gesellschaft in 
Finnland, zuletzt waren wir „in Island“ zu Gast. Neben dem 
reinen Lesevergnügen sind wir immer auch bestrebt, über 
den literarischen Tellerrand hinaus zu sehen und Experten 
zu den einzelnen Sitzungen zu laden – was sehr hilfreich 
ist, wenn Fragen auftauchen.
 Nun führt uns unser Weg nach Tschechien, und als 
Auftakt haben wir für den 8. Mai „Ich habe den englischen 
König bedient“ von Bohumil Hrabal gewählt, der ja so-
eben auch 100sten Geburtstag hatte. Zu Gast sein wird 
Ass.-Prof. Mag. Dr. Gertraude Zand (Institut für Slawistik). 
Sie wird einen kurzen Impulsvortrag zum Thema „Tsche-
chische Gegenwartsliteratur“ halten.
 Auf diesem Weg möchten wir Sie herzlich einladen, bei 
einem unserer Termine dabei zu sein – die Veranstaltungs-
ankündigung finden Sie im Anhang. Wir freuen uns auf 
Austausch! Die Termine im überblick:
8. 5.: Bohumil Hrabal: Ich habe den englischen König be-
dient
12. 6.: Jaroslav Rudiš: Die Stille in Prag
17. 7.: Radka Denemarková: Ein herrlicher Flecken Erde
Jeweils 19:30 Uhr im Buchkontor, 
Kriemhildplatz 1, 1150 Wien
Tel.: +43 1 943 41 43
Fax: +43 1 943 41 43
Mail: stefanie@buchkontor.at

Knihkupectví ve Vídni nabízí 
dětské knihy i v češtině 
Wir sind eine multilinguale Kinderbuchhandlung im Freih-
ausviertel, 1040 Wien, und führen fremdsprachige Kinder-
literatur in über 20 Sprachen. Seit kurzem haben wir auch 
tschechische Kinderbücher im Sortiment. 
 Nähere Informationen über uns finden Sie auch auf un-
serer Homepage www.kinderbuecher-fabelwelt.com und 
für Rückfragen stehe ich Ihnen gern zur Verfügung.
 Beste Grüße

Lona Szep
*fabelwelt* – kinderliteratur aus aller Welt – children’s lite-
rature from around the world
Kinderbuchhandlung Fabelhaft KG
Schleifmühlgasse 6-8 1040 Wien
Tel.: 01 955 2180
kinderbuecher.fabelhaft@gmail.com

Thomas Reinhold: Pendant
Zeitgenössische Kunst im Landhaus St. Pölten
Ausstellungsbrücke, Regierungsviertel, Landhausplatz 1, 
3109 St. Pölten, bis 28. 05. 2014

MAK-Schausammlung Teppiche 
ist neu eröffnet
Weltberühmte Teppichsammlung des MAK neu inszeniert 
in einem Raumkonzept von Michael Embacher und mit 
einer künstlerischen Intervention von Füsun Onur Mit ei-
nem völlig neuen, ungewöhnlichen Gestaltungskonzept 

entführt die MAK-Schausammlung Teppiche ab 8. April 
2014 in die stille Faszination der Teppichkunst. Eine Aus-
wahl von über dreißig Exponaten gibt einen eindrucks-
vollen Einblick in die hochkarätige Teppichsammlung des 
MAK, die mit einem Schwerpunkt auf einzigartige per-
sische und mamlukische Teppiche des 16. und 17. Jahr-
hunderts zu den berühmtesten und wertvollsten ihrer Art 
weltweit zählt. Eine handgefertigte Textilarbeit der türki-
schen Künstlerin Füsun Onur korrespondiert in der neuen 
Schausammlung mit dem architektonischen Gestaltungs-
konzept des Wiener Designers Michael Embacher, der die 
Exponate gleichsam dem Boden enthebt.
 über einen Einblick in die Entwicklungsgeschichte des 
Teppichs vom späten 15. bis zum 18. Jahrhundert hinaus 
wird die Teppichkunst als übergreifendes Thema des eu-
ropäischen Interieurs skizziert. Klassische safawidische 
und osmanische Teppiche des 16. und 17. Jahrhunderts, 
Glanzleistungen des orientalischen Kunsthandwerks, bil-
den die Höhepunkte der Neupräsentation. Zu den wert-
vollsten Exponaten zählen der weltberühmte safawidische 
Jagdteppich (Zentraliran, Kashan, 1. Hälfte 16. Jahrhun-
dert), ein Mamluken-Teppich des ausgehenden 15. Jahr-
hunderts (Ägypten, Kairo) oder ein figurativer indischer 
Teppich aus der Zeit Akbars, des Großen (Nordindien, 
Lahore, um 1600).
 Klassische Teppiche des mittleren Ostens werden 
durch Savonnerien, in Frankreich gefertigte Knüpfteppiche 
des 18. Jahrhunderts, wie etwa eine französische Savonne-
rie Kaiser Josefs II. (Frankreich, Paris, Mitte 18. Jahrhun-
dert), ergänzt. Orientiert an der Teppichproduktion des 
östlichen Mittelmeerraums, entwickelte sich unter König 
Ludwig XIII. die Manufacture royale des meubles de la 
couronne, des tapis façon de Perse et du Levant, eine der 
berühmtesten Teppichmanufakturen Europas. Die in der 
MAK-Schausammlung Teppiche ausgestellten Exemplare 
dokumentieren die neue Formensprache dieser französi-
schen Produktion. „Die Miteinbeziehung der Savonnerien 
in die Präsentation der klassischen Teppiche des Mittleren 
Ostens dokumentiert reizvoll sowohl die Interaktionen der 
Kulturen als auch unterschiedliche formelle Entwicklun-
gen“, so Barbara Karl, Kustodin MAK-Sammlung Textilien 
und Teppiche.
Ausstellungsort: MAK-Schausammlung Teppiche MAK, 
Stubenring 5, 1010 Wien
Ausstellungsdauer: permanent
Öffnungszeiten: 
Di 10:00-22:00 Uhr, Mi - So 10:00-18:00 Uhr
Jeden Dienstag 18:00-22:00 Uhr Eintritt frei
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Starosta Vídně Michael Häupl a rektor 
Univerzity J. E. Purkyně prof. René Wokoun 
slavnostně otevřeli novou Rakouskou 
knihovnu v Ústí nad Labem
Rakouská knihovna v severních Čechách má být jak lite-
rární a vědeckou výkladní skříní Rakouska, tak i styčným 
bodem pro zájemce o Rakousko.
 Jako výraz mimořádného propojení Rakouska se se-
verními Čechami a Ústím nad Labem byl 3. dubna 2014 
zahájen provoz nové Rakouské knihovny na Univerzitě  
J. E. Purkyně. Jedná se o osmou knihovnu svého druhu 
v České republice, čímž se Česká republika stává zemí 
s nejhustší sítí Rakouských knihoven na světě.
 Rakouský velvyslanec v Praze Ferdinand Trauttman-
sdorff poukázal u příležitosti otevření knihovny na to, že 
úzké propojení s českými kraji nekončí u regionů bezpro-
středně sousedících s Rakouskem.
 Velvyslanec Trauttmansdorff říká: „Právě pětadvacet let 
po pádu železné opony a deset let po vstupu České repub-
liky do EU musíme probudit nové nadšení pro sousedství. 
Stávající hranice v hlavách, které vznikly v minulosti, jakož 
i jazykové hranice, musíme energicky odbourávat.“ A do-
dává: „Rakouské knihovny mají obzvláště v místech, jako 
je Ústí nad Labem, se kterými nás pojí i složité kapitoly dě-
jin, probudit nový oboustranný a na budoucnost zacílený  
zájem.“
 Ředitelka Rakouského kulturního fóra v Praze paní Na-
tascha Grilj: „Rakouské knihovny nemají pouze zpřístupnit 
informace o rakouských dějinách a současnosti. Pro Ra-
kouské kulturní fórum v Praze jsou důležitými pobočkami 
pro akce všeho druhu. Společně s rakouskou lektorkou Ra-
kouské agentury pro mezinárodní mobilitu a spolupráci 
v oblasti vzdělávání, vědy a výzkumu (OeAD) působící na 
univerzitě a vědeckou poradkyní knihovny chceme všem 
zájemcům o Rakousko v Ústí nad Labem nabídnout nové 
útočiště.“
 Otevření se uskutečnilo i za přítomnosti starosty měs-
ta Vídně dr. Michaela Häupla, který je zároveň předse-
dou Rakousko-české společnosti, která vedle pojišťovny 
Uniqa převzala velkou část finančních nákladů na zřízení  
knihovny.
 Rakouská knihovna je zasazena do moderně vybavené 
čítárny univerzity a obsahuje zhruba 3 000 titulů a médií 
vztahujících se k Rakousku.

 Rakouské knihovny v zahraničí, které jsou spravovány 
rakouskými velvyslanectvími a kulturními fóry v zahraničí, 
umožňují, resp. ulehčují rostoucímu počtu zájemců pří-
stup k literatuře a vědě, jakož i k informacím o Rakousku. 
Vedle zprostředkování znalostí slouží také jako oblíbená 
místa pro akce a zavedené platformy pro mezikulturní di-
alog a jsou důležitým příspěvkem k rozšíření německého 
jazyka. V osmadvasceti zemích, ve kterých se nachází Ra-
kouské knihovny, se tak ročně koná asi 900 kulturních a vě-
deckých akcí, které navštíví zhruba 200 000 lidí.

Kontakt:
 Rakouské velvyslanectví v Praze
 Dr. Andreas Wiedemann
 andreas.wiedemann@bmeia.gv.at
 +420 257 090 533
  Tisková zpráva rakouského velvyslanectví v Praze

Česká republika je deset let v Evropské unii

ČR do EU vstoupila v květnu 2004, ale od počátku bylo 
zřejmé, že tehdy rok působící prezident Václav Klaus na 
Pražském hradě unijní vlajku nevyvěsí. Přitom právě on stál 
u klíčových momentů, které předcházely vstupu Česka do 
unie. Vlajka nad Pražským hradem tak zavlála až s přícho-
dem Miloše Zemana do prezidentského křesla. U této pří-
ležitosti a právě přesně měsíc před volbami do Evropského 
parlamentu. Po deseti letech v EU ukazují průzkumy ve-
řejného mínění, že důvěra v Unii neustále klesá. Pro vstup 
do EU před deseti lety hlasovalo přes 77 procent Čechů, 
nyní hodnotí členství v osmadvacítce pozitivně 37 procent 
obyvatel. Pro skoro polovinu Čechů představuje EU svo-
bodu cestování, studia a práce, zhruba třetina v ní ale vidí 
také plýtvání penězi a byrokracii. Právě byrokracii nejvíc 
kritizují i čeští politici.
 Prezident Miloš Zeman skepsi Čechů vůči Evropské 
unii chápe. „Skepse je zdravá a já ji podporuji, protože 
o všem je potřeba pochybovat,“ komentoval prezident po-
stoj českých občanů k EU. EU má podle něj demokratický 
deficit a euroskeptici právem kritizují například fungování 
Evropského parlamentu, který podle něj není plnohodnot-
ným zákonodárným sborem, neboť nemá právo iniciovat 
zákony.
 Před deseti lety vstupovalo do EU deset zemí. Kromě 
Česka také Slovensko, Polsko, Maďarsko, dále pobaltské 
státy Estonsko, Litva, Lotyšsko a také Slovinsko, Malta 
a Kypr. Po dalších třech letech se staly členy EU Rumun-
sko a Bulharsko. Naposledy přibylo vloni Chorvatsko. Pří-
stupové rozhovory probíhají nyní s Islandem, kde vítěz 
loňských voleb chce o vstupu hlasovat v referendu. Dále 
s Černou Horou, od ledna také se Srbskem a už od roku 
2005 s Tureckem. Kandidátský status má dále Makedo-
nie, vstupní rozhovory se ale oddalují kvůli sporu o název 
s Řeckem. Před pěti lety přihlášku podala Albánie, ale kan-
didátem se zatím nestala.
 Od vstupu do EU Česko do společného rozpočtu 
odvedlo 343 miliard korun a získalo 676 miliard. Tedy 
o 333 miliardy víc. Největší rozdíl mezi výdaji a příjmy byl 
vloni, kdy takzvaná čistá pozice činila 84 miliardy korun. 
V roce 2005 šlo o dvě miliardy. Na členství v EU vydělávají 
všechny státy, které vstupovaly do Evropy společně s Čes-Prof. René Wokoun a dr. Michael Häupl
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kem, s výjimkou Kypru. Ten, podobně jako původní člen-
ské země, více do rozpočtu odvádí, než z něj získává.
 Díky vstupu Česka a dalších devíti zemí se Evropská 
unie stala po 1. květnu roku 2004 největším hospodářským 
uskupením světa, které vytváří zhruba třetinu světového 
hrubého domácího produktu. Po velkorysém rozšíření se 
nenaplnily obavy některých starých členských států z pří-
livu pracovní síly ze střední a východní Evropy. Problémy 
s pracovní silou naopak trpěli unijní nováčci. Za prací na 
západ odešli převážně kvalifikovaní pracovníci. Podle Ev-
ropské komise opouštěli hlavně Rumunsko, Polsko, Litvu 
a Kypr. Celkem šlo o více než tři a půl milionu lidí.
  Zdroj: ČT24

Eurovolby se v ČR uskuteční 23. a 24. května
Ani letos nebude mít až 200 tisíc českých občanů v zahra-
ničí možnost volit do europarlamentu svoje favority z do-
mácích kandidátek. Senát přitom schválil novelu, která to 
mohla změnit. ČR tak spolu se Slovenskem, Irskem a Mal-
tou jsou čtveřicí unijních států, které svým občanům tuto 
možnost neposkytují. Všechny ostatní naopak nabízejí buď 
možnost volit korespondenčně, nebo přímo na zastupi-
telských úřadech v zahraničí. Do europarlamentu se do-
stanou zástupci stran, které přesáhnou hranici 5 procent 
hlasů. Do voleb se v ČR přihlásilo 39 stran a hnutí.

Junák změnil název, chce se více 
zaměřit na předškolní děti
Největší česká skautská organizace Junák změnila název 
na Junák – český skaut. Dosud nesla název Junák – svaz 
skautů a skautek ČR. O změně rozhodli delegáti třídenního 
sněmu Junáka v Litomyšli. V nadcházejícím období se Ju-
nák hodlá více zaměřit na rozšíření nabídky pro předškolní 
děti. Přes 500 delegátů sněmu také zvolilo nové vedení 
svazu a změnilo jeho stanovy, aby odpovídaly novému 
občanskému zákoníku. „Názvem Junák – český skaut se 
spolek zároveň vrátil k názvu, který pro něj vymyslel za-
kladatel českého skautingu Antonín Benjamin Svojsík již 
v roce 1914,“ řekla mluvčí Junáka Jitka Taussiková. Počet 
skautek a skautů v Česku za posledních osm let narostl 
o 25 procent a letos překročil 50 000. Junák je tak největší 
výchovnou organizací pro děti a mládež v České republice.

Češi mohou na operace do EU 
bez souhlasu pojišťovny
Češi budou moci podstoupit plánované operace v ostat-
ních zemích Evropské unie bez předchozího souhlasu 
zdravotní pojišťovny. Ta zákrok uhradí v českých cenách. 
Příslušnou novelu zákona o zdravotním pojištění pode-
psal prezident Miloš Zeman. Takzvanou přeshraniční péči 
umožňuje od konce loňského října bruselská směrnice. 
Občané EU podle ní mají právo na péči mimo svoji zemi, 
pokud doma není, anebo by museli čekat nepřiměřeně 
dlouho. Informace o kvalitě a ceně péče mají mít kontaktní 
místa v jednotlivých zemích. Čeští pacienti museli až dosud 
o souhlas s plánovanou operací v jiné zemi EU žádat po-
jišťovnu. Od nynějška tento souhlas potřebovat nebudou. 
Na plánovanou péči českých pacientů v zahraničí bylo 

v předchozích letech vynakládáno zhruba deset milionů 
korun ročně. Je to minimálně procento z celkových výda-
jů zdravotních pojišťoven, které se ročně pohybují kolem  
220 miliard korun.

Nové inscenace v Brně
leoš Janáček (1854-1928): Příhody lišky Bystroušky
Hudba a libreto: Leoš Janáček
Hudební nastudování: Tomáš Hanus
Dirigent: Tomáš Hanus, Jakub Klecker
Režie: James Conway
Scéna: Neil Irish
Kostýmy: Neil Irish
Světelný design: Guy Hoare
Sbormistr: Pavel Koňárek
Pohybová spolupráce: Štefan Capko
Dramaturg: Patricie Částková
Sbor a orchestr Janáčkovy opery NDB, Dětský sbor Brno, 
sbormistr Valerie Maťášová, Kantiléna, sbor dětí a mláde-
že při Filharmonii Brno, sbormistr Jakub Klecker

 Příhody lišky Bystroušky patří k Janáčkovým nejlyričtěj-
ším a nejmelodičtějším operám. Jiskří humorem, laskavým 
a trošku rozmarně pichlavým zároveň, a zaujmou zvlášt-
ním pojetím prolínání světa lidí a zvířat, zemitostí, laskavou 
životní filozofií až mystičností.
 Novou inscenaci Příhod lišky Bystroušky připravil sou-
bor Janáčkovy opery v hudebním nastudování uměleckého 
šéfa opery a mezinárodně uznávaného dirigenta Tomáše 
Hanuse a v režii anglického režiséra a intendanta English 
Touring Opera Jamese Conwaye. Součástí inscenačního 
týmu je i anglický výtvarník a scénograf Neil Irish. Inscena-
ce tak představuje zajímavé skloubení české interpretační 
tradice a neotřelého pohledu anglických inscenátorů na 
Janáčkovou operní dílo.

oskar nedbal (1874-1930): Polská krev
Hudba: Oskar Nedbal
Libreto: Leo Stein
Hudební nastudování: Jakub Klecker
Dirigent: Jakub Klecker, Ondrej Olos
Režie: Tomáš Pilař
Scéna: Aleš Valášek
Kostýmy: Aleš Valášek
Choreograf: Hana Litterová
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Dramaturg: Pavel Petráněk
Světelný design: Daniel Tesař
Sbor a orchestr Janáčkovy opery NDB

 „S jednou ženou rady vím si, ale dvě!“
 Opereta Polská krev patří k nejpopulárnějším dílům 
českého skladatele a dirigenta Oskara Nedbala a mimo 
řady divadelních inscenací se dočkala i filmového a tele-
vizního zpracování. Libreto k ní napsal Leo Stein na námět 
Puškinovy povídky Slečna selka a Polská krev byla poprvé 
uvedena v roce 1913 ve Vídni. Od té doby už z divadelního 
jeviště nezmizela a není divu, vždyť příběh o rozmařilém 
polském hraběti Boleslawovi Baranském, kterému napraví 
hlavu i bankrotující hospodářství rázná Helena Zarembová 
v přestrojení za prostou vesnickou dívku, záměna osob či 
dvě ženy ucházející se o jednoho muže slibují večer plný 
zábavy.
 Půvabná hudební čísla jako jsou Blondýnky něžné, Jste 
kavalír, to vím, Slyšte jen, jak ten valčík zní či vychloubání 
rozšafného statkáře Zaremby, jaký je diplomat, jsou známy 
nejen milovníkům operety.
 Režisér Tomáš Pilař je už brněnskému publiku dobře 
znám ze své úspěšné inscenace Papageno hraje na kou-
zelnou flétnu i z další spolupráce s NDB (Opereta Gala, 
Ceny DIVA), Aleš Valášek patří k výrazným talentům mladé 
generace výtvarníků.

Folklórní slavnosti a Mezinárodní folklórní 
festivaly v České republice v roce 2014
Informace: Folklorní sdružení ČR, Senovážné nám. 24,  
116 47 Praha 1
tel.: 00420 24 621 218, e-mail:foscr@foscr.cz 
ww.folklornisdruzeni.cz



oznám
ení

87

Gratulujeme!
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Pokyny PRo Čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2014 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2014 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2014 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria
IBAN: AT 03 1200000 683035901
SWIFT: BKAUATWW.

Pokyny PRo inZeRenty (včetně cen)

Rozměry v cm Cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria
 IBAN: AT 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKAUATWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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otevřeno vždy od 15. března do 31. října

Dobrý den, chci se jen zeptat: 
Chtěl bych odjet do Vídně za prací, 

ze začátku třeba jen umývat nádobí... 
Kdyby mi někdo pomohl, 
neumím totiž německy. 

Předem moc děkuji za ochotu!
Tel.: +420 725 596 596

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SLoVEnSKý InŠTITúT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRÁVNíK A ADVOKÁT V ČR
JUdr. Josef franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.FRAnC@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůLEžITé ADRESy

Ateliér JAn, Jan a Tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MoKI – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

Tel. Vorbestellungen unter 
0676/7345566

doUČoVací kURZy

Nabízím ve Vídni doučování 
žáků v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VáCLAV KULLE
Mobil: 0042 608 334 620

Hľadáme obchodného partnera 
v Rakúsku na odbyt 

ručne rezaných sviečok.
Kontakt:

Gabriela Varholíková,
gvarholikova@jotek.sk,

www.jotek.sk

BUCHEMPFEHLUng
Karel Kukal-Beyeler: Zehn Kreuze (Ausbrü-
che aus dem tschechoslowakischen Gulag)
178 Seiten
ISBN 978-3-99010-041-7 
EUR 9.20 / CHF 15.00

Nach zwei vergriffenen tschechischen Ausga-
ben ist die deutsche Version von Zehn Kreu-
ze erschienen. Sie handelt von der Odyssee 
des Autors durch den tschechoslowakischen 
Gulag und den erfolgreichen wie gescheiter-
ten Ausbrüchen aus Arbeitslagern mit ihren 
Folgen. Von Präsident Havel erhielt der zur-
zeit in der Schweiz lebende Autor eine Aus-
zeichnung für Tapferkeit.
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Restaurant 

Schönbrunner Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.comKLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

ZLATNICTVí
HODINÁŘSTVí

RicHaRD aRNOlD
Opravy šperků 

a hodin, předělávky, 
vlastní výroba (též 

u doneseného materiálu
1100 Wien, Buchengasse 88

tel./fax: 604 54 85
po-pá 9-12 a 14-18 hod.,

so 9-12 hod.
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
tschechisch, Slowakisch, italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-71488-60
tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
a-2333 leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: a-1030 Wien, Marxergasse 1a
(city-tower Wien Mitte/Bhf. landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
a-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
a-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
a-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
office@pavlina.at, www.pavlina.at

Česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

PsychOTERAPEUT
PsychOlOGIcKé PORADENsTVí

Mag. Dr. ladislav Nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
ada-christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-city
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
Fa für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLZER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


